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De kabinetsformatie 
als staatsrechtelijk probleem 

door mr. P. J. Oud 

Het gaat in dit artikel over vragen van sta a t s re c h t, niet van 
sta a t kun de, al is de grens tussen deze niet met nauwkeurigheid 
van de landmeter te trekken. Voorop stel ik daarbij, dat het staats
recht niet bestaat uit geschreven regels alleen. Er is daarnaast een 
sterk ontwikkeld gewoonterecht, dat zich doorlopend vormt en ver
vormt in de praktijk van het staatkundig leven. 

Voor de kabinetsformatie geldt wel in zeer sterke mate, dat zij 
beheerst wordt door regels van ongeschreven recht. Als alleen recht 
zou zijn, wat in de Grondwet staat, zou men over de staatsrechte
lijke kanten van het vraagstuk gauw zijn uitgepraat. Men vindt toch 
in de Grondwet over het kabinet geen woord. Ook van de raad van 
ministers spreekt zij niet. Zij kent alleen ministers en bepaalt, dat 
deze door de Koning worden benoemd. Zo kan men het gedurende 
nagenoeg anderhalve eeuw in de Grondwet lezen. 

Ministeriële verantwoordelijkheid in kiem 

Vóór 1848 benoemt de Koning de ministers niet als collectiviteit 
doch individueel. Het is niet de vraag of Zij elkander, het is de 
vraag of zij de Koning passen. Niet hun eigen politiek, maar die 
van de Koning hebben zij te voeren. Over hun verantwoordelijkheid 
heeft de Grondwet tot 1840 geheel gezwegen. In dat jaar is Willem 
I er met moeite toe te bewegen geweest toe te stemmen, dat de 
Grondwet de ministers verantwoordelijk zal stellen voor hun mede
werking aan besluiten des Konings, die in strijd zijn met de wet. 
Die verantwoordelijkheid zal alleen de minister, die zo'n besluit 
heeft medeondertekend, kunnen treffen. Zij is dus individueel, niet 
collectief. Van collectieve verantwoordelijkheid zal eerst sprake 
kunnen zijn, als het niet langer de Koning is, die het beleid bepaalt, 
doch die taak aan de gezamenlijke ministers moet worden overge
laten. 

Naar de kabinetsregering 

Die weg gaat ons land in 1848 betreden. Geleidelijk gaat zich de 
kabinetsregering ontwikkelen. Zij vereist dat de ministers een
stemmig zijn ten aanzien van de hoofdlijnen van het te voeren beleid . 
Dit brengt met zich een collectieve, derhal ve een hoofdelijke verant-
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woordelijkheid voor het algemeen beleid, al blijft er daarnaast plaats 
voor een individuele verantwoordelijkheid in zaken, die de algeme
ne regeringsbeginselen niet raken. 

Wettelijk zijn de gevolgen van de ministeriële verantwoordelijk
heid slechts geregeld, voorzover handelingen of verzuimen van een 
minister hem in aanraking kunnen brengen met de strafrechter. De 
voorschriften daaromtrent zijn nog nimmer toegepast. De straf
rechtelijke verantwoordelijkheid heeft dan ook geen betekenis. Alles 
draait om de staatkundige verantwoordelijkheid tegenover de Staten
Generaal. Over de gevolgen van die verantwoordelijkheid staat noch 
in de Grondwet noch in enige andere wet iets te lezen. 

Vertrouwen als basis van het kabinet 

Hier komen wij nu geheel op het terrein van het gewoonterecht. 
Dit heeft zich in zodanige zin ontwikkeld, dat geen minister of ka
binet aan het bewind kan blijven, als aan die minister of dat kabi
net door de volksvertegenwoordiging het vertrouwen wordt opge
zegd. Uitzondering daarop is alleen mogelijk, als de Koning op 
voordracht van het kabinet tot Kamerontbinding besluit. Dan zal 
kunnen worden afgewacht of de nieuwe Kamer het oordeel van haar 
voorgangster zal blijken te delen. 

Een votum van wantrouwen kan zowel uitgebracht worden tegen een 
individueel minister als tegen een kabinet. Het kan evenzeer vallen 
in de Tweede als in de Eerste Kamer. Ik houd mij in dit artikel uit
sluitend bezig metde vertrouwensvraag ten opzichte van het kabinet 
in zijn geheel en met zijn verhouding tegenover de Tweede Kamer. 
Met het oog op de kabinetsformatie komt het toch op de verhouding 
tot de Tweede Kamer aan. 

Geen goedkeuring, wel afkeuring 

Het bezit van het vertrouwen der Kamer is dus een essentieel 
vereiste voor een kabinet. Ons constitutioneel gewoonterecht gaat 
er echter van uit, dat een kabinet geacht wordt dit vertrouwen te 
bezitten, zolang het niet is opgezegd. Het positieve vertrouwens
votum is aan ons staatsrecht vreemd. De Kamer behoeft de kabi
netsformatie niet goed te keuren. Zij kan haar wel afkeuren. Dit 
laatste is bij ons maar eenmaal voorgekomen. Het vierde kabinet
Colijn, in 1939 gevormd, is aan het einde van het debat over de re
geringsverklaring, waarmede het zich in de Tweede Kamer had aan
gediend, door het aannemen van een motie van afkeuring naar huis 
gezonden. Er is toen wel betoogd, dat het optreden van de Kamer 
inconstitutioneel was. De Koning zou vrij zijn in de keuze van zijn 
ministers en de Kamer zou niet het recht hebben deze te kritiseren. 
Deze stelling was onhoudbaar. Ongetwijfeld is de Koning vrij in zijn 
keuze, doch zij, die zich die keuze laten welgevallen, zijn daarvoor 
tegenover de volksvertegenwoordiging verantwoordelijk. Natuurlij~ 
kan men de vraag opwerpen of het van wijs beleid getuigt een kabinet 
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zonder zijn daden af te wachten aanstonds ten val te brengen. Dit is 
echter een vraag van staatkunde, niet van staatsrecht. 

Een parallel met Engeland ... 

Staatsrechtelijk is ons systeem aan het Engelse gelijk. Ook in 
Engeland behoeft een formatie geen bekrachtiging van het Lagerhuis, 
maar treedt het kabinet - behoudens de mogelijkheid van een beroep 
op de kiezers door ontbinding van het Huis - af. als het met een vo
tum van wantrouwen wordt bejegend. Ik kom op de Engelse praktijk 
~~~. . 

.. maar geen met Duitsland 

Gans anders is het stelsel van de Duitse bondsrepubliek. De man, 
die daar het kabinet vormt, is de Bondskanselier. Eerst nadat de 
Bondspresident de kanselier benoemd heeft, draagt deze hem de 
bondsministers ter benoeming voor. De Bondspresident heeft echter 
allerminst de vrije hand bij de benoeming van de kanselier. Hij 
moet zijn kandidaat voor het ambt aan de Bondsdag voordragen. 
Deze beslist bij absolute meerderheid van stemmen of de voorge
dragene wordt aanvaard. Zo neen, dan kan hij met dezelfde meer
derheid een andere kandidaat voordragen, die dan door de Bonds
president moet worden benoemd. Wordt de absolute meerderheid 
door niemand behaald, dan heeft de president de keuze tussen be
noemingvan de kandidaat, die de meeste stemmen heeft verkregen, 
en de ontbinding van de Bondsdag. Dit alles berust op de geschre
ven voorschriften van de Grondwet der Duitse Bondsrepubliek. Die 
Grondwet heeft zoveel mogelijk waarborgen willen scheppen, dat 
naar meerderheidsregeringen zal worden getracht. 

Zowel in ons land als in Engeland zal men hetzelfde doel nastre
ven krachtens regels van ongeschreven recht, omdat een meerder
heidsregering de beste waarborgen biedt, dat botsing met het par
lement zal worden voorkomen. Dit wil echter niet zeggen, dat min
derheidsregeringen inconstitutioneel zouden zijn. Zij zijn dan ook 
in beide landen wel voorgekomen en kunnen aan het bewind blijven, 
zolang aan het kabinet het vertrouwen niet wordt opgezegd. Is in de 
Duitse Bondsrepubliek eenmaal een kabinet opgetreden, dan geldt 
daar ook deze regel. Het bijzondere is er echter, dat een regering 
nietten val kan worden gebracht door een enkel votum van wantrou
wen. Zo'n votum moet er gepaard gaan met de aanwijzing bij abso
lute meerderheid van stemmen van een andere Bondskanselier. In 
de staatsrechtelijke literatuur pleegt men deze methode aan te dui
den als die van het constructieve wantrouwensvotum. 

Praktijkverschillen Nederland - Engeland 

Vergelijken wij het Engelse stelsel met het onze, dan kunnen wij 
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bij gelijkheid van uitgangspunt een zeer verschillende praktijk waar
nemen. Dit is een gevolg van het verschil in partijverhoudingen, die 
weer beihvloed worden door het verschil in kiesstelsel. Engeland 
zweert tot op de huidige dag bij het meerderheidsstelsel en heeft 
daardoor in de regel in feite een tweepartijensysteem. Meestal be
schikt toch één partij over de volstrekte meerderheid der Lager
huiszetels . Dit brengt met zich, dat de Engelse Koningin het bij ka
binetsformaties heel wat gemakkelijker heeft dan haar Nederlandse 
zuster. Behoudt bij een verkiezing de regeringspartij haar meer
derheid, dan blijft het kabinet, waarin steeds de leider der partij 
het Eerste-Ministerschap bekleedt, aan het bewind. Wordt zij door 
de oppositie bij de stembus verslagen, dan wordt de leider van die 
oppositie geroepen om een kabinet te vormen en hij is daarmede al
tijd binnen enkele dagen gereed. 

Soms echter ligt het ook in Engeland zo eenvoudig niet. Het is nu 
en dan voorgekomen, dat geen der grootste twee partijen over de 
meerderheid der Lagerhuiszetels beschikt, zodat een derde partij 
op de wip zit. Wat moet de Koning dan doen? Coalitieregeringen zijn 
in Engeland niet populair. "Coalitions stink in the nostrils of our 
people" heeft de vroegere leider der Labour Party MacDonald eens 
geschreven in een voor de Koning bestemd advies. Zij komen dan 
ook slechts bij uitzondering voor en MacDonald heeft er zelf weinig 
plezier aan beleefd, toen hij zich in 1931 had geleend voor de vorming 
van een coalitiekabinet. 

Een stukje Engelse historie 

Belangwekkend is de loop van zaken na de verkiezing van 1923. 
De conservatieven, onder Baldwin aan het bewind, bleven wel de 
grootste partij, doch verloren de absolute meerderheid. Op hen 
volgde de Labour Party; daarna kwamen de liberalen, destijds nog 
met een behoorlijk getal leden in het Lagerhuis vertegenwoordigd. 
Baldwin bood onmiddellijk het ontslag van het kabinet aan, maar de 
Koning ging daarmede niet akkoord . Hij achtte het meer correct de 
uitspraak van het Huis af te wachten. Toen deze ongunstig voor het 
kabinet uitviel, riep hij MacDonald, die optrad met een Labourka
binet als minderheidsregering. Binnen het jaar wordt dit kabinet door 
samengaan van de conservatieven en een deel der liberalen versla
gen op een motie van wantrouwen. Hoewel onwillig stemt de Koning 
toe in een ontbinding van het Lagerhuis. De verkiezing bezorgt de 
conservatieven een absolute meerderheid en Baldwin keert terug. 

Als in 1929 de zittingsduur van het Lagerhuis is verstreken, leve
ren de verkiezingen een soortgelijke uitkomst als in 1923. Er is 
weer geen absolute meerderheid voor een der partijen. Het ver
schil is alleen, dat ditmaal Labour de grootste partij is en de con
servatieven op de tweede plaats komen. Anders dan vijf jaar gele
den zijn de Koning en Baldwin het er thans over eens, dat niet op een 
uitspraak van het Lagerhuis moet worden gewacht. Het kiezerskorps 
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heeft het zittende kabinet veroordeeld en dit heeft te gaan. Wanneer 
het nieuw gekozen Huis bijeenkomt zit Labour op de regeringsban
ken. 

Een stukje Nederlandse historie 

Ook bij ons is erwat het aanvaarden van de kiezersuitspraak aan
gaat een geleidelijke ontwikkeling. Vóór 1887 gaat nimmer een ka
binet weg op grond van de stembusuitslag. Niet bij de kiezers , doch 
bij de Kamer ligt de beslissing. Daartoe heeft ongetwijfeld bijgedra
gen, dat de Tweede Kamer destijds niet in haar geheel aftrad, doch 
om de twee jaren voor de helft werd vernieuwd. Na 1887 gaat het 
anders. Dan ziet men in de regel kabinetswisseling onmiddellijk na 
de stembusuitspraak, zodat de nieuwe Kamer aanstonds een nieuw 
kabinet voor zich krijgt. Eenmaal, in 1909, gaat het anders. De 
verkiezing van dat jaar bezorgt de rechterzijde een ongekende meer
derheid van 60 tegen 40. Het in 1908 tussentijds als minderheidsre
gering opgetreden rechtse kabinet - Heemskerk beschouwt dit als een 
zodanig blijk van vertrouwen, dat het meent zonder meer aan het· be
wind te mogen blijven. 

Als zich in 1922 een soortgelijke situatie voordoet, schijnt het 
aan het bewind zijnde kabinet-Ruys de Beerenbrouck, eveneens een 
kabinet van rechtse signatuur, neiging te voelen dit voorbeeld te 
volgen. De Koningin roept dan, zonder dat nog van een ontslagaan
vrage van het kabinet sprake is, de fractieleiders uit de Tweede 
Kamer in beraad. Eerst nadat deze hun adviez.en hebben uitgebracht 
stelt het kabinet zijn portefeuille ter beschikking. Ruys krijgt dan 
een opdracht tot reconstructie van het kabinet, waarin hij na lang
durigoverlegmetderechtsefracties vermag te slagen. Men mag 
het sedert 1922 een regel van ongeschreven recht 
noemen, dat het zittend kabinet, als de Tweede 
Kamer is vernieuwd, zijn ontslag aanbiedt , on
verschillig hoe de verkiezing uitgevallen is. Het 
zou thans als incorrect worden ervaren, als het 
dit zou nalaten. 

De invloed der evenredige v ertegenwoordiging 

Dat deze regel is ontstaan hangt stellig samen met de invoering 
van het stelsel van evenredige vertegenwoordiging. Anders dan on
der het vroegere meerderheidsstelsel, dat hen, die op verovering 
vanhetregeerkasteel uit waren , dwongtot electorale samenwerking, 
kondigen zich regeringscombinaties niet meer vóór de stembus aan. 
Het is daardoor allerminst zeker , dat een bestaande combinatie , 
ook als zij bij de verkiezingen een ruime meerderheid behaald heeft , 
de samenwerking wenst voort te zetten. Onder deze omstandigheden 
is het voor de Koningin niet eenvoudig de weg te kiezen die zij moet 
inslaan . . 
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Gaat het nu bij het doen van die keuze alleen om een vraag van 
staatkundig beleid of zijn hier ook regels van ongeschreven recht in 
achtte nemen? Ik zou menen, dat het laatste het geval is. Ons con
stitutioneel bestel heeft zich ontwikkeld tot wat men het vertegen
woordigend stelsel noemt. Het doel van dit stelsel is te voorkomen, 
dat er verschil zal bestaan tussen de wensen van de meerderheid 
van het kiezerskorps en die van de regering. De wensen van het 
kiezerskorps zijn tot uitdrukking gekomen door de verkiezing. Het 
gaat er dus om zich er nauwkeurig rekenschap van te geven, wat de 
stembusuitslag leert. Deze lering moet getrokken worden enerzijds 
uitdewijze, waarop de kiezers het parlement hebben samengesteld, 
anderzijds uit die, waarop de politieke partijen zich tegenover elkan
der bij de stembusstrijd hebben opgesteld. 

Koning en onwillige honden 

Het komt dus aan op een juiste interpretatie van de stembusuit
slag en het baseren van een opdracht tot kabinetsformatie op die 
interpretatie. Dit is de constitutionele plicht van de Koning. Daar
bij valt aanstonds in het oog te houden, dat de Koning voor een door 
hem verleende opdracht niet verantwoordelijk mag worden gesteld. 
Daartegen verzet zich het grondwettelijk beginsel der koninklijke 
onschendbaarheid. Bovendien is het zeer wel mogelijk, dat de hou
ding van politieke leiders het onmogelijk maakt de oplOSSing, die de 
Koning de beste zou achten, te verwezenlijken. Met onwillige hon
den kan ook een Koning geen hazen vangen. 

Opdracht voor een links kabinet 

Ter illustratie van mijn betoog grijp ik een ogenblik terug naar de 
situatie in 1913. Wij leefden toen nog onder het oude kiesstelsel, dat 
een meerderheidsstelsel was. Drie groepen, ieder met eigen stem
bus program , trokken bij de stembus op. Het waren de rechtse co
alitie, de vrijzinnige concentratie en de socialisten. Geen van deze 
drie behaalde de volstrekte meerderheid der Kamerzetels. Echter 
deed zich de omstandigheid voor, dat de hoofdpunten van het stem
bus program van de vrijzinnigen en van dat van de socialisten - al
gemeen kiesrecht en staatspensioen dezelfde waren en dat deze 
twee groepen tezamen de meerderheid van de Kamer uitmaakten. De 
Koningin ging er toen van uit, dat het duidelijk was, dat de kiezers 
zich voor algemeen kiesrecht en staatspensioen hadden uitgespro
ken. Zij meende daarom, dat op de verkiezingsuitslag het best zou 
passen een kabinet, gevormd uit de gehele linkerzijde. Zij verleen
de een opdracht om een dergelijk kabinet te formeren. 

De opdracht kon niet worden uitgevoerd, omdat de socialisten niet 
bereid waren aan de regering deel te nemen. Zij waren het er wel 
mede eens, dat het te vormen kabinet de beide punten, waarvoor de 
kiezers zich zo duidelijk hadden uitgesproken, op zijn programma 
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zou moeten zetten, doch zij gaven er de voorkeur aan, dat dit kabi
net een vrijzinnig kabinet zou zijn, dat door hen zou worden ge
steund. De Koningin heeft toen doen onderzoeken of de vrijzinnigen 
daartoe bereid waren. Nadat dit onderzoek een negatief resultaat 
had opgeleverd, werd opdracht gegeven tot de formatie van een 
extra-parlementair kabinet. Zijn extra-parlementair karakter kwam 
daarin tot uitdrukking, dat al zijn leden waren gezocht buiten de 
Staten-Generaal. Niettemin nam ook dit kabinet de verkiezingsuit
slag tot grondslag van zijn beleid en plaatste algemeen kiesrecht 
en staatspensioen op zijn program. De formateur construeerde het 
zelfs zo, dat hij over het parlement heen gegrepen had naar de 
volkswil. Geheel juist was die formulering niet. Immers in de sa
menstelling van het parlement was de volkswil tot uitdrukking ge
komen. 

Ingewikkelder formatieproces 

Zo eenvoudig als in 1913 laat zich tegenwoordig de volkswil niet 
vaststellen. Dit heeft ertoe geleid, dat het formatieproces veel in
gewikkelder is geworden. Dikwijls gaat aan de aanwijzing van een 
formateur die van een informateur vooraf. Louter informeren doet 
deze zelden. Het komt voor, dat hij de formatie beihvloedt door het 
leveren van "bouwstenen". Soms ook treedt hij geheel op als ware 
hij formateur. Zo kan de uitkomst zijn, dat hij, die tenslotte het 
kabinet vormt, niet anders doet dan overnemen wat in feite door een 
ander verricht is. 

Wie is voor de formatie verantwoordelijk? 

Dit alles behoort intussen meer tot de staatkunde dan tot het staats
recht. Van staatsrechtelijke aard blijft echter de vraag, wie voor 
de gang van zaken gedurende de formatieperiode de verantwoorde
lijkheid dragen. Dat de Koning daartoe niet kan behoren, zeide ik 
reeds. Zijn onschendbaarheid is de grondslag van onze constitutio
nele monarchie . Complement van de onschendbaarheid is nu wel 
de ministeriële verantwoordelijkheid, maar dit voorschrift der 
Grondwet helpt ons hier niet voldoende. Zij, die gedurende de for
matieperiode nog ministers zijn, zijn demissionair en hebben in hun 
ministeriële kwaliteit met de formatie geen bemoeienis. Bovendien 
kan het vraagstuk der verantwoordelijkheid in de Staten-Generaal 
eerst aan de orde worden gesteld, als het kabinet gevormd is. Dat 
de minister-president dan gehouden is rekenschap te geven van de 
redenen, waarom het kabinet is opgetreden is klaar. Hij kan zich 
ter rechtvaardiging van dat optreden ongetwijfeld beroepen op het
geen aan de vorming van het kabinet is voorafgegaan, doch voor dat 
voorafgegane zal hij alleen verantwoordelijk kunnen worden gesteld, 
indien en voorzover hij daarbij een rol heeft gespeeld. 

Moet hieruit nu worden afgeleid, dat de verantwoordelijkheid van 
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anderen, die soms een belangrijke invloed op de gang van zaken heb
ben geoefend, in de Staten-Generaal buiten geding moet blijven? 
Het zou in een democratisch bestel onaanvaardbaar zijn en het is ook 
de praktijk niet. Met name ten aanzien van politieke leiders, die 
zitting in de Kamer hebben, wordt dikwijls danig kritiek geoefend. 
Soms zal de discussie zelfs voor het grootste deel om hun verant
woordelijkheid draaien. Er wordt ook van hen verwacht, dat zij re
kenschap zullen geven van hun gedrag. 

De verantwoordelijkheid der afwezige (in)forma
teu r 

Hoe staat het echter ten opzichte van hen, die als formateur of 
informateur werkzaam zijn geweest zonder dat zij zitting hebben in 
de Kamer? Zeker mag de omstandigheid, dat zij zich in haar ver
gaderingnietkunnen rechtvaardigen niet met zich brengen, dat kri
tiek op hun beleid als ongepast wordt afgewezen. De gulden regel, 
dat de openbare zaak in het openbaar moet worden behandeld, laat 
dit niet toe. Natuurlijk blijft het te betreuren, dat de zaak bij hun 
afwezigheid niet al tijd volledig uit de doeken zal kunnen komen, maar 
daarbij heeft men zich neder te leggen. 

Dit brengt mij tot een laatste staatsrechtelijke opmerking. 
Uiteindelijk is de controle over de kabinetsformatie bij de Kamer. 
Zij kan het kabinet, als zij zijn optreden onjuist acht, naar huis 
zenden. Het kan zich echter ook voordoen, dat zij het eindresultaat 
alleszins aanvaardbaar acht en nochtans tegen hetgeen is vooraf
gegaan ernstige bezwaren heeft. Zij heeft dan zeker het recht dit 
gevoelen in een motie tot uitdrukking te brengen. Politieke conse
quenties zou zo'n uitspraak natuurlijk niet hebben. Zij zou het op
getreden kabinet niet deren. Zij zou echter invloed kunnen oefenen 
op de gang van zaken bij volgende formaties. . 

P.J. Oud 
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Een forse loonsverhoging 

Wat de omvang van de aangekondigde looneisen betreft: wij ver
keren nu nog kennelijk in de periode waarin de uitgangsstellingen 
worden betrokken. De bonden hebben de neiging te overvragen, de 
werkgevers beginnen te onderbieden. In dÜ stadium is onze gis, dat 
gangmakende bedrijfstakken - met name de metaalindustrie, uit
eindelijk met een procent of 8 uit de bus zullen komen. 

Dat hoeft geen ramp te zijn, vooral niet als de bonden zich bereid 
verklaren (zij schijnen daar ook wel vatbaar voor te zijn) om het 
tijdstip en de omvang van de eerstvolgende eis na 1964 te laten af
hangen van het effect op onze betalingsbalans. 

Wat de tegenstroom van de werkgevers betreft: hieraan bestaat 
voorshands een betreurenswaardig gebrek. De systemen van de af
gelopen 18 jaar hebben een aantal gemakzuchtige of incompetente 
werkgevers er maar al te zeer aan gewend, het tegenspel over te 
laten aan hun centrale organisaties. Het succes van de komende 
loon operatie en haar noodzakelijke gevolgen voor onze economie in 
haar geheel, zal voor een belangrijk deel afhangen van het antwoord 
op de vraag, of er per onderneming en zelfs per functie in de onder
neming meer loondifferentiatie kan worden geschapen, opdat de 
grootste verhogingen bij de meest produktieve arbeiders terecht
komen. De daartoe nodige onderhandelingen zijn uiteraard niet per 
bedrijfstak te voeren. De bedoelde werkgevers, die in alle delen van 
onze economie te vinden zijn, moeten weer leren wat van oudsher 
tot hun taak heeft behoord, namelijk om zelf met de nodige kennis 
van zaken en hardnekkigheid te onderhandelen met de directe ver
tegenwoordigers van hun personeel. Hoe eerder zij dat weer leren 
hoe beter. 

Dit is evenzeer in het belang van de bekwaamste en ijverigste 
arbeiders, die daardoor eerder het volle economis'che loon zullen 
ontvangen waar zij recht op hebben. 

De reactie van de regering: deze heeft door haar snelheid en ge
nuanceerdheid een goede indruk gemaakt. Niet alleen op ons: "Ze 
hebben in ieder geval wèl lef" zei een socialistische oud-minister 
na het aanhoren van de eerste aankondiging van de regeringsmaat
regelen tegen een liberale voorbijganger. En de Heer Vondeling 
bleek geen spleten in het harnas van de regering te kunnen vinden. 
Zijn speech bleef tenminste tot schampschoten en schimpscheuten 
beperkt, en zijn kritische motie verwierf alleen de steun van PvdA, 
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PSP, CPN en het trio Koekoek, dat nu misschien begint te beseffen 
dat Griffier Schepel toch wel uit een groot reservoir van parlemen
taire wijsheid en ervaring putte, toen hij hen in de vergaderzaal 
ondanks hun protesten als achterburen van de communisten opstel
de. 

Onze reactie op de regeringsmaatregelen (die op het moment van 
publikatie zeker meer in detail bekend zullen zijn): "so far, so good". 
Maar op het moment van schrijven bepaald niet ver genoeg. De ar
beidsmarkt wordt niet alleen gesaneerd door de vraag naar goederen 
en diensten en de daarvan afgeleide vraag naar arbeiders en fabrie
ken een tikje afte remmen, maar ook en vooral door het aanbod van 
arbeiders uit te breiden. Of de verkorting van de diensttijd een ge
rechtvaardigd middel is, onttrekt zich uiteraard aan onze beoorde
ling. In ieder geval is het een bedenkelijk precedent. Wordt de 
diensttijd weer langer bij werkloosheid? Nee toch. 

Om gehuwde vrouwen tot werken buitenshuis aan te moedigen zal 
meer nodig zijn dan de invoering van de gelijke beloning voor mannen 
en vrouwen, die door het EEG-Verdrag toch al was voorgeschreven. 
Een verhoging van het belastingvrije maximum (nu f 2.000, - p. j.) 
tot f 3.000, - of f 4.000, - zou meer vrouwen aan de slag buitens
huis zetten. En Vondelings sneer "Abe, kom terug" in antwoord op 
de aangekondigde regeling voor uitgestelde AOW trekkers was vol
komen verdiend. Bovendien vinden wij het uitstel van de AOW , zelfs 
met enige verhoging later, bijzonder krenterig. Als de redding dan 
van de oude garde moet komen (en wij geloven daar niet zo erg in) 
dan moeten wij daar toch tenminste een extraatje voor over hebben. 

Th. H. Joekes 
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De top van O.K. & w. 
Mr. Bot, lid van de KVP, is tot minister van Onderwijs, Kunsten 

en Wetenschappen benoemd. Dit is een blijk van bijzondere conti
nulteit, want sinds 1946 is steeds een KVP-er minister van O. K . 
en W. geweest. Behalve het onderwijs en de verzorging van de kuns
ten en de wetenschappen ressorteren ook radio en televisie onder 
dit departement. Verder gaat het zich meer en meer bezighouden 
met wat men volks opvoeding zou kunnen noemen. 

Mr. Bot zal worden bijgestaan door twee staatssecretarissen. 
De ene, Mr. Grosheide zal zich vooral toeleggen op de zorg voor 
het onderwijs, uitgezonderd het universitaire, Mr . Grosheide is 
antirevolutionair. 

Tenminste in één opzicht is hij een rara avis in de onderwijssec
tor op dit departement: een niet-katholieke staatssecretaris, die 
zich met onderwijszaken bezighoudt, is op dit departement nog niet 
voorgekomen. 

Er komt nu ook nog een tweede staatssecretaris aan dit departe
ment. Het zal "in elk geval een KVP-er zijn". Hoe wij dat zo we
ten? Wel, minister Bot is door het Handelsblad geïnterviewd, en 
daar wordt dat zo beslist gezegd. Deze staatssecretaris zal onder 
meer belast worden metde zorg voor de volksontwikkeling. Er staat 
nog meer in het interview: "Wat bijzonder opvalt aan deze KVP mi
nister is, dat hij nauwelijks een "roomse" indruk maakt". 

Wat is dat, was onze eerste reactie, een roomse indruk? We heb
ben wel eens horen zeggen dat iemand een rooms gezicht had - wat 
wel hetzelfde als een roomse indruk zal zijn - maar dit altijd ge
zien als een dwaze, zinledige zegswijze. Kan men ook een gerefor
meerde, een hervormde, een liberale of een socialistische indruk 
maken? Is dat niet allemaal een beetje onzin? 

Op zichzelf zou men aan dit soort praat geen aandacht behoeven te 
schenken. Maar er zit toch wel een gevaar in wanneer men zegt, dat 
een minister geen "roomse" (of wat voor indruk dan ook) maakt. 
Want men komt dan zo gemakkelijk in de verleiding te veronderstel
len, dat zijn godsdienstige en/of politieke levensbeschouwing eigen
lijk maar pro forma is. Het is natuurlijk geheel verkeerd dit als 
uitgangspunt te nemen. Wanneer een minister tot een bepaalde par
tij behoort, en in dit geval dus ook tot een bepaalde godsdienstige op
vatting, dan spreekt het vanzelf, dat hij daar op een of andere ma
nier uiting aan geeft in zijn beleid. We verwachten niet anders, noch 
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van een KVP-er, noch van een antirevolutionair, noch van een libe
raal. Wat heeft anders partij-vorming voor zin? 

Het interview gaat verder: "Bij de benoeming van staatssecreta
rissen heeft hij zeker niet in de eerste plaats naar geloofsgenoten 
gezocht" (hoe rijmt zich overigens daarmee de opmerking, dat de 
tweede staatssecretaris in ieder geval een KVP-er wordt?). "Het 
g~tmij omde beste mensen, al behoor ik ook weer niet tot die ka
tholieken, die terwille van een soort krampachtige objectiviteit bij 
voorkeur andersdenkenden willen aanstellen". Van een bewuste ver
roomsing van O. K. en W. onder Cals is volgens Bot geen sprake 
geweest en zelf streeft hij er ook niet naar. Tot zover het interview. 

We laten in het midden of de opmerking, welke vooral de laatste 
jaren meermalen is geuit, dat de heer. Cals wel degelijk bewust naar 
een verroomsing van de top heeft gestreefd onjuist is. 

Al was het dan misschien geen bewuste verroomsing, een feite
lijke verroomsing sluit dat in elk geval niet uit. Het is namelijk zo, 
dat een minister toch meer in aanraking zal komen met zijn eigen 
geestverwanten (vooral wanneer politiek en godsdienst samengaan) 
dan met andersdenkenden. Met name wanneer een minister van een 
bepaalde signatuur zeer lang een departement beheert zal dit ver
schijnsel optreden. Men moet niet te lang ministers van een be
paalde partij op een bepaald departement zetten. Daar O. K. en W. 
zich bezighoudt met het onderwijs van het hele volk, kinderen zo
wel als volwassenen, moet men over deze sinds 1946 optredende ten
dens niette licht denken. Op zichzelf is het dan ook verheugend, dat 
Mr. Bot een antirevolutionair in de politieke leiding van het onder
wijs heeft opgenomen. Dat geeft een bredere kijk, meer in over
eenstemming met de samenstelling van ons volk. Veel van het onder 
Mr. Cals - mogelijk ten onrechte - ontstane wantrouwen kan nu ver
dwijnen. 

Het zal de lezer niet moeilijk vallen te begrijpen, dat wij in het 
patroon van de top van O. K. en W. nog een ernstige leemte zien. 
Bij het onderwijs (en ook bij de volksopvoeding, voorzover die op 
het departement wordt behandeld) zou zeker ook een liberale functio
naris zeer gewenst zijn geweest. Want vele voorstanders van het 
openbare onderwijs stellen met verontrusting vast, dat noch een 
minister, noch een staatssecretaris anders dan van een confessio
nele partij sinds 1946 politieke verantwoordelijkheid heeft gedragen 
voor het onderwijs. Het is bekend, dat die verontrusting bij de 
organisaties van het openbare onderwijs vooral de laatste jaren 
tot uitdrukking is gekomen. We zouden er dan ook op willen aan
dringen, in dit opzicht zodanige voorzieningen te treffen, dat deze 
verontrusting wordt weggenomen. Zij staat namelijk de zo noodza
kelijke samenwerking tussen neutraal en bijzonder onderwijs in de 
weg. 

Intussen blijft ons en veler verlangen, dat ook een liberaal invloed 
krijgt in de leiding van dit departement, bestaan. Al was het maar 
voor de volgende kabinetsformatie. 
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AVRO: 

algemeen of I i beraal 
De heer Willem Vogt heeft zijn terugkeer in de leiding van de 

AVRO bepaald niet alleen als een erkenning van zijn pioniersarbeid 
voor de radio willen zien. Hij beschouwt zijn functie van honorair 
adviseur meer als een gelegenheid om, met medewerking van het 
hoofdbestuur, het gehele radio- en televisiebestel naar zijn inzich
ten te hervormen, waarbij de AVRO dan de voornaamste plaats toe
gewezen zou krijgen vanwege haar algemeenheid. In de Nieuwe Rot
terdamse Courant heeft de heer Vogt ter gelegenheid van zijn 75ste 
verjaardag zijn denkbeelden uitvoerig uiteengezet. Onder het vele, 
dat daarin over hem wordt gezegd, trof ons vooral de volgende zin: 
"in de liberale hoek waait de wind voor ons het guurst, constateert 
de man, die als hij "ik" zegt de AVRO bedoelt, wat spijtig". 

Hierkomtnueentweede probleem aan de orde waarmee de AVRO 
worstelt, een probleem dat diametraal gesteld kanworden tegen
over dat van de algemeenheid, dat de heer Vogt zo graag zou oplos
sen. 

De liberalen zijn verenigd in een volkspartij. hetgeen wil zeggen, 
dat de stichters van de VVD welbewust afstand hebben gedaan van 
heLexclusievekarakter, dat hun politieke groepering voor de oorlog 
kenmerkte. De volkspartij richt zich tot het gehele volk. Wil de 
VVD haar kiezersschare behouden en uitbreiden onder een brede 
laag van de middengroepen en arbeiders, dan zijn veelomvattende 
voorlichtende activiteiten nodig. In dit raam passen ook radio en te
levisie. De regering stelt met mondjesmaat zendtijd ter beschikking. 
Radio en televisie zijn bovendien voor de VVD niet alleen nodig voor 
positieve voorlichting, dus om te vertellen en te laten zien wat het 
liberalisme inhoudt, maar ook als dragers van het liberale weder
woord . De andere grote partijen zijn immers wel in de gelegenheid 
hun denkbeelden te verbreiden via de omroepverenigingen, waar
mee zij hartelijke betrekkingen onderhouden . 

De VVD stelt in haar urgentieprogramma wel regeling van het 
radio- en televisiebestel op nationale basis voor, maar er zullen 
weinig liberalen zijn, die denken dat de politiek uit de ether kan wor
den gebannen. Daarvoor zijn de belangen van de andere grote par
tijen te hecht verankerd in radio en televisie . Ook de heer Vogt ge
looft daar waarschijnlijk niet in. Hij wil immers de AVRO als grote 
algemene nationale omroep, met daarnaast op een aparte zender 
de zuilen. Maar hoe moet dat dan met de liberalen, die geen zuil 
vormen en van wie men toch naar redelijkheid niet mag verwachten 
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dat zij de andere partijen zonder een woord van protest rustig ge
bruik laten blijven maken van radio en televisie? De oplossing is 
op papier althans, eenvoudig, maar geeft niet zozeer de liberalen 
als wel de heer Vogt aanleiding tot enig zuur kijken. Men kan im
mers de gedachte aan de zuilen laten varen en dan stellen, dat 
naast de confessionelen en de socialisten ook de liberalen "hun" 
om roepvereniging moeten hebben. Hier ontstaat een grote moeilijk
heid voor de AVRO. Heel ons radio- en televisiebestel is verankerd 
inhet betaalde lidmaatschap van een omroepvereniging. Gesteld nu 
dat de liberalen hun eigen vereniging zouden krijgen, een vereniging 
die meewerkt aan algemene programma's zoals de andere nu ook 
doen, maar die openstaat voor liberale politieke ideeën zoals de 
VARA openstaat voor socialistische ideeën, deKRO voor politiek
katholieke, enzovoort. Waarkomendande leden van zulk een nieuwe 
liberale omroepvereniging vandaan? In ieder geval van de AVRO. 
Het ledenbestand van de AVRO moet immers voor een zeer belang
rijk deel bestaan uit mensen die op de VVD stemmen. Dit is het pro
bleem dat als een zwaard aan een dunne draad boven het hoofd van 
de AVRO hangt. 

Gaat de VVD zich verder ontwikkelen als volkspartij - de meeste 
liberale schrijvers zijn het met professor Oud eens, dat de winst 
van de VVD alleen van links kan komen - dan zal het probleem van 
de AVRO en de liberalen steeds belangrijker worden. Men zou dus 
kunnen stellen, dat het realistisch van de AVRO zou zijn ook aan de
ze pool van haar bestaan aandacht te wijden. 

Mogelijk wil de studiecommissie bij de AVRO, waarvan thans spra
ke is, er haar aandacht aan wijden. 

De artikelen in LIBERAAL REVEIL, die niet ondertekend zijn, 
vertegenwoordigendemeningvanalle zes leden van de redactie. 
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De katholiek en het liberalisme 

Laten we het feit maar onder ogen zien -
steeds weet opnieuw bij iedere verkiezing of 
ledenwerfactie, blijkt de VVD weinig aantrek
kingskracht uit te oefenen op de Nederlandse 
katholieken. Weinig, maar toch wel iets~ En 
dat laatste maakt nu juist dat het probleem ver
dient nader onderzocht te worden. Immers, de 
drempel blijkt voor katholieken niet onover
komelijk. Wat houdt hen dan tegen? 

Beide begrippen, "katholiek" en "liberaal" 
zijn complex. Zij vertonen meer dan één as
pect, meer dan één gevoelswaarde ook. Een korte analyse van bei
der inhoud lijkt daarom nodig. 

Het katholiek zijn 

Vele niet-katholieken beseffen niet, welke buitengewoon grote 
verschillen er binnen de Roomskatholieke Kerk bestaan. 

Allereerst geografisch: Het verspreidingsgebied van het rooms
katholicisme beslaat het gehele aardoppervlak. Belangrijke ver
schillen in cultuur, mentaliteit en maatschappelijke omstandigheden 
zijn daarvan het gevolg. De problemen van een katholiek in Rood
China, waar het katholicisme verboden is, zijn totaal anders dan 
die van een katholiek in Spanje, waar het katholicisme staatsgods
dienstis. Terwijl de Nederlandse katholiek zich druk maakt over de 
p. b. 0., heeft de Australische katholiek daar nog nooit van gehoord. 
Tegenover de strijdbare mentaliteit van de Engelsen staat de blijmoe
dige nonchalance van de Brazilianen. 

Vervolgens historisch: De Kerk is een oud instituut. Voordat er 
ook maar sprake was van de vele gemeenschappen, die vandaag 
functioneren - de Westerse wereld, de protestantse Kerken, de 
Islam - was zij aloud. Haar denken is daarom niet het spontane 
gevolg van de tijdgeest, maar eerder het bezinnen van een moreel 
wezen met een lange periode van geestelijke rijpheid achter zich. 
In haar spreken bemerken wij een sterke binding met de grootse 
gebeurtenissen van vroeger tijden. Zij herinnert zich maar al te 
goed de voor haar kritieke momenten, veroorzaakt door de storm
achtige avonturen in de geschiedenis van de mensheid . Op die mo-
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menten leefde zij even intens als tp.ans. 
Voor een katholiek is hetgeen St. Tho
mas in de 13e eeuw heeft geschreven 
even actueel als wat Teilhard de Char
din in de 20e eeuw schreef. 

Tenslotte mentaal: De Kerk beperkt 
zich niet tot bepaalde maatschappelijke 
groeperingen. In sommige landen om
spant zij zelfs de gehele natie, in al 
haar sociale geledingen. Haar leden 
vertonen zodoende een grote verschei
denheid in geloofsbelevenis en maat
schappijbeschouwing. Denkniveau en 
abstractievermogen van een indiaanse 
arbeider in de tinmijnen van Bolivia 
zijn totaal anders dan die van een Franse 
professor in de Wijsbegeerte . 

Gezien deze enorme verscheidenheid 
die geografisch, historisch en mentaal 
binnen de Kerk bestaat, moeten wij iede
re voorstelling van een "typische ka
tholiek" laten varen. 

Zeker, deKerkiséén. Maar die een
heid bestaat uitsluitend in religieus en 
bestuurlijk opzicht. Het onfeilbaar leer
gezag van de Paus beperkt zich uitdruk
kelijk tot de geloofs- en zedenleer. Ten 
aanzien van cultuurfilosofie, natuur
wetenschappen, sociaal-economische 
wetenschappen, kunst, kortom de gebie
den waarin ons dagelijks denken zich 
grotendeels afspeelt, bestaat voor een 
katholiek een grote geestelijke vrijheid. 
Het denken en handelen van een katho
liek wordt dan ook maar zeer ten dele 
rechtstreeks door zijn geloof bepaald. 
Het patroon van zijn milieu en zijn 
persoonlijk beschavingsniveau spelen 
daarbij een minstens even belangrijke 
rol. En indien in een aantal landen 
(waaronder Nederland) de katholieken 
zich in één blok aaneensluiten, dan is 
dat eerder op grond van historisch ge 
groeide verhoudingen dan als gevolg van 
hun gemeenschappelijk geloof. 

Zodoende ervaart de Nederlandse 
katholiek zijn katholiek-zijn op twee
erlei wijze: ten eerste als het lidmaat
schap van een door Christus gestichte 
Kerk, die naar zijn overtuiging het on
feilbaar leergezag bezit, en ten tweede 
als het behoren tot een katholieke be
volkingsgroep, waarin hij zich thuis 
voelt. In hoeverre vindt nu de afwij
zende houding van de Nederlandse ka
tholieken ten aanzien van het liberalis
mehaar oorsprong in de geloofsleer of 
in de historisch gegroeide 'verhoudin
gen? 
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Het liberaal zijn 

Bezien naar zijn oorsprong in het li
beralisme een levensbeschouwing. De 
Hervorming bracht het protestantisme 
als een vorm van godsdienstig libera
lisme, en toen ten tijde van de Ver 
lichting in de 17e en 18e eeuw het theo
centrisch karakter verdween, zette dit 
proces zich voort en ontstond het ratio
nalisme met zijn absolute twijfel aan 
iedere bovennatuurlijke waarheid. Zo
wel het protestantisme (en dan met na
me het vrijzinnig protestantisme) als 
het rationalisme betekenden echter 
méér dan alleen maar een nieuwe le
vensbeschouwing. Zij brachten tevens 
een totale ommekeer in de traditionele 
opvattingen over de verdraagzaamheid. 
Tijdens de hegemonie van de Rooms
katholieke Kerk in de eeuwen voor de 
Hervorming was verdraagzaamheid 
hoofdzakelijk een kwestie van opportu
nisme. Over het algemeen kende de 
Kerk geen verdraagzaamheid tegenover 
andere levensbeschouwingen, overtuigd 
als zij was van haar eigen onfeilbaar
heid. Met de voor die tijden gebruike
lijke middelen werdde zuivere leer te 
vuur en te zwaard verdedigd. Maar er 
deden zich omstandigheden voor , waar
bij naar het oordeel der kerkelijke 
overheid de door de vervolging ontsta 
ne geestelijke ontwrichting te groot zou 
worden, en dan was de Kerk tolerant. 
Toen echter de Verlichting kwam, met 
haar relativering van het menselijk 
denken, groeide de overtuiging dat nie
mand het recht had een ander zijn me
ning dwingend op te leggen. Op deze 
wijze ontstond uit de Verlichting het li
beralisme als maatschappelijk 
gedrag, als levenshouding. Ook 
roomskatholieken en rechtzinnige pro
testanten kwamen onder invloed van de
ze nieuwe mentaliteit, en werden libe
raal. John Locke formuleerde hun ge
voelen als volgt: "Het christelijk geloof 
predikt liefde, en liefde betekent. óók 
verdraagzaamheid" . 

Dit liberalisme , dat ni et levensbe
schouwelijk was, want het telde aan
hangers van velerlei geloofsrichtingen, 
heeft via de politieke en economische 
ontwikkeling in de 1ge eeuw geleid tot 
het liberalisme van onze tijd. Vrijzin
nigheid en rationalisme mogen dan de 
historische start van het liberalisme 



hebben veroorzaakt, zij zijn geenszins 
doorslaggevend gebleken voor de inhoud 
van het moderne liberalisme. 

Heden ten dage betekent liberaal zijn 
in maatschappelijke zin dan ook niet: 
de aanvaarding of verwerping van eni
gerlei geloofsrichting, al dan niet dog
matisch. Het betekent daarentegen wél: 
erkennen dat ieder mens het onver
vreemdbare recht heeft, zichzelf te 
ontplooien. Echter, om dit te bereiken 
moet aan een aantal voorwaarden zijn 
voldaan. De mens moet kunnen beschik
ken over sociale zekerheid, opleiding, 
enz., maar vooral en bovenal over de 
noodzakelijke vrijheid . Liberaal zijn 
betekent dan ook tevens: de maatschap
pij consequent zó willen inrichten, dat 
de zedelijke ontplooiing van de mens het 
beste tot zijn recht komt. Waartoe die 
zedelijke ontplooiing moet leiden, is 
een vraag, die door het maatschappe
lijk liberalisme ni et wordt beant
woord. 

Syn the s e 

De Kerk heeft een aantal principi~le 
uitspraken gedaan ten aanzien van het 
liberalisme. Met name hebben de Pau
sen Pius IX en Leo XIII in verschillen
de encyclieken het liberalisme veroor
deeld. Uit de omschrijving en argumen
tatie blijkt echter allerduidelijkst, dat 
zij onder liberalisme op de eerste plaats 
hebben verstaan: het vrijzinnig protes
tantisme en het rationalisme . Verder 
achtten zij ook een aantal extreme stel
lingen van het vroeg 1ge eeuwse libe
ralisme in strijd met de roomskatholie
ke geloofsleer. Dit laatste als gevolg 
van het feit, dat het 1ge eeuwse libera
lisme hier en daar een dogmatisch ka
rakter droeg. 

Hetmoderneliberalisme echter, zo
als bij ons belichaamd in de VVD, is 
een vorm van m a at s c hap p e li j k 
liberalisme . Dit liberalisme kan bijge
volg niet in strijd zijn met de roomska
tholieke geloofsleer. Het moderne li
beralisme neemt immers een standpunt 
in ten aanzien van een aantal zaken van 
praktische aard. Weliswaar wordt wel 
van "liberale principes" gesproken, 
maar dergelijke principes zijn in feite 
menselijke richtlijnen die een sterk 
"hier en nu" karakter dragen en voort
durend in de loop der geschiedenis ver-

anderen. Zij zijn dan ook van een totaal 
andere orde dan de principiële uitspra
ken van de Kerk. 

Nu houdt het Kerkelijk Leergezag. zich 
waarlijk niet uitsluitend met onfeilba
rewaarheden bezig. Een groot deel van 
de allocuties, encyclieken, mandemen
ten, en herderlijke brieven handelt wel 
degelijk over zaken van praktisch -poli
tieke aard. Vaak wordt de gelovigen 
daarbij voor ogen gehouden, welke hou
ding zij ten aanzien van bepaalde poli
tieke zaken moeten aannemen. Men zou 
kunnen zeggen dat de Kerk hier, vanuit 
haar beginselen, situatie-ethiek be
drijft. 

Er bestaat echter geen twijfel over, 
dat dergelijke uitspraken, hoe zwaar 
zij voor een katholiek ook mogen wegen, 
in laatste instantie kwesties zijn, waar
omtrent de katholiek zich een eigen ge
wetensoordeel moet vormen. Zij betref
fen de plaatselijke verhoudingen van dat 
ogenblik en hebben niet of slechts zijde
lings met de onfeilbare leer te maken . 

Welnu, in deze zin is het dus moge
lijk dat er bedenkingen worden geopperd 
tegen het liberalisme, óók tegen het 
moderne, nlet levensbeschouwelijke 
liberalisme. In Nederland is dit ge
schied bij het verschijnen van het Bis
schoppelijk Mandement 1954. Daarin 
wordt een korte passage gewijd aan het 
moderne liberalisme. De argumenta
tie is echter zwak, en de terminologie 
vaag. Zo wordt de VVD niet met name 
genoemd; de Bisschoppen bezigen de 
weinig-zeggende term "liberalisme in 
zijn huidige vorm". Een veelbetekenen
de omissie, omdat PvdA, NVV, CPN, 
HumanistischVerbond, VARA enz. wèl 
met name worden genoemd. 

Wie desondanks uit dit herderlijk 
schrijven een veroordeling van het li
beralisme van de VVD wil destilleren 
(en dat wil men maar al te graag in 
KVP-kringen), zal zich in allerlei 
bochten moeten wringen. 

Wij ontkomen dan ook niet aan de 
conclusie, dat er voor een katholiek 
geen principi~le beletselen zijn, om de 
moderne liberale beginselen aan te han
gen . Een synthese van katholiek zijn en 
liberaal zijn is mogelijk~ 

De kloof 

De kloof, die de VVD van de Neder-
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landse katholieken scheidt, heeft dus 
geen ideologische oorzaken, maar his
torische . Zij houdt verband met de 
emancipatie van het katholieke bevol
kingsdeel van Nederland. 

Na eeuwen van achterstelling begon 
de emancipatie van de katholieken met 
de opkomst van het liberalisme in het 
begin van de vorige eeuw. De Nederland
se katholieken sloten zich bij de libe
ralen aan, omdat het liberalisme voor 
hen de bevrijding uit hun positie van ten 
achter gestelden betekende. Het succes 
van 1848 was mede te danken aan de 
steun, die de liberalen van katholieke 
zijde ondervonden. Deze samenwerking 
was zeer zeker geen oppervlakkige 
"mariage de raison". Vooraanstaande 
katholieken als Alberdinck Thijm, Cra
mer, Nuyens en Storm waren liberaal 
in hart en nieren. Des te harder kwam 
In 1864 de slag aan, veroorzaakt door 
de anti-liberale encyclieken Quanta 
Cura en Syllabus van Paus Pius IX. 

Toch waren deze encyclieken· niet de 
voornaamste oorzaak van de verwijde
ring tussen liberalen en katholieken. 
Hooguit hebben zij de tegenstellingen 
verscherpt. De grondoorzaak was ge
legen in het feit, dat de emancipatie 
van de katholieken een tweede fase was 
ingegaan. Hadden de katholieken voor
dien bescherming gezocht bij het libe
ralisme, thans wensten zij politiek ge
sproken op eigen benen te staan. Zij 
gingen zich organiseren in alle secto
ren van het maatschappelijk leven. De 
schoolstrijd moet worden gezien tegen 
de achtergrond van deze gewijzigde 
mentaliteit onder de katholieken. De 
coalitie met hun voormalige tegenstan
ders, de protestanten, was méér dan 
alleen maar een tactische zet - het was 
tevens hun eerste politieke daad, los 
van het liberalisme. Het was het begin 
van een emancipatie, door henzelf ter 
hand genomen. 

Als de tekenen niet bedriegen, dan 
loopt deze militante fase van de eman
cipatie thans ten einde. De "hokjes
geest" onder de katholieken schijnt nu 
wel over haar hoogtepunt heen te zijn. 
Dat zou dan betekenen dat de derde en 
laatste fase: de volledige integratie, 
voor de deur staat. 

De katholieke voetbalvereniging, het 

katholieke ziekenfonds, de katholieke 
winkeliersvereniging, - men kan toch 
moeilijk blijven volhouden dat er ern
stige religieuze redenen voor hun bestaan 
pleiten. Moet de hardnekkigheid van een 
dergelijk absurd doorgevoerde isolatie 
niet eerder worden gezocht in een gevoel 
van onbehagen, erfenis van een nabij 
verleden? En houdt dat niet tevens in, 
dat de emancipatie pas volledig wordt 
voltooid wanneer de katholieken hun 
cultureel en politiek isolement doorbre
ken? Het ziet ernaar uit, dat de tijd 
hiervoor rijp is. Dat de kloof tussen bij
voorbeeld katholieken en liberalen weer 
smaller wordt, zuiver als gevolg van een 
natuurlijk proces, van een zich voltooi
ende historische ontwikkeling. Daar 
komt dan nog bij, dat ook de toename 
van de welvaart de weg naar het libera
lisme gemakkelijker maakt. 

Een samenloop van gunstige omstan
digheden dus. Uit de naaste toekomst 
zal blijken, in hoeverre dit effect zal 
sorteren. Rest ons nog de vraag, wel
ke taak hierbij voor de liberalen is weg
gelegd. 

Taak van de liberalen 

Hoezeer de tijd ook meezit, wij mogen 
nooit verwachten dat de katholieke 
stemmen de VVD als rijpe appelen in 
de schoot zullen "Vallen. 

Ongetwijfeld zijn de doelstellingen 
van het Nederlandse liberalisme aan
trekkelijk voor een groot deel van de 
katholieke bevolking. Met name moet 
hier worden gedacht aan de middengroe
pen. Het is van belang, dit goed te be
seffen . Werving van leden ten koste van 
de partijen ter rechterzijde heeft al
vast dit voordeel, dat in die kringen 
reeds velen gepredisponeerd zijn voor 
het liberalisme. Dit in tegenstelling tot 
de partijen ter linkerzijde. Wat de ka
tholieken desondanks ervan weerhoudt, 
tot het liberalisme toe te treden, is een 
zekere angst om iets gevaarlijks, ja 
zelfs iets zondigs te doen. Deze angst 
wordt in grote trekken veroorzaakt door 
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twee factoren: 1. hun gebrekkige kennis 
van het liberalisme; 2. de houding van 
vele liberalen. 

Wat het eerste punt betreft, mogen wij 
niet uit het oog verliezen. dat het onder
wijs op veel R. K. scholen een subjec
tief element bevat. (Zo wordt bijv. de 
Inquisitie, die toch duizenden slachtof
fers heeft gemaakt, met een enkele zin 
afgedaan terwijl het verhaal van de 
martelaren van Gorkum breeduit met 
plaatjes en al wordt behandeld. ) Daar
naast leest het overgrote deel van de 
katholieken uitsluitend katholieke dag
en weekbladen. Om van de invloed van 
de kerkelijke overheid maar niet te 
spreken. Voeg hieraan toe, dat de Ne
derlandse liberalen in onvoldoende ma
te over de mogelijkheid tot repliek be
schikken, en het is wel duidelijk dat wij 
geen illusies moeten koesteren omtrent 
het beeld, dat de doorsnee katholiek 
zich omtrent het liberalisme heeft ge
vormd. 

Er moet hier een berf!. van onwetend 
heid en vooroordeel worden o/Jf!.eruimd. 
Dat is een zaak van lanf!.durige, inten· 
sieve voorlichtinf!.. Hier baat geen perio
dieke verkiezingspropaganda. Die is 
trouwens nauwelijks nodig. Veeleer is 
het een kwestie van "frap pez, frap pez 
toujours". Van groot gewicht is daarbij, 
dat dit zoveel mogelijk door katholieken 
geschiedt. De persoonlijke getuigenis 
van een katholiek liberaal maakt meer 
indruk op een gehoor van geloofsgenoten 
dan welk briljant betoog ook van een 
niet-katholiek. 

Wat het tweede punt betreft: anti-pa
pisme is gelukkig in liberale kringen een 
te hoge uitzondering, dan dat daar eni
ge serieuze aandacht aan zou moeten 
worden besteed. Kortzichtige lieden 
vindt men overal. Veel schadelijker is 
daarentegen de onwetendheid van vele 
goedwillende liberalen ten aanzien van 
het katholicisme. Het vooroordeel, als 
zouden katholicisme en modern libera
lismenietverenigbaar zijn, schijnt on
der de liberalen evenzeer verbreid te 
zijn als onder de katholieken! Welke 
verklaring moeten wij anders zoeken 
voor uitlatingen als: "Dogmatiek en ver
draagzaamheid gaan moeilijk samen" 1) 

of: "Men wordt geen liberaal op grond 
van het christendom" 2)? 

Tijdens de laatste verkiezingen werd 
opnîeuw een zeker défaitisme merk
baar, wanneer het erom ging om ka
tholieke stemmen te winnen. Waarom 
toch? Niemand met enige zin voor rea
liteit zal verwachten, dat na de publi
katie van één brochure of na één tele
visiegesprek katholieken in de rij gaan 
staan om lid te worden van de VVD. Een 
dergelijke winst wordt 6ók niet ver
wacht ten koste van de linkerzijde. Af
gezien daarvan zijn er tot nog toe nau
welijks serieuze pogingen gedaan. 

Een kleine, maar voortdurende en 
blijvendewinstop de partijen ter rech
terzijde ligt binnen de grenzen van het 
mogelijke. Maar om dit te bereiken 
moet de te voeren propaganda beter ge
richt, meer systematisch en deskun
diger zijn dan thans het geval is. 

Integratie van katholieken in niet
katholieke kringen is alleen dan levens
vatbaar, indien de katholiek daarbij zijn 
identiteit niet verliest. Wanneer een ka
tholiek liberaal is, dan is hij dat juist 
omdat hij katholiek is. Omdat hij in het 
liberalisme een exponent ziet van de 
christelijke naastenliefde, evenals zijn 
geloofsgenoot in de PvdA dit in het so
cialisme ziet. Hij zal er daarom be
hoefte aan hebben, zich van tijd tot tijd 
hierop te bezinnen, bij voorkeur met 
andere katholieken. 3) Bovendien geeft 
dit hem een belangrijke morele steun. 
Zoals reeds eerder opgemerkt, beleeft 
een katholiek zijn katholiek zijnook als 
het behoren tot een hem vertrouwd 
milieu. In vele gevallen zal de stap 
naar de VVD hem los maken van dat 
milieu. Het is gebleken dat sommige 
katboliekep. zich wat eenzaam voelen na
dat zij een dergelijke stap hebben onder
nomen, ondanks de hartelijke belang
stelling van zijn nieuwe partijgenoten. 
Daar moet men alle begrip voor tonen. 

Vrees voor het ontstaan van een ka
tholieke "werkgemeenschap" is absurd. 
Het mag ons er in geen geval van weer
houden om de we rving met kracht aan te 
vatten. Het Nederlandse liberalisme 
heeft in dit opzicht niets te verliezen en 
alles te winnen. En de vooruitzichten 
zijn veelbelovend. 

L.M. de Beer 
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1. Uitde brochure: "De JOVD stelt aan 
alle staatkunde de eis ... " 

2. Uit: "Enige aspecten van het moder
ne liberalisme". 

3. Ir. F. Wagenmaker doet in zijn ar-

Een liberaal convent 

tikel "De protestant en het liberalis
me" in Liberaal Reveil van juni 1963 
een overeenkomstige suggestie, voor 
de protestants-christelijke libera
len. 

Verontrusting over de ontwikkeling van 
het Nederlandse liberalisme , met name 
over het feit dat vele sterk politiek-gelhte
resseerde liberalen gedurende de laatste 
jaren voor het liberalisme verloren dreig
den te gaan, vormde de achtergrond van 
mijn suggestie tijdens het VVD-congres in 
maart om in ons land te komen tot een Li
beraal Convent. Van grote betekenis is 
hierbij geweest het verschijnsel dat ver
scheidene jongeren, die soms meer dan 
10 jaren enthousiast in de JOVD voor de 
liberale zaak gewerkt hebben , uit teleur
stelling over de VVD zich niet bij deze partij wilden aansluiten en hun 
politieke activiteiten wensten te beëindigen. Dit hield onder meer 
verbandmetdeweinig inspirerende, de weinig sociaal-vooruitstre
vende politieke lijn van de partij en het gebrek aan interne discus
sie (interne discussie die in de JOVD zo vanzelfsprekend is). De 
aansluiting tussen liberale jongeren en de VVD dreigde verloren te 
gaan: een gevaarlijke situatie. 

Het bovenstaande bevestigt naar mijn mening de juistheid van het 
standpunt, ingenomen door de redactie van Liberaal Reveil bij de 
verschijning van dit blad in zijn nieuwe gedaante (6e jaargang, nr. 1; 
nov. 1962): 

"In een situatie van volmaakte soevereiniteit voor alle liberale 
organisaties en stichtingen, waarbij niemand bemoeienis heeft met 
de ander, ontstaat het gevaar van uit-elkaar-groeien. In elke soe
vereine kring evolueert dan de liberale overtuiging wel, maar er 
bestaat geen zekerheid dat de evolutie steeds in elke kring in de
zelfde richting en met dezelfde snelheid gaat. De absolute soe
vereiniteit, met als begeleidingsverschijnsel de volmaakte gedes
interesseerdheid voor elkaar, is noch in het verkeer tussen vol
keren, noch in het verkeer binnen een zelfde volk, laat staan bin
nen een zelfde volksdeel, bestaanbaar of nastrevenswaard. Zij 
vormt een gevaar voor al die mensen die - of zij dat beseffen of 
niet - van elkaar afhankelijk zijn" . 
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Als gevolg van dit standpunt werden de banden tussen de VVD de 
Teldersstichting en Liberaal Reveil nauwer aangehaald, getuige de 
nieuwe samenstelling van de redactieraad en de nieuwe wijze van 
uitgeven. Verder dient het hoofdbestuur van de VVD volgens het on
langs gewijzigde Huishoudelijk Reglement een nauwere samenwer
king tussen VVD en Teldersstichting te bevorderen. Voorts nam de 
belangstelling van de jongeren voor de VVD weer enigszins toe als 
gevolg van: het aansprekende verkiezingsmanifest en urgentiepro
gram 1963, het streven van de partijleiding om de discussie te sti
muleren, en de "verjonging". 

Ondanks deze gunstige ontwikkelingen blijft het de moeite waard te 
onderzoeken of er geen wegen bestaan om een herhaling van de in de 
aanhefvanditartikel genoemde situatie, evenals een al te verbrok
keld optreden van de liberale organisaties en instellingen, te voor
komen. Allereerst lijkt bijvoorbeeld een geregeld contact tussen 
VVD en JOVD, ten einde informatie te verschaffen over bestaande 
gevoelens en ideeën, bijzonder nuttig. 

Contacten van de JOVD met Liberaal Reveil zullen eveneens hun 
nut afwerpen. Liberaal Reveil zou immers als "discussiecentrum 
van het Nederlandse liberalisme" mede een belangrijke bijdrage 
kunnen leveren aan een open gedachtenwisseling tussen VVD- en 
JOVD-leden, die tot nu toe eigenlijk alleen maar in hun eigen ver
enigingsorganen hebben geschreven. De opname van enkele JOVD-ers 
in de redactieraad is daarom zinvol. 

Hetgeen hier over het nut van contacten van de JOVD met de VVD 
en Liberaal Reveil werd opgemerkt, geldt in beginsel ook voor de 
Liberale Studenten Verenigingen in Nederland. 

Dergelijke contacten zouden trouwens een veel bredere basis kun
nen verkrijgen door een algemene bes preking van vraagstukken van 
gemeenschappelijk belang, waaronder een duidelijke functieafbake
ning en vaststelling op welke terreinen wel of niet samenwerking 
nodig en mogelijk is. Maar het effect van zo'n bespreking wordt nog 
vergroot wanneer verschillende liberale instanties eraan deelnemen. 
Deze deelname vormt dan de uitdrukking van het gezamenlijk aan
vaarden van de verantwoordelijkheid voor de ontwikkeling van het 
liberalisme in ons land. 

Voor de vorm van de contacten lijkt mij een convent, d. i. een 
periodiek vertrouwelijk beraad, het meest geschikt. Iedere vorm van 
samenwerking in een overkoepelende organisatie, zoals bijvoorbeeld 
in een federatie, stuit namelijk op praktische bezwaren, die verband 
houden metde geheel verschillende functies der deelnemende orga
nisaties en stichtingen. 

Wil het beraad goede resultaten hebben dan dient het aantal per
sonen per deelnemende instantie zo beperkt mogelijk te zijn. 

Hiermee is het beeld volledig van het: 

Convent van liberale organisaties en instellingen in Nederland. 

Doel: Positieve beihvloeding van de ontwikkeling van het liberalis-
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me in ons land door middel van bespreking van vraagstukken 
van gemeenschappelijk belang en uitwisseling van ideeën. 

Vorm: Periodiek vertrouwelijk beraad (1 à 2 maal per jaar) 

Deelnemers: 
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VVD, JOVD, LSVN, Prof. Mr. B. M. Teldersstichting en 
Stichting Liberaal Reveil (van ieder 1 à 2 vertegenwoordi
gers, bijvoorbeeld voorzitters, vice-voorzitters of verge
lijkbare functionarissen). 

drs. E. Nypels 
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Indrukken uit Sankt -Gallen 

Het was een ernstig congres. Drie dagen is er gesproken, maar 
nimmer werd er gelachen. Een congres zonder humor, is er iets 
taaiers te bedenken? Coryfee~n waren er wel: de Spanjaard Salvador 
de Madariaga, de Italiaan Malagodi, de Belg Jean Rey, de Hongaar 
graaf Apponyi, de Fransman René Mayer. Maar zij waren allen 
ernstig. 

Wat heeft die ernst opgeleverd? 
Eén groep van het congres besprak "de toestand in de wereld". 

Erwas niets voorbereid: er was geen agenda, er was geen rapport, 
er was geen inleiding. De deelnemers begonnen met een uur te pra
ten over de vraag, waarover zij zouden praten. Dank zij de voor
zitter, de Duitser Kluthe, is ertoch nog iets zinnigs uitgekomen. Een 
resolutie over de EEG en het verdrag van Moskou. Maar de heer 
Rey sprak er in de slotzitting zijn teleurstelling over uit, dat in de 
resolutie geen eigen, liberaal geluid doorklonk. 

Een tweede groep besprak de ruimtelijke ordening. Er lag een 
goed rapport op tafel, tot stand gekomen dank zij de ijver en des
kundigheid van onze landgenoot, de heer D. W. Dettmeyer. Deze was 
ook de voorzitter van de sectie. Hij heeft goed werk gedaan, want 
hij zorgde op zijn manier, dat de liberalen in de rest van Europa 
leren leven met de ruimtelijke ordening. Voor ons in Nederland is 
dat geen principieel probleem; wij zijn allang tot de erkenning geko
men, dat gemeentelijke uitbreidingsplannen, op elkaar afgestemd 
door streekplannen, onmisbaar zijn om een dichtbevolkt land be
woonbaar te houden. Maar elders in Europa leven nog liberalen, die 
op dit gebied volstrekte onthouding wensen. De heer Dettmeyer heeft 
zijn best gedaan, deze mensen wat wijzer te maken, en heeft daar
voor recht op een compliment. 

De derde sectie besprak een onderwerp, dat de heer René Mayer 
had voorgesteld: "Democratie door middel van een volksvertegen
.woordiging, of door rechtstreeks contact met het volk". De heer 
Mayer dacht natuurlijk aan Frankrijk, waar president De Gaulle het 
parlement regeert, enhet volk op suggestieve vragen "ja" laat zeg
gen. Kwam nu uit Sankt Gallen het bezielende weerwoord? Neen. 
De sectie be sprak het rapport van een jonge Engelsman, getiteld 
"Direct and Parliamentary Democracy". In dat rapport werd onder 
andere van leer getrokken tegen stabiele regeringen. In verschei
dene landen (Engeland, West-Duitsland) is het al lang niet meer 
voorgekomen, dat een regering moest aftreden na een uitspraak van 
de volksvertegenwoordiging. Om deze "verstarring" te doorbreken, 
bepleitte de Engelsman de invoering van het plebisciet (volksrefe-
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rendum). AnneRenéMayer, van je vrienden moet je het maar heb
ben~ Hij heeft dan ook maar eventjes de sectievergadering bijge
woond, en ging weg zonder iets te zeggen. In de loop van de gedach
tenwisseling is over de ideeën van de Engelsman nauwelijks meer 
gesproken. 

Wel, daarentegen, werd uitvoerig stilgestaan bij de methoden die 
in Amerika worden toegepast om de parlementaire behandeling van 
de publieke zaakrneer in de openbaarheid te brengen. De sectie be
sloot, een pennanente groep te vonnen, om deze methoden beter 
te bestuderen en om te zijner tijd tot aanbevelingen te kunnen ko
men. Dit is zo ongeveer de essentie van het congres. Teleurstellend 
wellicht. Maar daar staat tegenover, dat het internationale contact 
op zichzelf van waarde is. Men kan zich loten weten van eenzelfde 
stam. De Zwitserse gastheren hebben hun best gedaan. 

De nieuwe gebouwen van de oude hogeschool te Sankt Gallen wa
ren voor het congres afgehuurd. Wat men van deze gebouwen ook 
kan zeggen, allure hadden zij zeker. Zij waren somber, donker, 
groot, maar ... perfect. Alles eerste klas, degelijke afwerking, 
functionelevonngeving. Kortom, men heeft in Zwitserland de zaak 
groot willen aanpakken, en daardoor sommigen (zoals de Hollanders) 
wat verlegen gemaakt. 

Volgend jaar vergaderen wij in Como. 

dr. E. Nordlohne 
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Ons gevangenisregiem 

"Voortgaande humanisering van het 
regiem binnen de strafgevangenis
sen ... " ; begin van punt 32 van het urgentie
program 1963 van de VVD. 

In beginsel acht ik de gevangenisstraf zoals opgenomen in ons Wet
boek van Strafrecht een juiste straf. Anderen denken hier anders 
over. 

Het doel van de straf wordt op verschillende wijzen gezien. Som
migen gaan uit van de vergeldingstheorie, anderen leggen vooral de 
nadruk op de afschrikking met als doel hetzij generale preventie, 
hetzij bijzondere preventie; deze laatste wordt onderverdeeld in 
ons chadelijkmaking , afschrikking en verbetering van de dader. 
Een combinatie van deze doeleinden, geheel of gedeeltelijk, wordt 
door velen verdedigd; ik sluit mij daarbij aan. 

Voor de vragen hoe het bestaande gevangenisregiem is, hoe het 
voldoet en of er veranderingen in behoren te worden aangebracht, 
en zo ja welke, is van belang wat men als het doel van de straf be
schouwt. Wanneer men uitgaat, alleen of mede, van de vergeldings
theorie, zal men tot andere resultaten komen dan wanneer de ver
gelding geen rol speelt. Het komt mij voor, dat volgens de bedoeling 
van ons Wetboek van Strafrecht de vergelding zeker mede in aan
merking komt. Enerzijds duidt de mogelijkheid van de verzwaring 
van de op te leggen straffen bij ernstige gevolgen (waarbij de ge
maakte fout niet groter behoeft te zijn) erop, dat de wetgever van de 
vergeldingsgedachte is uitgegaan; anderzijds tonen andere bepalingen 
aan - denk hierbij aan misdrijven slechts op klachte vervolgbaar -
dat deze gedachte niet als de enige grondslag van het doel van de 
straf wordt gezien. 

De bedoeling, de vergelding mede als doel te zien, komt mij 
principieel juist voor . Tot dat standpunt kom ik, ervan uitgaande, 
dat, indien door een toerekenbare fout van de dader de rechtsorde 
geschonden is, herstel van deze schending moet geschieden door 
die dader te straffen. Deze straf zal bij een ernstige schending een 
vrijheidsstraf moeten zijn, teneinde het gestoorde evenwicht te her
stellen. Bij het bepalen van het gevangenisregiem zal men met dit 
uitgangspunt rekening moeten houden. 

Ons huidige gevangenisregiem is niet alleen geregeld in het Wet
boek van Strafrecht, maar ook in de Beginselenwet Gevangeniswe
zen van 1951, en het Koninklijk Besluit de G~vangenismaatregel van 
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1953, beide in werking getreden op 1 juni 1953. Verder moeten wij 
noemen de huishoudelijke reglementen voor ieder van de gestich
ten, en de besluiten en beslissingen van de Minister van Justitie. 
Tenslotte vermelden wij de besluiten van de Directies van de ver
schillende gestichten, die mede van invloed zijn op het regiem. 

In de Beginselenwet is betreffende het beheer en het toezicht op 
de gestichten onder meer het volgende bepaald: het opperbeheer be
rust bij de Minister van Justitie; deze wordt geadviseerd door de 
Centrale Raad van Advies voor het Gevangeniswezen, voor de Psy
chopatenzorg en voor de Reclassering. Het beheer van ieder ge
sticht berust bij de Directeur (in een rijksasiel voor psychopaten 
bij de Geneesheer-Directeur), die bijgestaan wordt door de Ge
stichtsraden, die een adviserende taak hebben. Bij ieder gesticht 
is een Commissie van Toezicht. Onder de Minister staat de Direc
teur-Generaal van het Gevangeniswezen; een afdeling van het De
partement van Justitie is met de behandeling van de zaken betref
fende het gevangeniswezen belast. 

Belangrijk is hetgeen in art. 26 van de Beginselenwet is bepaald: 

"Met handhaving van het karakter van de straf of de maatregel wordt hun 
tenuitvoerlegging mede dienstbaar gemaakt aan de voorbereiding van de terug
keer van de gedetineerden in het maatschappelijk leven". Deze bepaling heeft 
een dubbele betekenis. De bevolen straf of maatregel moet worden ondergaan 
en hetgeen de rechter bepaalde moet dus worden geëffectueerd, maar tijdens 
dit ondergaan moet ervoor worden gezorgd, dat de gedetineerde zo sterk moge
lijk weer in het leven terugkeert. 

De woorden betreffende de eerste betekenis zijn bij amendement 
in het artikel opgenomen; deze invoeging toont mijns inziens aan, 
dat de Wetgever ook hier - mede - van de vergelding is uitgegaan. 

Wat is nu de betekenis van het eerste gedeelte van art. 26 Be
ginselenwet? 

Ik zie deze zo, dat de gedetineerde tijdens zijn opname in een be
hoorlijke omgeving een behoorlijke behandeling moet ondervinden; 
dat dit begrip "behoorlijk" niet tot iets minders moet worden terug
gebracht, maar ook, dat het niet tot iets meerders moet worden uit
gebreid. De omgeving zal dus moeten voldoen aan redelijke eisen, 
en ook met de verzorging en de behandeling zal dit het geval moeten 
zijn. 

En nu het tweede gedeel te van art. 26. Gevangenisstraf brengt voor 
de gedetineerde vele en belangrijke nadelen mee. Wanneer hij een
maal de straf heeft ondergaan, zal er vrijwel steeds een moeilijke 
tijd voor de ontslagene aanbreken; terugkeer in de oude betrekking 
zal niet altijd mogelijk zijn; financieel zal zijn positie er op zijn 
achteruitgegaan; de oud-delinquent zal anders beoordeeld worden 
dan vroeger. Ook in het gezin zal aanpassing geboden zijn: de afwe
zigheid kan tot verwijdering hebben geleid, en er kan verandering ten 
nadele van de gezinsverhoudingen zijn ontstaan. De ex-veroordeel-

28 



'ij 
:1-

e. 
r-

>p 

Ie 
T-

l-

n 
!-

t 
;-

:-

I: 

t 

de zal ps ychisch dikwijls veranderd zijn, 
en ook met het gezin zal dit het geval 
zijn. Terecht is dus bepaald, dat reeds 
tijdens de detentie aan deze punten aan
dacht moet worden gewijd om de oude 
toestand, voorzover deze goed was, te 
herstellen, en anders te verbeteren, en 
om nieuwe moeilijkheden te voorkomen. 

Uit het bovenstaande volgt, dat wij 
bij ons gevangenis regiem moeten ko
men tot een combinatie: de vergeldings
gedachte brengt mee, dat "soberheid" 
moet worden betracht; het tweede ge
deelte van art. 26 Beginselenwet, dat 
bij die soberheid een zekere "frisheid" 
niet mag ontbreken. 

Bij iedere organisatie van het gevan
geniswezen past een indeling in ver
schillende soorten van inrichtingen, ge
zien de steeds verschillende personen, 
die daarin moeten worden opgenomen, 
en hun steeds verschillende omstandig
heden. Het beginsel voor deze differen
tiatie kennen ook ons Wetboek van Straf
recht en de Beginselenwet; vrouwen 
moeten in een afzonderlijke gevangenis 
worden opgenomen - een nieuwe gevan
genis bij Arnhem is in voorbereiding -; 
jeugdige gevangenen kunnen worden ge
plaatst in een bijzondere gevangenis 
voor jonge lieden te Zutphen; de langge
straften worden opgenomen in de straf
gevangenis te Leeuwarden; dienstwei
geraars gaan naar Bank en Bos, een 
afdeling van Veenhuizen; dit laatste ge
beurt sinds enige maanden ook met som
mige verkeersovertreders, die in een 
andere afdeling van Bank en Bos worden 
ondergebracht; en er zijn open en ge
sloten inrichtingen. 

Dit zijn slechts enkele voorbeelden. 
Een volledige opsomming in het bestek 
van deze bijdrage is niet mogelijk. Ge
lukkig kan men constateren, dat er 
steeds naar nieuwe oplossingen wordt 
gezocht en dat de differentiaties meer 
en meer worden uitgebreid. 

Nu een uiterst belangrijk punt: de 
persoon van de veroordeelde en zijn 
omstandigheden. Vóór de rechter be
slist over de straf zal hij daarover zo 
volledig mogelijk moeten zijn ingelicht; 
de reclasseringsinstanties, en in vele 
gevallen de psychiater, zullen dan hun 
inlichtingen gegeven moeten hebben. 
Ook tijdens de detinering zal aan de 
veroordeelde aandacht van deskundige 
zijde worden besteed; het vóór de ver-

oordeling gevormde beeld moet dan ge
controleerd worden, en voorts zal moe
ten worden nagegaan hoe de gedetineer
de op de detentie reageert. Na de ten
uitvoerlegging van het vonnis zal in ve
le gevallen toezicht wenselijk blijven, 
enerzijds om eventueel ingetreden ver
anderingen van de persoon te kunnen 
waarnemen, anderzijds om aan te geven, 
of, en hoe hij gesteund zal moeten wor
den. 

Nu nog enkele woorden over de cel
straf. Tot 1886 werd deze niet bij ons 
toegepast; in dat jaar werd zij inge
voerd en sindsdien wordt zij in het al
gemeen toegepast bij gevangenisstraf 
tot vijf jaren. Onze huidige wetgeving 
kent de celstraf nog slechts in bijzon
dere gevallen. 

Het oordeel van zeer velen is, dat deze 
veranderinf!. een f!.rote vooruitganf!. be
tekent. Ik kan mij daarbij echter niet 
aansluiten. Afzonderinf!. kan mijns in
ziens - en daarbij ga ik dan uit van de 
verf!.eldinf!. als mede-doel van de straf
nuttif!. werken; de delinquent heeft, 
meer dan wanneer hij met anderen samen 
is, f!.e/ef!.enheid tot inkeer te komen. En, 
wat zeer belanf!.rijk is, hij kan van zijn 
schuldf!.evoelens mOf!.e/ijk eerder worden 
verlost. Deze twee belanf!.rijke facetten 
worden naar mijn meninf!. door de tegen
standers niet naar hun waarde beoor
deeld. Ik merk hierbij nadrukkelijk op, 
dat de celstraf van korte duur zal moeten 
zijn, en dat de f!.edetineerde deze slechts 
f!.edurende eell deel van de daf!. zal mo
f!.en ondergaan, en verder dat toepassinf!. 
aJt~en zal mOf!.en plaatSl'inden indien 
deze na medisch onderzoek toelaatbaar 
wordt f!.eoordeeld. 

Nu nog iets over de verdere grondge
dachten, neergelegd in de Beginselen
wet en uitgewerkt hierin en in de Ge
vangenismaatregel. Wij treffen hierbij 
onder meer aan: bepalingen betreffen
de arbeid en arbeidsloon, geestelijke 
verzorging, sociale verzorging en ont
wikkelingen ontspanning. Eerst de ar
beid en het arbeidsloon. De gedetineer
de is verplicht de hem opgedragen ar
beid zowel in als buiten het gesticht naar 
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behoren te verrichten. Die arbeid zal 
zicb naast het verrichten van de huis
dienst bij voorkeur uitstrekken tot het 
vervaardigen van voorwerpen voor 
's Rijks dienst en tot objecten van al
gemeen nut. 

Tewerkstelling ten behoeve van ande
re openbare lichamen dan het Rijk, of 
van particulieren, vindt slechts plaats 
tegen betaling aan het Rijk van het voor 
soortgelijke arbeid in het vrije bedrijf 
gebruikelijke loon. De Minister van 
Justitie stelt het arbeidsloon vast. Een 
deel wordt bestemd voor de uitgaanskas, 
een ander gedeelte blijft onder bewaring 
van de Directie ter aanwending ten be- · 
hoeve van de gedetineerden. 

De arbeidsduur bedraagt in de regel 
48 uren per week. De arbeid zal zoveel 
mogelijk mede dienstbaar worden ge
maakt aan het onderhouden, vergroten 
of verwerven van vakbekwaamheid. Uit 
deze richtlijnen blijkt hoe in beginsel de 
voorschriften ten aanzien van de arbeid 
zijn. Wij vinden hierin de bedoeling de 
gedetineerde aan te passen aan het nor
male leven, voorzover dit in verband 
met de detentie mogelijk is. 

Watbetreftde geestelijke verzorging 
zijn de hoofdlijnen de volgende: 

Aan ieder gesticht zijn één of meer 
geestelijke verzorgers van Protestant
se, Roomskatholieke en Isra~litische 
gezindte verbonden. Aan de geestelijke 
verzorgers van andere gezindte dan 
waarvan een geestelijke verzorger aan 
het gesticht verbonden is, kan gelegen
heid worden gegeven tot het behartigen 
van de geestelijke belangen van de tot 
hun gezindte behorende gedetineerden, 
die zulks verzoeken. 

Vertegenwoordigers van genoot
schappen op geestelijke grondslag - dit 
is iets anders dan gezindte - kunnen door 
de Minister van Justitie worden toege
laten tot het behartigen van de geeste
lijke belangen van de tot hun genoot
schap behorende gedetineerden. 

Wij zien hierbij dus een tegenstelling 
ten aanzien van de geestelijke verzor
ging van de gedetineerden, die tot een 
gezindte behoren, en de gedetineerden 
behorende bij een genootschap op gees
telijke grondslag: de eerste groep heeft 
meer rechten dan de tweede. 

De vraa!(. komt op, of dit principiële 
verschil juist is. Ik meen van niet. Gelijk-
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stel/in/{ acht ik /{erechtvaardi/{d. lede.·
een heeft in bef?insel een gelijk recht op 
f.eestelijke verzo1'f.inf., los van de vraaf. 
of hij tot een f.ezindte of een genoot
schap op !(.eestelijke !(.l'ondsla!(. behoort. 

In de praktijk zijn de vertef?CI1woor
dif?ers van het Humanistisch V erbond 
- een f?emeenschap op f.eestelijke 
!(.rondsla!(. - door de Minister als gees
telijke verzorf?e.) toe!(.elaten; naast rLe 
verzorf?ers van de f.ezindten kunnen zij 
dus hun !(.eestelijke arbeid ve1'1'ichten. 

Belangrijk is ook de sociale verzor
ging. Deze zal mede gericht zijn op het 
zoeken van een oplossing voor de maat
schappelijke moeilijkheden van de ge
detineerde en het scheppen van zo gun
stig mogelijke omstandigheden bij zijn 
ontslag. Verenigingen en ambtenaren 
worden hierbij ingeschakeld; in het bij
zonder de sociale verzorger is in de 
inrichtingen een figuur van belang. 

Ontwikkeling en ontspanning behoren 
bij de verpleging. In de inrichting 
wordt onderwijs gegeven. Zelfstudie 
wordt bevorderd. Een bibliotheek is 
aanwezig. Het lezen van kranten en tijd
schriften is in beginsel toegestaan. Er 
worden muziek- en voordrachtuitvoe
ringen, Toneel- en filmvoorstellingen 
gegeven; radio, grammofoon en televi
sie zijn doorgaans aanwezig. 

In iedere inrichting moet een regiem 
zijn; aan dit regiem zal men zich moe 
ten houden en als gevolg hiervan moet 
er tucht zijn. De Directeur kan wegens 
het bestaan van feiten, die onverenig
baar zijn met de goede orde, discipli 
naire straffen opleggen. De zwaarste 
straf is opsluiting in de strafcel voor ten 
hoogste vier weken, de lichtste is ont
houding van lectuur. Geen straf wordt 
opgelegd dan nadat de overtreder door 
de Directeur is gehoord; voorwaarde
lijke oplegging is mogelijk. Beroep te
gen de oplegging is er niet; wel kan de 
gestrafte zich wenden tot de Minister 
van Justitie, de Centrale Raad voor het 
Gevangeniswezen en de Commissie van 
Toezicht. Het komt mij voor, dat de 
invoering van een beroepsinstantie aan
beveling 'verdient. Daarbij is te denken 
aan een kamer van de Rechtbank of het 
Gerechtshof, die vrij staan ten aanzien 
van de inrichting. 
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De gedachte is naar voren gekomen , 
of naast de meer ingewikkelde voor
waardelijke invrijheidsstelling, proef
verloven kunnen worden ingevoerd, en 
ofhet mogelijk is het ondergaan van de 
strafinhetweek-end op te schorten, of 
juist andersom het week-end hiervoor 
aan tewijzen. Men denkt hierbij ook aan 
een bezoek van de echtgenoot(e) van de 
gedetineerde , ook gedurende de nacht. 

Ik meen, dat in be/(insel regelingen in 
deze richtin/( tot stand moeten komen. 
Vanzelfs prekend zal dit slechts voor een 
f(edeelte van de /(edetineerden mogelijk 
zijn, en zal de invoering van deze maat-

rel(elen met voorzichtil(heid moeten. ge
schieden. 

De basis van deze maatregelen is 
mede, dat de veroordeelden psychisch 
zo weinig mogelijk van hun straf moe
ten lijden, en anderzijds, dat dit ook 
met hun gezinnen, die niet veroordeeld 
zijn, en toch al ernstige nadelen door de 
detentie ondervinden, het geval moet 
zijn. 

Zo blijkt dat dit belangrijke terrein, 
dat van de ingrijping in de vrijheid, 
weliswaar een moeilijk gebied is, maar 
daarbij toch ook vele perspectieven voor 
de toekomst biedt. 

A. Murman 

Subsidiëring bibliotheekwezen , Rapport van het College van Advies der Anti -Re
volutionaire Partij. 's-Gravenhage, Anti-Revolutionaire Partij stichting 1963. 
20 bladzijden. 

Het rapportje "Subsidiëring biblio
theekwezen" is kennelijk geschreven 
naar aanleiding van een discriminatoir 
element in de Rijkssubsidievoorwaar
den 1921. Deze voorwaarden betreffen 
de rijksbijdragen aan de algemene, de 
room s-katholieke en prote stants -chri s
telijke "openbare" leeszalen en biblio
theken. De subsidiegrondslag voor al
gemene en voor rooms-katholieke 
"openbare" (= niet-besloten) leeszalen 
en bibliotheken wordt vastgesteld op 
grond van objectief te bepalen getallen: 
het aantal inwoners van een gemeente, 
onderscheidenlijk het aantal rooms -ka
tholieke inwoners. De subsidiegrond
slag voorprotestants-christelijke lees
zalen en bibliotheken daarentegen wordt 
vastgesteld op grond van iets subjec
tiefs , namel!.jkhetaantal inwoners, dat 
geacht kan worden met de doelstelling 
van zulk een leeszaal en bibliotheek in 
te stemmen. Wie dus een protestants
christelijke "openbare" leeszaal en bi
bliotheekwil stichten, kan ter verkrij
ging van subsidie niet volstaan met te 
verwijzen naar het aantal geloofsgeno-

ten (wat de roomskatholieken wèl kun
nen doen) maar moet aannemelijk ma
ken, dat een bepaald alll tal inwoners van 
zijn gemeente instemt met dit initiatief. 
In het rapport wordt gepleit voor een 
subsidiegrondslag, die gelijkelijk geldt 
voor alle bevolkingsgroepen. In de kring 
van het College van Advies der Anti
Revolutionaire Partij denkt men daarbij 
aan de mogelijkheid, de overheidsbij
drage te verlenen op de grondslag der 
exploitatie-lasten. 

Het verweer tegen de discriminatie 
is mijns inziens gegrond. De subsidie
regels behoren voor allen gelijk te zijn. 
De gedachte om subsidie in evenredig
heid met de lasten te verstrekken is 
evenwel, geloof ik, minder juist. Wat 
is immers de rechtsgrond voor zo'n 
subsidie? Het rapport zegt er zelf van, 
dat de particuliere "openbare" biblio
theken een zaak van algemeen belang 
dienen, omdat de toenemende zorg voor 
de ontwikkeling en opleiding van ons volk 
moet steunen op een behoorlijke lec
tuurvoorziening. Nu hebben ontwikke
ling en opleiding bitter weinig te maken 
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met geloofs- of levensovertuiging. De 
sectarische, verzuilde bibliotheken die
nen niet uitsluitend de wetenschappe
lijke of vaktechnische ontwikkeling van 
het volk, maar beogen mede, romans 
met een niet-welgevallige inhoud buiten 
de aandacht der geestverwanten te hou
den. Het siert mijns inziens dan ook de 
reformatorische-christenen, dat zij in 
1921 (toen de Rijkssubsidievoorwaarden 
tot stand kwamen) geen eigen leeszaal
en bibliotheekwezen hadden opgebouwd, 
en dat over de noodzaak om alsnog een 
sectarisch bibliotheekwezen op te zetten 
allerminst eensgezind gedacht wordt. 

Subsidie zou mijns inziens verleend 
moeten worden naar evenredigheid van 
de wetenschappelijke en vaktechnische 
waarde van de bibliotheek. Die waarde 
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is, jammer genoeg, niet objectief meet
baar en derhalve niet bruikbaar als 
grondslag voor toelagen uit overheids
kas. Dan kan, "next best", uitgegaan 
worden van het gebruik, dat van de bi
bliotheek gemaakt wordt. Het aantal 
boek-dagen, dat uitgeleend werd, geeft 
althans een redelijke aanwijzing om
trent de belangstelling die er voor de 
bibliotheek bestaat. De grondslag, die 
het College van Advies aanbeveelt, na
melijkhet totaal der exploitatie-lasten, 
zegt niets omtrent het gebruik dat van de 
bibliotheek gemaakt wordt. En het kan 
toch niet de bedoeling zijn, overheids
geld te gebruiken voor doeleinden, waar 
praktisch niemand van gediend is? 

dr. E. Nordlohne 
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MEDEWERKERS IN VOGELVLUCHT 

L. M. de Beer werd begin augustus 1934 geboren te Wenduynen, België. Hij 
doorliep de HBS-B in Delft en de HTS-bouwkunde in Den Haag. Hij is als orga
nisatie-deskundige voor de bouwnijverheid verbonden aan de Stichting Ratiobouw 
in Rotterdam. In dit verband volgde hij een aantal specialistische cursussen. 
De rooms-katholieke geloofsovertuiging toegedaan, is hij sinds 1959 lid van de 
VVD. Een jaar later werd hij bestuurslid van de afdeling Rotterdam. Hij maakt 
deel uit van de propagandacommissie en de ledenwerfcommissie. Als liberaal 
treedt hij in de voetstappen van zijn grootvader, die al lid was van de Liberale 
Staatspartij. Buiten zijn werk interesseert hij zich in het bijzonder voor de ge
schiedenis en de wijsbegeerte. 

Erwin Nypels werd begin augustus 1933 in Aerdenhout geboren. Hij legde in 1951 
het eindexamen B af aan de Rijks HBS in Nijmegen. In 1960 slaagde hij voor het 
economisch-sociologisch doctoraal-examen aan de economische faculteit van de 
Gemeente Universiteit van Amsterdam. Hij is werkzaam als bedrijfseconoom 
bij de PTT in Den Haag. 
Hii. is landelijk voorzitter van de Jongeren Organisatie VrIjheid en Democratie 
enverledenjaar was hij mede-oprichter van het Liberaal Democratisch Centrum 
in de VVD. 

Mr . A. Murman verschafte ons op ons verzoek de volgende personalia: 
geboren 1900; Gymnasium Tiel; Universiteit Leiden, advocaat Tiel. Gorinchem 
en Utrecht. Sinds 1948 Rechter Assen. Sinds 1956 voorzitter Commissie van 
Toezicht Strafgestichten Veenhuizen. 



Actuele uitgaven van N ijgh & van Ditmar 

Sean O'Callaghan 

DE SLAVENHANDEL 
IN DEZE TIJD 
"Een jonge maagd kost 8000 gulden. een jongen 6000. een Cadillac 
35000 en daar het aanzien van een man in Saoedi-Arabië afhankelijk 
is van het aantal slaven dat hij bezit. houdt elke rijke olie-sjeik ten 
minste 50 of 60 slaven". 
Aldus de auteur. die jarenlang door het Midden-Oosten zwierf en 
die de bewijzen in handen heeft voor het bestaan van deze af
schuwelijke handel. 
Hij bezocht in het geheim slavenmarkten. zag verkopingen en werd 
geschokt door de ellende en de martelingen. 
Maar hij moest alles zien om d it te kunnen beschrijven. 
Het boek vormt een hartstochtelijke aanklacht tegen de landen 
die zich een oordeel aanmatigen jegens de westelijke wereld. 
terwijl zijzelf de meest elementaire begrippen van menselijkheid 
met voeten treden. 

gebonden f 9.90 

• 
De Witt Copp en Marshall Peck 

VERRAAD I N DE 
VERENIGDE NATIES 

Wat gebeurde er binnen de V.N. tijdens de Hongaarse opstand~ 
Waarom weigerde Paul Bang-Jensen de lijst van de Hongaarse 
getuigen uit handen te geven~ 
Kwam hij op het spoor van internationale intriges~ 
Ziedaar de drie belangrijkste vragen die de auteurs van dit schok
kende boek zich stelden toen zij de geschiedenis beschreven van 
de Deense diplomaat. die aan zijn eigen integriteit te gronde ging. 
Een ontstellend relaas over de strijd van de eenling op zoek naar 
de waarheid tegen bureaucratie en corruptie. 
De idealen die de oprichters zich stelden. hebben in de huidige 
V.N. nog geen gestalte gekregen. helaas! 

gebonden f 12.50 

VERKRIJGBAAR IN DE BOEKHANDEL 



Liberaal reveil 

Staatssecretarissen 

De verkeersonveiligheid - J. de Vries 

Telefoongeheim 

Studenten en liberalisme - R. M. Marcuse 

Volkskarakter en staatsinrichting - mr. C. van der Tak 
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Staatssecretarissen 
De benoeming van staatssecretarissen op de verschillende depar

tementen heeft geen vlot verloop. Het heeft ten eerste voor ver
scheidene departementen heel lang geduurd voor de geschikte per
soon ter bezetting van het ambt van staatssecretaris werd gevonden. 
Meer dan één minister heeft meer dan één blauwtje gelopen. Dit 
moeizame zoeken en tasten kan niet anders dan devaluerend op de 
hoogheid van het ambt van staatssecretaris werken. Bij politieke 
functies als deze zou de zoekperiode toch eigenlijk niet meer dan 
een week of twee mogen duren en degene die wordt aangezocht dient 
doorgaans direct de juiste man te zijn. Dit kan ook, omdat een 
minister talrijke adviseurs heeft, zowel in zijn eigen partij als in 
andere partijen. Wanneer het dus lang duurt voordat de geschikte 
kandidaten gevonden zijn, moet er ergens iets haperen. 

Bovendien hebben wij gezien dat er nogal wat geharrewar is ont
staan over de politieke kleur van de staatssecretarissen. De ver
deling van de ministerszetels over de vier politieke partijen was het 
richtsnoer bij de 'benoeming van staatssecretarissen. Men zal zich 
wel herinneren dat men vooral van liberale zijde, toen ongeveer de 
helft van de staatssecretarissen was benoemd, te kennen heeft ge
geven dat de VVD onvoldoende vertegenwoordigd dreigde te worden. 
Hieruit blijkt ons inziens dat het vooral in het begin heeft ontbroken 
aan overleg, aan een plan waaraan de ministers zich hadden te hou
den. 

Vooral op het departement van defensie hebben zich moeilijkheden 
voorgedaan en wel met betrekking tot de taakverdeling en de orga
nisatie der werkzaamheden: de kwestie van de verticale of de hori
zontale opbouw . Zonder hier op de merites van het een of andere 
systeem te willen ingaan kunnen wij wel stellen, dat het - nu er aan 
de top van ieder der drie zuil e n (marine, landmacht en luchtmacht) 
een politiek verantwoordelijke staatssecretaris staat - wel heel 
moeilijk zal zijn, wijzigingen in het systeem aan te brengen. 

Dat velen de huidige ontwikkeling op defensie met de staatssecre
tarissen argwanend gadeslaan valt bijvoorbeeld op te maken uit de 
houding van de liberale Tweede Kamer fractie, die een onbekende 
figuur als staatssecretaris, vooral op deze post, niet acceptabel 
achtte. De heer Geertsema heeft duidelijk te kennen gegeven dat hij 
aan de technische bekwaamheden van kolonel Bosch niet twijfelde, 
en daarmede tevens ondubbelzinnig laten merken dat hij moeilijk-
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heden vreesde op het politieke vlak. Overigens is ook degene die 
wel acceptabel wordt geacht in de politiek een onbekende. Blijkbaar 
heeft men echter wel vertrouwen in de snelle ontwikkeling van zijn 
politieke bekwaamheden. 

Wij hebben de indruk dat men zich in ministermie kring wat ver
keken heeft op het vraagstuk. Wat kan daarvan de reden zijn? Wan
neer men alles goed overweegt blijkt er naast een minister niet zo 
heel veel ruimte te zijn op een departement voor een politiek verant
woordelijke figuur van een andere partij. Daar komt een heel be
langrijke factor bij. Kijkt men eens rond in de huizen der verschil
lende politieke partijen, dan kan men constateren dat deze eigenlijk 
de mensen niet hebben die zich ter beschikking kunnen stellen voor 
het ambt van staatssecretaris. Natuurlijk zitten er in de fracties wel 
figuren die zowel in technisch als in politiek opzicht de vereiste be
kwaamheden bezitten, maar de fractieleiders zien hen liever niet 
vertrekken naar de regeringstafel omdat ze hen zelf hard nodig heb
ben in de fracties. De moeilijkheid is verder dat buiten de kleine 
kring van kamerleden er niet velen zijn, die de gelegenheid hebben 
te tonen wat zij in de zaken van de landspolitiek waard zijn. Met 
andere woorden de ministers die op zoek zijn naar staatssecretaris
sen staan voor een te zware opgave omdat de politieke partijen zelf 
niet voor geschikte kandidaten hebben gezorgd. 

Het is natuurlijk niet eenvoudig voor dit laatste een oplossing te 
geven. Het ligt echter voor de hand dat de politieke partijen moeten 
proberen de kring van personen, die geschikt zijn voor een uitvoe
rende politieke functie, in een veel eerder stadium zo groot moge
lijk te maken. 
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In het vorige nummer is de onderkop weggevallen bij het artikel 
getiteld "Indrukken uit Sankt-Gallen". Zoals de ingewijden wel 
hebben begrepen was dit artikel gewijd aan het congres van de 
Liberale wereldunie , dat van 3 tot 5 september j.l. in die stad 
werd gehouden. Voor het verzuim bieden wij zowel de lezers 
als de auteur onze verontschuldiging aan. 
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De verkeersonveiligheid 
geen politiek programmapunt? 

Bestrijding der verkeersonveiligheid op de 
weg is door geen der grote politieke partijen, 
dus ook de VVD niet, in het politieke program
ma opgenomen. Deze situatie is zo weinig van
zelfsprekend, dat het nuttig is daar eens de 
gedachten over te laten gaan en zich af te vra
gen, waarom dit zo is en of dit standpunt wel 
juist is. Het gaat toch om een steeds erger 
wordende noodtoestand. 

Het verkeer in Nederland heeft in het jaar 
1962 o. a. meer dan 2000 doden en 32000 zwaar 
gewonden geëist. Uit statistieken van het Cen
traal Bureau voor de Statistiek kan voorts worden afgeleid dat de kans 
om bij gelijkblijvende verkeersonveiligheid in de tijd van een men
senleven, zeg 70 jaar, in het verkeer in Nederland gedood of zwaar 
gewond teworden, thans1op5is, d.w.z. dat 1 op de 5 kinderen tot 
dit lot is voorbestemd. In 1950 was het aantal doden nog 1020, het 
aantal zwaar gewonden 11000 en bedroeg de genoemde kans 1 op 12. 
En we schijnen nog slechts aan het begin te zijn van een sterk toe
nemende motorisatie van het verkeer op de weg. 

Teneinde aan de gestelde vragen reliëf te geven, zal ik enkele as
pecten aangeven, die pleiten voor opneming van de bestrijding der 
verkeersonveiligheid op de weg met een belangrijke prioriteit in ons 
politieke programma. Vooraf echter een enkele opmerking over het 
begrip "verkeersonveiligheid" omdat dit meerzinnig wordt gebruikt, 
hetgeen verwarring veroorzaakt. 

Verkeersdeskundigen, die betrokken zijn bij bestrijding der ver
keersonveiligheid, verstaan er veelal onder de verhouding tussen 
enerzijds een complex van zoveel mogelijk gekwantificeerde onge
valsdeterminanten , waarbij de verkeersintensiteit vóórop staat, en 
anderzijds het aantal verkeersongevallen in een bepaalde tijd. Aan
gezien het aantal verkeersongevallen niet recht evenredig stijgt met 
de verkeersintensiteit, concludeert men tot een relatieve verbetering 
der verkeersonveiligheid. 

Angstwekkende stijging onveiligheid 

Voor de weggebruikers is echter v.an belang het begrip verkeers-

35 



onveiligheid, dat tot uitdrukking brengt in welke mate zij door ver
keersongevallen ernstig getroffen worden, dus de absolute cijfers 
van doden en zwaar gewonden en het cijfer dat aangeeft hoe groot 
voor elk hunner de kans is op een ernstig verkeersongeval. Volgens 
deze cijfers stijgt de verkeersonveiligheid op benauwende wijze. 

Bij de verkeersonveiligheid blijkt gevaarlijk verkeersgedrag de 
voornaamste rol te spelen. De infrastructuur is weliswaar medebe
palend voor het ontstaan van moeilijke verkeerssituaties; het ver
keersgedrag is beslissendvoor de wijze waarop die verkeerssituaties 
behandeld worden. 

Terecht wordt dan ook grote· aandacht geschonken aan preventie 
van gevaarlijk verkeersgedrag. Vanzelfsprekend zouden preventie
ve maatregelen verre de voorkeur verdienen boven repressieve in
dien het beoogde doel, aanvaardbaar verkeersgedrag, er mee be
reikt zou kunnen worden . Niemand zal echter - naar het mij voor
komt - de illusie hebben dat ons volk langs de weg der preventie 
binnen afzienbare tijd tot een aanvaardbaar verkeersgedrag kan wor
den gebracht. Dit accentueert de betekenis van de rol die de repres
sie moet en kan spelen, want het effect van repressie kunnen we wel 
in de hand hebben, mits ze doelmatig wordt "gepland" en uitgevoerd. 
In dit opzicht is er analogie met een cybernetische kringloop. In een 
dergelijke kringloop wordt het bereiken van het beoogde doel be
paald door de doelmatigheid van de ingebouwde normen, de infor
matie omtrent afwijkingen, en het automatisme van het zelfregule
rende systeem, dat in zijn werking uitgaat van de informatie en di
rect gericht is op de ingebouwde normen. 

Aanvaardbaar verkeersgedrag 

Bij de repressieve bestrijding van gevaarlijk verkeersgedrag heb
ben we de uiteindelijke doelstelling, t. w. aanvaardbaar verkeersge
drag, de v66ronderstellingen van ons verkeers recht die analoog zijn 
aan de ingebouwde normen van een cybernetische kringloop, de cen
trale, die de informatie verschaft, en voorts een zeker automatisme 
waarmede correcties op een geconstateerd onaanvaardbaar ver
keersgedrag worden toegepast en waarmede de kringloop als het 
ware wordt gesloten . Indien bij de repressie de v66ronderstellingen 
doelmatig zijn, de informatie voldoende is en het automatisme van 
de correctie goed functioneert, moet het beoogde doel, een aanvaard
baarverkeersgedrag, bereikt worden, zo goed als het beoogde doel 
in een cybernetische kringloop wordt bereikt. 

De kern van een repressieve bestrijding van ge
vaarlijk verkeersgedrag ligt dus bij haar voor
onderstellingen en de toepassing in het rechts
verkeer van de tot positief recht verwerkte vóór
on der s teIl i n gen. En daarmee komen we m i d den i n dep 0 -

I i tie k terecht, welke immers de lijnen van ons staatsbestuur aan
geeft en de onderscheidene daarbij betrokken belangen afweegt. 
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In het kader van deze beschouwingen 
worden thans vanuit het aangegeven ge
zichtspunt besproken: 
a. het huidige systeem van repressie; 
b. het begrip "vrijheid in het verkeer"; 
c. de toepassing van ons huidig sys

teem van repressie; 
d. het aspect van de wetenschappelijke 

analyse van gevaarlijk verkeersge
drag. 

a. het huidige systeem van 
repressie 

Centraal gesteld is de gedachte dat 
een verkeersongeval aan een menselij
ke fout is te wijten en o. a. resulteert 
in het vaststellen van schuld bij één der 
partijen of bij beide: dat de schuldige 
gestraft moet worde:1 en dat van de straf 
de nodige preventie uitgaat. Deze v66r
onderstelling bevat de beginselen van 
gerechtigheid en doelmatigheid. Ge
rechtigheid omdat schuld wordt geboet 
door in de vorm van straf een verdiend 
leed op te leggen, doelmatigheid omdat 
ondersteld wordt dat van de strafbedrei -
ging voldoende preventie uitgaat. Dus 
het gebruikelijke patroon voor handha
ving van onze rechtsorde, dat zo diep 
in ons volksbestaan is geworteld, dat de 
vraag naar zijn principiële doelmatig
heid voor de verkeersveiligheid in eer
ste instantie irreëel kan aandoen. Tot 
dusver is er niets bijzonders. Het bij
zondere bij het verkeersrecht is ech
ter, dat een ontstellend gebrek aan doel
matigheid een nameloze menselijke el
lende veroorzaakt. 

Bezwaren tegen de ondoelmatigheid 
van ons verkeersrecht zijn allerminst 
nieuw. Zo is er een belangrijke drang 
tot strafverzwaring , waartegenover an
deren eropwijzen dat van strafverzwa
ring geen uitkomst kan worden ver
wacht. Ook is er sedert enige jaren een 
verbetering van het wegenverkeersre
glement in bewerking. Doch bezwaren 
en verbetering beperken zich - voorzo
vermij bekend - totde feitelijke inhoud 
van de regeling en haar toepassing. Haar 
v66ronderstelling, de schuld/ strafcon
cept ie met het element gerechtigheid 
als rechtstreeks doel, in de verwach
tingdat langs deze omweg onaanvaard
baar verkeersgedrag doelmatig wordt 
bestreden, wordt in de bezinning niet 
betrokken. 

Waarom niet doelmatig? 

Gaan we op de schuld/strafconceptie 
bij ons verkee rs recht nader in, dan ko
men aspecten naar voren die haar ge
brek aan doelmatigheid begrijpelijk ma
ken. Te noemen zijn: 
1. Gevaarlijk verkeersgedrag brengt 

voor de delinquenten mee o. a. het 
op het spel zetten van eigen veiligheid 
en van de veiligheid van de mederij
dendepassagiers. Voor degenen , die 
dit risico zonder noodzaak aanvaar
den, valt het risico van een straf
bedreiging in het niet. 

2. Een groot deel der verkeersdelicten 
heeft een culpoos karakter. Indien 
men zich niet bewust is dat men ge
vaarlijk rijdt, zal men zich ook niet 
door straf bedreigd gevoelen. Wordt 
men zich dat achteraf wel bewust en 
neemt men zich voor, het voorzich
tiger aan te doen, dan zal dat toch 
wel voornamelijk geschieden uit 
overwegingen van veiligheid. 

3. Er is (gelukkig) gemiddeld een enorm 
aantal verkeersfouten nodig om een 
verkeersongeval te veroorzaken. 
(Deze verhouding is wel eens geschat 
op 300.000 tot 1.) Dit verklaart de 
nonchalance waarmt:le verkeers
overtredingen worden begaan en ver
zwakt de strafbedreiging. 

4. De verdeling der verkeersongevallen 
over de verkeersfouten wordt in het 
algemeen beheerst door het toeval. 
Ook dit toevalselement verzwakt de 
strafbedreiging. 

5. Er is een onvermijdbare ongewilde 
schuld. Elke deelnemer aan het snel
verkeer, ook al is hij een goed en 
voorzichtig rijder, maakt wel eens 
verkeersfouten. Inde norm die voor 
aanvaardbaar verkeersgedrag zou 
kunnen worden gesteld, moet dus het 
maken van enkele verkeersfouten 
zijn inbegrepen. Door de willekeu
rige speling van het toevalselement 
kan ook uit de enkele fouten van de 
goede en voorzichtige rijder een ver
keersongeval resulteren. Toch wordt 
in elk individueel geval een vermijd
bare schuld v66rondersteld als basis 
voor de straf. 

6. De gerechtigheid functioneert in ons 
verkeersrecht - al kan haar een me
tafysische afkomst worden toege
schreven - als een verbijzondering 
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van de redelijkheid in het kader van 
het schuld/ strafschema. In deze ver
bijzondering is de redelijkheid ver
eenzijdigd en veelal misvormd. 

De rol der gerechtigheid 

Vereenzijdigd, omdat in naam van de 
gerechtigheid slechts redelijkheid be
tracht wordt ten aanzien van de delin
quent. De redelijkheid ten aanzien van 
de andere weggebruikers, t. w. be
scherming tegen onaanvaardbaar ge
vaarlijk verkeersgedrag, blijft buiten 
beschouwing. Zelfs is dit het geval bij 
toepassing van de maatregel, intrekking 
van het rijbewijs, omdat deze maatre
gel in het systeem van onze wet het ka
rakter heeft van een bijkomende straf, 
dus niet zonder hoofdstraf kan worden 
opgelegd en voorts daarbij de overwe
gingen betrokken worden, die in het al
gemeen voor de strafmaat gelden. Zo 
kan gedeeltelijke ontoerekenbaarheid 
van een delinquent, die een ernstig ver
keersongeval veroorzaakt heeft, leiden 
tot vermindering van de tijd van intrek
king van het rijbewijs. 

Misvormd, omdat de strafmaat in be
langrijke mate mede bepaald wordt door 
de toevalsverdeling van verkeersonge
vallen over verkeersfouten. Iemand die 
bij een zebra door een rood verkeers
licht rijdt doch geen ongeval veroor
zaakt, zal bij aanhouding er met een 
betrekkelijk geringe boete afkomen. 
Indien hij door een zelfde verkeersfout 
iemand op een zebra dood rijdt, krijgt 
de strafzaak een heel andere dimensie. 
Daar is nu eenmaal niet aan te ontko
men; het rechtsgevoel eist dit. Aan de 
gerechtigheid wordt dus voldaan maar 
niet aan de redelijkheid en met doelma
tigheid heeft in het tweede geval de veel 
zwaardere straf helemaal niets te ma
ken. In het schuld/strafschema is aan 
deze impasse niet te ontkomen. 

Hoewel redelijkheid en doelmatigheid 
elkaarnietbehoevenuitte sluiten, blij
ken gerechtigheid en doelmatigheid in 
het verkeer niet te kunnen samengaan. 
Aangezien in ons verkeersrecht ge
rechtigheid sterk prevaleert boven 
doelmatigheid is een nadere bezinning 
op het schuld! strafschema met zijn ele
ment gerechtigheid hard nodig. 

Doelmatigheid en redelijkheid 

Tegenover het centraal stellen in het 
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verkeersrecht van het schuld!straf
schema met zijn verabsolutering van 
gerechtigheid is een conceptie denkbaar, 
die als vól'>ronderstelling van ons ver
keersrecht de begrippen doelmatigheid 
en redelijkheid centraal stelt. Doelma
tigheid door de regeling direct te rich
ten op de opsporing van de abnormaal 
ongevalsvatbare deelnemers aan het 
snelverkeer en hun eliminatie uit het 
snelverkeer voor de duur van hun ab
normale ongevalsvatbaarheid; redelijk
heid door in de regeling het belang van 
alle weggebruikers tot bescherming te
gen onaanvaardbaar gevaarlijk ver
keersgedrag onverkort tot gelding te 
brengen. 

De volgende aspecten van het snel
verkeer maken dit mogelijk: 
1. de omstandigheid dat voor deelne

ming aan het snelverkeer een ver
gunning wordt geëist, respectievelijk 
geëist kan worden . 

2. de omJtandigheid dat we/iJwaar vrijwel elke 
deelnemer aan het melverkeer wel eem een ver
keerJfout maakt, maar dat de verkeerJonveilig
heid voornamelijk veroorzaakt !/Iordt door de 
groep van onbekwamen, Ollervarenen, overmoe
digen, onl'erJchitligen, kortom diegenen wier 
wijze I'an rijden uit 'lI 'elke oorzaken dalI ook, 
abnormaal grote riJico'J oproept. We kunnell 
deze abnormaal onglfvalJVatbaren dagelijkJ in 
grote getale hun onverantwoordelijk bedrijf zien 
lIitoefenen. 

3. het enorm grote aantal verkeersfou
ten dat gemiddeld nodig is om een 
verkeersongeval te veroorzaken; 
daardoor is het mogelijk de abnor
maal ongevalsvatbaren grotendeels 
op te sporen vóór zij verkeersonge
vallen veroorzaakt hebben. 

De abnormaal ongevalsvatba
ren 

De gedachte om de bestrijding van 
gevaarlijk verkeersgedrag te concen
treren op het opsporen van abnormaal 
ongevalsvatbare verkeersdeelnemers 
is niet nieuw. Uit de literatuur blijkt 
dat men in de Verenigde Staten getracht 
heeft deze gedachte langs drie wegen uit 
te werken. 

Psychologen zijn reeds tientallen ja
ren bezig te trachten door psychologi
sche tests de ongevalsvatbaarheid van 
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deelnemers aan het snelverkeer v6óraf 
temeten. Voorzover mij bekend, tot nu 
toe zonder voldoende resultaat, om
dat ongevalsvatbaarheid niet bepaald 
schijnt te worden door één of meer ei
genschappen van een mens: de gehele 
persoonlijkheid schijnt een rol te spe
len. Voorts kan de mate van ongevals
vatbaarheid mede afhankelijk zijn van 
wisselende, de gemoedsinstelling be
roerende omstandigheden. 

Ook heeft men getracht de abnormaal 
ongevalsvatbaren op te sporen vanuit 
de verkeersongevallen. Doch ook deze 
methode heeft niet tot het beoogde doel 
geleid, naar het mij toeschijnt omdat 
daardoor niet de ongevallen die abnor
maal ongevalsvatbaren voor de eerste 
maal maken, voorkomen worden en om
dat de toevalsverdeling van verkeers
ongevallen over verkeersfouten veel 
ontneemt aan de mogelijkheid om vanuit 
de verkeersongevallen te concluderen 
tot al of niet abnormale ongevalsvat
baarheid. 

De derde methode gaat dan ook niet 
uit van de verkeersongevallen maar van 
de verkeersovertredingen. De bekende 
"punten-systemen" met hun uitgebreide 
controle op het verkeersgedrag, hun re
gistratie van gevaarlijke verkeersover
tredingen en hun intrekking van de rij
vergunning der onverbeterlijken geven 
hiervan voorbeelden, die naar het mij 
voorkomt, onze ernstige aandacht ver
dienen. 

In het kort zijn hier tegenover elkaar 
gesteld de ondoelmatigheid van het hui
dige traditionele systeem van repressie 
dat de gerechtigheid centraal plaatst 
metzijnschuld/strafschema en de mo
gelijkheid van een systeem van repres
sie, waarin doelmatigheid en redelijk
heid centraal staan. Een be zin n in g 
op deze problematiek ligt ge
heel in het politieke vlak. 

b, het begrip "vrijheid in het 
verkeer" 

Een andere vó6ronderstellingvan ons 
verkeersrecht is het begrip "vrijheid 
inhetverkeer". Voordegenen, die vol
daan hebben aan bij de wet gestelde ei
sen, is de vrijheid om aan het verkeer 
deel te nemen in beginsel een onvoor
waardelijk recht, dat slechts opgeschort 
kan worden voor de tijd van een door de 

rechter opgelegde straf. Voor de duur 
van de opschorting zijn niet de belan
gen van de andere weggebruikers be
palend maar wel de overwegingen die 
in het algemeen bij een strafmaat be
trokken zijn. Het uiteindelijk doel van 
ons verkeersrecht, t.w. bescherming 
van de weggebruikers tegen onaan
vaardbaar verkeersgedrag, speelt bij 
deze overwegingen niet of nauwelijks 
direct mee. 

Tegenover deze conceptie van vrij
heid is denkbaar de opvatting, dat de 
vergunning om aan het snelverkeer deel 
te nemen gebonden is aan de voorwaar
de, dat dit op aanvaardbare wijze ge
schiedt. M. a. w. degene die zich in het 
snelverkeer abnormaal ongevalsvat
baar betoont door welke oorzaak ook, 
voldoet niet meer aan de gestelde voor
waarde en verliest uit dezen hoofde zijn 
vergunning voor de tijd, dat die abnor
male ongevalsvatbaarheid aanwezig 
wordt geacht. 

In de eerstgenoemde conceptie, die 
ten grondslag ligt aan ons huidig ver
keersrecht, prevaleert het individuele 
recht met voorbijzien van hetgeen voor 
een veilig verkeer wordt geëist. Het 
algemene beginsel van onze rechtsstaat, 
dat de individuele rechten centraal stelt, 
wordt onverkort bij de bestrijding der 
verkeersonveiligheid toegepast. 

De tweede conceptie miskent niet de 
individuele rechten doch vermijdt een 
verabsolutering daarvan. Het individu
ele recht wordt beperkt tot een voor de 
gemeenschap aanvaardbaar gebruik. 

Ik meen met deze aandui
dingen in het licht te hebben 
gesteld dat het begrip "vrij
heid in het verkeer" als ach
tergrond van ons positieve 
verkeersrecht een politiek 
begrip is, waarvan de bete
kenis voor de bestrijding der 
verkeersonveiligheid moei
lijk kan worden overschat. 
Het lijkt mij dan ook dat de VVD die het 
begrip "vrijheid" in haar vaandel heeft 
geschreven, zich aan een bezinning op 
het begrip "vrijheid in het verkeer" niet 
mag onttrekken. 

c. de toepassing van ons hui
dig systeem van repressie 

a, De Rechterlijke macht 
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De Rechterlijke macht staat voor de 
onmogelijke opgave om met een ondoel
matig systeem de repressie, het be
langrijkste middel voor de bestrijding 
van gevaarlijk verkeersgedrag, bevre
digend te doen verlopen. Daar komt dan 
ook weinig van terecht. De Rechterlijke 
macht is zich dat wel bewust en tracht 
dan ook door perfectionering van het 
schuld/strafschema tot betere resulta
ten te komen. In dit verband herinner 
ik aan de discussies die gevoerd zijn 
over de schuldvraag bij het culpose de
lict, strafverzwaring en minimumstraf. 
Omdat daarmee de principH!le ondoel
matigheid van het schuld/strafsysteem 
niet kan worden opgeheven, konden deze 
pogingen geen bevredigend resul taat op
leveren. 

b. Dec 0 nt rol e 

Een stilzwijgende v66ronderstelling 
van de toepassing van ons verkeersrecht 
is de omvang van de bereidheid tot het 
brengen van offers teneinde verkeers
onveiligheid te beteugelen. Voorzover 
mij bekend, zijn verkeersdeskundigen 
unaniem van oordeel, dat een uitgebrei
de controle op het verkeersgedrag de 
verkeersveiligheid reeds belangrijk zou 
verbeteren. Een dergelijke controle zou 
echter grote financiële offers vorderen 
van onze samenleving, die zich bevindt 
in een fase van ontwikkeling, die geken
merktwordtdooreen streven naar ma
teriële welvaart. 

Er is dus een tegenstelling van be
langen: enerzijds het belang van het be
perken van het aantal verkeersslacht
offers, anderzijds het belang om zo 
weinig mogelijk afbreuk te doen aan onze 
materiële wel vaart. Bij het afwegen van 
deze belangen kan men uiteraard tot 
evenwichtspunten komen op verschil
lend niveau, afhankelijk van de waar
dering der beide belangen. De Regering 
brengt haar afweging tot uitdrukking in 
de Rijksbegroting. De z e a fw eg i n g 
ligt geheel in de politieke 
sf eer. Het resultaat hiervan is - be
houdens hetgeen hierna wordt opge
merkt over het personeelstekort bij de 
politie - de huidige omvang van de con
trole. Aangezien van velen onzer het 
leven en van een nog veel groter aantal 
van ons de validiLeit sterk bij deze afwe
ging is betrokken, is er n. m. m. alle 
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aanleiding voor een nadere bezinning op 
deze bij uitstek gewichtige po
litieke activiteit. 

Aan uitbreiding van de controle zit 
vast het vraagstuk van de personeels
voorziening bij de politie . Er is een 
enorm tekort aan personeel bij de poli
tie en slechts een onwaarschijnlijk laag 
percentage van het aantal sollicitanten 
blijkt acceptabel te zijn (voor Den Haag 
wordt voor de afgelopen jaren een per
centage van 3 genoemd). De Overheid 
putte tot voor kort uit het reservoir van 
degenen, die in een andere werkkring 
niet geslaagd waren. Thans betrekt men 
de sollicitanten ook uit de groep van 
mulo-abituriënten, zodat de Overheid 
bij de werving moet concurreren met 
de meest aanlokkelijke aanbiedingen van 
het bedrijfsleven en dus zich tevreden 
moet stellen met wat het bedrijfsleven 
overlaat. Het schijnt dat de Overheid 
op dit punt nog achter de feiten blijft 
aanlopen. Het belang van de zaak (de 
bestrijding der verkeersonveiligheid 
staat en valt met het oplossen van het 
personeelsvraagstuk bij de politie) is 
zeker groot genoeg voor het nemen van 
verderstrekkende maatregelen. 

Gebrek aan plaatsruimte belet mij 
deze verderstrekkende maatregelen 
hier te bespreken. Ik beperk mij tot de 
opmerking dat voor het overwinnen van 
de impasse, waarin de werving van het 
politiepersoneel zich blijkt te bevinden, 
de "pushing power" van de politieke 
partijen niet kan worden gemist. Der
halve ligt ook dit aspect van 
de bestrijding der verkeers
onveiligheid in het politieke 
vlak. 

d. wetenschappelijke analyse 
van gevaarlijk verkeersge
drag 

In onze tijd, waarin het wetenschap
pelijk denken hoogtij viert, is een ster
ke neiging merkbaar om voor de oplos
singvan problemen, waar we geen weg 
mee weten, "de wetenschap" te hulp te 
roepen. Dit geschiedt terecht indien 
kennis van de oorzaken kan leiden tot 
oplossingen. Het wetenschappelijke dis
cursieve denken is tot analyserende ar
beid bij uitstek geschikt. Bedenkelijk 
wordt deze neiging echter, indien men 
in "de wetenschap" een panacee voor 
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verbetering van alle kwalen gaat zien en 
dus ook "de wetenschap" te hulp roept, 
indien het niet in de eerste plaats gaat 
om een wetenschappelijke analyse van 
oorzaken. Immers, men is dan op de 
verkeerde weg, veel tijd gaat verloren 
en de aandacht wordt afgeleid van een
voudige pragmatische methoden, die 
direct naar het beoogde doel leiden. 

Dit laatste zien we thans bij de be
strijdingvan gevaarlijk verkeersgedrag 
gebeuren. In plaats van de aandacht te 
concentreren op het opsporen van de
genen, die van een onaanvaardbaar ge
vaarlijk verkeersgedrag blijk geven, 
stelt men primair een systematisch we
tenschappelijk onderzoek gericht op de 
psychologie van het ongevalsgebeuren. 
Het tracht een antwoord te vinden op de 
vraag, wa a rom men zich in het ver
keer gevaarlijk gedraagt . 

Niet wa a rom iemand gevaarlijk 
rijdt maar wie gevaarlijk rijdt moe
ten we in de eerste plaats weten ten-

einde de gevaarlijke rijder uit het snel
verkeer te kunnen elimineren voor de 
tijd van ziin abnormale ongevalsvat
baarheid. zo mogelijkv66rdathij al on
gelukken gemaakt heeft. Het "waarom" 
is voornamelijk van belang voor de ab
normaalongevalsvatbare zelf, omdat 
hem dat misschien zal kunnen helpen 
om zich te verbeteren. 
Politieke bezinning is lIodig om hier de jlli.!te koer.! 

te bepalen: politieke 'pmhing power" kali niet 

worden gemist om te bereiken dat de jllist geoor
deelde koers ook werkelijk gestllllrd u'ordt, 

Metdeze beschouwingen hoop ik aan de 
inde aanvang gestelde vragen: "Waar
om staat de bes trijding van de verkeers
onveiligheid niet in ons politieke pro
gramma?" en "Is dit juist?" voldoende 
reliëf te hebben gegeven om de wense
lijkheid van bezinning daarover in onze 
partij duidelijk te hebben gemaakt. 

J . de Vries 
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Telefoongeheim 

Als een tijdelijke oostenwind heeft in ons land een parlementaire 
discussie plaats gehad over de mogelijkheid van schending van het 
telefoongeheim . 

Een oostenwind, omdat, zoals men weet, deze kwestie de gemoe
deren in Duitsland, waar het telefoongeheim niet al te best bewaard 
wordt, al vele maanden bezighoudt. 

Hoewel onze Minister-President met zoveel woorden in de Tweede 
Kamer heeft verklaard, dat ook in ons land gesprekken worden af
geluisterd, terwijl de kwestie ook bij de begroting van Binnenlandse 
Zaken aan de orde is geweest, schijnt de belangstelling voor het on
derwerp weer spoedig getaand te zijn. Dat vinden wij jammer, omdat 
hier een fundamentele zaak in onze democratie aan de orde is. Wij 
hebben van verschillende zijden horen beweren, dat schending van 
het telefoongeheim aanvaard moet worden om de democratie, waarin 
wij leven, te beschermen tegen mensen die haar belagen. 

Dit vinden wij een lichtzinnige en gevaarlijke uitspraak. Men gaat 
dan de democratie zien als een prettige verworvenheid, die wij wil
len aanhouden en ter wille waarvan wij ons een ernstige inbreuk op 
de democratie moeten laten welgevallen. Wie zo redeneert, verliest 
de belangrijkste betekenis van de democratie uit het oog: de vrijheid 
van de mens, zijn recht op geheimhouding vormen op zichzelf juist 
krachten, die een land en een volk bestuurbaar maken. 

Wij hebben deze krachten in volle omvang nodig, niet alleen om 
de problemen binnen onze landsgrenzen op te lossen, maar zeker 
ook om ons teweer te stellen tegen de landen met dictatoriale be
sluitvorming. Waar blijft onze stootkracht tegen dergelijke regimes, 
onze voorlichting en propaganda, wanneer wij toestaan dat in het 
eigen land dit soort vrijheid niet echt verzekerd is? 

Als een ernstige tekortkoming zien wij ook de opvatting, dat wij 
maar niet al te zwaar moeten tillen aan de schending van het tele
foongeheim, omdat dit geheim niet grondwettelijk is verzekerd, ge
lijk wel geldt voor het briefverkeer . 

Art. 173 van de grondwet zegt: Het geheim der aan de post 0 fan -
dere openbare instellingen van vervoer toever
trouwde brieven is onschendbaar, behalve op last des rechters, 
in de gevallen in de wet omschreven. Professor C. W. van der Pot 
zegt hierover in zijn handboek: Thorbecke mag als de vader van dit 
artikel beschouwd worden. Hij wees op de leemte in de toenmalige 
Grondwet. 
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Het is zonder meer duidelijk, dat de 
bewaring van het telefoongeheim vol
gens de regel der analogie op dezelfde 
lijn staat als de onschendbaarheid van de 
aan de post toevertrouwde brieven, 
waarbij nog komt dat telefoon en brief 
bij dezelfde openbare instelling van ver
voer berusten. Telefoon- en briefge
heim kunnen, ja moeten dus als een ge
heel worden gezien. Datde Grondwet de 
telefoon niet noemt kunnen wij niet als 
een serieuze lacune zien. De Grondwet 
is een onvolledig document, doordat zij 
in vroegere periode tot stand is geko~ 
men. Er zijn meer zaken, waar wij 
grondwettelijk over denken, zonder dat 
zij daarin opgenomen zijn~ 

Letten wij nu op de grondwettelijke 
waarborg van het briefgeheim: opheffing 
van de onschendbaarheid kan geschie
den "op last des rechters, in de geval
len in de wet omschreven". Dit is nu 
nètdewaarborg. die de handhaving van 
het telefoongeheim ook zou moeten heb
ben. Wanneer een minister, of een amb
telijke dienst, iemands telefoongesprek
ken wil nagaan om redenen van staats
veiligheid of omdat men duidelijke aan
wijzingen heeft, dat er een misdaad 
wordt beraamd, dan dient dat afluiste
ren uitsluitend te geschieden met in
schakeling van de bevoegde rechter, 
wiens oordeel beslissend is voor de 
rechtmatigheid van de ingreep. Het vra
gen van een dergelijk oordeel kan pre
ventief. of repressief geschieden, dit 
laatste in noodgevallen . Op deze wijze 
heeft de burger de waarborg, dat een 
minister of ambtelijke dienst (inclusief 
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de politie), de desbetreffende PTT-in
stantie niet met détournement de pou
voir om de tuin leidt om meeluisteren 
mogelijk te maken. 

De Minister-President heeft in de 
Tweede Kamer verklaard, dat er een 
regeling voor het afluisteren is en dat 
de speciale - inhet geheim vergaderen
de - commissie bestaande uit de voor
zitters van de 5 grote fracties in de 
Tweede Kamer, daar van afweet. Dit 
laatste, zei hij, zou een bijzondere 
waarborg inhouden voor het Nederland
se volk. We achten deze waarborg niet 
erg groot en zeker niet democratisch. 
Het gaat immers om de naleving van de 
regels voor het afluisteren van indivi
duele gevallen, om te zien of er geen 
verkeerde toepassing plaatsvindt. Dit 
is echter een taak voor de rechter, d1e 
zo nodig hoo ren wede rho 0 r kan 
toepassen, op onderzoek kan 
u i t g a a n en zo mee r. Daar is de 
Tweede Kamer niet voor en ook niet op 
berekend. Bovendien: wat weet de bur
ger van het geheime overleg tussen mi
nister en Kamer af? 

Het is wel duidelijk, dat dit onderwerp 
een heel wat diepere behandeling ver
dient dan het tot dusverre gekregen 
heeft, of in een artikeltje als dit kan 
krijgen. Misschien is een van de instel
lingen op staatkundig-staatsrechtelijk 
ter.rein bereid er een meer omvattende 
studie van te maken, waarvan Regering 
en Staten Generaal te zijner tijd gebruik 
kunnen maken voor een wettelijke re
geling. 
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Hofstra's socialisme 
De heer H. J . Hofstra was van 1956 tot 1958 minister van Finan

ciën. Daarvoor en daarna was hij lid van de Tweede Kamer voor 
de Partij van de Arbeid . 

Uit de tijd van zijn kamerlidmaatschap dateert zijn fameuze uit
spraak over "dwaze zelfdoeners", die sindsdien een erenaam is ge
worden zoals die van de Geuzen in de zestiende eeuw. De heer Hof
straiseenjaarof drie geleden vice-president-directeur van Verol
me's grote scheepswerf geworden, een overgang die heel wat stof heeft 
doen opwaaien. Het heette in die tijd, dat de heer Hofstra eigenlijk 
in een boze bui was gedeserteerd uit de socialistische gelederen. 
Hij zou het voorzitterschap van de partij hebben geambieerd, maar 
niet gekregen. In zoverre zou de kritiek op de heer Hofstra het so
ciali sme dan niet hebben mogen raken, omdat hij in feite het socia
lisme' zou hebben verlaten. 

Hetis nu wel duidelijk geworden, dat dit althans in de gedachten
gang van de heer Hofstraniet zo is. Want enkele weken geleden heeft 
hij verklaard nog steeds socialist te zijn, of beter juist socialist te 
zijn, omdat ondernemerschap en socialisme zo goed kunnen samen
gaan. 

Nu weten wij wel, dat een moeilijkheid van aanduidingen van poli
tieke begrippen is, dat de inhoud niet van te voren vaststaat en dan 
wordt het bijvoorbeeld mogelijk dat iemand zegt: "slechts de socia
list is de ware liberaal" of iets dergelijks. Men kan dus de heer 
Hofstra wel gelijk geven, mits maar duidelijk is, dat hij hier aan 
het socialisme een inhoud geeft, die zuiver persoonlijk is . Maar 
als wij over het socialisme spreken, denken wij in Nederland na
tuurlijk aan dat wat de PvdA ervan maakt. Raadplegen wij nu het 
beginselprogramma van de Partij van de Arbeid, de partij van de 
heerHofstra, danlezenwij: "de partij verstaat onder democratisch
socialisme ... een sociaal-economische orde zonder klassetegen
stellingen, waarin de gemeenschap verantwoordelijk is voor plan
matige leidingderproduktie en rechtvaardige verdeling van de wel
vaart"; "de eigendom der produktie-middelen en de beschikkings
macht daarover ondergeschikt zijn aan het welzijn der gemeenschap". 

Wanneer wij deze regels lezen in verband met wat wij gewoon zijn 
de ondernemersvrijheid te noemen,dan zien wij toch wel grote ver
schillen. Zo is om maar één voorbeeld te noemen de president van 
de onderneming, waarin de heer Hofstra werkzaam is en wiens be-
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leid hij dus moet volgen, allenninst iemand die denkt en handelt als 
de vertegenwoordiger van de gemeenschap in politieke zin. Het over
grote deel van onze ondernemers moet dan ook niets hebben van de 
doelstellingen van de Partij van de Arbeid op sociaal-economisch 
terrein. Trouwens, de PvdA windt er geen doekjes om wat haar oor
deel is over de huidige ondernemers. Daarin getuigt weinig van ech
te waardering, zodat de partij, die zegt te streven naar opheffing 
van klassetegenstellingen, telkens en telkens deze juist verscherpt. 
Ons nieuwe kamerlid Joekes heeft daar bij de algemene financmie 
beschouwingen nog eens duidelijk op gewezen. 

Het zou interessant zijn te horen, hoe het partijbestuur denkt over 
de opvatting van de heer Hofstra. Houdt de verklaring van de heer 
Hofstrain, dathetmaarmoetblijvenzoalshetis, zodat het epitheton 
"dwaze zelfdoeners" een voorbeeld van "zelfbeklag" is geworden? 
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De artikelen in LIBERAAL REVEIL, die niet ondertekend zijn, 
vertegenwoordigen de mening van alle zes leden van de redactie. 
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Studenten en liberalisme 

Verantwoording 
Hoewel daartoe uitgenodigd, zou ik het een aan

matiging vinden om boven deze bijdrage de fiere 
titel "De student en het liberalisme" te plaatsen. 
Er bestaan immers waarschijnlijk evenveel genres 
studenten als liberalismen. Zonder overdrijving 
mag men stellen dat de gemiddelde Amsterdam
se student (en wel die van de Universiteit van Am
sterdam, niette verwarren met de z.g. Vrije Uni
versiteit~ ), nogal verschilt met bijvoorbeeld zijn 
Tilburgse collega. 

Vandaar mijn voorkeur voor "Studenten en liberalisme" ,een enigs
zins neutraler titel, die een meer genuanceerde benadering moge
lijkmaakt. Met de term "studenten" geef ik aan, dat ik van mening 
ben het liberalisme te kunnen benaderen vanuit het gezichtspunt van 
de student van de Universiteit van Amsterdam. En zoals wij allen 
weten, is juist deze universiteit de toonaangevende in ons land. 
Geen onmaatschappelijk wezen 

Het voorrecht zich student te mogen noemen was in het verleden 
weggelegd voor die groepen uit onze samenleving, die men (zeer) 
welgesteld pleegt te noemen. De student behoefde zich geen zorgen 
te maken, aangezien de materiëlewelstand van zijn ouders alle even
tuele zorgen voorkwam. Onbekommerd kon hij zijn wilde haren gaan 
verliezenin alle jolijt en luim die het gezelligheidsleven hem bood. 
De student leefde in een gezellig isolement, zorgvuldig afgeschei
den van "de burgers". Hij was een onmaatschappelijk wezen. Deze 
onmaatschappelijkheidsmythe wordt tegenwoordig nog door een re
latief geringe groep studenten in ere gehouden. Toch slaagt deze er
in nogmaar al te vaak een al te nadrukkelijk stempel te zetten op het 
imago, dat men in het algemeen heeft van de studerenden. Vandaar 
nog steeds de archaïstische voorstelling, die men zich vaak maakt 
van "het student": jolig, schertsend, glas bier in het handje, liefst 
in jacquet en "Zylinder" op het heufd. 

Sinds de tweede wereldoorlog is de samenstelling van de studen
tenmaatschappij langzamerhand gewijzigd. Ook uit andere groepe
ringen komen tegenwoordig studenten: het aantal rijksstudietoelagen 
is vooral de laatste jaren aanmerkelijk uitgebreid. Het percentage 
arbeiderskinderen onder de studerenden blijft echter uiterst gering. 
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Het sprookje van de bevoorrechte, afgescheiden s tudentensamenle 
ving verloor aan kracht. En terecht. Want de student is geen onmaat
schappelijk wezen. Hij vervult een taak in de maatschappij, zoals 
ieder ander dat doet. Kan men hieruit afleiden, dat de student als 
een soort werknemer is te beschouwen, zoals de pa sopgerichte Stu
dentenvakbeweging lijkt te willen doen? Ik geloof van niet. Van de 
meeste studenten in de B-wetenschappen zou men inderdaad kunnen 
zeggen, dat de stelling van de Studentenvakbeweging opgaat: de gehe
le dag heeft men colleges en practica en 's avonds wachten dan nog 
de werkzaamheden voor de tentamina en examina. Bij verreweg de 
meeste A-vakken ligt het nog anders j alismen er hier en daar reeds 
toe overgegaan verschillende studierichtingen te verzwaren, uit te 
breiden en (of) de opleiding meer inhoud te geven. 

Toch meen ik dat de "werknemers-stelling" van de Studentenvak
beweging te ver gaat. Studeren blijft, ondanks alles. "een vak apart" , 
zoals men inhetAlgemeen Handelsblad schrander en terecht opmerk
te . Te ver. Inderdaad. De overheid dient de student zeker niet ge
heel en al in de watten te leggen en hem als het ware in een van bom
en klimatologische aanslagen gevrijwaard huisje te zetten. 

Maar aan de andere kant dient men echter te beseffen dat de maat
schappij zelf er het meest bij gebaat is, dat de student in staat is 
om zonder materiële zorgen te studeren. Alleen dan bereikt men 
een bevredigend rendement van de investeringen, die de overheid 
in elke student doet. Hiervoor lijkt mij, op dit ogenblik althans , een 
algemeen studieloon niet noodzakelijk. Een in al zijn consequenties 
strikt doorgevoerd studieloon, zoals o. m. bepleit door de huidige 
minister van economische zaken, professor Andriessen, en de Stu
dentenvakbeweging, zal leiden tot de omvorming van de universiteit 
tot een soort verlengd middelbaar onderwijs. Want zoals iedere werk
gever zal dan ook de overheid haar uiterste best doen, om het ren
dement van haar investeringen zo hoog mogelijk op te voeren. 

De Studentenvakbeweging heeft volkomen gelijk, als zij stelt, dat 
iedere student zonder materiële zorgen moet kunnen studeren. Zij 
heeft eveneens volkomen gelijk met haar stelling, dat grotere groe
pen nog in staat moeten worden gesteld naar de universiteit te gaan. 
Hetgeen immers vooral in het belang van de maatschappij als totaal 
zèlf is! 

Het verdient volgens mij aanbeveling om zo snel mogelijk een sys
teem te realiseren , waarbij iedereen die wil gaan studeren een beurs 
krijgt. Na bijvoorbeeld een jaar kan aan de hand van de studieresulta -
ten worden bekeken, of de beurs gecontinueerd zal worden. Een derge
lijke beurs zal zodanig dienen te zijn, dat men er vrij onbekommerd 
van kan leven. Het moet niet nodig zijn om er een baan voor halve 
dagen bij te nemen. Zulke escapades leiden slechts tot andere , nog 
grotere, moeilijkheden bij de studie . Het tegenwoordige maximum 
dat een beurs kan behalen is gesteld op 2800 gulden. Dit is te wei
nig. Van een dergelijk bedrag kan men niet een heel jaar leven. En 
in de verste verte niet, wanneer men op kamers woont. Een beur-
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zen mlnlmUm van circa 3250 gulden is zeker gerechtvaardigd. 
Van liberalen (ook van VVD-ers) hoort men nog wel eens enig ge

mor over deze zaken in de trant van "daar moet de belastingbetaler 
maarweervoor opdraaien", "dat leeft maar van mijn centen", enz. 
Deze bekrompen gel uiden gaan aan studentenkringen zeker niet voor
bij. Meniseruiteraardvan op de hoogte, dat er veel liberalen zijn, 
die hier een gezond standpunt innemen. Men weet, dat iemand als 
mr. Van Riel bijzonder vooruitstrevende idee~n heeft over het ho
ger onderwijs. Maar men twijfelt er nogal aan, of deze ideeën re
presentatief zijn voor de VVD, of de Nederlandse liberale partij ge
heel en al deze denkbeelden onderstreept. 

Diezelfde studenten zouden wel eens een heldere uiteenzetting wil
len vernemen over de liberale visie op de woningbouw. Zij weten 
slechts, dat menig VVD-voorman in nogal vage bewoordingen de vrije 
bouwen zo mogelijk een vrij laten van de huren voorstaat. Zij zou
den met veel genoegen wel eens de VVD op de bres willen zien staan 
voor een doelbewuste aanpak van het op het ogenblik vrij hopeloze 
probleem van studentenhuisvesting. 

Die Nederlandse studenten zouden met andere woorden zeer be
langstellend staan tegenover een brochure, waarin de visie van de 
Nederlandse liberale partij op de problemen van het (hoger) onder
wijs wordt weergegeven. 

Talloze studenten spreekt het liberalisme bewust dan wel onbe
wust zekeraan. De meesten van hen stemmen, wanneer daartoe ge
rechtigd, echter niet op de VVD. Zij koesteren enig wantrouwen je
gens het liberalisme van de VVD. Zoals een jaargenoot van mij eens 
ad rem stelde: 

"De VVD knutselt aan het liberalisme en aan de samenleving als 
een arts , die een aspirientje voorschrijft ter behandeling van een 
hersenschudding" . 
De VVD maakt op hem nog steeds te zeer de indruk een partij te 

zijn van en voor de z. g. gegoeden en betergestelden. Eenpartij, voor 
wie in wezen de belastingverlaging de eerste plaats inneemt en dat 
zal blijven doen. Wel hebben zij met genoegen gezien, dat met na
me de laatste twee jarende VVD haar "Telegraaf- en Elsevier-ima
go" aan het verliezen is. 

Vele studenten zouden zeker stemmen op een werkelijk progres
sieve liberale partij, waarvan veel élan uitgaat. In studentenkrin
gen bestaat, veel meer dan bij de andere bevolkingsgroepen, een 
bijzonder grote belangstelling voor de politiek en dan nog vooral 
voor de internationale politieke vraagstukken. 

Welnu, die studenten vernamen met grote verbazing, dat een van 
de meest toonaangevende VVD-kamerleden tijdens een openbare ver
kiezingsbijeenkomst met nadruk had opgemerkt, dat er binnen de 
VVD helemaal niet gedacht hoefde te worden over het vraagstuk van 
de kernbewapening. Die studenten zouden graag zien, dat de Neder
landse liberalen zich eens duidelijk uitspraken over de eventuele 
associatie van Spanje en Portugal met de EEG en de Rassenpolitiek 
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waaraan zich Verwoerd en de zijnen in Zuid-Afrika te buiten gaan. 
Zij zouden wel eens willen weten, of de liberalen al dan niet met 
de heer Josehus Luns het sluiten van een non-agressiepact met de 
Warschaulanden afwijzen. Zij vinden deze zaken namelijk belang
rijk. En zij hechten minder belang aan de vraag, of een tweede tv-net 
al dan niet op commerciële leest geschoeid dient te worden. 

Veel studenten slaan met wantrouwen een partij gade, die een van 
haar beste mensen van zich afschudt. Alsof men met een teveel aan 
talenten te kampen heeft. . . Nog veel meer studenten vragen zich 
af wat de houding van de liberale ministers en de partij zal zijn, 
wanneer de verdere evolutie van de PBO aan de orde komt . Want 
mèt dr. Vondeling kunnen zij nauwelijks aannemen , dat men er in 
liberale kringen vanuit gaat, dat ieder onderzoek, van regerings
wege ingesteld, met een negatieve uitslag bekroond zal worden. 

Het liberalisme heeft in studentenkringen zeker perspectieven. 
Talrijke studerenden zouden zeker lid worden van een werkelijk li
berale vol k spartij. Een partij die over een goed en leesbaar week
blad beschikt en 'er niet voor terugdeinst openlijke uitspraken te doen 
over actuele vraagstukken. 

Het liberalisme heeft in studentenkringen nog steeds een goede 
kans. Men zorge ervoor, deze niet te missen. 

R. M. Ma rcuse 
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Volkskarakter en staatsinrichting 

Wij drukken hieronder een kort uittreksel af dat de redactie gemaakt heeft van een opstel 
van mr. C. van der Tak, dat indertijd de grondslag vormde van een discussie in de staat
kundige studiekring van de afdeling 's-Gravenhage van de VVD. 

l. Volgens de oude indeling van de Nederlandse psycholoog Feymans 
wordt onze volksaard gekenmerkt door: niet-geëmotioneerdheid, 

door activiteit en door secundaire functionering. De Nederlander 
komt langzaam tot nieuwe daden omdat de secundaire functie (dat 
wil zeggen de nawerking van vroegere ervaringen) overheerst; hij 
is overmatig voorzichtig. Hij is een niet al te actieve flegmaticus. 
In de vertegenwoordigende lichamen uit dit karakter zich door lang
zame , maar weloverwogen besluitvorming, door wijdlopigheid en 
een zekere geneigdheid zich op te houden met peuterwerk. Uit
voering van door de administratie geformuleerde grondbeginselen 
geschiedt in ver uitgewerkte voorschriften: op het gevaar af van te 
grote punctualiteit en overperfectionering . 

2. De onverschilligheid van de Nederlander voor de politiek kan 
het gevolg zijn van het besef , dat de gewone man in geen geval ooit 

iets te vertellen heeft. Op godsdienstig terrein wordt met veel meer 
hartstocht een mening beleden (of bestreden!), omdat gemeend wordt, 
het eigen heil geheel in eigen handen te hebben. Het gewone volk is 
bovendien reeds veel langer bij het kerkelijke bestuur betrokken, dan 
bij het staatkundige bestuur. De Calvinistische organisatie is - door 
de eeuwen heen - steeds democratisch geweest. Kenmerkend voor 
het godsdienstige leven in Nederland is de sterk zedelijke inslag daar
in: moderne devotie eerst , toen bijbels-humanisme (Erasmus) , ver
volgens de Doopsgezinden , dan de "rekkelijken" onder de Calvinis
ten en later de Remonstranten en Libertijnen. Met de opkomst van 
rationalisme en Verlichting wordt ook de vrijzinnigheid steeds gro
ter, in het bijzonder bij de burgerklasse. Het is de burgerklasse, 
die haar stempel öp de Nederlandse samenleving heeft gedrukt. Het 
is de gegoede burgerij die regeerde. Zij wenste vrijheid teneinde 
naar eigen inzicht haar bezit te gehruiken en haar leven te besteden. 
De arbeidersklasse heeft de burgerlijkheid en de vrijheidszucht over
genomen , en zij zal de daarbij passende democratische staatsvorm 
niet verlaten, zolang zij binnen die staatsvorm haa r belangen kan 
blijven behartigen. 
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3. Hetparlementaire stelsel voldoet als type van democratisch be-
stuur het best; gezien de geringe politieke belangstelling in ons 

volk zou directe volksinvloed (referendum!) niet passen. Het par
lementaire stelsel functioneert met partijen. Aangezien ons volk 
christelijk-ethisch is, zullen ook de partijen christelijk-ethisch 
moeten zijn. De overwegend godsdienstige georiënteerdheid brengt 
met zich, dat kerkelijke partijen vooralsnog een voorname plaats 
zullen blijven innemen. Door de preponderantie van het godsdien
stige zal namelijk het kerkelijke verband steeds een voornamere 
plaats innemen dan het wereldlijke, en daardoor overgeplant wor
den ook op dit laatste terrein. Hieruit volgt, dat voor het bepleiten 
van bepaalde, niet-kerkelijk-godsdienstige nieuwe staatkundige 
ideeën begonnen moet worden met partijvorming voor elk der gods
dienstige hoofdrichtingen afzonderlijk. Indien dan op den duur die 
nieuwe gedachte voldoende verbreiding heeft verkregen, kan gepoogd 
worden tot een bundeling der verschillende gelijkgerichte stromingen 
te komen, waartoe het vrijzinnig-verdraagzame van de Nederlandse 
godsdienstige eigen aard zeker de mogelijkheid openlaat. 
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Geen agrarisch zelfbeklag 

wel zelf doen 
De bedoeling van een discussie is om meer begrip voor elkaars 

standpunten te krijgen. Zo bezien is de discussie tussen de heer 
C. C. Klijnhouten schrijver dezes over een liberaal landbouwbeleid 
weinig geslaagd te noemen ("Liberaal Reveil", sept. '63). Ik had 
nietde verwachting de heer Klijnhout te zullen overreden - daarvoor 
legt hij zijn opvattingen met te grote consequentie vast in andere ko
lommen dan die van Liberaal Reveil (hetzelfde kan trouwens de heer 
Klijnhout omgekeerd van mij zeggen). 

Toch meen ik op 's heren Klijnhout's naschrift te moeten terug
komen. In de eerste plaats omdat hij - naar: mijn mening - bij niet
deskundige geestverwanten misverstanden wekt, ten tweede omdat 
ik ergens toch wel punten van overeenstemming zie. 

Mijn geachte opponent noemt het een onbewezen stelling, dat het 
primaire landbouwprobleem zou bestaan uit het verstoorde evenwicht 
tussen vraag en aanbod. Ik dacht, dat mijn betoog daarover duide
lijkgenoegwas, en ik kom er niet op terug. De heer Klijnhout wekt 
de indruk een praktisch, commercieel man te zijn. Welnu, laat hij 
dan het marktverloop gedurende het laatste half jaar van diverse 
landbouwprodukten, nationaal en internationaal, eens nagaan (boter, 
aardappelen, suiker, tarwe). 

Dat uit mijn diagnose van het agrarisch ziekte
beeld een zeer moeilijke therapie voortvloeit, zegt 
nog niet dat de diagnose fout is. 

"Mocht succes uitblijven, dan kan niets de boeren beter helpen 
dan ons aller beklag", schrijft de heer Klijnhout over de taak om het 
aanbod - niet de vraag! - te gaan beheersen. Dat is volkomen juist. 
Maar het is niet waar, dat er aan het beheersen van het aanbod nog 
begonnen moet worden. Voor de gehele westelijke landbouw durf ik 
te stellen, dat in elk geval het inzicht in de problematiek snel toe
neemt. Dat bleek mij bijvoorbeeld op het congres van de Internation
al Federation of Agricultural Producers (IF AP), in mei jongstleden 
teBrayinIerlandgehouden. Amerikaanse, Europese en Nieuw-Zee
landse boeren bleken het daar in principe eens te zijn over de nood
zaak van internationale goederenovereenkomsten. Onze huidige mi
nistervanlandbouw, mr. B. W. Biesheuvel - tot voor kort voorzit
tervandeIFAP-is van die noodzaak ook volkomen overtuigd. Ver
der merk ik op, dat wij in ons land al diverse - zij het niet geheel 
geslaagde - vormen van marktordening kennen en dat de EEG een 
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krachtige stimulans betekent om tot internationale marktordening 
èn handelsverruiming te komen. (Dat laatste klinkt vreemd tijdens 
de "kippen oorlog" . Maar is de Amerikaanse Trade Expansion Act 
in feite niet een reactie op de EEG?) 

We gaan verder. Mijn opponent suggereert, dat mijn opvatting 
een dooddoener is, en dat ik van mening ben dat "we zelf alles goed 
doen". Alleen vraag en aanbod zouden fout zijn. Het was allerminst 
mijn bedoeling dat te beweren. Ik ben er geheel van overtuigd dat 
ernog veel mankeert aan de technische en financiële uitrusting van 
onze landbouw. Er worden fouten gemaakt, op de boerderijen, bij 
de verwerking en de afzet en de structurele problemen zullen in de 
toekomst bepaald niet kleiner worden. Maar voor welke bedrijfstak 
geldt dat niet? 

Ik herhaal nogmaals, dat lIaar mijn stellige overtlligÎl!g ook de best geleide en lIitgerllSte land
bOllwbedrijl'w, ill een optimale hifrastrt/ctlilir. nog zlIlIen staan tegtllover het probleem van de 
onevenwichtige til t'Vor de boer onvoordelige prijsvormÎllg. 

Juist het door de heer Klijnhoutgesignaleerdefeit, dat de landbouw 
in een tijd van hoogconjunctuur niet meekomt, ondersteunt mijn op
vattingen. 

Metde opmerkingen over de agribusiness ben ik het geheel eens. 
Ik zou nog even de bal van de onbewezen stelling willen terugkaat
sen. De heer Klijnhout schrijft: "Waarom geniet de landbouwproduk
tie als zodanig dan niet zoveel vrucht van die positie, dat het jere
miëren eens kan ophouden? Omdat de financiële structuur van de 
agrarische ondernemingen beslist ondeugdelijk is, gemeten naar de 
eisen van bedrijven, die willen en moeten meedoen in het zakelijk 
geheel". Quod erat demonstrandurn! Mag ik op mijn beurt de heer 
Klijnhout het bewijs van deze simpele oplossing van het complexe 
landbouwprobleem vragen? 

Dateen kritische benadering van de agrarische marktpositie iets 
met dirigisme te maken zou hebben wijs ik van de hand. 't Heeft on
geveer evenveel met dirigisme te maken als het optreden van een 
voorzitter van een politieke partij, die op het jaarlijks congres niet 
iedereen tegen en door elkaar laat praten. 

Ik ben het merkwaardig genoeg geheel eens met de conclusie van 
de heer Klijnhout dat de landbouw kapitaalsteun nodig heeft. Men 
denke slechts aan de enorme achterstand bij de boerderij bouw . Maar 
die conclusie raakt slechts een deel van het probleem. Er zou dan 
ook geen sprake behoeven te zijn van agrarisch zelfbeklag, als men 
de nieuwe fundering van een betere prijsvorming zou leggen. En dat 
moet het agrarisch bedrijfsleven zelf doen. 

Tenslotte nog een opmerking, die zuur klinkt , maar zeer ernstig 
is bedoeld. Indien de opvattingen van de heer Klijnhout de heersen
de mening van de VVD over de landbouwpolitiek .zouden weergeven , 
zou er voor mij - en voor vele liberale agrariërs met mij - geen 
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plaats meer zijn in de VVD. Gelukkig heb ik de stellige overtuiging, 
datzulksniethet geval is, getuige de in woord en geschrift verkon
digde opvattingen van onze kamerleden ir. Oldenbanning en ir. Tuyn
man. Een officiële, duidelijke uitspraak van de partij onder de ver
nieuwde leiding zou echter zeer welkom zijn. 

Drs. C. van der Sluys 
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MEDEWERKERS IN VOGELVLUCHT 

J. de Vries werd in 1894 geboren te Wormerveer. Na een opleiding aan de Kweek
school voor de zeevaart te Amsterdam voer hij als stuurman ter koopvaardij; 
tijdens de mobilisatie 1914-1918 was hij als reserve-officier in actieve dienst 
bij de Koninklijke Marine. Daarna studeerde hij aan de toenmalige Nederlandse 
Handelshogeschool te Rotterdam, waar hij in 1922 het diploma Handelseconomie 
behaalde. Na 9 jaar in de handelin Indië aanvaardde hij in 1935 een functie bij het 
toenmalige Ministerie van Waterstaat, waar hij verscheidene rangen doorliep en 
in 1959 gepensioneerd werd als Administrateur A. 
Daarna kon hij daadwerkelijk van zijn belangstelling voor het probleem der 
verkeersonveiligheid en wel in het bij zonder voor dat van het gevaarlijk verkeers
gedragblijkgeven. Inhet najaar-van 1959 hield hij hierover een voordracht voor 
het Nederlands Verkeersinstituut. Enkele juridische aspecten sneed hij aan in 
artikelen in het Nederlands Juristenblad van 7 mei 1960 en 3 december 1960 en 
in "Verkeersrecht" van september 1963. 
Sedert 1960 volgt hij colleges in de wijsbegeerte aan de Rijksuniversiteit te 
Leiden. 

Robert Michael Marcuse werd in december 1937 geboren te Zaandam, waar hij 
de afdeling gymnasium A van het Zaanlands Lyceum afliep. Hij studeert nu Ge
schiedenis aan de Universiteit van Amsterdam met Nieuwe Geschiedenis als 
hoofdvak . In 1962-63 was hij voorzitter van Kleio, de vereniging van studenten 
in de Geschiedenis aan de Universiteit van Amsterdam . Hij is als medewerker 
verbonden aan "De Typhoon", het dagblad voor de Zaanstreek. 
Sinds 1959, toen hij de afdeling Zaanstreek oprichtte is hij lid van de JOVD en 
op het ogenblik heeft hij als redacteur van De Driemaster, het maandblad van de 
JOVD, de rubriek Marginalia onder zijn hoede. Hij is lid van de VVD en oud-be
stuurslid van de Statencentrale Zaandam . 

B. W. Holtrop (de tekenaar Willem) , geeft ons de volgende 
personalia op: 
Geboren 1941, bezocht enkele middelbare scholen, begon 
tijdens de militaire dienst (die hij vervroegd verliet) met 
cartoon tekenen en is nu leerling van de Academie voor 
Beeldende Kunsten te Arnhem. Publiceerde onder andere 
in Vrij Nederland, het Rotterdammer Kwartet en Propria 
Cures. 
Hij is, zoals hij ons nu en dan schrijft, niet bij een poli
tieke groepering aangesloten. 
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Nu ook in een Nederlandse vertaling: 

Youssef EI Masry 

HET SEKSUELE DRAMA 
VAN DE ARABISCHE VROUW 

Over de gehele wereld hebben de ontstellende feiten de mensen 
wakker geschud. 

De afschuwelijke toestanden die in Egypte, Soedan , Syrië , Irak en 
andere landen heersen en waarin de vrouw als een paria leeft, 
waren nog nauwelijks bekend. Het boek van Youssef EI Masry zal 
wellicht het startsein zijn tot een poging een begin te maken met 
de emancipatie van de Arabische vrouw. 

Gebonden f. 9,90. verkrijgbaar in de boekhandel 

NIJGH & VAN DITMAR 



Liberaal reveil 

Lonen: gemengde gevoelens 

Nogmaals het telefoongeheim - Mr. W. J. Geertsema 

De werknemer en het liberalisme - Dr. E. Nordlohne 

Opvoeding tot democratie - Dr. M. Lietaert Peerbolte 

Snoepgoed - Th. H. Joekes 

7 e jaargang nr. 3 - december 1963 



LIBERAAL REVEIL wordt uitgegeven door N. V. Uitgeverij Nijgh 
& Van Ditmar , Rotterdam - 's Gravenhage in samenwerking met de 
Prof. Mr. B. M. Teldersstichting en de Stichting Liberaal Reveil. 

REDACTIE: 

Th. H. Joekes - secretaris en verantwoordelijk redacteur 
Dr. E. Nordlohne 
Drs. L. D. Oosterveld 
Mevrouw H. van Someren-Downer 
Mr. C. A. Steketee 
H. Vrind 

REDACTIERAAD: 

W. Altink 
Mr. F. Bordewijk 
J. C. Corver 
Drs. P. Delfos 
Mr. G. C. van Dijk 
Dr. K. van Dijk 
Dr. J . N. van den Ende 
Prof. mr. N. E. H. van Esveld 
Mr . W. H. Fockema Andreae 
Mevrouw A. Fortanier-de Wit 
Mr. H.F. Heyting 
B. W. M. Hillenaar 
H. H. Jacobse 

* Th. H. Joekes 
Dr.ir. A. W. G. Koppejan 
Prof. S. Korteweg 
Prof. dr. J. Kymmell 
Drs. R. H. Neuberg 

* Dr. E. Nordlohne 
Ir. L. G. Oldenbanning 

* lid redactie 

Mr. dr. W.K.J.J. van Ommen Kloeke 
* Drs . L . D. Oosterveld 

Prof. mr. P . J. Oud 
Prof. mr. C.H. F . Polak 
Drs. A . A. C. Reedijk 
Mr. H. van Hiel 
Prof. mr. dr. M. Rooij 
Mevrouw drs. J. F. Schouwenaar

Franssen 
* Mevrouw H. van Someren-Downer 
* Mr. C.A. Steketee 

Mr. A. Stempels 
Mevrouw mr. J.M. Stoffels-

van Haaf ten 
Drs. A. Szász 
Mevrouw mr. E. Veder-Smit 
H.J. L. Vonhoff 

* H. Vrind 
Ir. F. Wagenmaker 
Prof. dr. H.J. Witteveen 

Redactie-adres: Koninginnegracht 55a, 's Gravenhage, 
tel. 63 57 80. 

Administratie: Badhuisweg 232, 's Gravenhage, 
tel. 51 27 11 - postrekening 1451 92 t. n. v. 
N. V. Uitgeverij Nijgh & Van Ditmar . 

Abonnementsprijs: (8 nrs. perjaar)f 15,- per jaar; studen
tenabonnement: f 9, 50 per jaar; losse num
mers f 2,45. 



"Weliswaar vonden zij het een vreemde wijze van beta
ling. Maar betaald werd er - dat was duidelijk - en 
daarom herstelden zij zich onmiddellijk van de schok 
die de geldexplosie hun gegeven had. Zij bewogen zich 
springend door het stadsbeeld om zo veel mogelijk van 
de loonronde te kunnen profiteren, terwijl hun geroep 
ieder ander geluid overstemde .• 

Heer Bommel en de bovenbazen 

De binnenlandse politiek heeft de laatste maanden in de schaduw 
van de loonontwikkeling gestaan. Dat is ook geen wonder. Sinds de 
beruchte bestedingsbeperking van de jaren 1957 -1958 weten niet al
leen de economen, maar zelfs de politici, dat grote loonstijgingen 
(mede) kunnen leiden tot conjuncturele overspanning, dat wil zeg
gen tot overbesteding: dat overbesteding leidt tot bestedingsbeper
king; en dat bestedingsbeperking de kansen van de verantwoordelijk 
geachte regeringspartij of -partijen in de daarop volgende verkie
zingen niet vergroot. 

De loonontwikkeling heeft echter niet alleen conjuncturele, maar 
ook structurele gevolgen, waarvan de politieke betekenis misschien 
minder duidelijk, maar niet minder belangrijk is. Naast de vraag 
of er weer een overbesteding komt, is er de vraag, welke gevolgen 
de loonontwikkeling zal hebben voor de inkomensverdeling en wat 
men vanuit liberaal gezichtspunt van die gevolgen moet denken. 

Er is een tijd geweest, waarin de looneisen stonden in het teken 
van de leus, dat de werknemer een evenredig aandeel moest genie
ten in de stijgende welvaart. Hierop was de norm gebaseerd, die 
voorschreef dat de produktiviteitsstijging bepalend moest 
zijn voor de loonstijging. In de praktijk is de produktiviteitsstijging 
de afgelopen jaren aanzienlijk door de loonstijging overtroffen. Het 
werknemersaandeel in het nationale inkomen is dan ook sinds 1959 
ieder jaar toegenomen, blijkens de zogenaamde SER -quote, die ge
corrigeerd is voor de toeneming voortvloeiende uit de stijging van 
het aantal werknemers: 

1959 : 68, 1% 
1960 : 68,3% 
1961 : 70,4% 
1962 : 72 , 3% 
1963 : 72,8% 

57 



Het streven van de werknemersorganisaties is nu 
in feite niet meer gericht op een evenredig deel 
van de welvaartsstijging voor de werknemers, 
maar op een verdere vergroting van hun aandeel. 

Hoe moeten wij daar, als liberalen, tegenover staan? Dat hangt 
van twee dingen af: ten koste van wie wordt het werknemersaandeel 
vergroot, en wat zijn de consequenties voor de mogelijkheid om een 
verdere welvaartsstijging van het gehele Nederlandse volk te be
werkstelligen? 

De meeste deskundigen zijn het erover eens, dat de loonstij
ging zal gaan ten koste van de betalingsbalans, dus van de expor
teurs en de goud- en deviezenvoorraad. Voor de bevolking als ge
heel behoeft een verslechtering van de betalingsbalans niet altijd 
ongunstig te zijn. Ten eerste zal, naar wordt verwacht, door het 
wegvallen van een deel van de buitenlandse vraag de overspanning
op de arbeidsmarkt verminderen. Bovendien: sinds 1958 heeft Ne
derlandoverschotten op de lopende rekening van de betalingsbalans 
geboekt van in totaal bijna f 6 miljard. Met andere woorden: wij 
stonden jaarlijks gemiddeld 3% van ons nationaal produkt af aan het 
buitenland, zij het natuurlijk ook tegen een betaling, die in het toe
nemen van onze deviezenvoorraad tot uiting kwam. In wezen is dit 
een stuk reële welvaartsvergroting, die ons is ontgaan. In plaats 
daarvan kregen wij voor een deel goud, dat nu in kelders ligt en in 
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onze inflerende wereld jaarlijks aan koopkracht inboet. Slechts door 
voor dat goud goederen en diensten in het buitenland te kopen, d. w. z. 
door een betalingsbalans tekort , zouden wij die reële welvaartsver
groting alsnog kunnen verkrijgen. 

De werknemersorganisaties zijn door dit alles in een moeilijke 
positie gekomen. Door in het verleden nog hogere lonen te bedingen 
in plaats van zich te laten leiden door bezorgdheid voor de betalings
balans hadden zij een stuk van die welvaartsvergroting voor hun le
den kunnen verwerven. Trouwens, de welvaartsstijging die de leden 
wèl hebben genoten dankten zij voor een deel niet aan hun organisa
ties, maar aan de werkgevers, die zich door de krappe arbeidsmarkt 
wel gedwongen zagen zwarte lonen te betalen. De werknemersorgani
saties proberen zich nu in de ogen van hun leden te rehabiliteren. 
Zij zijn nu bereid risico' s te nemen, terwijl zij vroeger te voor
zichtig zijn geweest. Zij hebben geen keus, want hun gezag staat op 
het spel. 

Niemand betwijfelt, dat de loonstijging aanzienlijke prijsstijgingen 
met zich zal brengen: voor de helft, wordt van gezaghebbende zijde 
geschat. Met andere woorden, voor iedere 1% gemiddelde loonstij
ging zullen, volgens deze reële schatting de prijzen met gemiddeld 
i %omhooggaan. De vaste inkomenstrekkers krijgen hiervan de re
kening gepresenteerd. In hoeverre het inkomen van andere groe
peneen reële verhoging zal ondergaan, is nog zeer de vraag. Voor 
de liberalen, die de waardevastheid van de gulden en de belangen 
der vergeten groepen in hun vaandel hebben geschreven, is dit een 
politieke tegenslag van de eerste orde . 

Ook ten koste van de ondernemers zal de loonstijging gaan, voor 
zover zij althans de gevolgen niet op de consument kunnen afwentelen. 
Dit zal niet zonder invloed zijn op hun investeringen en dus, op den 
duur, op ons aller welvaartsstijging. 

Tenslotte is het nuttig te beseffen, dat onder de huidige omstan
digheden de progressie in de belastingen zowel de inflatie al~ de 
kans op overbesteding nog enigszins binnen de perken houdt. Het lijkt 
daarom hoogst twijfelachtig, dat de belastingdruk kan worden ver
minderd en zelfs, dat de te verwachten verzwaring van die druk in 
de nabije toekomst later weer ongedaan gemaakt zal worden. En dit 
zou dan de tweede grote tegenslag zijn die de loonontwikkeling voor 
de liberalen met zich meebracht. 

De verwezenlijking van twee fundamentele liberale verlangens 
wordt derhalve door de loonontwikkeling onmogelijk gemaakt. Wat 
staat hier tegenover? 1. De spanningen op de arbeidsmarkt zullen 
verminderen. 2. Er komt een eind aan het weggeven van een stuk 
reële welvaartsvergroting aan het buitenland, en wellicht wordt de 
situatie zelfs omgekeerd. 3. Het gezag der vakverenigingen wordt 
niet verder ondermijnd. 4. Ons kostenpeil wordt opgetrokken naar 
het peil der andere EEG-landen. 

Dit alles had men echter ook kunnen bereiken zonder een geld
ontwaarding, die niet meer ongedaan gemaakt kan worden, en zonder 
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een verdere toename van de belastingdruk. Daartoe was een vroeg
tijdiger en omvangrijker revaluatie dan die van 1961 noodzakelijk 
geweest. Natuurlijk zouden de exporteurs daardoor getroffen zijn. 
Maar worden zij dat nu soms niet? 

De loon- en prijsspiraal, waarin wij terecht dreigen te komen, 
is het onvermijdelijke gevolgvan een gemiste kans. Het zou dan ook 
niet realistisch zijn, dit gevolg al te zeer te wijten aan een gebrek 
aan discipline bij werkgevers en werknemers. Deze laten zich een
voudig leiden door economische krachten, die noch met behulp van 
overheidsvoorschriften, noch met discipline kunnen worden terzijde 
gesteld. Een revaluatie nu heeft natuurlijk niet de minste zin meer. 
Niet alleen is een veelvuldig "morrel"en aan de wisselkoers" uit den 
boze, maar bovenal zou een pariteitswijziging thans niet meer ko
men in plaats van de loonlawine , doch er bovenop. Men kan aandrin
gen op matiging bij werknemers, op het bieden van weerstand bij 
werkgevers en consumenten. Wij moeten er verder maar het bes
te van hopen. Wat niet wegneemt; dat een liberaal de ontwikkeling 
moeilijk anders kan bezien dan met zéér gemengde gevoelens. 

"Zwei Seelen, ach , beklimpfen sich in meiner 
Brust". Ditkan, met Wieland, het liberalisme 
zingen . De ene "ziel" vat het liberalisme op 
als een vrijzinnige, dus in de eerste plaats 
ideële, beweging. De andere ziet er voorna
melijk een economiscQe leer in en trekt zich 
van de levensbeschouwelijke aspecten weinig 
aan. 

Deze gespletenheid dateert niet pas van gis
teren. Zij dateert van het ogenblik dat de libe
rale burgerij, tegen het midden der vorige eeuw, aan de macht kwam. 
Daarvóór waren de beginselen van politieke en economische vrij
heid onverbrekelijk met elkaar verbonden. Eenmaal aan de macht, 
had de liberale burgerij geen bijzondere haast om het beginsel van 
poliUeke vrijheid tot in zijn laatste consequenties te blijven door
voeren. 

Dit pleit niet tegen het liberalisme; het getuigt slechts ervan dat 
de liberalen niets menselijks vreemd was. Maar het gevolg was dat 
stukken liberaal gedachtengoed thans overgingen naar andere, on
geduldiger politieke stromingen en dat, anderzijds, er een stuk con
servatisme in het liberalisme terechtkwam. Zij die gevoelig waren 
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voor de invloed van het laatste, legden nu de nadruk op het belang 
van het behoud van het liberale beginsel der economische vrijheid. 
De anderen waarschuwden tegen veronachtzaming van het beginsel 
der politieke vrijheid - ook wanneer dit zou betekenen dat gevestig
de posities en belangen gevaar zouden lopen. 

Er valt dus , historisch gezien, moeilijk van één liberale traditie te 
spreken. Er zijn, op z'n minst, twee liberale tradities. Ook op het 
terrein van de buitenlandse politiek. Vandaar dat er liberalen wa
ren die van mening verschilden over Mussolini, over Franco, over 
Sukarno en over Verwoerd. 

Het Nederlands liberalisme is, in zijn oorsprongen (en trouwens 
nog), nauw verbonden. met de handeldrijvende burgerij. Deze heeft 
al heel vroeg - lang vóór het ontstaan van het liberalisme als poli
tieke beweging - een beslissende invloed gehad op het beleid, ook 
het buitenlandse, van de natie. 

"In het geheel van de Republiek", schrijft prof. dr. J. C. Boogman , 
"is de positie van het handeldrijvende en industriële Holland (. . .) 
overheersend geweest (. . .), en Hollands leidende klasse is er in 
veel opzichten in geslaagd haar stempel te drukken op heel de Ne
derlandse gemeenschap van toen. 

De nawerking van haar invloed kan worden bespeurd tot ver in 
de 19de eeuw, ja eigenlijk tot op de dag van vandaag, op het stuk 
van het nationaal besef bijv. en op het gebied van het buitenlands be
leid. Grondige kennis van de ideologie van die klasse moet dan ook 
onontbeerlijk worden geacht voor een juist begrip van heel de Ne
derlandse geschiedenis van na de Middeleeuwen". * 

Die ideologie kan men liberaal a v a nt I a let t r e noemen, in 
zoverre als zij weinig moest hebben van dogmatisme, scherpslij
perij en onverdraagzaamheid, eigenschappen die zich slecht met de 
doeleinden der commercie verdragen. Op buitenlands-politiek ge
bied was zij een vredespolitiek toegedaan, niet uit edele pacifisti
sche motieven, maar ook al weer omdat de handel het beste in tijd 
van vrede gedijt. Wanneer de handelsbelangen bedreigd werden, kon 
deze politiek soms zeer krijgszuchtig zijn. . . 

"Het interesse (. . .) van des en Sta et" achtte Johan de Witt "daer
inne gelegen, dat allen thaI ven ruste ende vrede zij ende dat de com
mercie onverhindert moge worden gedreve", en deze richtlijn be
paalde ook de verhouding tot de andere staten, waarmee" 't alder
advantageuste soudewesen een simpel tractaet van commercie ende 
marine, sonder obligatie tot eenige defensie". Dus het liefst neutraal, 
hoewel die wens pas in de 19de eeuw vervuld kon worden. 

De instelling moet dus evenmin veel weten van territoriale expan
sie. Kansen op vergroting van 's lands territoir, die de grote mo
gendheid Nederland in de 17de eeuw had, heeft zij willens en wetens 
laten schieten, en wel op aandrang van de Hollandse handelsteden. 
Expansie zou slechts verwikkelingen geven, die op den duur niet be
vorderlijk zouden zijn voor hun belangen. 

Het resultaat is dat Nederland slechts aardrijkskundig een con-
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tinentale mogendheid is. De politieke en gevoelsmatige banden met 
het vasteland zijn slechts oppervlakkig. De blik is altijd daarheen 
gericht geweest waarvandaan de rijkdom kwam, d. w. z. de zee en 
de landen overzee. "Wij behooren aan den Atlantischen kant", schreef 
Huizinga in zijn Nederlands geestesmerk al in 1934. 

Voorzover dit een liberale traditie is, zou het Nederlandse libe
ralisme thans een sterk Atlantische politiek moeten voeren, een po
litiek die, indien er een conflict zou ontstaan tussen Atlantische en 
Europese belangen, prioriteit aan de eerste zou moeten geven. Zo 
scherp heeft, voorzover ik weet, geen liberaal het tot dusver ooit 
gesteld, al zijn de voorbehouden jegens het Europa van de Zes en de 
aandrang ten gunste van een open Europa groter geweest aan libe
rale kant dan aan enige andere politieke zijde. Dit is conform de li
berale traditie. 

Maar toch houd ik een slag om de arm ten aanzien van de toekomst. 
Die liberale traditie is, zoals aangetoond, sterk bepaald door eco
nomische belangen'. Mochten Nederlands economische belangen zo 
verweven raken met het wel en wee van het Europa van de Zes, het 
continentale Europa dus, dan steek ik mijn hand er niet voor in het 
vuur dat de liberalen, in geval van een allerminst ondenkbaar con
flict tussen Atlantische en Europese belangen, het continentale ge
wicht niet zwaarder zullen laten wegen. 

Ditis het nadeel van een traditie die zich in sterke mate laat be
palen door de economische belangen van het ogenblik. Het heeft zich 
gewroken in die andere kwestie die Nederlands naoorlogse buiten
landse politiek heeft beheerst: de Indonesische kwestie. 

Erkenning van het vrijheidsstreven van een volk is op zichzelf niet 
in strijd met de beginselen van het liberalisme. Integendeel: er is 
een tijd geweest dat liberalisme en nationalisme één waren. In de 
Indonesische kwestie echter heeft het Nederlandse liberalisme be
hoord tot de remmende krachten. Mèt het conservatisme legde het 
de nadruk op soevereiniteit, orde en rust. Het was echter niet zo
zeer liefde voor deze beginselen als wel een bepaalde waardering 
van economische belangen die de liberalen deze politiek deed voe
ren. (Trouwens de liberalen niet alleen: ook voor de socialisten had 
het economische motief prioriteit. ) 

Dit is allemaal heel begrijpelijk. Nederland had honderd jaar niet 
aan "grote politiek" gedaan. Geen wonder dat de Nederlanders - ook 
de liberalen - naar deels verouderde deels irrelevante begrippen en 
instrumenten grepen, toen zij door de rebellie in Indonesië werden 
overrompeld. Bovendien waren zij er, volkomen oprecht, van over
tuigd dat 's lands welvaart voor een belangrijk deel afhing van het 
behoud ener bevoorrechte positie in Indonesië. Dit motief gold in de 
jaren van naoorlogs herstel sterker dan ooit tevoren. Maar met li
beralisme als zodanig heeft dit allemaal weinig te maken. 

Liberaal is eerder een politiek die begrip heeft voor het oprechte 
streven van een ander, i. c. voor het streven van een volk om vrij 

. (= liber) te zijn. Zuiver voelt dr. R. Reinsma dit aan, die het als 
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een typisch staal van "liberale geschiedschrijving" beschouwt wan
neer Colenbrander Koning Willem I tegenover de Belgen "alle zin 
voorde bestaansmogelijkheid en het bestaansrecht van verschijnse
len die zich niet van de beginne al zelf had kunnen voorstellen" ont
zegt. ** In Reinsmals ogen is, terecht, de liberaal de man die wêl be
grip heeft voor de bestaansmogelijkheid en het bestaansrecht van 
die verschijnselen (of zij zich nu bij de Belgen van 1830 of de Indo
nesiërs van 1945 voordoen). 

Maar heeft het Nederlandse liberalisme die kant van de liberale 
traditie, zijn vrijzinnige "ziel", dan nooit vertoond in de buitenland
se politiek? Welzeker. In de tijd van Nederlands neutraliteit kon
den juist zeer vrijzinnige opvattingen omtrent de buitenlandse poli
tiek hoogtij vieren. Zij konden dit doen, omdat IS lands internatio
nale en internationaal-rechtelijke positie een klimaat schiep waarin 
deze opvattingen extra goed konden gedijen. Waartoe verplichtten 
zij? Totde steun aan een internationale rechtsorde, bij welker tot
standkoming een klein land als Nederland toch al belang heeft. 

Daarmee wil niets denigrerends gezegd worden over die theo
rieën. Hetwerk van mannen als Asser, Loder, Van Vollenhoven en 
Telders (die men tot de vrijzinnigen kan rekenen) is van blijvende 
waarde, ook indien los gezien van de omgeving waarin het is ont
staan. Het is het produkt van het liberalisme op zIn best. Dat een 
ongeschoold publiek er al te dikwijls een substituut voor buitenland
se politiek in zag, kan hun niet aangerekend worden. *** 

Maar het kan ook dat publiek niet al te zwaar aangerekend worden . 
In ieder geval pleit het voor zijn vrijzinnigheid, zijn liberalisme. 
Dat in de laatste decennia van Nederlands geschiedenis de interna 
tionale praktijk zo heel anders bleek dan de theorie, moet als een 
zware schok zijn gekomen voor de echte vrijzinnigen onder de libe
ralen. Van die schokken zijn zij nog niet hersteld, met het gevolg 
dat de vrijzinnige traditie tot dusver nog niet in staat is gewees t vol
doende tegenwicht te geven tegen de economische traditie, die , zo
als we gezien hebben, voor conservatieve argumenten niet ongevoe
lig is. 

* Vaderlandse geschiedenis (na de Middeleeuwen) in hedendaags 
perspectief. (J. B. Wolters, Groningen, 1959) Ook aan andere 
geschriften van prof. Boogman heb ik een en ander ontleend. 

** Verdient "Guillaume-Ie-Têtu" eerherstel? (Artikel in Bijdra
gen voorde geschiedenis der Nederlanden, deel XVIII/ 1963/no . 1) 

*** Telders schreef: "Het Nederlandsche, in internationale zaken be
langstellende publiek, ontbeert maar al te zeer een behoorlijke 
internationale scholing en meent dit gemis door edele pacifisti
sche bedoelingen en moraliserende beschouwingen te kunnen 
goedmaken" . 

J. L. Heldring 
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Opvoed ing tot democratie 

Democratische Vormen 

Democratie betekende na wereldoor log II niet 
meer "wie is de sterkste" , maar ervoor in de 
plaats kwam "alle mensen zijn gelijk". Kwam 
bij de eerste mentaliteit, die samenviel met 
de indu,striële opkomst, een schrille agres
siviteit tot uiting, - de strijd om de macht -, 
toch werd het principe der individuele ontplooi
ing in die tijd vrijelijk en hoog gehouden (ten
minste voor hen, die daartoe in staat waren). 
Waar ter wereld echter een poging is gedaan 
om een maatschappij in te richten op basis van 
het principe der gelijkheid aller mensen, heeft de praktijk duidelijk 
bewezen, dat zulks alleen kan geschieden door die maatschappij als 
een soort Procrustos-bed te hanteren: aan hem die in enige hoeda
nigheid te groot is voor die gelijkheid, worden (figuurlijk) stukken 
been afgezaagd en wie voor die gelijkheid te klein is, wordt uitge-
rekt tot de juiste maat der gelijkheid. . 

De individuele zelfontplooiing naar eigen en individuele aard, aan
leg en andere hoedanigheden wordt daarbij opgeofferd aan een ideo
logische gelijkheid aller mensen. Hoewel deze gelijkheid nog wel 
hier en daar als politieke ideologie wordt gehanteerd, zijn toch zeer 
velen in het Westerse kamp - en blijkbaar ook in het hedendaagse 
Rusland -, tot het inzicht gekomen dat deze stelling niet houdbaar is, 
omdat die gelijkheid aller mensen in strijd is met de werkelijkheid. 
Hierbij moet echter in het oog worden gehouden , dat er een verschil 
is tussen gelijkheid en gelijkwaardigheid. Indien zeer velen er de 
voorkeur bij v . aan geven om hun vakantie door te brengen temidden 
van vele anderen, dan is het evenzeer waar, dat er ook velen zijn 
die in hun vakantie juist de rust en het min of meer alleen zijn zoe
ken. Men zou in beide categorieën van vakantiegangers nog wel ver
der kunnen gaan met het vaststellen van ongelijkheden bij al die men
sen. Deze ongelijkheid, echter, neemt niet weg dat zij allen in hun 
dagelijks leven voor hun levensonderhoud en hun zelfontplooiing ar
beiden en bovendien allen tezamen een gemeenschap opbouwen. In 
deze twee opzichten zijn alle deelnemers aan een maatschappij ge
lijkwaardig. 
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Heeft de hyper-individualistische vorm van democratie, die in 
Europa thans vrijwel verdwenen lijkt, feitelijk een paternaaI diri
gisme opgeroepen ter bescherming van de sociaal zwakkeren, de 
vorm van democratie , die de gelijkheid aller mensen voorstond heeft 
een maternaal dirigisme geschapen, waarbij de nadruk ligt op de 
gelijke distributie der goederen, de gerichte distributie van arbeid 
e. d. In de praktijk zullen beide vormen weliswaar punten van over
eenkomst vertonen maar dit neemt niet weg dat de mentaliteit die 
tot basis dient, toch verschillend is . 

Hebben wij aldus in het kort aangegeven een fase van hyper-in
dividualisme met als reactie daarop hetzij een min of meer pater
naaI dirigisme (nationaal-socialisme en fascisme als uitersten, di
rigistische economie als mildere vorm), hetzij een min of meer ma
ternaal dirigisme (communisme als uiterste , Westers socialisme 
als milderevorm). Zostaan wij thans feitelijk voor de vraag: waar
heen gaan wij met onze democratie. Of, zoals heden ten dage velen 
zich afvragen: wat is democratie nu eigenlijk. 

Gewoonlijk wordt deze vraag min of meer sociaal-ethisch beant
woord. Democratie zou betekenen verdraagzaamheid t. a. v. anders
denkenden , of zij betekent persoonlijke vrijheid zoals in godsdienst, 
pers en geschrift, vergadering en meningsuiting of de nadruk wordt 
gelegd op het recht op persoonlijke ontplooiing en persoonlijke ver
antwoordelijkheid . 

Hoe kostbaar deze sociaal-ethische facetten ook mogen zijn, zij 
blijven te vaag en te subjectief om thans een grote draagkracht voor 
de vormgeving van een nieuwe democratische idee te kunnen verte
genwoordigen. Het huidige probleem, niet alleen voor de Westerse 
democratie, maar ook voor de gehele wereld, schijnt immers van 
tweeërlei aard te zijn l. het machtsprobleem en daarmede verbon
den 2. de verhouding tussen de sociaal sterkeren en de sociaal zwak
keren. 

Krisis der Macht 

Internationaal schijnt het wel, dat de strijd om het voortbestaan 
van de sterkste (survival of the fittest) geen opgeld meer kan doen. 
De wapens zijn zo geperfectioneerd , dat men geen enkel voorspel
baar heil en voordeel kan zien in oorlog. Ervoor in de plaats is ge
komen de huidige strijd om ideologie, en de politieke intrige, ook 
internationaal. Zie ik het goed, dan zal ook deze "gesublimeerde" 
machtstrijd ten einde spoeden omdat ook daar alleen verspilling van 
energie en van wel vaart te duidelijk wordt, zonder enig blijvend voor
deel op te leveren voor één der concurrerende naties. 

Op nationaal gebied is het al niet anders. Het hyper-individualis
me heeft onder de druk van de sociaal zwakkeren, die zich aaneen
sloten (0. a. vakbonden) de machtsfactor moeten afleggen. De tijd, 
dat o. a. de vakbonden, uit deze strijd te voorschijn komend als over
winnaar, meenden nu zelf de macht te kunnen uitoefenen, raakt zeer 
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waarschijnlijk spoedig ten einde. Des te spoediger naarmate men 
ook in de kringen van de vroeger sociaal zwakkeren inziet, dat de 
spiraalgang van lonen en prijzen tenslotte geen uitkomst brengt, 
en dat de consequenties van een streven naar gelijkheid aller men
sen niet begerenswaard en menswaardig zijn. 

De thans genoemde vormen van democratie hebben één ding ge
meen: Zij beroepen zich alle op een democratisch grondprincipe: 
een regering door en voor het volk. Op grond van dit essentiële 
principe kan men zich verbaasd afvragen wat democratie in wezen 
nu eigenlijk met macht te maken heeft. Een regering die zichzelf 
met macht bekleedt, is niet democratisch; een regering die haar 
gezag ontleent aan de volkswil, is wel democratisch. Een regering 
als machtsapparaat over het volk is reeds de uitdrukking van een 
staatsvorm, die afwijkt van het wezen van het democratische prin
cipe. In de Nederlandse staatsvorm is dit democratische principe 
terdege vastgelegd. 

De grondslag ervan geeft twee gelijkwaardige, doch niet gelijke, 
lichamen te zien: een volksvertegenwoordiging voortgekomen uit de 
verschillende partijen, en een ministerraad, aangesteld door het 
staatshoofd, de Kroon, die als zodanig het algemene en nationale 
belang behartigt. Slechts dan kan een minister uitvoerende macht 
uitoefenen, wanneer zijn plannen accorderen met de volksvertegen
woordiging, althans met haar meerderheid. Op die wi3ze wordt in 
deze democratie het principe van "door en voor het volk" verwe
zenlijkt: via de partijen wordt de stem van het volk (stembiljet) ver
tegenwoordigd en afgewogen tegenover de stem van de regering, 
die het algemeen belang (voor het volk) vertegenwoordigt. Voor het 
volk: het algemeen belang, en door het volk: stembiljet en partijwe
zen. 

In wezen is deze democratische opzet er niet één van macht. Ten
zij de z. g. pressiegroepen als reactie op paternale en/of mater
nale afwijkingen in het regeringsbestel een extra beïnvloeding van 
de regering beogen, hetzij via het partijwezen, hetzij via vakbon
den, hetzij via anderszins georganiseerden. 

Gaat men uit van de individuele burger, die via het stembiljet 
uiting geeft aan zijn mening hoe het algemeen belang het beste ge
diend zou zijn, dan verhoudt deze burger, in een democratisch be
stel, zich tot het algemeen belang zoals de regering zich verhoudt 
tot de totaliteit van regering plus volksvertegenwoordiging. Noch 
de regering als zodanig, noch de volksvertegenwoordiging apart 
heeft de macht. Wel is het gezag omtrent het algemeen belang (voor 
het volk) bepaald door de regering in samenwerking met de volks
vertegenwoordiging (door het volk). In wezen behoren hier geen 
pressure-groups, noch een autoritaire regering (macht) in thuis. 

Het democratische principe 

Dit democratisch principe heeft in feite een diepzinnige achter-
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grond en het is een ver reikend princi
pe. Om dit te verduidelijken gaan wij 
eens uit van de maatschappelijke kern 
ener democratie: het gezin . 

Er zijn tijden geweest, waarin het pa
triarchale gezag de het gezin beheer
sende macht was. Wat de heer des hui
zes goed dacht moest gebeuren en wat hij 
verbood mocht niet geschieden. Als re
actie daarop kwam de feministen - bewe
ging, die gelijke rechten eiste voor man 
en vrouw. Thans ziet men in verschil
lende kringen een langzaam maar ze
ker zich voortzettend matriarchaal ge
zag zich ontwikkelen. De strijd om de 
macht in het gezin , tussen man en 
vrouw, gaat op die wijze door, tot on
heil van het gezin. Toch mogen wij hier
omtrent niet te somber zijn, want daar 
waar in de bevolking het democratisch 
principe persoonlijk verankerd ligt, 
wordt deze strijd om de uiteindelijke 
macht in het gezin niet gestreden. Daar 
erkent men enerzijds de reële onge
lijkheid van man en vrouwen anderzijds 
de volstrekte gelijkwaardigheid in het 
gezinsverband en bij de opbouw van de
ze kleine mensengemeenschap. 

Parallel aan het democratisch prin
cipe in de staatsvorm kan hier in ge
zinsverband, op een democratische ba
sis, gesteld worden dat de man zich 
verhoudt tot de vrouw zoals zij zich ver
houdt tot de totaliteit van man plus 
vrouw. Hierbij dient dan aangetekend 
te worden, dat de verhouding van de 
vrouw tot de totaliteit van man plus 
vrouw betekent dat zij zich bij de vor
n;üng van haar mening of besluit reken
schap geeft van "wat zal mijn man er
van denken", terwijl de verhouding van 
deze man tot deze vrouw juist daardoor 
er één is of wordt van "vertrouwen". 
Omgekeerd zal de vrouw zich tot haar 
man verhouden, zoals deze zich ver
houdt tot de totaliteit van man plus 
vrouw. Ook daar geldt hetzelfde: wan
neer de man zich rekenschap geeft bij 
zijn besluiten van "wat zal mijn vrouw 
ervan denken", dan schept deze demo
cratische houding van de man die rust 
en vertrouwenssfeer , die zo nodig is 
voor de vrije zelfontplooiing van alle 
gezinsleden. Bij dit alles blijkt die to
taliteit van man plus vrouw, die voor 
beiden een richtsnoer is, een min of 
meer imaginaire grootheid, een "ge
dachte" factor te zijn. Het gaat daarbij 

om een "besef" , dat wij noemen het to
taliteitsbesef. 

In een tijd zoals de huidige, waarin 
het machtsprincipe zijn geldigheid gaat 
verliezen , komt deze verandering het 
snelste tot uiting in het gezinsverband: 
paternale en maternale gezinsstructu
ren staan thans het eerste bloot aan ver
val. Het gezin, dat gekarakteriseerd 
kan worden als een democratische co
operatie, staat thans het sterkst. 

Een ander voorbeeld geldt de verhou
ding tussen de economisch zwakkeren 
en sterkeren. Zonder twijfel is de 
machtstrijd der aaneengesloten zwak
keren nog niet geheel ten einde. Toch 
lijkt het, dat het democratisch inzicht 
aan het doorbreken is . Zodra immers 
de sterkere beseft de zwakkere nodig 
te hebben en zodra de zwakkere beseft 
in een democratisch verband met de 
sterkere te kunnen samenwerken, ont
staat een verhouding waarin de zwak
kere zich verhoudt t. o. v. de sterkere, 
zoals deze zich verhoudt tot de totali
teit van de sterkere plus de zwakkere. 
Deze totaliteit betekent, dat de sterke
re niet alleen het eigen inzicht en voor
deel zoekt, maar zich "rekenschap geeft 
van het belang der zwakkere". Ander
zijds geldt hetzelfde voor de verhouding 
van de sterkere tot de zwakkere, wan
neer deze zwakkere zich eveneens re
kenschap geeft van de totaliteit van het 
eigen belang plus dat van de sterkere. 
In de huidige tijd lijkt dit nog voor me
nigeen een toekomst-ideaal, omdat me
nige sterkere zichzelf nog meer acht 
(niet gelijkwaardig) dan de zwakkere en 
omdat menige zwakkere de sterkere met 
afgunst beziet: vandaar de klassen
strijd. Het principe van democratische 
samenwerking tussen de economisch 
sterkere en zwakkere kan pas verwe
zenlijkt worden wanneer beiden inzien, 
dat deze economische ongelijkheid aan
vaard moet en kan worden en verre te 
prefereren is boven een dwangstaat. 

Nu werd bij dit sociaal-economisch 
aspect van het democratisch principe 
het begrip samenwerking ingevoerd. Qm 
misverstand te voorkomen zij hierbij 
opgemerkt dat dit niet noodwendig be
doelt samenwerking in de strikt econo
mische zin van coöperatie, hetzij van 
een verbruiks- hetzij van een produk
tieve coöperatie. Al is het niet uit te 
sluiten, dat bij een doelbewuste ontwik-
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keling van een democratisch besef in de 
bevolkingslagen de coöperatieve vorm 
in economische zin een grotere opbloei 
zou kunnen krijgen, toch is hier het be
grip meer abstract bedoeld. 

Democratische Ideologie 

De hier gegeven voorbeelden van een 
democratisch besef zijn zonder twijfel 
met talloze andere aan te vullen. Daar
bij is dan het woord "democratisch" in 
een veel wijder verband getrokken dan 
de oorspronkelijke betekenis van het 
woord feitelijk toelaat: een democrati
sche gezinsstructuur is in de oorspron
kelijke betekenis (demos=volk) eigenlijk 
nonsens, omdat het gezin niet bestaat uit 
"volk". Mogelijk dient het begrip "de
mocratischprincipe" een andere bena
ming te krijgen, doch voor het moment 
is het juist dienstig om te verduidelij
ken, dat het een principe betreft, dat op 
allerlei niveaus van toepassing is. Mijn 

:twee voorbeelden zijn gekozen om het 
democratisch besef te verduidelijken 
bij de zeer verschillende en uiteenlo
pende tussenmenselijke relaties: de re
latie man-vrouw; de sociaal sterkere 
en zwakkere. Steeds en overal bij tus
senmenselijke verhoudingen gaat het om 
de vraag of een voldoend democratisch
totaliteitsbesef is ontwikkeld, een vorm 
van totaliteitsbesef dat reeds gevormd 
kan worden bij het jonge kind in een nor
male gezinsstructuur en later tot ver
dere ontplooiing gebracht kan worden. 

Als ideologie kent het niet een zo ge
makkelijke slagzin als de communisti
sche "gelijkheid voor allen" en een be
grip als "democratisch totaliteitsbesef" 
leent zich niet als slagwoord. Wel 
schuiltin deze democratische geestes
gesteldheid een zêer grote en sterke 
ideologie: de liefde voor de medemens 
en het zich niet slechts bepalen bij het 
eigene; de openheid voor de ander. 

In een tijd als de onze, waarin auto
ritaire macht onherroepelijk zodanig 
protest uitlokt dat de macht als macht 
verbleekt en waarin anderzijds gezag zo 
hoognodig is, gezag dat vertrouwen 
wekt, kunnen wij van het Russische stel
sel wêl overnemen, dat er een zekere 
noodzaak bestaat, terwille van de ont
wikkeling der maatschappij in een de
mocratische zin, dat zij die leiding heb
ben te geven dit doen van democratische 
geestesgesteldheid uit. De persoonlij-
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ke ontwikkeling van dit democratisch. 
besef, niet als een soort leerstellige 
dogmatiek, zoals het Marxistisch
leninisme, maar wel als een geestesge
steldheid waaruit het democratisch to
taliteitsbesefvan de meerdere tezamen 
met de mindere voortspruit, wordt een 
eerste vereiste. 
Opvoeding tot Democratie 

Men kan zich afvragen hoe deze ont
wikkeling ter hand genomen moet wor
den. Dogmatische stelregels komen hier 
immers niet aan te pas . Het is in de 
eerste plaats een kwestie van mentali
teit. Zonder twijfel is een wetenschap
pelijke uitwerking van deze mentaliteit 
noodzakelijk: een democratische filoso
fie ; een psychologisch onderzoek naar 
voorwaarden waaronder deze mentali
teit het beste tot ontwikkeling wordt ge
bracht; een sociaal-economisch onder
zoek hoe de verhouding kan worden tus
sen dit democratisch-coöperatief be
sef en de vrije concurrentie. 

Dit zijn slechts enkele facetten, om 
te verduidelijken dat het democratisch 
besef, staatkundig weliswaar gekristal
liseerd, nog nimmer in een ernstig on
derzoek is genomen. Het is steeds nog 
stiefmoederlijk behandeld. 

Naast deze wetenschappelijke zijde 
staat de zuiver praktische, die aange
past dient te worden aan het betreffen
de leiderschap (onderwijzer , leraar, 
personeelchef, vakbondsleider, om 
slechts enkele te noemen). Omtrent de
ze kwesties zal ik in een uitvoeriger 
studie (Opvoeding tot Democratie, ter 
perse, S. M. Ontwikkeling , Antwerpen, 
serie Problemen) verdere suggesties 
doen . Hier is het veeleer mijn bedoe
ling met nadruk de aandacht te vestigen 
op een verdere ontwikkeling van onze 
democratische maatschappij . Dit is 
geen zaak die zo geheel vanzelfspre
kend verloopt. Democratische ontwik
keling vergt bezinning, niet alleen op 
het democratisch staats bestel, maar te
vens en veeleer een grondige bezinning 
op de democratische ge es tesgesteldheid 
en een opvoeding tot democratisch be
sef, zodat de individuele zelfontplooiing 
in vrijheid tot haar recht kan komen bin
nen het kader ener democratische ge
meenschap. 

dr. M. Lietaert Peerbolte 



Telefoongeheim of: 

"AI te goed is buurmans gek" 
De door mij zeer gewaardeerde redactie van Liberaal Reveil zal 

het mij wel niet euvel duiden, dat bovenstaand oud-Nederlands 
spreekwoord mij in de gedachten kwam bij het lezen van het artikel 
"Telefoongeheim" in Liberaal Reveil van november 1963, een onge
signeerd artikel, dat - blijkens mededeling - de mening van de gehe
le redactie weergaf. 

Ik ben namelijk de overtuiging toegedaan, dat men de menselijke 
rechten en vrijheden van de inwoners van Nederland, hoe belangrijk 
die ook zijn, ook te vèr gaand kan beschermen en dat men op die 
wijze de veiligheid van onze staat en die van andere staten in gevaar 
kan brengen. 

Hoe vrijheidslievend wij liberalen uit de aard van ons beginsel ook 
zijn, toch hebben wij sinds lang de mogelijkheid erkend, dat de mens 
van zijn rechten en vrijheden misbruik kan maken en dat de overheid 
in dat geval de plicht heeft daartegen op te treden ter bescherming 
van de vrijheid der anderen. De door ons voorgestane vrijheid is 
een vrijheid in gebondenheid. 

Tot de rechten en vrijheden van onze inwoners behoort zonder eni
ge twijfel ook het recht, gesprekken te voeren door middel van de 
telefoon, zonder dat de inhoud van die gesprekken aan derden bekend 
wordt. Ik stel dit voorop, alis dan het telefoongeheim niet als grond
recht in onze grondwet erkend, zoals dat b. v. met het briefgeheim 
wel het geval is. , 

Toch kan men ook van deze vrijheid misbruik maken . Het is nu 
eenmaal mogelijk, dat men de telefoon gebruikt om gesprekken te 
voeren, waardoor de veiligheid van de Staat in gevaar wordt gebracht. 
(Ik laat de mogelijkheid, dat men middels de telefoon andersoortige 
misdrijven beraamt verder buiten beschouwing, omdat de Minister
President categorisch heeft verklaard, dat ter voorkoming of be
straffing van die misdrijven geen telefoongesprekken worden afge
luisterd . ) 

Het zou naar mijn mening dwaasheid zijn, zich op het standpunt. 
te stellen, dat de consequenties van het misbruik maken van de te
lefoon in het hierboven omschreven geval door de overheid niet zou
den mogen worden tegengegaan. 

Ik sta daarentegen ophet standpunt, dat de overheid niet alleen het 
recht heeft, maar zelfs de plicht om al het mogelijke te doen om de 
vrijheid van de staat en daarmede de vrijheid van de burgers te be
schermen. 
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Ik acht dat niet een, zoals de redactie schrijft, "lichtzinnige en ge
vaarlijke uitspraak". 

Wel staat het voor mij vast, dat voork6men zal moeten worden, 
dat de overheid op haar beurt misbruik gaat maken van haar rechten 
op dit terrein. 

Nu het afluisteren van telefoongesprekken de meest voor de hand 
liggende mogelijkheid is om vast te stellen of misbruik wordt ge
maakt van het recht tot telefoneren, is voor mij de allesbeheersende 
vraag of dit afluisteren met zodanige waarborgen is omgeven, dat 
misbruik daarvan onmogelijk wordt gemaakt. Naar mijn mening is 
dat zonder enige twijfel het geval. Tot afluisteren moet toestemming 
worden gegeven door vier ministers, onder wie de Minister-Presi
dent' die elk een recht van veto hebben, terwijl bovendien op het af
luisteren nog controle wordt uitgeoefend door de Vaste Commissie 
van de BVD van de Tweede Kamer, een commissie, waarin de voor
zitters van de vijf grote fracties zitting hebben. Uit persoonlijke er
varing heb ik kunnen vaststellen, dat deze commissie zonder enige 
terughoudendheid alle gewenste inlichtingen verkrijgt. De redactie 
verwijt deze commissie in zekere zin, dat zij in het geheim verga
dert. Mag ik erop wijzen, dat alle Kamercommissies dat doen, maar 
dat deze wel haar verslagen in openbaarheid brengen. Dat doet ook 
de commissie voor de BVD. En mag ik er dan voorts nog eens de 
aandacht op vestigen, dat deze vorm van parlementaire controle op 
een geheime dienst uniek is in de wereld~ 

Het is mij werkelijk een raadsel, hoe de redactie kan schrijven, 
dat zij deze waarborgen niet erg groot en zeker niet democratisch 
acht. Het gaat toch werkelijk te ver om - gelijk de redactie doet -
als voorwaarde voor het afluisteren te stellen, dat hierbij de rechter 
moet worden ingeschakeld, die zo nodig hoor en wed e rh oor 
kan toepassen. Als men afluisteren in uitzonderlijke gevallen toege
staan acht, dan moet men ervoor zorgen, dat het ook zinvol blijft 
en dan is het toch ondenkbaar, dat de rechter eerst de af te luisteren 
persoon gaat vragen of hij tegen afluisteren van zijn telefoon soms 
bezwaar heeft. "Al te goed is buurmans gek". 

Het is ook duidelijk, dat het afluisteren van telefoongesprekken 
niet op één lijn kan worden gesteld met het openen en doorlichten van 
brieven. Is een brief éénmaal geschreven en bevindt deze zich in 
handen van de rechter, dan is de bovenbedoelde procedure inderdaad 
zonder schade van het algemeen belang toe te passen. 

Iklaatnu verder in het midden in hoeverre het wenselijk zou zijn 
een telefoongeheim, (metuitzonderingen) in de Grondwet te regelen. 
Die vraag gaat het bestek van dit artikel te buiten. Ik wil slechts her
halen, dat momenteel de Grondwet dit recht niet kent en dat de Te
legraaf- en Telefoonwet er ook van uit gaat, dat het niet bestaat. 

Mijn conclusie is , dat de overheid het recht en de plicht heeft in 
die gevallen, waarin zeer ernstige vermoedens bestaan, dat de te
lefoon misbruikt wordt op een zodanige wijze, dat de veiligheid 
van de Staat in gevaar komt, telefoongesprekken af te luisteren. 
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Ik weet, dat de overheid van dat recht slechts in een zeer klein 
aantal gevallen gebruik maakt en dat het gebruik maken van dat recht 
met zodanige waarborgen omgeven is, dat de inwoners van Neder
land, die zich niet met staatsgevaarlijke praktijken inlaten, er vol
strekt van overtuigd kunnen zijn, dat hun telefoongesprekken nimmer 
door de BVD worden afgeluisterd. 

Voor enige ongerustheid op dit gebied is dan ook geen enkele re
den. 

W. J. Geertsema 

Snoepgoed 
De opmerking in de Tweede Kamer dat het niet zo erg zou zijn, 

de omzetbelasting op versnaperingen te verhogen, heeft blijkbaar 
een gevoelige snaar geraakt in de boezem van het Nederlandse volk. 
Vier korte zinnen, in een redevoering die bijna 5 dichtbedrukte pa
gina's van de Handelingen beslaat, hebben reacties opgeroepen in 
allerlei kranten, tijdschriften en televisieuitzendingen. Het kan nut
tig zijn, de zaak hier iets uitvoeriger tegen zijn sociale en fiscale 
achtergrond te plaatsen, met excuses voor die wat dikke woorden. 

Volksgezondheid 

De studenten aan onze medische faculteiten krijgen op college te 
horen, dat ongeveer de helft van de bevolking te zwaar is. De voor
naamste reden is ee~ overmatig gebruik van koolhydraten, waaron
der suiker en suikerwerken een belangrijke plaats innemen. Te dik 
zijn is ongezond. Er gaan in ons land aanzienlijk meer mensen dood 
aan overvetting - die zich doorgaans in een vroegtijdig bezwijken van 
het hart manifesteert - dan bijvoorbeeld aan longkanker. Men kan 
zich dus letterlijk doodsnoepen. Er zullen misschien niet zo veel 
mensen zijn, die alleen via de bonbons een voortijdig graf ingaan, 
maar in de overmaat aan koolhydraten spelen taartjes, koekjes en 
suikerwerken heel dikwijls een belangrijke rol. Op gebak zou een 
verhoogde omzetbelasting waars chijnlijk moeilijker te heffen zijn dan 
op suikerwerken. Maar ook dat is te overwegen. 

Dan het tandbederf, met name bij kinderen. Tandbederf is een 
volksziekte, waarvan men de omvang en consequenties meestal on
derschat. Er is vrijwel niemand die helemaal gezonde tanden heeft, 
en dat terwijl het gebit, net zo goed als de rest van het geraamte 
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bedoeld en ook berekend is om een heel mensenleven mee te gaan. 
Zieke tanden beinvloeden doorgaans het gehele gestel. Iedere tand
arts kan u vertellen, dat de algemene toestand van de kindergebitten 
in ons land schrikbarend is. Dat blijkt trouwens ook wel uit het feit, 
dat men de laatste jaren begonnen is, op grote schaal en tegen aan
zienlijke kosten tot fluoridering van de centrale drinkwatervoorzie
ning over te gaan. Fluor gaat tandbederf tegen. 

Nu zijn er heel wat mensen, die zich tegen deze gedwongen me
dicatie verzetten. Hoewel ik er persoonlijk niets op tegen heb, moet 
ik wel zeggen dat het een liberalere gedachte is, de mensen zelf de 
keus te laten of zij hun tanden willen verknoeien, dan dat de medi
cijn iedereen bij wijze van fluoridering wordt opgedrongen. Maar 
belemmert een belastingverhogingdie vrije keus dan niet? Neen, zij 
maakt het de mensen alleen gemakkelijker, geen tandbedervende 
stoffen te kopen, door ze wat duurder te maken. 

Het belastingaspect 

In de Tweede Kamer is door socialisten en communisten gesmaald 
over het feit, dat nu juist een liberaal op belastingverhoging moest 
aandringen. Maar men moetde dingen zien in hun verband. Gegeven 
was het feit dat de minister van Financiën uit conjuncturele over
wegingen net een belastingverhoging (op benzine en sigaretten) be
kend had gemaakt. Er bestond en bestaat dus behoefte aan (laten wij 
het maar eerlijk zeggen) wat prijsverhogende extra belasting op pun
ten waar het niet te veel pijn doet. Wie bij de billijkheid van een belas
tingverhoging op benzine een vraagh~ken plaatst, mag zeker in dezelf
de speech naar een andere belastingbron wijzen, die economisch nog 
minder pijn zou doen en bovendien sociaal nut zou kunnen afwerpen. 
Daar komt bij dat in het algemeen de VVD al sinds jaren een zekere 
verschuiving van de totale belastingdruk van de directe belastingen 
(op inkomens en ondernemingswinsten) naar indirecte belastingen 
(op goederen) bepleit. In dat kader zou een verhoging van de belas
ting op snoepgoed ook geheel passen. Wij moeten niet vergeten dat 
er meer ruimte komt voor belastingverlaging in de directe sector, 
met als dringendste noodzaak de neutralisering van het effect van de 
progressiefactor op de inkomens van de middengroepen, naarmate 
de indirecte belastingen meer opbrengen. En al zou het gebruik van 
snoepgoed hopelijk dalen door een belastingverhoging - daar is het 
immers voor een belangrijk deel om begonnen - als het nieuwe ta
rief goed gekozen wordt, mag men ook enige verhoging van de be
lastingopbrengst verwachten. 

Tenslotte nog een punt, dat door zowel de staatssecretaris van 
Financiën als in de pers, met name door het Algemeen Handelsblad 
naar voren is gebracht, namelijk dat de belastingheffing niet bein
vloed dient te worden door overwegingen die geheel buiten het fis
cale vlak liggen. Maar die stelling is kennelijk onhoudbaar. Afge
zien van de vraag of zulk een beinvloeding behoort te bestaan - en 
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volgens mij is het antwoord duidelijk ja - zij bestaat in feite al lang. 
En hoe! Gelooft werkelijk iemand, dat wij als Nederlanders ook 
maar één ogenblik een belastingdruk van ruim 100% op gedestilleerd 
en 67% op sigaretten zouden tolereren, als wij niet erkenden dat die 
produkten , hoe lekker ook, slecht zijn voor de gezondheid? Sterker 
nog, in de hele campagne tegen drankmisbruik die sinds de vorige 
eeuw in de meeste beschaafde landen is gevoerd, heeft de hoogte van 
de accijns een uiterst belangrijke rol gespeeld. Hoe slecht overma
tig suikergebruik wel is voor de gezondheid beseffen wij pas sinds 
een klein aantal jaren. Het is best mogelijk, dat onze kleinkinderen 
in dezelfde termen over suikermisbruik zullen schrijven als wij nu 
over drank- of rookmisbruik. 

Zelfs als de belasting op versnaperingen voorlopig niet omhoog 
gaat, dan hebben toch die vier zinnetjes in het debat hun doel al voor 
een belangrijk deel bereikt. Want ik ben ervan overtuigd, dat dui
zenden mensen, dankzij de volkomen onverwachte publiciteit die de 
bewuste opmerking gekregen heeft, voor het eerst van hun leven at
tent gemaakt zijn op de reële gevaren die - vooral voor hun kinde
ren - in overmatig snoepen zijn gelegen. 

Th. H. Joekes 
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Niethet jaarlijks op de begroting van O. K. en W. voor Rijksstu
dietoelagen uitgetrokken bedrag (voorlopig voor 1964 ruim 32 mil
joen) zalin de volgende beschouwingen belangrijk zijn, maar de sta
tus van de student en van de afgestudeerde. Het bedrag zelf is onge
veer 1,2% van de onderwijsbegroting en hiervan wordt ongeveer de 
helft besteed aan beurzen en renteloze voorschotten voor het weten
schappelijk onderwijs. Binnenkort zal een nieuwe uitgave van het 
C. B. S. ons gegevens verstrekken over de verdeling in het studie
jaar 1961/ '62. De enige thans beschikbare statistiek behandelt het 
studiejaar 1958/ '59. * In het kalenderjaar 1960 werd bijna 39 miljoen 
besteed aan studietoelagen door het Rijk, waarvan 19,9 miljoen voor 
het wetenschappelijk onderwijs. Dit laatste bedrag was verdeeld in 
ruim 10, 2 miljoen aan giften en 9, 6 miljoen aan renteloze voorschot
ten. ** 

Het mag bekend worden geacht, dat de studenten, die voor een 
renteloos voorschot in aanmerking komen, maximaal f 1. 200, -- per 
jaar als renteloos voorschot ontvangen. Wat hun boven dit bedrag 
wordt verstrekt, krijgen zij als beurs. Dit laatste deel behoeft niet 
na hun studie te worden teruggestort in 's Rijks kas: het is een "gift" 
van het Rijk, zoals ook speciale studietoelagen voor bijzonder on
derzoek dat als regel zijn. In 1958/ '59 bedroeg de gemiddelde stu
dietoelage f1. 556, --. Er waren toen 8.304 bursalen, d. w. z. 26,1% 
van alle studenten. Sindsdien zijn deze bedragen en aantallen zeker 
niet gedaald. 

De renteloze voorschotten zijn te beschouwen alslenin
gen, aan de student verstrekt om hem in staat te stellen de gewenste 
studie te volgen. Door de studie wordt hij tevens in staat gesteld, 
zijn toekomstige positie te verbeteren. Na het afstuderen behoeft 
hij niet direct, maar pas na twee jaren te beginnen met het terugbe
talen van de schuld, en wel in 10 jaarlijkse termijnen, eventueel nog 
verdeeld in maandelijkse termijnen. Het bedrag van de schuld is in 
het algemeen voor alle oud-bursalen gelijk, en alleen afhankelijk 
van de studieduur. Gelukkig bestaan bij de lange studies voor de 
goede studenten ook goede kansen op een assistentschap, of een beurs 
voor speciaal onderzoek, zodat men niet in alle studiejaren het ren
teloze voorschot behoeft op te nemen. 

Als wij aannemen, dat er gemiddeld 6 jaren voorschot wordt ver
leend, dan begint de afgestudeerde met een soort "hypotheekschuld" 
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(en nog wel renteloos), waardoor hij in het algemeen een verbetering 
van zijn jaarsalaris kan verwerven, die veel groter is dan zijn jaar
lijkse aflossingen aan 't Rijk. Deze materiële overweging is echter 
niet de belangrijkste. Veel belangrijker is, dat de begaafde ex-gym
nasiast of oud-hbs-er de gelegenheid heeft gekregen in het vak van 
zijn keuze te studeren aan de univer siteit en dat hij daardoor ook de 
diepere persoonlijke ontwikkeling kan bereiken die anders om finan
ciële redenen niet voor hem weggelegd zou zijn geweest. 

Als de financiële omstandigheden ertoe nopen, kan het bedrag 
van de Rijkstoelage groeien tot f 2.800, -- per jaar, maar hiervan 
wordt dan f 1. 600, -- geschonken. Uiteraard wordt tijdens de studie 
naar de vorderingen van de bursalen geïnformeerd. In het algemeen 
wordt voor een student, die goed doorzet, de toelage regelmatig 
verlengd. Bij zeer bijzondere prestaties kan een groter gedeelte van 
de totale toelage in de vorm van een beurs worden geschonken. 

Ik kan in het stelsel van renteloze voorschotten en beurzen niets 
verkeerds zien. Integendeel: het is een bijzonder voorrecht, dat de 
financieel minder draagkrachtigen steun van Rijkswege krijgen op 
zo gunstige voorwaarden. Er wordt door het stelsel van aanvullende 
gif ten gezorgd, dat de te restitueren som niet te groot wordt. De 
toelagen worden alleen aan begaafde en goed doorzettende studenten 
gegeven. In tegenstelling tot de "scholarships" in de Angelsaksische 
landen, die veelal alleen op de wetenschappelijke kwaliteiten van de 
student of scholier gebaseerd zijn, is bij ons de studietoelage alleen 
voor diegenen, die niet of moeilijk in staat zijn de studiekosten zelf 
te betalen. 

Voor degenen, die hier geen Rijksstudietoelage krijgen, omdat 
gezinsinkomen en gezinsgrootte het voor de vader best mogelijk ma
ken om de studie te bekostigen, ligt er echter ook een probleem. 
Voor vele studenten is het niet prettig voor al hun uitgaven bij va
der te moeten aankloppen en velen zoeken daarom toch ook eigen 
inkomsten als werkstudent: in studenten-werkkampen, in vakantie
werk, in bijlessen, in een gedeeltelijke leraarsbetrekking. Anderen 
hebbende oplossing gevonden in een "renteloze lening" van hun va
der, waardoor wordt vastgelegd, dat de extra-kosten voor hun stu
die verplichtingen tegenover het gezin meebrengen. Naar mijn smaak 
zou het dwaas zijn, rijkstoelagen te geven voor de studenten, die 
door het eigen gezin financieel in staat gesteld kunnen worden hun 
studie te volbrengen. 

Mede door de soepele toepassing van de terugbetalingsregeling 
blijkt het afbetalen van de "hypotheek-schuld" zelden een groot be
zwaar te zijn. Er zijn in deze tijd zelfs vele werkgevers, die bij 
't in dienst nemen van een jonge academicus de afbetaling overnemen. 
In zekere zin doet het Rijk dit ook voor de leraren. 

Hoe staat het nu met het zg. st u die I 0 0 n, dat door de studen
tenvakbeweging geëist wordt? Ik meen, dat de meeste gevolgen van 
een aanvaarding van studieloon niet gunstig zouden zijn voor de stu
die en voor de student. De student kost geld aan anderen tijdens zijn 
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studie, maar heeft de gelegenheid daardoor een aantal jaren, waarin 
zijn leeftijdsgenoten in dienst van een werkgever staan, zich nog 
vrijelijk in de zelfgekozen richting(en) te ontwikkelen. Loon bete
kent altijd een dienstverband en brengt regels, beperkingen en con
trole mee. Laten wij niet in de eerste plaats denken aan corps-lid
maatschap, groen-lopen, e. d. , maar aan de veel grotere groep van 
"gewone" studenten. Laten wij billijkheidshalve ook denken aan al 
degenen, die andere dan officieel "wetenschappelijke" opleidingen 
volgen. 

Het grote voordeel van de v rij est u die is niet, dat men wel 
of niet naar de colleges gaat, dat men wel of niet op tijd tentamens 
doet, werkcolleges volgt, practica bezoekt en tenslotte wel of niet 
examens doet. De student, die niet studeert, verdwijnt vroeg of laat 
wel, zonder al de anderen ernstig nadeel te hebben berokkend. De 
plaats op 't practicum wordt heus niet opengehouden en in de colle
ge-zaal evenmin. De student, die wèl studeert (en niet alleen maar 
voor examens vost), moet de vrijheid houden zich naast en in zijn 
eigen studievakken te kunnen oriënteren en verdiepen. In zijn gym
nasium-of h . b. s. -tijd heeft hij zich voortdurend moeten inspannen 
om tijdig prestaties te leveren in een groot aantal verplichte vakken 
per jaar, tot 17 toe~ Nu kan hij in zijn eigen vak duiken, maar toch 
alléén aan de hand van de voorgeschreven boeken en de college-dic
taten. Daarnaast is er een wereld van literatuur, van problemen op 
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sociaal, economisch, politiek, godsdienstig terrein, waarin hij zelf
standig zijn weg heeft te zoeken. En al zijn het dan misschien wel 
eens kronkelpaden, die hem niet direct naar een oplossing brengen: 
laten het dan toch voor de begaafde student eigen wegen mogen zijn. 

Een te schools systeem van colleges, practica, instructiemidda
gen, responsies maakt, dat de student de universiteitsbibliotheek 
niet meer weette vinden en concerten, conferenties, vergaderingen 
als een soort nutteloze extra's gaat beschouwen. En toch zit hierin 
misschien wel het belangrijkste van zijn studentenleven naast de 
wetenschappelijke studie, het zèlf in het eigen vak iets presteren 
(niet reproduceren) naast de ontspanning en de sport. Ik gun iedere 
student, dat hij met of zonder R.ijksstudietoelage hiertoe in staat 
wordt gesteld. Ikvrees, dat een studieloon, zoals elke andere vorm 
van te strakke studie-reglementering, voor de Nederlandse studen
ten en voor de Nederlandse afgestudeerden een ernstige beperking 
van hun ontwikkelingsmogelijkheden zou betekenen. 

dr. J. N. van den Ende 

* Rijksstudietoelagen bij het hoger onderwijs 1958/ '59 (C. B. S.). 
de Haan, Zeist, 1961. 

** Statistisch Zakboek 1963 (C. B. S. ). de Haan, Zeist, 1963. 

De artikelen in LIBERAAL REVEIL, die niet ondertekend zijn, 
vertegenwoordigen de mening van alle zes leden van de redactie. 

78 



~~ 
en het liberalisme 

Sprekend over onderwerpen, waarbij de werknemer in het geding 
is, neigt men al gauw tot de fout, de problemen te veel te vereen
voudigen en dan als tegenstellingen voor te dragen. Te grote ver
eenvoudiging is in de politiek tamelijk gebruikelijk. Het is als het 
ware een methode van werving, die dient om iemand te laten kiezen 
tussen iets afschuwelijks en iets goeds. Aangezien politiek inhoudt: 
werving van mensen, beslaglegging op de gevoelens van sympathie, 
is het in de politiek regel, de zaken te vereenvoudigen. 

Er was een tijd - nog niet zo erg lang geleden - dat ons werd voor
gehouden: Mussert of Moskou? Dat is voorbij. Nog niet voorbij is 
de leuze: kapitaal of arbeid. Geen officiële leuze, althans niet bij de 
Partij van de Arbeid, maar wel de onuitgesproken drijfveer van ve
len. Ook de impliciete ondergrond van de socialistische propaganda, 
die de VVD afschildert als de partij van het kapitaal. Dit is een wijze 
van politieke propaganda, die slechts één doel kan hebben: iedereen, 
die geen kapitaal heeft, te hoop te laten lopen bij de socialistische 
partij. Men werkt in feite met het schema: 

kapitaal = liberaal = VVD 
arbeid = socialistisch = PvdA of PSP of CPN 

Men suggereert dan , dat een socialistische partij doet wat de ge
middelde man wil, en een liberale partij wat de bemiddelde man wil. 
Omdat voor zoveel mensen de verschillen in de maatschappelijke 
plaats beslissend zijn voor hun politieke overtuiging, en omdat deze 
verschillen zo vaak worden gereduceerd tot het tegenover elkaar 
stellen van kapitaal en arbeid, is het voor elke partij, ook voor de 
VVD, nodig zich af te vragen: "Waar staan wij?" 

Het ligt voor de hand om bij het beantwoorden van die vraag aller
eerst te grijpen naar het Beginselprogram van de VVD. Artikel 22 
luidt: "De Partij verlangt een beleid, dat gericht is op verminde
ring van klasse-tegenstellingen. Iedere gedachte alsof in de maat
schappij geen ander onderscheid zou bestaan dan tussen arbeiders 
en kapitalisten, wordt door haar verworpen, mede omdat daarbij de 
grote betekenis der middengroepen uit het oog wordt verloren. Zij 
ziet de maatschappij als een rijke verscheidenheid van de meest 

IC' verschillende groepen, waarvan de ene geleidelijk in de andere over
gaat. De Partij wenst te streven naar een harmonisch beleid, dat 
recht doet wedervaren aan iedere groep. " Het belangrijkste is wel 
het eerste zinnetje: "De Partij verlangt een beleid, dat gericht is op 



vermindering van klassetegenstellingen". Akkoord, maar het mo
tiefvoor een beleid, gericht op vermindering van klasse-tegenstel
lingen wordt in het Beginselprogram niet genoemd. Dat is, geloof 
ik, een zwak punt. Hebben wij als liberalen een voorstelling van 
een ideale liberale samenleving? In Nederland hebben wij zo'n voor
stelling nauwelijks. De Duitse liberaal Röpke spreekt in zijn boek 
"Die Gesellschaftskrisis der Gegenwart" over een samenleving, 
waarin wel allerlei groepen voorkomen, zoals boeren, industriear
beiders , ambtenaren, ondernemers, maar waarin feitelijk toch geen 
klassen bestaan. Geen klassen, d. w. z. geen groepen die zich van 
andere afgesloten houden en zich daarvan per se willen onderschei
den. Hij denkt zich dus een open maatschappij. De feitelijke ontwik
keling gaat echter vaak, ook in Nederland, naar de vorming van 
groepen, die zich juist wel afgesloten willen houden. Die ontwikke
ling wordt soms bevorderd door de opvoeding, die het klasse- of 
standsbesef bewust of onbewust bevordert, door het onderwijs, om
dat vele scholen in feite standsscholen zijn; door de studie die vaak 
geschiedt op gespeCialiseerde academies , waardoor men dikwijls 
eigenwijze mensen krijgt, die opgegroeid zijn in de notie dat de ei
gen groep superieur is; door de bezitsverhoudingen, waardoor de 
één wel en de ander niet gemakkelijk toegang krijgt tot economisch 
leidende posities; en door de drang naar zelfbehoud, waardoor men 
zich gaarne afsluit van andere opkomende en zich opdringende groe
pen. De feitelijke ontwikkeling kent tendenties van een soort gees
telijke inteelt. De feitelijke ontwikkeling gaat, in een economisch 
ontwikkeld land, ook naar een zeer geschakeerd economisch leven 
met een veelheid van functies en een zeer grote maatschappelijke 
geleding. Wij kennen, niet alleen in het leger of in het burger-ambte
narenapparaat, maar ook in het bedrijfsleven, een hoge piramide. 
De afstand van generaal tot soldaat, van Secretaris-Generaal tot 
schrijver, van directeur tot ongeschoolde arbeider is groot gewor
den. De zogenaamde rangen-inflatie is er een weerspiegeling van. 

Als wij willen denken over de positie van de werknemer, van de 
arbeider in deze piramide, komen wij in feite bij de vraag: Wat den
ken wij van de mens? Bij die vraag komt men eigenlijk bij de bestu
deringvanelk politiek probleem. Wat denken wij van de mens? Wat 
is zijn bestemming? Wat is zijn aard? Is het in overeenstemming 
met zijn bestemming en zijn aard, dat hij in een groot geheel een 
plaats, eventueel een slechte plaats krijgt? Kenmerkend voor de 
mens is zijn vermogen om zich rekenschap te geven. De mens wordt 
gedreven door instinct en door zijn vermogen om bewust te hande
len. Het vermogen om bewust te handelen is interessant; dat heb
ben planten en dieren niet, de mens wèl. De mens heeft ook notie 
over wat goed, slecht, mooi, lelijk, waar of onwaar is. Hij kan, in 
principe, doen wat hij weet dat goed is. Hij kan het ook laten. Hij 
heeft de keus. Menselijk handelen is keuze-handelen. Wie de keuze
mogelijkheid van een ander aantast, tast die ander aan in het meest 
eigenlijke van diens mens-zijn. Het is liberale politiek om een sa-
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menieving te scheppen , die een mens 
waardig is . Dat is een axioma. "Libe
raal is, wat een vrij man waardig is" 
meende Huizinga. Laten wij het daarop 
houden. Vrijheid en gelijkwaardigheid 
zijn liberale begrippen, maar zij zijn 
afgeleide begrippen: afgeleid uit de men
selijke waardigheid. 

Is een samenleving met grote ver
schillen in macht, aanzien, geld, belo
ning voor ons aanvaardbaar? Ja, maar 
alleen als de redenen voor die onge
lijkheid aanvaardbaar zijn voor ons ge
voel voor billijkheid en fatsoen. Onge
lijkheid in beloning is acceptabel, als 
daardoor een prestatie wordt verkre
gen, die nuttig wordt geacht en die an
ders niet zou zijn verkregen. Ongelijk
heid in macht is aanvaardbaar als daar
door nuttige dingen worden verkregen, 
die anders niet zouden zijn verkregen. 
Ongelijkheid is acceptabel als daardoor 
ieder zijn functie krijgt overeenkomstig 
zijn aanleg, ambitie en verantwoorde
I ijkheidsgevoel. 

In een liberale maatschappij zullen 
een piramidale opbouwen een hiërar
chiek verband aanvaardbaar zijn, als de 
wegen naar de verschillende geledingen 
niet onredelijk geblokkeerd worden. In 
een conservatieve maatschappij kan 
men alleen groot zijn door geboorte . 
In een liberale maatschappij kan men 
ook groot worden door eigen inspanning. 
In een liberale samenleving draagt elke 
soldaat de maarschalksstaf in zijn ran
sel. 

Hoe is de liberale visie op de arbei
der vroeger geweest? Speciaal twee 
personenwil ik aanhalen die, geloof ik, 
van het mees te belang zijn: Adam Smi th 
en Thorbecke . Adam Smith, ook wel 
eens de vader van de liberale economie 
genoemd, schreef in zijn "Weal th of Na
tions" vele hoofdstukken over arbeid, 
arbeiders en loon . Van alle kanten heeft 
men Smith aangevallen en verweten, dat 
hij harteloos was en alles op zijn be
loop wilde laten . Wat is de waarheid? 
De waarheid is dat Smith o. a. het vol
gende schreef: "No society can surely 
be flourishing and happy, of which the 
far greater part of the members are 
poor and miserabie" . "A pers on who can 
acquire no prope rty, can have no other 
interest but to eat as much and to labour 
as little as possible". "Where wages 
are high, we shall always find the work-

man more active, diligent and expedi
tious , than where they are low" . Dit 
zijn slechts enkele citaten, maar ik kan 
u verzekeren dat de aandacht, die Smith 
in dit boek aan het vraagstuk van de ar
beid schenkt, zeer groot is. Geen won
der: Smith was de eerste wetenschap
pelijk denker, die duidelijk inzag dat 
welstand niet voortvloeit uit goud of uit 
de gaven der natuur, maar uit doelmati
ge arbeid. 

Wenden wij ons van Schotland naar 
Nederland. Thorbecke schreef in de
zelfde geest als Smith, maar hij schreef 
in zijn eigen zeer karakteristieke stijl : 

"Druk den arbeider, dwing hem zich 
met het meest onmisbare te vergenoe
gen, en gij zult zijn ijver, de lust om 
zijn toestand te verbeteren, uitdooven. 
Stel hem daarentegen tot genietingen 
boven zijne volstrekte behoefte in staat, 
en gij zult zijne kracht verhoogen, zijn 
vlijt verdubbelen, en den grond leggen 
tot algemene beschaving en zedelijke 
ontwikkeling der maatschappij". 

"De Staat zegt men , kent geen armen 
ofrijken. Ik ontken dit ten sterkste . Re
gels te stellen, naar welke een billijke 
verdeeling van vermogen zou kunnen 
plaats vinden, is te allen tijde eene voor
name taak van den wetgever geweest. 
De Staat, die zich om het lijden eener 
talrijke klasse zijner leden niet be
kreunde, zou, mijns inziens, in zijne 
roeping tekort schieten". Tenslotte: 

"Kapitaal trekt kapitaal aan; waar het 
is, wil het meerdere wezen. Wanneer 
toenemende rijkdom aan den eenen, ar
moede aan den anderen kant zich uit
breidt, wanneer een rijke nog rijker, 
hij die weinig heeft nog armer moet wor
den; wat is de wetgeving, die allen 
Staatsburgerschap aanbiedt onder eene 
door weinigen bereikbare voorwaarde, 
wat i s die wetgeving ander s dan ironie? 
Persoonlijk standsvoorregt heet afge
schaft, opdat aan bekwaamheid en ver
dienste hare natuurlijke baan worde ge
opend; maar een op bezit van uitwendi
ge goederen gegrond stelsel van voor
regten komt in de plaats. Burgerstand 
betekent opnieuw een deel, een klasse 
van het volk. Te midden eener maat
schappij op gemeenrecht der leden ge
bouwd , wordt een onoverklimbare gren s 
tussen bevoegden en onbevoegden ge
sticht. Wie vindt den toon, waarin deze 
dissonant zich oplost?" 
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Op deze vraag heeft Thorbecke zelf 
,geen antwoord gegeven. Maar men kan 
wel "de onoverklimbare grens" te lijf 
gaan. Dat is dan ook gebeurd. Het wa
ren weer liberalen, die baanbrekend 
werk hebben verricht. Ik denk heel in 
het bijzonder aan het kabinet-Pierson 
(1898 - 1901) dat op het gebied van so
ciale wetgeving uitermate vruchtbaar 
heeft gewerkt. Deze wetten beoogden 
bevordering van de volksgezondheid, 
ontwikkeling van de jeugd en bescher
ming tegen de ellende van arbeidsonge
vallen. Zij beoogden sociale gerechtig
heid en meer dan dat: herstel van de 
menselijke waardigheid. 

Ennude VVD, zestig jaar na het ka
binet-Pierson? In het Verkiezingspro
gramma vinden wij een aantal punten, 
die beschouwd kunnen worden als een 
doortrekking van de lijn uit de dagen 
van Pierson, naar onze tijd toe en ver
der. Het gaat in onze dagen niet meer 
allereerst om werkgelegenheid - die is 
er volop -ofpauperisme. Maar het gaat 
nog wel om de "onoverklimbare gren
zen" , die Thorbecke tussen de klassen 
groeien zag. In drie rubrieken kan men 
de strijd daartegen samenbrengen: 
1. sociale politiek, 
2. politiek t. a. v. de interne bedrijfs

voering, 
3. de economische politiek. 

Allereerst de sociale politiek. 
Wij denken hierbij - om te beginnen -
aan de opleidingsmogelijkheden voor 
kinderen. Die moeten worden verruimd. 
Ten eerste door verlenging van de leer
plichtige leeftijd tot 16 jaar. Wij ho
pen dat hierdoor in de hand wordt ge
werkt dat de jonge kinderen niet te vroeg 
op geldverdienen worden uitgestuurd, 
maar de kans krijgen om zich beter te 
ontwikkelen om meer kundigheden te 
verwerven. 
Ten tweede moeten de jongeren uit vele 
milieus een stimulans krijgen om zich 
meer te bekwamen. Trouwens, ook de 
ouders moeten soms geprikkeld worden 
om hun kinderen thuis de rust te geven 
om huiswerk te maken en te studeren. 
Daarom wordt bepleit het geven van uit
gebreide voorlichting omtrent beroeps
en onderwijsmogelijkheden, mede door 
inschakeling van radio en beeldomroep . 
De drempelvrees voor scholen en stu
dies, die men zelf niet kent, moet wor
den weggenomen. 
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Een derde punt betreft de financiële bar
rière om verdere opleiding of studie te 
volgen. Gepleit wordt voor "verschaf
fingvan volledige mogelijkheid tot ont
plooiing van iedere bekwaamheid" . 
Daarbij wordt voorkeur uitgesproken 
voor toekenning van beurzen (dus van 
toelagen die niet behoeven te worden te
rugbetaald), en slechts in bijzondere 
gevallen voor toekenning van renteloze 
voorschotten. 
Een vierde punt betreft de beweeglijk
heid van de arbeider. Ik bedoel de fei
telifke vrijheid om van werkkring te 
wisselen. Een rem op die vrijheid be 
staat vaak in de regeling van het pen
sioen. Ditisvoor ambtenaren een ver
kapte vorm van horigheid. Bij het par
ticuliere bedrijfsleven ligt het meestal 
iets makkelijker, maar ook daar zijn 
de toestanden nog niet ideaal. 
Een vijfde punt tenslotte betreft de be 
lasting. Belastingverlaging bepleiten 
wij, liberalen, niet om electoraal ge 
win, maar omdat wij menen dat de inko
menstrekker in de eerste plaats zelf 
over zijn inkomen moet kunnen beschik
ken. De Staat is er om de enkeling te die
nen. De enkeling is er niet voor de Staat. 
In 1581 wordt in de Akte van Verlatinghe, 
beter Gekend als de Afzwering van Phi
lips, gezegd: "De onderzaten zijn er niet 
voor de souverein, maar de souverein 
is er voor de onderzaten" . Deze mening 
van 1581 geldt ook voor onze dagen. Wij 
wijzen de socialistische belastingpoli
tiek af, die gericht is op nivellering en 
overdracht van be zit van de particulier 
naar de staat. Wij willen vrije burgers 
en vrije boeren; geen staatsprole ta riaat. 

Op het gebied der sociaal-economi
sche politiek bepleiten wij drie dingen 
tot overwinning van de afstand tussen 
de maatschappelijke lagen. 
Teneerste, het geven van mede-weten
schap aan de werkers in het bedrijf. In 
vele bedrijven laat men het personeel 
in het onzekere, waar het bedrijf naar 
toe koerst, hoe het bedrijf ervoor staat, 
welke ontwikkeling wordt nagestreefd. 
Zulke toestanden scheppen een verkeer
de sfeer en laten bij degenen, die on
wetend worden gehouden, een onvoldaan 
gevoel. Een bedrijfsgemeenschap ont
staat in de eerste plaats niet zozee r 
door medezeggenschap, maar door me
dewetenschap. Wij bepleiten daarom de 
bevordering van reëel overleg over be -



langrijke aangelegenheden, ookvaneco
nomische aard, in de ondernemings
raad. 
Ten tweede, de winstdeling. Ons ur
gentieprogram verlangt bevordering -
door fiscale maatregelen - van winst
uitkeringen door naamloze vennoot
schappen aan de individuele werknemer 
in de vorm van aandelen. De individuele 
werknemer moet een belang krijgen bij 
de zaak waarin hij werkt. Pas dan zal 
hij het begrip krijgen dat hij niet alleen 
voor een ander, maar ook voor zich
zelf werkt. Een belangrijke consequen
tie, verbonden aan deze winstdeling door 
middel van aandelen, betreft de mede
zeggenschap, het derde punt van de so
ciaal-economische paragraaf. Immers, 
door het aandelenbezit van de werkne
mer wordt de weg geopend om de werk
nemer medezeggenschap te verlenen in 
de zaak, waarin hij het beste deel van 
zijn leven doorbrengt. Tenslotte de eco
nomische politiek in engere zin. Een be
langrijke plaats neemt de politiek met 
betrekking tot de conjunctuur in. Het 
ritme in het economische leven moet 
niet door schokken gekenmerkt worden. 
Er moet sprake zijn van een rustige, 
maar ongestoorde ontwikkeling. De 
overheid moet de middelen krijgen en 
gebruiken om spanningen te voorkomen 

en op te heffen. Het program pleit voor 
de vorming van conjunctuurreserves 
door overheid en bedrijfsleven, aan te 
spreken als de tijden van voorspoed zou
den veranderen. 

Men zegt wel eens dat liberalen men
sen zijn, die vrijheid verlangen om de 
sterken de gelegenheid te geven zich nog 
sterker te maken ten koste van de zwak
ken. Tegen deze insinuatie kunnen wij 
ons verweren door te wij zen op onze 
wens dat de overheid een doelbewust 
gebruik zal maken van de "generieke 
onverbindendverklaring". Daarmee 
wordt bedoeld dat fabrieken geen af
spraken mogen maken om bepaalde 
grossiers en detaillisten niet te bedie
nen. De ondernemer moet leveren aan 
allen die van zijn diensten gebruik wen
sen te maken. Hij mag van zijn positie 
geen misbruik maken, maar dient zich 
te richten naar zijn afnemers. 

Belangrijker dan de woorden, die de 
Partij spreekt, is intussen de geest, de 
grondtoon, waarmee de VVD op sociale 
vraagstukken zal reageren. Ik hoop dat 
het sociale lied van de VVD niet een 
treurmars zal worden, maar een jui
chend lied als de muziek bij die Ode an 
die Freude in Beethovens Negende S ym
fonie. 

dr. E. Nordlohne 
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Begripsverwarringen rond 

"I in ks en rechts" 
Onder de tegenstelling of antithese. "links-rechts" verstaat men 

van ouds de tegenstelling tussen niet-confessionele en confessionele 
partijen. Maar tegenwoordig lopen er heel wat politiek half -geschool
de lieden rond, die desgevraagd antwoorden: "De tegenstelling links
rechts is de tegenstelling: socialistisch-kapitalistisch". Volgens de
ze lieden is hetkabinet-Marijnen een "rechts" kabinet. Voor hun ge
voel is de VVD een "rechtse" partij. Deze begripsverwarring vloeit 
voortuitde anti-kapitalistische propaganda van socialisten en com
munisten. Voor deze groepen is de antithese: socialistisch-kapita
listisch primair en de antithese: niet-confessioneel-confessioneel 
bijkomstig of zelfs waardeloos . 

De impasse, waarin momenteel de PvdA verkeert, hangt m . i. sa
men met het prijsgeven van het linkse karakter (in de authentieke zin 
des woords) door deze na-oorlogse partij. De SDAP was een linkse 
partij, terwijl de PvdA gemengd links-rechts is. Op alle terreinen, 
waar de antithese links-rechts een rol speelt, laat de PvdA dan ook 
een onzeker geluid horen, tot teleurstelling van de linkse meerder
heid binnen de PvdA en tot vreugde van de rechtse doorbraak-min
derheid binnen deze partij. 

Johan Winkier over Troelstra 

Onthullend is een brochure van Johan Winkier uit het jaar 1937 
voor ieder, die de valse doorbraak-ideologie binnen de PvdA wil 
doorgronden. * Blijkens deze brochure propageerde Johan Winkier 
reeds anno 1937 de doorbraak-ideologie, die de huidige impasse van 
de PvdA veroorzaakt. Zo schrijft hij: "Een sociaal-voelend chris
telijk-historicus staat dichter bij den socialist dan een traditioneel 
liberaal, niet alleen in economisch, doch ook in geestelijk opzicht" 
(p. 39) . Welnu, eenaantaIChristelijk-Historischen, dienade Twee
de Wereldoorlog de begrippen "sociaal" en "socialistisch" verwar
den, konden bij de PvdA terecht, alwaar ze een, naar hun aantal 
gemeten, onevenredig grote invloed verkregen. 

In zijn brochure schetst Johan Winkier Troelstra als de grote te
genstander van de antithese links-rechts: "Het was Troelstra, die 
het inzicht wekte, dat economisch bezien de politieke scheidings
lijn rechts-links in Nederland vals en verkeerd mocht heten" (p. 37). 
"Troelstra, die in 1913 tegen de "verlokkingen" van links néén zei-
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de en aldus waarlijk Nederlands staatsmanschap toonde, heeft èn in 
zijn schoolpolitiek èn in zijn strijd voor algemeen en vrouwen-kies
recht getoond, dat het hem ernst was met een doorbreking van de 
politieke en geestelijke antithese, die voor een waarlijk gezonde ont
wikkeling van het Nederlandse volksleven slechts verderfelijk mocht 
heten. Hij was bewust anti-liberaal, toen hij in de schoolkwestie het 
goede recht der christelijke ouders proclameerde, om hun kinderen 
te doen opvoeden in hun geest, en dus niet in de geest van een libe
raal-paganistische staat. .. Hij deed dat alles, omdat hij zuiverheid 
wilde in het Nederlands staatkundig leven" (p. 38). Geeft Winkier al
dus een juist beeld van Troelstra ? 

De werkelijke Troelstra 

Wel degelijk bleef Troelstrade SDAP als een linkse partij beschou
wen, doch hij achtte de antithese socialistisch-kapitalistisch (ofte
wel: arbeidersklasse-bourgeoisie) belangrijker. Als in zoveel din
gen was Troelstra op dit punt weinig consequent en heeft hij aller
minst bijgedragen tot zuiverheid in het Nederlands staatkundig leven. 
Tijdens de verkiezingen van 1913 liet hij de antithese: links-rechts 
prevaleren. Gelijk Oud schrijft: "Bij de herstemmingen in 1913 steun
den vrijzinnigen en socialisten elkaar. Doordat de linker zijde al
dus één lijn trok, werden uiteindelijk tegenover 45 rechtse 55 linkse 
leden gekozen". * * Bevreemdend was het dan ook, datde SDAP de door 
formateur Bos aangeboden drie portefeuilles in een geheel links ka
binetweigerde. Deze weigering was al bijzonder inconsequent na de 
gevolgde gedragslijn tijdens de verkiezingen. Deze inconsequentie 
kenschetst Johan Winkier als "néén zeggen tegen de "verlokkingen" 
van links" ... Waarom deze omzwaai? Wij geven weer het antwoord 
van Oud: "De SDAP staat tegenover dit aanbod (van Bos) verdeeld. 
Stemmen pro en contra doen zich in haar pers horen. De tegenstan
ders zijn vooral bang, dat de SDAP en de anarchisten zijde zullen 
spinnen bij een deelneming der SDAP aan de regering" (t. a. p. , 
p. 235). 

Stellig speelde deze angst een rol. Doch hiernaast ook zijn eigen 
visie opde toekomst. Hij verwachtte namelijk een snel aanzwellen
de macht van de SDAP na de invoering van het algemene kiesrecht. 
Daarom onttrok hij zich aan het kabinet-Bos, teneinde zostraks met 
een grote partij achter zich aan de macht te komen. 

Troelstra was en bleef links, doch belangrijker dan de antithese 
rechts-links achtte hij de tegenstelling socialisme-kapitalisme. Zo 
kwam door de zwenking van de SDAP het linkse kabinet-Bos niet tot 
stand en werd een uitweg gevonden in de vorm van een extra-parle
mentairkabinet (het kabinet-Cort van der Linden, dat de onderwijs
pacificatie en de wet op het algemene kiesrecht tot stand zou bren
gen). 

Tijdens de beraadslagingen over het algemene kiesrecht in de 
Tweede Kamer anno 1916 hield Troelstra een belangrijke redevoe-
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ring, waarin hij zijn VlSle duidelijk 
uitsprak. Aan deze rede ontlenen wij het 
onderstaande: 
"Het liberalisme is in zijn oude, zijn 
oorspronkelijke gedaante vrijwel ver
dwenen ... De vrijzinnige partijen, die 
wij thans kunnen waarnemen, hebben 
slechts door meerdere aanpassing 
enerzijds aan het sociale streven der 
arbeidersklasse en anderzijds aan het 
godsdienstig streven van de rechtse 
partijen - in den strijd voor de bijzon
dere school belichaamd - zich een nieuw 
leven en een nieuwe toekomst kunnen 
verschaffen". Niet tegenover, maar sa
men met deze vrijzinnige partijen stond 
Troelstra algemeen kiesrecht en onder
wijs-pacificatie voor! Maar aan het slot 
van zijn rede komt de aap uit de mouw, 
de aap, die de SDAP in 1913 had doen 
afzien van de aangeboden drie porte
feuilles in een te formeren links kabi
net: "Het oude liberalisme, zo kunnen 
wij wel zeggen, bestaat hier in de Ka
mer niet meer. Dit is geen achteruit
gang; dit is wel bovenal hiervan het ge
volg, dat de werkelijk grote idealen, 
die het liberalisme had, en de grote 
diensten, die het aan de economisch
politieke vorming van ons land heeft 
kunnen bewijzen, dat dit alles vervuld 
is, dat er gekomen is een nieuwe tijd, 
waarin een nieuwe klasse op het toneel 
is verschenen, welke meer en meer de 
politiek van ons land gaat beheersen en 
waarvan ieder gevoelt, dat men er de 
nodige rekening mede moet houden" . *** 

Als links politicus steunde Troelstra 
onderwijs-pacificatie en algemeen 
kiesrecht, als vertegenwoordiger van 
"een nieuwe klasse" weigerde hij samen 
met de liberalen in één kabinet te zit
ten. Aldus de ambivalente houding van 
Troelstra, die hem tijdens de verkie
zingen in 1913 één lijn met de liberale 
partijen deed trekken en hem na de ver
kiezingen samenwerking in een links ka
binet met dezelfde liberalen deed wei
geren. 

Troelstra géén voorloper van 
de PvdA 

Ook al kende Troelstra een belang
rijker motief dan de antithese, name
lijk de klassenstrijd, hij was geen voor
loper van de PvdA. Hij wilde de anti
these niet doorbreken. Doch deze door-
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braak wilde de PvdA wèl. In het voet
spoor van de in dit opzicht profetiscl:e 
brochure van Johan Winkier achtte de 
naoorlogse PvdA de antithese "vals en 
verkeerd" (po 37). De PvdA trachtte een 
doorbraak tot stand te brengen door de 
rechtse partijen te annexeren. Binnen 
de PvdA konden katholieken en protes
tanten eigen werkgroepen organiseren 
opde bodem van het aan allen gemeen
schappelijke socialisme. Zo konden alle 
socialistische "rechtsen" een onderdak 
vinden in de PvdA. Doch deze opzet 
slaagde niet. Slechts kleine groepen 
"sociaal voelende" katholieken, Chris
telijk-Historischen en Anti-Revolutio
nairen liepen naar de PvdA over. De 
stemmenwinst was onvoldoende, om de 
rechter partijen weg te vagen. Funest 
waren de gevolgen voor de PvdA zelf. 
De fatale miskenning der antithese deed 
deze partij in de praktijk een rechtse 
politiek volgen, telkens wanneer de an
tithese een rol speelde. 

Bij de strijd omde Openbare School -
laatstelijk nog bij de Mammoetwet! - en 
bij de strijd om een billijke crematie
wetgeving steunde de PvdA de rechtse 
partijen. Deze rechtse tactiek veroor
zaakte verwarring in eigen gelederen! 
Wat moesten nu socialistische voor
standers van het Openbare Onderwijs 
zeggen en doen? Wat moesten nu socia
listische humanisten zeggen en doen, 
toen een wetgeving op de lijkbezorging 
met socialistische steun tot stand kwam, 
die een discriminatie van de crematie 
inhield? 

Johan Winkier en de zijnen hebben hun 
zin gekregen, doch stellig niet in de 
geest van Troelstra. Bijzonder vals 
klinkt dan ook Winkler's exclamatie: 
"Als Troelstranogleefde ... Hij zou ten 
zeerste geschokt zijn door de pogingen, 
om de antithetische coalitie te doen her
leven, wijl daardoor de economische 
tegenstellingen verdoezeld worden" 
(p. 38). 

Als Troelstra nu nog leefde ... Wat 
zou hij ervan zeggen, dat de PvdA het 
linkse karakter van de SDAP heeft uitge
wist? Zou hij daarin niet de oorzaak 
zoeken van de huidige malaise dezer 
partij? De door Winkler reeds in 1937 
gepropageerde doorbraak is mislukt. 
Zonder noemenswaardige resultaten 
werd het linkse karakter der partij op
geofferd en vele, zeer vele socialisten 



verlangen terug naar de tijd, toen het 
Nederlandse socialisme nog links was 
en samen met de vrijzinnige partijen 
pal stond voor het Openbare Onderwijs 
en tegen rechts-discriminerende wet
geving. Wel is het zo, dat Troelstra de 
fundamentele betekenis van de antithe
se links-rechts onderschatte, doordat 
hij de antithese socialisme-kapitalisme 
belangrijker achtte. 

Mede door de schuld van Troelstra 
bleef de SDAP tot 1939 buiten de rege
ring. In 1913 had de SDAP tot het linkse 
kabinet behoren toe te treden. Dat dit 
niet gebeurd is, was vooral de schuld van 
Troelstra. Ook al onderschatte Troel
stra de betekenis der antithese, prijs
geven deed hij het linkse karakter van 
deSDAPniet. Daaromwas Johan Wink
Ier in 1937 wèl een voorloper van de 
PvdA, maar Troelstra in 1913 niet. 
Troelstra onderschatte de antithese. 
De PvdA miskent tot eigen schade en 
schande de antithese. Als liberalen be
hoeven wij hierover niet al te zeer te 
treuren: onze partij heeft de wind in de 
zeilen, doordat de PvdA geen linkse 

partij meer is. Doch in breder verband 
beschouwd is het bedenkelijk, dat de 
specifiek rechtse doelstellingen van de 
confessionele partijen na de oorlog nog 
slechts principieel verzet ontmoeten bij 
de VVD en de CPN. 

P. D. van Roijen 

* Johan WinkIer: "De grote ontmoe
ting (van christendom en socialis
me)", in Tijd- en Taak-Serie onder 
redactie van Dr. W. Banning; Am
sterdam, 1937. 

** Prof. mr. P. J. Oud: "Honderd Ja
ren - een eeuw van staatkundige 
vormgeving in Nederland; 1840-
1940"; Assen, 1961; p. 234. 

*** In: Dr. N. Japikse: "Staatkundige 
Geschiedenis van Nederland van 
1887 -1917"; p. 496 . Troelstrahield 
echter te weinig rekening met de 
kracht van de niet-socialistische 
massa! Hij zou het bij zijn misluk
te revolutie-poging in 1918 tot eigen 
schade en schande bemerken. 
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MEDEWERKERS IN VOGELVLUCHT 

Mr . J. L. Heldring werd in december 1917 geboren te Amsterdam, waar hij het 
Barlaeusgymnasium bezocht. Van1936tot 1941 studeerde hij aan de Leidse Uni
versiteit, waar hij in november 1941, enkele dagen vóór de sluiting door de be
zetter, doctoraal examen rechten deed. In 1945 trad hij in dienst van de N. R. C. , 
waar hij redacteur buitenland werd . Zijn journalistieke loopbaan werd in 1949 
onderbroken, toen hij benoemd werd tot perschef aan het Nederlandse Informa
tiebureau te New York . Met ingang van 1 januari 1951 werd hij directeur van dit 
bureau en hij bleef dit tot oktober 1953, toen hij naar Nederland - en de N. R. C. -
terugkeerde . Na enkele jaren de rubriek De Toestand verzorgd te hebben, werd 
hij op 1 januari 1958 adjunct-hoofdredacteur. Sinds enkele jaren schrijft hij daar
naast de rubriek Dezer Dagen. 

Dr. J . N. van den Ende is 57 jaar oud en rector van het 
Thorbecke-Lyceum te 's-Gravenhage. Hij bezocht de HBS, 
studeerde wis- en natuurkunde te Leiden, waar hij promo
veerdein 1932. Hij is sinds 1929 leraar in de natuurkunde 
en sinds 1940 directeur, resp. rector . 
Vanjongsaf is hij lid geweest, en ook vaak bestuurslid, van 
verenigingen op onderwijsgebied. Hij was achtereenvolgens 
lid van de Vrijheidsbond. de Liberale Staatspartij, en de 
Partij van de Vrijheid, en hij is lid van de VVD. Hij is 
voorzitter van de afdeling 's-Gravenhage van de VVD, on
dervoorzitter van "Volksonderwijs" en ondervoorzitter van 
Diligentia . Zijn liefhebberijen zijn sterk op het historis che 
gericht: geschiedenis der natuurwetenschappen en genealogie. 

M. Lietaert Peerbolte is zenuwarts. Hij werd in 1905 te 's-Gravenhage geboren , 
en studeerde na een gymnasiale opleiding medicijnen te Leiden, waar hij in de
cember 1932, binnen een jaar na het afleggen van zijn artsexamen promoveerde. 
Van 1932-1935 specialiseerde hij zich in de psychiatrie, de neurologie en de 
psychoanalyse. Sinds 1935 is hij als zenuwarts gevestigd te 's-Gravenhage . Van 
zijn hand zijn in binnen- en buitenland tal van publikaties verschenen over psycho
analytische, sociaal-psychologische en sociatrische onderwerpen. 

Dr. P.D . vanRoijenwerd in maart 1917 te Amsterdam ge
boren. Hij studeerde van 1935-1942 theologie te Leiden. In 
1953 promoveerde hij aldaar op een dissertatie getiteld 
"Jezus en Johannes de Doper". Van 1944-1948 was hij Re
monstrants predikant te Boskoop en Waddinxveen, en van 
1948-1949 reserve-legerpredikant te Schoonhoven en Ba
tavia . Voorganger afdeling Beilen, Ned. Prot . Bond, 1955-
1958. 
Sedert 1957 is hij lid van het Humanistisch Verbond . In 1962 
was hij waarnemend adjunct directeur van het Coornhert
huis te Driebergen, het humanistisch voorlichtingscentrum 
voor militairen. Sedert 1960 studeert hij voor de acte MO 
geschiedenis. 
Van 1952-1955 was hij voorzitter van de afdeling Driebergen van de VVD. 

Dr. E. Nordlohne werd op 10 februari 1923 in Warschau geboren . Hij bezocht 
het Rotterdams Lyceum en de Handelshochschule in St. Gallen. Hij studeerde 
aan de Nederlandsche Economische Hoogeschool in Rotterdam, waar hij in 1947 
zijn doctoraal examen aflegde en in 1951 promoveerde op " De economischegeo
grafische structuur der Nederlandse Benedenwindse Eilanden" . Hij is adjunct
secretaris van een landelijke organisatie van openbare nutsbedrijven en hoofd
bestuurslid van het Humanistisch Verbond. 



o 
;u 
c 
;>< 
;>< 
m 
;u 
<:: 
o 
m 
r 
--i 
;u 
o 

Liberaal reveil 

Onze staatssecretarissen - Dr. E. Nordlohne 

Somber resultaat in Brussel - J. Sampiemon 

Indonesië: Een nieuw begin - Mr. J. R. Voute 

Televisie als opvoeder 

Overheid en geboortenregeling - Ir. R. van Hasselt 

7e jaargang nr. 4 - februari 1964 



LIBERAAL REVEIL wordt uitgegeven door N. V. Uitgeverij Nijgh 
& Van Ditmar , Rotterdam - 's Gravenhage in samenwerking met de 
Prof. Mr. B. M. Teldersstichting en de Stichting Liberaal Reveil. 

REDACTIE: 

Th. H. Joekes - secretaris en verantwoordelijk redacteur 
Dr. E. Nordlohne 
Drs. L. D. Oosterveld 
Mevrouw H. van Someren-Downer 
Mr. C. A. Steketee 
H. Vrind 

REDAC TIERAAD: 

W. Altink 
Mr. F. Bordewijk 
J. C. Corver 
Drs. P. Delfos 
Mr. G. C. van Dijk 
Dr. K. van Dijk 
Dr. J.N. van den Ende 
Prof. mr. N. E. H. van Esveld 
Mr. W. H. Fockema Andreae 
Mevrouw A. Fortanier-de Wit 
Mr. H. F. Heyting 
B. W.M. Hillenaar 
H. H. Jacobse 

* Th. H. Joekes 
Dr.ir. A. W. G. Koppejan 
Prof. S. Korteweg 
Prof. dr. J. Kymmell 
Drs. R. H. Neuberg 

* Dr. E. Nordlohne 
Ir. L. G. Oldenbanning 

* lid redactie 

Mr.dr. W.K.J.J . van Ommen Kloeke 
* Drs. L. D. Oosterveld 

ProL mr. P. J. Oud 
ProLmr. C.H. F . Polak 
Drs . A.A.C. Reedijk 
Mr. H. van Riel 
ProL mr. dr. M. Rooij 
Mevrouw drs. J. F. Schouwenaar

Franssen 
* Mevrouw H. van Someren-Downer 
* Mr. C. A. Steketee 

Mr. A. Stempels 
Mevrouw mr. J. M. Stoffels-

van Haaf ten 
Drs. A. Szász 
Mevrouw mr. E. Veder-Smit 
H.J. L. Vonhoff 

* H. Vrind 
Ir. F. Wagenmaker 
ProL dr. H.J. Witteveen 

Redactie-adres: Koninginnegracht 55a, 's Gravenhage, 
tel. 63 57 80. 

Administratie: Badhuisweg 232, 's Gravenhage, 
tel. 51 27 11 - postrekening 1451 92 t. n. v. 
N. V. Uitgeverij Nijgh & Van Ditmar. 

Abonnementsprijs: (8 nrs. perjaar)f 15,- per jaar; studen
tenabonnement: f 9, 50 per jaar; losse num
mers f 2,45. 

· .., ..... 



Onze staatssecretarissen 
Het zit met "onze" staatssecretarissen niet helemaal lekker. Is 

er bij de kabinetsformatie nu wel of niet afgesproken dat het kabi
net twee staatssecretarissen uit de kring der VVD zou tellen? Er 
zou een bepaalde verdeling zijn gemaakt, zowel ten aanzien van de 
ministers als ten aanzien van de staatssecretarissen. Er zouden uit 
de VVD drie ministers en twee staatssecretarissen gerekruteerd 
worden. 

De kabinetsformateur heeft, bij het zoeken van ministers, onge
twijfeld advies gevraagd van leidinggevende politici uit de partijen, 
die het kabinet steunen. Kijken wij naar het resultaat voor onze par
tij, dan is er alle aanleiding tot tevredenheid. De ministers me
vrouw Schouwenaar en de heren Toxopeus en Witteveen behoren tot 
de oude getrouwen van onze partij. Zij hebben, sedert het politie
ke leven in ons land na de bezetting weer op gang kwam, nimmer 
een geheim gemaakt van hun politieke opvatting en van hun partijlid
maatschap. Dat is dus in orde. 

Maarmetde twee liberale staatssecretarissen is het wat anders. 
Weliswaar hebben beiden zich aanhangers van het liberalisme ver
klaard, maar geen van beiden is (voorshands) lid van de VVD. Een 
staatssecretaris wordt formeel niet door de kabinetsformateur aan
getrokken, maar door de minister, die zich door een staatssecreta
ris wil doen assisteren. Dus zou de minister in zijn keuze vrij zijn. 
Maar dit lijkt dan toch in strijd met de afspraak, dat er twee staats
secretarissen uit de kring der VVD in het kabinet opgenomen zou
den worden. Hoe zit dat? 

De benoeming van partijloze, hoewel liberaal gezinde, staatsse
cretarissen lijkt de weg te blokkeren tot benoeming van andere staats
secretarissen uit de kring derVVD. Neemt de leider van de VVD
fractie in de Tweede Kamer daar genoegen mee? Nemen degenen, 
die voor de VVD bij de kabinetsformatie betrokken waren, daar ge
noegen mee? 

En de leden van de VVD? Kunnen die er vrede mee hebben, dat 
partijloze liberalen voor hoge staatsfuncties voorgetrokken worden 
boven partijleden? Wat is een partij waard, die zich een partijloze 
staatssecretaris laat opdringen als een exponent van haar politieke 
stroming? Is hier niet ergens zwakte getoond, waar fierheid en vast
houdendheid geboden waren? 

Het benoemen van een partijloze liberaal tot staatssecretaris, is 
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voor de VVD een stekelig iets. Hebben de desbetreffende ministers, 
beiden behorend tot andere partijen, niet stilzwijgend te kennen ge
geven, dat hen het liberalisme van de VVD minder smaakt, dan het 
partijloze liberalisme van de heren Keyzer en Den Toom? 

Maar dit ligt nog in het vlak van de partij. Hierbovenuit rijst de 
vraag, of het goed gebruik is, voor een politieke functie een niet
politieke persoon uit te kiezen. Dit raakt de inrichting van de staat. 
Een staatssecretaris is geen ambtenaar. Een ambtenaar voert, als 
orgaan van de staat, de bevelen uit van de hoofden der departemen
ten. De ambtenaar blijft, als het kabinet valt. De staatssecretaris 
wordt in die val meegesleurd. Hij was immers mede verantwoor
delijk voor het politieke beleid van het kabinet; hij was mede-hoofd 
(of liever: onder-hoofd) van een departement. 

Sedert de invoering van het algemeen, geheim, direct en evenre
dig kiesrecht mag gesteld worden, dat de Tweede Kamer een ge
trouwe weerspiegeling geeft van de politieke opvattingen in ons volk. 
En hoewel de Eerste Kamer getrapt gekozen wordt, geeft ook zij 
een nagenoeg evenredige representatie te zien. De politieke opvat
tingen krijgen vorm door de partijen. Alleen dank zij de partijen func
tioneertdeparlementairedemocratie. Ligthet nu op de weg van een 
minister, om een staatssecretaris te benoemen, die uit geen der 
partijen een keuze kon doen? Zou het niet eigenlijk een constitutioneel 
gebruik moeten worden, dat alle bekleders van een politiek ambt lid 
moeten zijn van een politieke partij? En dat niemand tot een poli
tiek ambt benoemd wordt, die partijloos is? 

dr. E. Nordlohne 

"Het is helemaal niet nodig de grote lijnen van het politieke be
leid aan de beroepspolitici over te laten. De partij-organisatie 
dient zodanig te zijn, dat de vele verstandige mensen, die zich 
buiten de dagelijkse politiek willen of moeten houden, toch hun 
bijdrage kunnen leveren. Maar dan moeten ze ook bereid zijn 
die bijdrage metterdaad en met verantwoordelijkheidsgevoel te 
leveren" • 
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Twee reeksen van gebeurtenissen hebben zich de afgelopen maan
den in de Europese Gemeenschappen voorgedaan, die voor Neder
land een sterk negatieve betekenis hebben. De tweede landbouw
marathon in Brussel bracht ons de voltooiing van een principieel pro
tectionistisch systeem, dat een instrumentarium kent, waarmee het 
Europa van de Zes zonder veel moeite in een autarkische en dure 
eenheid herschapen kan worden. En daarbij is het zeer de vraag. of 
de vruchten. die een dergelijke zelfgenoegzame opzet sommige be
langengroepen kan opleveren. ook Nederland ten deel zullen vallen. 
Deze vraagklemt. omdat de cijfers aantonen. dat de export van ons 
land zich meer en meer op de EEG richt. maar dat desondanks het 
Nederlandse aandeel in de onderlinge handel der partnerlanden reeds 
belangrijk is teruggelopen. * 

Represailles en andere gevaren 

Europees protectionisme leidt tot reacties in derde landen die voor 
de Nederlandse export ongunstig zijn, zoals de beruchte "kippen
oorlog" met de VS heeft bewezen. Europees protectionisme bedreigt 
voorts een internationaal akkoord over uitbreiding van de wereld
handel, zoals door president Kennedy werd voorgesteld. Europees 
protectioni sme kan tenslotte resulteren in een opwaartse druk op de 
prijzen, doordat goedkope levensmiddelen en grondstoffen uit derde 
landen van de Euromarkt worden geweerd. Represaillemaatregelen 
in derde landen, afstel van internationale tariefverlagingen en hoge 
kostprijzen zullen de Nederlandse oriëntatie op de Euromarkt nood
gedwongen stimuleren. En bij dat alles is het geenszins zeker, dat 
voorverlorenexportkansenop de wereldmarkt binnen de EEG com
pensatie kan worden gevonden. 

In Luxemburg bij de Europese Gemeenschap voor Kolen en Staal 
werd het Nederland kortgeleden duidelijk gemaakt. dat protectio
nisme niet tot de landbouw beperkt hoeft te blijven. De Neder
landse delegatie stond daar geïsoleerd met haar eis. dat niet tot ver
hoging van de staaltarieven tot negen procent zou worden besloten. 
omdat van deze verhoging een ongunstige invloed op de aanstaande 
Geneefse onderhandelingen over internationale tariefverlaging zou 
uitgaan. Italiaans verzet tegen de tariefverhoging vloeide slechts 
voort uit de vrees, dat Italië' s bevoorrechte positie op de Europese 



staalmarkt zou worden aangetast. Dit land had tot dusver als enig 
lid van de EGKS een invoerrecht op staal van negen procent en be
zat daarmee het hoogste tarief voor deze sector in de Europese Ge
meenschap. 

Misbruik van supranationaliteit 

Nederlands tegenstem leidde er in de Raad van Ministers van de 
EGKS toe, dat in de Raad een beslissing over de voorgestelde ver
hoging uitbleef. Maar kort daarop werd ons land met zijn eigen wa
pens verslagen. Via een supranationale aanbeveling van de Hoge Au
toriteit van de EGKS werd de lid-staten de plicht tot tariefverhoging 
opgelegd. Het supranationale mechanisme, dat in Nederland wordt 
gezien als een van de beste waarborgen voor de bescherming van de 
belangen van een klein land binnen een gemeenschap van staten, werk
te daarmee in de EGKS voor het eerst sinds lange tijd. Op zichzelf 
een verheugend feit. Het werkte evenwel uitsluitend om Nederland 
in de pas te doen lopen met zijn grotere partners. Daarmee werd 
aangetoond, dat althans een incidenteel aangewend supranationaal 
instrumentarium het tegendeel kan zijn van een waarborg van min
derheidsbelangen. 

Gedurende het jongste marathon-debat in Brussel werden regelin
gen getroffen voor de handel in zuivelprodukten, rundvlees en rijst, 
voor de financiering van het gemeenschappelijk landbouwbeleid en 
voor steunverlening aan koolzaad- en olijvenkwekers. Ook werd een 
akkoord bereikt over een mandaat voor de Europese Commissie bij 
de onderhandelingen over internationale handelsverruiming. De af
spraken voor zuivel, rundvlees, rijst en financiering zullen verder 
worden uitgewerkt in ongeveer 75 verordeningen, maar het zuivel
reglement zal reeds op 1 april aanstaande van kracht worden. Begin 
1962 werd de handel in graan, eieren, gevogelte, varkensvlees., groen
te, fruit en wijn communautair gereglementeerd. Niet geregeld is 
nu alleen nog de handel in suiker en vis. 

Liberaal, democratisch, supranationaal? 

In hoeverre zijn nu in deze gemeenschappelijke landbouwpolitiek 
Nederlandse principes neergelegd en Neàerlandse belangen gewaar
borgd? Wat die principes betreft: zij zijn samen te vatten in de woor
den liberaal , democratisch en supranationaal. Zo sterk zouden deze 
principes zich inhet regeringsbeleid doen gelden , dat men geen stap 
verder zou willen doen naar een verenigd Europa , wanneer in zo'n 
stap niet minstens een van deze drie beginselen zou zijn opgenomen. 

Men moet toegeven , dat in de thans totstandgekomen gemeenschap
pelijke landbouwverordeningen de basis is gelegd voor een meer 
supranationale aanpak van de Europese agrarische vraagstukken. 
De nationale barrières aan de grenzen tussen de lid-staten zijn ver
vangen door communautaire tariefmuren, en bij de afbraak daarvan 
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en bij het hanteren van de ontsnappingsclausules heeft de Europese 
Commissie een invloedrijke stem. Intussen blijft het treffen van be
sluiten over de hoofdlijnen van het gemeenschappelijk beleid een zaak 
van de Raad van Ministers, in wèlk lichaam in ieder geval tot 1966 
eenparigheid van stemmen vereist blijft, zodat Nederland (evenals 
iedere andere lid-staat) tot op dat moment ongewenste ontwikkelin
gen kan blokkeren. Althans op papier. 

Parlementaire controle onvoldoende 

Supranationaliteit is dus in de kiem aanwezig, maar het gemeen
schappelijk landbouwbeleid toont verder noch de sporen van demo
cratie noch van liberalisme. Nu is de afwezigheid van democratische 
controle een gebrek, dat zich in alle sectoren van de Europese ge
meenschappen voordoet. Weliswaar vergadert het Europese parle
ment regelmatig in Straatsburg, maar deze vergadering van door 
de zes volksvertegenwoordigingen afgevaardigde parlementariërs 
heeft uitsluitend een adviserende stem. Het gemis aan een wezen
lijk recht tot controle en tot het nemen van bindende besluiten, zal 
sterk worden gevoeld, wanneer het Oriëntatie- en Garantiefonds zal 
gaan functioneren. 

De oprichting van dit fonds is voorzien in de Brusselse besluiten. 
In dit fonds zullen de lid-staten communautair vastgestelde bijdra
gen storten en - in geleidelijk toenemende mate - ook de heffingen 
op invoer. De Nederlandse bijdrage bedraagt maximaal dertien pro
cent van het totaal van de uitgaven. Uit dit fonds zullen worden ge
financierd: de nog te formuleren gemeenschappelijke structuurpoli
tiek, subsidies bij export naar derde landen en gemeenschappelijke 
aankoop van overschotten ter ondersteuning van de prij zen. Op deze 
uitgaven zal echter geen enkele parlementaire controle zijn, com
munautair noch nationaal, tenzij binnenkort op dit punt alsnog voor"': 
zieningen worden getroffen. 

Liberalisme contra heffingen 

Van liberalisme is bij de gemeenschappelijke landbouwpolitiek 
evenmin sprake. Zelfs in het onderlinge handelsverkeer niet, waar 
toch de vrijmakingvan de handel het grote doel heet te zijn. De Ne
derlandse eierenexport naar Duitsland is de afgelopen jaren terugge
lopen met 25 tot 30 procent, doordat de Duitse invoerhehoefte als 
gevolg van een stijging van de produktie in de Bondsrepubliek af
neemt. Dezelfde verschijnselen treden op in Italië . ** Ook wat an
dere veredelingsprodukten betreft, zoals varkens en slachtkippen, 
is er een duidelijke produktie-uitbreiding waar te nemen in West
Duitsland en Italië. Voor een deel is de gesignaleerde stagnering in 
de agrarische handelsstromen te verklaren uit zuiver economische 
omstandigheden, maar anderzijds heeft het sinds 30 juli 1962 func
tionerende heffingssysteem aan de binnengrenzen van de gemeen-
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schap tot een zodanige bescherming van Duitse en Italiaanse produ
centen geleid, dat een grootscheepse produktie-uitbreiding mogelijk 
werd. 

De heffingen aan de binnengrenzen zijn evenwel een aflopende zaak. 
In 1970, aan het einde van de overgangsperiode, dienen zij geheel 
verdwenen te zijn en inderdaad zal dan de vrijmaking van de Euro
pese handel in landbouwprodukten een feit zijn. De voor de Neder
landse veredelingsindustrie desastreuze werking van de heffingen zal 
dan echter eveneens haar beslag hebben gekregen. De traditionele 
importeur van voedingsmiddelen West-Duitsland zal achter de tijde
lijke Europese interne tariefmuren een agrarische producent van 
betekenis zijn geworden en van handel, hoewel theoretisch vrij, zal 
in de praktijk ternauwernood sprake zijn. 

Merkwaardigerwij ze heeft de daadwerkelijke afwezigheid van een 
liberaal agrarisch handelsverkeer binnen de Europese Gemeenschap 
tot nu toe in veel mindere mate de publieke aandacht getrokken dan 
de dreigende vermindering van het handelsverkeer tussen de Zes 
enerzijds en derde landen aan de andere kant. De mate, waarin het 
bestaande handelsverkeer met derde landen zou worden gehandhaafd 
dan wel aangetast is meer en meer de toetssteen geworden voor het 
toekomstige karakter van de gemeenschap. Maar als men de slacht
kippen-affaire, die hoofdzakelijk een principiële kwestie is, buiten 
beschouwing laat, is het beeld van het agrarische handelsverkeer 
met derde landen niet ongunstig. De Europese invoer van bijvoor
beeld graan is toegenomen. Deze ontwikkeling deed dr. Mansholt, 
vice-voorzitter van de Europese Commissie, onlangs triomfantelijk 
uitroepen, dat de zo gevreesde klap reeds in 1962 was gevallen, 
toen de graanverordeningin werking trad, maar dat de gevolgen van 
die klap bij zonder waren meegevallen. 

Eigenaardige handelsbevordering 

Dit alles neemt niet weg, dat het Europese instrumentarium pro
tectionisme in de hand werkt. Het stelsel van variabele heffingen aan 
de buitengrens, waarbij de voordelen van produktie met lage kost
prijzeninhet exporterende land anders dan bij een systeem van in
voerrechten volledig teniet worden gedaan, maakt de zwaarst denk
bare bescherming van inefficiënte produktie in het voormalige im
porterende land mogelijk. En als importeurs in West-Europa toch 
het door heffingen duurder gemaakte Amerikaanse graan blijven pre
fereren boven goedkoper Frans graan, dan mag het handelsverkeer 
niet worden aangetast, maar het feit is ook in dat geval onloochen
baar, dat de Nederlandse consument de dupe wordt. Zeker wanneer 
bovendien als gevolg van prijstoenaderingen binnen de EEG de prij
zen op de Nederlandse graanmarkt en daarmee de heffingen op in
voergraan moeten worden verhoogd. Voeg daarbij de toekomstige 
ontwikkeling in Frankrijk - hogere prijzen leiden tot produktie-uit
breiding - en in Duitsland - prijsdalingen worden gecompenseerd 
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en produktie-inkrimping zal daardoor moeilijk zijn - en een Euro
pees graanoverschot is te verwachten. Export naar derde landen van 
dit overschot wordt mogelijk gemaakt door subsidies uit het Oriën
tatie- en Garantiefonds, waarin uiteindelijk de heffingen, gelegd op 
invoer uit derde landen, volledig zullen worden gestort. 

Het resultaat zou zijn: financiering van de export van onnodig ge
kweekte endure Europese graanoverschotten onder meer uit heffin
gen op invoer in de Gemeenschap van goedkoop Amerikaans graan. 
Het soort handelsverkeer dat op die manier zou ontstaan, is op zijn 
zachtst gezegd eigenaardig. 

Onverteerbare eis 

De landbouw heeft de laatste tijd in het zich verenigende Europa on
evenredig sterk de aandacht getrokken. En terecht. De Amerikanen 
hebben bij hun voorstellen tot wederzijdse tariefverlaging de land
bouw uitdrukkelijk inbegrepen. Een gedeeltelijk akkoord over indus
trieprodukten, hoewel economisch zeer wel uitvoerbaar, wordt om 
politieke redenen uitgesloten geacht. Met hun eis hebben de VS de ont
wikkeling naar een gemeenschappelijk landbouwbeleid gestimuleerd, 
want, zo wordt voortdurend beweerd, de Gemeenschap moet bij ex
terne onderhandelingen als een eenheid kunnen optreden. 

Het voorlopig uitblijven van een toenadering van de graanprijzen -
een gevolg van Duits verzet - betekent evenwel, dat de gewenste een
heid nog onvolmaakt is. Desondanks heeft de Europese Commissie 
reeds weer een nieuwe eis geformuleerd, volgens welke met Amerika 
niet alleen over tarieven moet worden gesproken, maar ook de Ame
rikaanse structuurpolitiek en de steunverlening aan de boeren ter 
sprake moeten worden gebracht. Dat deze eis voor de Amerikanen 
verteerbaar zou zijn, lijkt mij onwaarschijnlijk. Agrarische pro
blemen vormen nu reeds een dodelijke bedreiging van het tariefge
sprek. 

Lichtpunt in veel duisternis 

Voor ons land is deze bedreiging bijzonder beangstigend. De be
sluiten van de jongste marathon vormen nauwelijks een versterking 
van het supranationale element in de gemeenschap, voorts geen ver
sterking van haar democratisch en een verzwakking van haar libe
raal karakter. De besluiten van de marathon houden verder in: een 
met anderhalf jaar vertraging ingevoerde gemeenschappelijke tege
moetkoming aan de Nederlandse zuivelsector van jaarlijks circa 
vijftig miljoen gulden, en een belasting van de Nederlandse belas
tingbetaler, in de toekomst van de Nederlandse margarineconsu
ment, met ongeveer veertig miljoen gulden per jaar ten bate van de 
olijven- en koolzaadkwekers in de Gemeenschap. Alleen een licht
punt voor de zuivelproducenten dus, de rest is inktzwarte duister-
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nis. Enin deze duisternis dreigt nu tevens de kans op internationa
le handelsverruiming te verdwijnen. 

Euromarkt contra Atlantische openheid 

Vele Nederlanders, de Nederlandse leden van het Europese par
lement bijvoorbeeld en ook leden van de regering, willen toch de 
aansluiting bij het zich bijzonder continentaal gedragende West-Eu
ropa laten prevaleren boven versteviging van de Atlantische banden. 
Dat blijkt uit de redevoeringen van Nederlandse parlementariërs in 
Straatsburg en uit de houding van Nederlandse ministers in Brussel. 
Kennelijk rekenen zij op een geslaagde verdere heroriëntering van 
de Nederlandse economie op de Euromarkt zonder al te nadelige ge
volgenvande onvermijdelijke aanpassingsprocessen. Maar politiek 
blijft een dergelijke hechte aansluiting bij het Europese continent, 
zonder dat dit continent op zijn beurt de economische en politieke 
banden met de Angelsaksische wereld strakker aanhaalt, onaanvaard
baar. Geen van onze Europese partners heeft een zodanige politieke 
stabiliteit bereikt , dan dat wij ons volstrekt en op lange termijn met 
hen in een kleine besloten club zouden kunnen verenigen. 

Het Nederlandse "onaanvaardbaar" is evenwel niet veel meer dan 
een woord. Nederland heeft de verdragen van Parijs en Rome gete
kend. Het moment nadert bovendien, waarop in de Raad unanimiteit 
niet langer geboden zal zijn. Ons land moet de "kunst van het over
stemmen" nog leren. Met het accepteren van de landbouwverorde
ningenheeft het al zijn troeven, die het tegen Frankrijk had kunnen 
gebruiken, op tafel gelegd. De Fransen hebben thans de zo fel be
geerde landbouwpolitiek in een voor hen bijzonder aantrekkelijke 
vorm binnengehaald. De Franse president eist nu nog een Politieke 
Unie, Nederland daartegenover het slagen van het tariefoverleg, 
versterking van het Europese parlement en van het supranationale 
mechanisme in de Gemeenschap. Een ongunstige verhouding voor 
ons land, temeer omdat Parijs in staat moet worden geacht met Duit
se steun een Politieke Unie te verwezenlijken met "een lege stoel" 
voor Den Haag. Temeer ook, omdat de Fransen andermaal een ul
timatum kunnen stellen, wanneer hun Politieke Unie voorshands 
kansloos zou lijken. 

J. Sampiemon 

* prof. dr. J. Kymmell - Economisch -Statistische Berichten van 
15 januari 1964 

** drs. P. Jorna - Economisch Statistische Berichten van 2 janua
ri 1964 
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Deze tekening geeft een indruk van het Europese 
heffingenstelsel. De "waterstanden" geven de ver
schillende niveaus weer, waarop bijvoorbeeld de 
graanprijs in de verschillende fasen van import in de 
Bondsrepubliek zich bevindt. Van links komt de han
delsstroom van de wereldmarkt, van rechts bijvoor
beeld van de Franse markt. Beide monden uit in het 
grootstetekortgebiedvoorgranenin de EEG, de Duit
se stad Duisburg. (De prijzen en de verhoudingen, 
waarin zij staan aangegeven, stemmen niet met de 
werkelijkheid overeen.) De "EEG-bodem" toont het 
bedrag, waarbeneden de graanprijs niet mag dalen. 
Bij verdergaande prijsdalingen intervenieert de Ge
meenschap. 
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Indonesië: Een nieuw begin 
door J. R. V oQte 

Sedert mei 1963 heb ik het voorrecht zowel 
in Europa als in Indonesi~ in veelvuldig con
tact te staan met leden van de lndonesis che Re
gering en vertegenwoordigers van de Indones i
sche Staatsbedrijven en van het vrije bedrijfs
leven. 

Van het eerste moment af, waarop in het 
voorjaar van 1963 schuchter contact gelegd 
werd met overheidspersonen in Rome, in Pa
rijs en met de Indonesische diplomatieke ver
tegenwoordigers in Den Haag, is het duidelijk 
geweest dat er aan Indonesische zijde geen 
rancunes ten opzichte van Nederland bestaan. Dit moge wonderlijk 
klinken na het recente felle conflict om Nieuw Guinea, doch - nu dat 
geschil uit de wereld is geholpen - staat niets meer in de weg aan 
het herstel van betrekkingen met Nederland. Oude vrienden en za
kenrelaties vinden elkaar terug; Nederland is welkom in Indonesië op 
basis van gelijkheid en zonder enige voorkeurspositie. Ik acht het 
een pluspunt van het buitenlands beleid van onze Regering der afge
lopen jaren, dat onder ons koloniaal verleden - en wat daar in 1956 
nog van over mocht zijn - definitief een streep is gezet. 

Dit beleid - hetwelk beide landen hopeloos van elkaar leek te ver
vreemden - heeft, zij het niet bewust, nog tot een ander positief 
resultaat geleid. Indonesië is de afgelopen zes jaren in staat ge
weest ervaring op te doen met andere landen dan Nederland en om 
die landen met ons land te vergelijken. 

Ikheb mij de afgelopen jaren geschaard onder de velen, die dach
ten dat er na de nationalisatie van het Nederlands vermogen in In
donesië (waarvan de omvang gelukkig geringer blijkt te zijn dan men 
aanvankelijk dacht, te weten ongeveer f 1. 500, 000. 000 van het be
drijfsleven en circa f 75.000.000 van particulieren) geen toekomst 
meer voor ons land in Indonesië was weggelegd. Maar nu weet ik 
beter. Voorts realiseer ik mij in de jaren v66r 1957 in vele opzich
ten horende doof te zijn geweest voor de stem van de Nederlanders 
in Indonesië die ons waarschuwden voor een huns inziens zinloze 
prestige-politiek, die de sympathie van 100.000.000 Indonesiërs in 
de waagschaal stelde. 

Het is een wonder, dat die sympathie niet verloren is, en dat vele 
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Indonesiërs een haast mystieke band met Nederland voelen. Daar
bij spelen dezelfde taal, de 300 jaar gemeenschappelijke geschiede
nis, de economische feiten (hun machinepark is voor een groot deel 
van Nederlands maaksel), de opleiding door Nederlandse onderwij
zers, leraren en professoren stellig een rol. Een rol die veel groter 
is, dan wij dachten. 

Nog op een tweede punt ben ik met velen kortzichtig geweest. Ge
heel onvoldoende werd in Nederland beseft voor welke schijnbaar 
onoverkomelijke moeilijkheden President Sukamo en zijn Regering 
zich sedert de soevereiniteitsovergang in 1949 geplaatst hebben ge
zien. Op Java waren nog de sporen der politionele acties; op vrij
wel alle eilanden opstanden; de jonge republiek was onbekend, zon
der prestige in de wereld. Wanneer President Sukamo thans met trots 
spreekt over zijn volk, dat een eenheid begint te worden; over de 
"nation building" van jong Indonesië, dat vertrouwen in zichzelf en in 
de toekomst begint te krijgen, dan meen ik dat zulks terecht ge
schiedt. De houten bruggetjes over de Kali Besar (ik hoop dat ze 
tijdig gerestaureerd zullen worden! ), die opgehaald werden als de 
schepen der 0.1. Compagnie naar Jacatra zeilden, liggen er nog 
steeds, maar de Indonesiërs die er overheen lopen zijn anders. 

Ik weet dat velen dit niet willen geloven. Wie het wel inzien, zijn 
zij, die na mei 1963 Indonesië bezocht hebben. Dat zijn in de eerste 
plaats onze diplomatieke vertegenwoordigers, de studenten, de mis
sie van het Centraal Orgaan, de vertegenwoordigers van het be
drijfsleven en de kleine sportploeg die ons land op de Canefo-spe
len heeft vertegenwoordigd. 

Indonesië is een jong land en een door de natuur gezegend land. 
Maatstaven die in West Europa gelden (en is hier alles zo prima?) 
mogen en kunnen niet worden aangelegd in de jaren waarin Indonesië 
bezig is met zijn vorming op elk gebied. 

Het is niet aan ons om te beoordelen of in deze jaren de politie
ke opbouw wel ofniet belangrijker is dan de economische, noch wel
ke sociaal economische structuur Indonesië in de toekomst zal moe
ten krijgen. Het is wel aan ons om te beoordelen of wij thans, nu 
Indonesië een beroep op ons doet, "beschikbaar zijn". Ik citeer hier 
het opschrift, dat "F. A. " boven zijn "Betrekkingen met Indonesië" 
in Liberaal Reveil van januari 1963 plaatste. 

Het is tekenend, dat medio november 1963 de Indonesische Eco
nomische Missie naar West Europa Nederland als eerste heeft be
zocht. In 1956 lieten wij de laatste politieke missie met lege handen 
weggaan. 

Ik meen nu al te mogen zeggen, dat het Nederlands bedrijfsleven 
beschikbaar is en dat het beseft, dat rehabilitatie van het Indone
sische economische leven langs continue banen van geleidelijkheid 
van groter belang is dan op korte termijn geld verdienen met een in
cidentele zaak. 

In het bijzonder denk ik hier aan de besprekingen welke de Ver
trouwenscommissie Indonesië van het Verbond van de Nederlandse 
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Groothandel heeft gevoerd met de Indonesische missie op een 
gebied, waar de sleutel van het Indonesische economische her
stel kan liggen, t. w. het beteugelen van de illegale export. Zou het 
namelijk mogelijk zijn een einde te maken aan de illegale export -
in hoofdzaak naar Singapore - en zouden aan de Indonesische expor
teur zodanige deviezenfaciliteiten zijn te geven, dat hij zijn prikkel 
verliest om aan de zwarte export te willen verdienen, dan is te ver
wachten dat op korte termijn zulke aanzienlijke bedragen in de In
donesische schatkist zullen vloeien dat men wellicht over luttele 
jaren zal kunnen zeggen dat het Indonesische "Wirtschaftswunder" 
in de winter van 1963/64 is begonnen. 

De lezer die mij tot hier heeft willen volgen zal het niet verbazen, 
dat ik mij ook onder degenen schaar, die hopen, dat Nederland het 
zal kunnen opbrengen om de Indonesische President op niet te lange 
termijn uit te nodigen een bezoek aan ons land te brengen, mede om 
deze architect en ingenieur in de gelegenheid te stellen met eigen 
ogen te zien wat Nederland de afgelopen jaren op het gebied van we
deropbouwen de Deltawerken heeft gepresteerd en aan "know how" 
heeft vergaard, want ook die kan ten goede van Indonesië strekken. 

Wil dit laatste werkelijk vruchten afwerpen voor beide landen, 
dan zal de mogelijkheid moeten worden geschapen voor jonge Indo
nesH!rs om technische kadervorming in Nederland te ontvangen als 
bazen, monteurs en werktuigkundigen en daarnaast, stellig ook van 
groot belang, uitwisseling van technici, hoogleraren, studenten en 
anderen. 

"Blijven wij staan binnen hetgeen wij van onze voorouders ont
vingen, doen wij zelve niets ; verzetten wij ons tegen tijdige ver
betering, dan komt, in de plaats van verbetering, omkeer van 
zaken. Ieder tijdvak heeft zijn eigen beginsel van beweging; laat 
men dat slapen, dan ontstaat in het volgend tijdvak verwarring 
van beweging. Gestadige aaneenschakeling wordt niet door werk
loosheid maar door gestadige schepping onderhouden". 

Thorbecke 
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De organisaties van directeuren en van hoofdredacteuren der Ne
derlandse dagbladen hebben gezamenlijk - de organisaties van jour
nalisten waren er niet bij - de regering en de Kamers in een adres 
een aantal maatregelen gevraagd om de "belemmeringen" voor de 
dagbladexploitatie in ons land weg te nemen. 

Een zin in het adres heeft ons bij zonder getroffen en wij zouden er
aan willenvasthaken: van een subsidiëring der pers - aldus het schrij
ven - kan nimmer sprake zijn, wil zij haar onafhankelijkheid behou
den. 

Dat laatste is belangrijk in een democratische gemeenschap. De 
pers moet onafhankelijk van de overheid blijven, omdat een zeer be
langrijk deel van haar taak is het kritisch bezien van de handelingen 
der overheid. En nog altijd geldt: wiens brood men eet, diens woord 
men spreekt. 

Letten wij echter op hetgeen het adres der dagbladen aan de rijks
overheid in overweging geeft, dan kan men zich afvragen of niet zo
veel verlangd wordt dat de onafhankelijkheid toch gevaar loopt. M
schaffing van de invoerrechten op krantenpapier en afschaffing van 
invoerrechten en belastingen op apparatuur en machinerieën, die 
voor de vervaardiging van kranten worden gebruikt, zijn twee ver
langens - niet de enige echter - die in dit verband duidelijk spreken. 
Immers hier wordt zonder meer een uitzonderingspositie verlangd, 
waarvan de verlening afhankelijk is van het goedvinden van regering 
en Staten-Generaal. 

Men moet hierbij wèl bedenken dat dagbladen commerciële on
dernemingen zijn. Zij kunnen noodlijdend zijn, maar ook zeer wel
varend. Het past niet in onze samenleving, dat dergelijke onderne
mingen zonder meer aanzienlijke voordelen van de overheid krijgen, 
voordelen waarvan andere ondernemingen verstoken blijven. De lo
gisch hierop volgende stap is, dat men maatregelen gaat bepleiten 
om dagbladondernemingen die winst maken deze winst hetzij aan de 
staat te laten afstaan, hetzij in een soort vereveningsfonds te laten 
storten. 

Geeft de regering belastingfaciliteiten, dan verkrijgt zij daarme
de een sterk wapen om de dagbladen onder druk te zetten. Het drei
gement van opheffing dezer faciliteiten kan immers gemakkelijk uit
gesproken worden. Dat maant vooral de zwakste broeders al gauw 
tot enige voorzichtigheid. Dergelijke belastingfaciliteiten zijn ook 

101 



al niet juist, omdat in de praktijk heel moeilijk een scheiding is te 
maken tussen de vervaardiging van kranten en van (laten wij maar 
zeggen) ander drukwerk dat geen ideële motieven kent. Het papier, 
de zetmachine en de drukpers. van vele dagbladondernemers zijn er 
niet alleen voor de krant. 

Wil het dagblad werkelijk onafhankelijk blijven, dan zal het ervoor 
moeten zorgen dat het financieel op eigen benen kan staan. Nu is het 
zeker waar, dat een regering dit kan beletten. Wat dit betreft, is 
het volkomen juist dat de dagbladen aan regering en parlement vra
gen een zodanig beleid te voeren, dat de dagbladen niet in hun finan
ciële ontwikkeling worden geremd. Dit slaat b. v. op de prijsvor
ming in het dagbladbedrijf, zowel aangaande abonnementen als ad
vertenties. Het heeft ook betrekking op de bemoeiing van de over
heid met de "Regelen voor het advertentiewezen" wanneer die be
moeiing een gezonde normalisering van de verhoudingen belet. 

Wat dit betreft verkeren de dagbladen al sinds velE: jaren in een 
kunstmatig nadelige positie, zodat een verandering van het over
heidsbeleid op dit punt zeker noodzakelijk is. 

Maar zo min mogelijk speciale voorrechten~ 
H. Vrind 

"Het liberalisme verlangt dat de staat, als zij ingrijpt, kracht
dadig zal ingrijpen. Gezag is in iedere samenleving noodzakelijk 
en moet dus inhoud hebben, juist als onmisbaar element voor 
de handhaving van de vrijheid. Maar als overheidsingrijpen nood
zakelijk is, dan moeten de mensen, die zich willen ontplooien, 
op langere termijn weten waar ze aan toe zijn. Wie plannen 
maakt, moet zoveel mogelijk van te voren weten op welke belem
me ring en bes cherming van overheidszijde hij kan rekenen. For
maliteiten zijn op zichzelf niet het ergste, maar ze moeten niet 
telkens wisselen en de vooruitgang remmen". 
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Het artikel "Studenten en Liberalisme" van R. M. Mar
cuse in het novembernummer 1963 van Liberaal Re
veil heeft zowel een lezer als de redactie tot een weer
woord geïnspireerd. Hieronder laten wij eerst de se
cretaris van de Federatie van Liberale Studenten - Ver
enigingen in Nederland, de heer L. van Leeuwen, aan 
het woord, en daarna onszelf. 

Tenslotte geeft de schrijver van het oorspronkelijke 
artikel een korte dupliek. 

NOOIT VAN DE LSVN GEHOORD? 

In een aantal opzichten ben ik het oneens met het artikel van Mar
cuse. Misschien mag ik eerst een schets geven van de werkelijke 
verhouding student-liberalisme. Daarna wil ik graag ingaan op het
geen in het novembernummer van Liberaal Reveil te lezen stond. 

De liberale student is georganiseerd in de Federatie van Liberale 
Studenten-Verenigingen in Nederland. Het bestuur dezer Federatie 
is de Raad, waarin alle federatiegenoten via hun praesides verte
genwoordigd zijn. De Federatie is in 1961 opgericht en bestaat thans 
uit vier leden en een waarnemer, te weten de Liberale Studenten
Verenigingen Amsterdam, Delft, Leiden, Rotterdam, resp. Utrecht. 
Binnenkort hoopt de Raad in Wageningen en in Groningen tot de op
richting van een vereniging over te gaan. De Federatie LSVN is vol
komen onafhankelijk en ontvangt geen subsidie van een liberale po
litieke partij. Hetdoel is "slechts" het verbreiden van het liberalis
me onder hen, die studeren aan een inrichting van hoger onderwijs. 

De Federatie is sinds kort aangesloten bij de World Federation of 
Liberal and Radïcal Youth. Met de Groep Nederland der Liberale 
Internationale zijn onlangs persoonlijke contacten gelegd. Veel belang 
hecht de Federatie LSVN aan de ontwikkelingen binnen de Nederland
se Studenten Raad, nu de NSR heeft aangekondigd dat hij zich met 
politiek gaat bezighouden. De Federatie bepleit samenwerking met 
een democratische NSR en zal daartoe van alle mogelijkheden ge
bruik maken. Een daarvan is de onlangs opgerichte Raad van Poli
tieke Studentenverenigingen in Nederland, die een voorlopig karakter 
heeft. Mede door de reis naar Indonesië is thans een basis gelegd 
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voor samenwerking met de Nederlandse Staatkundige Studenten Fe
deratie, de Katholieke Staatkundige Studiegroepen Federatie, Poli
teia en de Federatie van Democratisch-Socialistische Studenten -Dis
puten. Onze liberale federatie blijkt met ongeveer 700 leden de groot
ste politieke studentenvereniging. 

Ik schrijf dit alles, omdat ik vind dat in het artikel van Marcuse 
de organisatie van liberale studenten ten onrechte niet genoemd is. 
Ik weet niet of Marcuse lid is van de LSVN, wèl dat hij marginale 
stukjes schrijft in De Driemaster, het orgaan van de Jongeren Or
ganisatie Vrijheid en Democratie. 

Dit stukje in Rotterdam schrijvend heb ik nogal bezwaar tegen de 
stelling, dat de Universiteit van Amsterdam toonaangevend is voor 
de Liberale Gedachten des students. Uw universiteit staat toch be
kend als "rood", mijnheer Marcuse? Binnen onze Federatie is de 
Liberale Studenten-Vereniging Rotterdam met bijna 200 leden de 
grootste vereniging. Misschien door de goede invloed van hooglera
ren van werkelijk liberale reputatie, de professoren Oud, Witteveen, 
Van Esveld, Kymmell, Simons ... 

Voorts heb ik zeer veel bezwaren tegen Marcuses schildering van 
het studentenleven. Een" Zylinder op het heufd" behoeft geen feodale 
uiting te zijn. Het uiterlijk van "het student" is in een veranderende 
maatschappij van geen enkel belang, zelfs niet als symptoom. Mar
cuse doet echter aan de mode mee, terwijl hij zo'n hekel heeft aan 
de Telegraaf of Elsevier. De pers bemoeit zich te veel met de stu
dent en zijn verenigingen. Een bloeiend studentenleven is dringend 
gewenst om de vereenzaming van de hedendaagse mens tegen te gaan. 
Het is Marcuse opgevallen, dat het percentage studenten uit de la
gere inkomensmilieus zeer laag is. Met hem betreur ik dit, al stel 
ik daarbij wel dat, door dit verschijnsel met de onmaatschappelijk
heid van de studentenwereld in verband te brengen, geenszins de 
oorzaak is geopenbaard. 

Ik geloof echter niet dat het in het belang van de maatschappij is 
dat een student zonder materiële zorgen studeert. Ik geloof dat dit 
een nieuw soort onmaatschappelijkheid in het leven roept. 

Het belangrijkste uit Marcuses artikel is de pressie, die liberale 
studenten op de liberale partij, de VVD, zouden willen uitoefenen. 
Het merendeel van de leden der Federatie is het hiermede niet eens. 
Over het geheel genomen is men tegen politieke uitspraken over ac
tualiti:Jiten. De liberale student is beschouwend van aard. Als hij 
naderhand lid wordt van een partij wil hij dàn pas het politieke be
leid mede helpen bepalen. 

Als secretaris der Federatie LSVN heb ik de gelegenheid Marcu
ses woorden: "Het liberalisme heeft in studentenkringen zeker per
spectieven" te toetsen. Ik geloof dat hij gelijk heeft. Of hij gelijk 
krijgt, hangt m. i. niet af van de al of niet leesbaarheid van een par
tijblad, maar van de instelling van de student. 

L. van Leeuwen 
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EEN HARDNEKKIGE LEGENDE 

Er schijnt een hardnekkige legende te bestaan, dat het de VVD voor
namelijk om de commercie te doen is als er wordt gesproken over 
de bezetting van het tweede televisie-net. Een voorbeeld daarvan 
leverde de heer Marcuse, in zijn artikel "Studenten en liberalisme". 

In de Kamer is uitvoerig gesproken over het waarom van andere ge
gadigden op het tweede net. De commercie is daarbij duidelijk op 
de tweede plaats gekomen. Er zijn natuurlijk argumenten voor re
clame in de TV, argumenten, die wij onderschrijven, maar het be
langrijkste element in de hele discussie is altijd geweest: de vrij
heid van meningsuiting voor meer groeperingen dan alleen maar de 
omroepverenigingen. 

Ook speelt een voorname rol dat er voor een goed gebruik van de 
TV in educatieve zin veel geld nodig is, meer geld dan men rede
lijkerwijs van de kijkers mag vorderen. 

De VVD ziet in de adverterende industrie een modern mecenaat. 
Daarbij wordt de redelijkheid erkend, dat deze industrie de kans 
krijgt te concurreren tegen de buitenlandse reclame, die 'het land 
steeds meer overspoelt. Doch daarbij blijft voorop staan: een goed 
tweede programma en een intensief gebruik van alle mogelijkheden, 
die dit medium biedt. (Zie ook het artikel "TV als opvoeder" op 
blz. 107.) 

De Redactie 

AANTEKENINGEN BIJ DE KANTTEKENINGEN 

Dat er twee reacties zijn losgekomen op mijn "Studenten en Li
beralisme", verheugt mij buitengewoon. Ter zake: 

De redactie verwijt mij, bouwstenen bij te dragen tot de legende, 
dat het de VVD in verband met het tweede TV -net voornamelijk om 
de commercie is te doen. Inderdaad is de vrijheid van meningsuiting 
heel gauw een belangrijk element gaan vormen, maar alle campagnes 
en andere schermutselingen, die hebben plaatsgevonden rond dit 
probleem, hebben bij mij niet de indruk gewekt, dat juist die vrijheid 
de allergrootste prioriteit heeft. Niettemin wil ik aannemen, dat dit 
wel het geval is. Het Hoofdbestuur van de partij zou een officiële 
verklaring kunnen uitgeven, waarin een en ander duidelijk wordt 
vermeld. Dit kan de hardnekkige legende ondermijnen en misschien 
zelfs doen verdwijnen. 

De heer Van Leeuwen heeft de werkelijke verhouding student-li
beralisme willen schetsen. Bij deze schets teken ik het volgende 
aan: 
1. Inderdaad heb ik volkomen ten onrechte geen melding gemaakt 

van het bestaan van de LSVN, de WFLRY, de NSR, de Raad van 
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Politieke Studentenverenigingen in Nederland, de LSVR, enz. En 
dat nog wel, terwijl ik lid ben van de LSVA. 

2. Gedreven door een prijzenswaardig chauvinisme komt de heer 
Van Leeuwen op voor de toonaangevendheid van Rotterdam voor 
"de Liberale Gedachten des students". Jazeker, mijnheer Van 
Leeuwen, mijn universiteit staat bekend als "rood". Sterker nog, 
er schijnen hier heel wat lieden rond te lopen, die op zijn minst 
aan meeloperij met de communisten doen. U zit daar maar ge
makkelijk, daar aan de Maas. 

3. Van Leeuwen meent, dat een nieuw soort onmaatschappelijkheid 
des students in het leven zou worden geroepen, als men zonder 
materiële zorgen zou studeren. Dit is niet onmogelijk. Wij staan 
dan voor twee verschillende onmaatschappelijkheden des students. 
Ik kies voor de nieuwe onmaatschappelijkheid, d. w. z. die zon
der materiële zorgen. 

4. De door Van Leeuwen vermelde tegenzin in de Federatie tegen 
deelname aan politieke bedrijvigheid is mij bekend. Ik betreur 
die ten zeerste. 

5. Alleen de instelling van de student is bepalend voor het feit, of het 
liberalisme in studentenkringen perspectieven heeft, meent Van 
Leeuwen. Dat ben ik niet met hem eens. Het doen (en laten) van 
de partij(en), die het liberalisme wil (len) vertegenwoordigen, zou 
wel eens belangrijker kunnen zijn. Dit heb ik reeds eerder pogen 
aan te tonen. Men herleze eens mijn "Studenten en Liberalisme". 

R. M. Marcuse 

De artikelen in LIBERAAL REVEIL, die niet ondertekend zijn, I 
vertegenwoordigen de mening van alle zes leden van de redactie. 
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Televisie als opvoeder 
Temidden van de nogal stekelige discussie rondom ons omroep

bestel gaat te veel de vraag verloren: Wat gaan wij eigenlijk met 
alle nieuwe technische mogelijkheden doen? Bij de behandeling van 
de nota reclametelevisie waren het voornamelijk de voorstanders van 
een nieuwe aanpak die zichde moeite getroostten over televisie zelf, 
over goede televisie, te spreken. Het waren de liberalen, die ge
heel eenzaam bij opeenvolgende behandelingen van de begroting van 
O. K. en W. opmerkten dat er met de F. M. iets anders moet gebeu
ren dan het dupliceren van de huidige programma's. 

Bij de komst van de televisie heeft men zich dikwijls afgevraagd 
of de radio nu heeft afgedaan, of het nog slechts een "audible wall
paper" is (zoals Alistair Cooke het noemde) of dat er nieuwe moge
lijkheden zouden komen voor de oude radio. De ontwikkeling in an
dere landen toont aan dat dit inderdaad het geval is: Frankrijk heeft 
het programma "Sciences et Techniques" en het" Collège des Ondes". 
Engeland gaat binnenkort de gehele dag het zogenaamde Third Pro
gramme uitzenden. 

·Wat radio kan - opvoeden en onderrichten - kan televisie onein
digveel beter. Men beschikt hier over woord en beeld, over een pu
bliek dat geen leraar zich kan dromen en, als men wil, over de al
lerbeste docenten, die een land bezit. Nog nooit hebben wij zoveel 
onderwijskundige mogelijkheden gehad en nog nooit hebben zoveel 
mensen behoefte gehad aan verrijking en vooral vernieuwing van 
kennis. Professor dr. ir. F. A. Heyn heeft op het laatste congres van 
het schriftelijk onderwijs van de Leidse Onderwijsinstellingen uit
eengezet dat kennis op het ogenblik in 5 à 10 jaar veroudert en dat 
de "levensduur" van kennis nog steeds afneemt. 

Het zou voor de hand liggen als men, dit beseffende, de televi
siete hulp zou roepen. Maar het initiatief, dat zich voordoet onder 
de naam Teleac, waar mensen als professor F. Polak en televi
siepionier Erik de Vries samenwerken, wordt door de omroepver
enigingen, zoals iedere vreemde eend in de etherbijt, met enige 
argwaan bekeken. Zij kunnen gelukkig wel rekenen op de sympathie 
van de minister van Onderwijs, maar wanneer dit initiatief werke
lijk verwezenlijkt zal worden is nog niet bekend. Het zou denkbaar 
zijn, dat de minister op het tweede net een plaats inruimt buiten de 
uren, die de omroepverenigingen gaan vullen. 

Wie uit anti-verzuilings-ballorigheid zegt, dat de programma's 
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van de Nederlandse televisie slechter zijn dan de buitenlandse heeft 
ongelijk. Wie zegtdat de Nederlandse beeldbuis minder plaats biedt 
aan educatieve programma's heeft het grootste gelijk van de wereld 
en in ieder geval van Europa. De Scottish TV - een commercieel sta
tion - zendt de postacademiale colleges van de Dawn Universiteit uit 
en BBC 2 organiseert een postacademiale cursus voor academici 
onder leiding van een werkgroep waarin hoogleraren en televisie
mensen samenwerken. In de Britse Commissie Herziening Hoger 
Onderwijs onder leiding van Lord Robbins zitten ook televisiedes
kundigen om te bezien in hoeverre de televisie bij het hoger onder
wijs, met name bij het postacademiaal onderwijs, kan worden in
geschakeld. Vlaanderen kent de volksuniversiteit op zaterdagoch
tend en Nederland ... heeft slechts het initiatief Teleac. 

Nederland heeft binnenkort als unicum in de wereld ook een mot
tenballenzender, die wel kan werken, maar het nog niet doet. De 
jammerklachten van de omroepverenigingen hierover klinken niet 
zo oprecht als men ze projecteert op het televisiedebat in maart van 
het vorig jaar. Een nieuwe gegadigde, die had kunnen beginnen, werd 
niet toegelaten. De omroepverenigingen konden het tweede net zelf 
verzorgen, zo beweerden zij, en dan nog wel uit de bestaande kijk
gelden. Nu zij het sinds het akkoord van Wassenaar deze zomer ook 
werkelijk m6gen, is Bussum in last, en krijgt de minister van On
derwijs de wind van voren. 

Achterhetgekrakeel staan échter de zenders en nemen de moge
lijkheden toe, nationaal en internationaal. Alle economische toena
dering tussen de volkeren, alle eenwording blijven op zijn gunstigst 
een zaak van ministers, kamerleden en economen als de volkeren niet 
inderdaad met elkaars levensgewoonten kennis maken, elkaars pro
blemen leren kennen. U kUnt geen betere grap vertellen dan dat Ne
derland de Italiaanse olijfcultures moet steunen. Geen politicus zal 
de illusie hebben dat ook maar één niet-politicus-Nederlander dit 
begrijpt. Vrijwel geen Nederlander begrijpt iets van de problemen 
van de andere Europese landen en zeker niet van de specifieke pro
blemen van de Zuid Europese landen. Die maakt men niet zichtbaar 
via kranten en tijdschriften. Maar wel met televisie. 

Dan is daar - 0 bitter lot van de mensheid! - de spraakverwarring 
sinds Babel. Wij verstaan elkaar niet eens, laat staan dat wij el
kaars televiSieprogramma's kunnen volgen. Daar behoeft men - met 
excuses aan alle Esperantisten - geen Esperanto voor te leren, 
daarvoor behoeft men slechts, net als de Russen bijvoorbeeld over 
de zender Tasjkent, een tweede geluidsband te gebruiken, waarop 
simultaan een vertaling wordt uitgezonden. 

Het is zo boeiend dat het allemaal kan, dat wij via satellieten beel
den uit andere werelden kunnen opvangen, dat we de verste landen 
in de huiskamers zichtbaar kunnen maken. Wij kennen nu langza
merhand alle stadions en kunstijsbanen van de wereld (met alle 
daarin opgehangen reclames). Als wij Sjoukje Dijkstra(geprojecteerd 
op Coca Cola en Martini) in Grenoble haar axels zien draaien, dan sti-
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muleert dat alleen ons nationaal chauvinisme, maar met program
ma-uitwisseling heeft dat alleen technisch iets te maken. 

De hele integratiegedachte zal langs de mensen heen blijven gaan 
al~ men niet begint de televisie te internationaliseren. De politiek 
komt - probleem van deze tijd - steeds verder van de niet-beroeps
politici af te staan, omdat deze zich bezig moet houden met voor 
niet-ingewijden onbegrijpelijke problemen. De noodzaak van educa
tieveprogramma'swordt, tot schade van ons onderwijs en onze he
le volksontwikkeling, te lang genegeerd. Dát is er aan de hand, en 
niet alleen de twistappel "wel-of-geen-reclame". 

Televisie is geen zaak van verenigingen, niet van politieke par
tijen, maar van creatieve individuen. Dat de getalsnorm, eenvou
digste maatstaf voor een parlementaire democratie, hier niet de 
doorslag kan geven, is duidelijk. Men dicht of componeert niet in 
opdracht van een bevolkingsgroep, men verbreidt geen wetenschappe
lijke kennis in opdracht van een groep. Men gebruike het medium 
televisie waarvoor het is. 

Discussieert men over een exploitatie al dan niet uit reclame dan 
praat men over de financiering, niet over de televisie zelf. Het is 
natuurlijk belangrijk dat alle hier genoemde mogelijkheden en nog 
veel meer verwezenlijkt kunnen worden zonder verhoging van het 
kijkgeld, dat nominaal gelijkelijk op ieder drukt en dus onevenredig 
zwaar op de minst draagkrachtigen. Dat is een vraagstuk apart, een 
vraagstuk van economische en sociale rechtvaardigheid. Dit pro
bleem staat los van de veel klemmender vraag: Wat gaan we met de 
nieuwe mogelijkheden in de ether doen? 

"De middelmatigheid beslaat bij ons een brede ruimte; er wor
den bij ons boeken geschreven en met stichting gelezen, die el
ders slechts het uitwerksel hebben zouden de volslagen onbe
kwaamheid van de auteur aan een ieder in het oog doen vallen; 
allerlei persoonlijke bedenkingen en vreesachtigheden zijn aan 
de opkomst ener hartige kritiek in de weg; het is mogelijk, dat 
iemand bij ons als geacht geleerde leve en zijn leven besluite, 
zonder iets voor de wetenschap gedaan of ooit een eigen denk
beeld gehad te hebben". 

Thorbecke in 1837 
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Onderstaand artikel ontvingen wij van ir. R. van 
Hasselt, secretaris van de Stichting "Welzijn en Bevol

kingsgroei" en lid van de VVD. Wij plaatsen het gaarne 
als een bijdrage aan de discussie over een probleem, waar
aan de overheid niet meer voorbij kan gaan en waarvan 

de urgentie nog onvoldoende wordt ingezien. 

Nu het vraagstuk van de geboortenregeling nog onlangs met zoveel 
woorden in de Tweede Kamer aan de orde is gesteld, lijkt het ge
wenst zich eens te bezinnen op de taak van de overheid met betrek
king tot dit probleem. 

De noodzaak van geboortenregeling wordt tegenwoordig wel alge
meen ingezien. De geschillen betreffen eigenlijk alleen de middelen 
welke daarvoor in aanmerking komen. Het probleem is niet alleen 
van belang uit medisch-sociaal oogpunt, maar evenzeer voor de pla
nologische ontwikkeling. Men denke alleen eens even aan de ver
keerssituatie. We hebben nu nog niet 1/5 van het aantal auto's per 
1000 inwoners van de Verenigde Staten. Het is onwaarschijnlijk dat 
de Nederlanders vrijwillig genoegen zullen nemen met een geringere 
auto-dichtheid dan bij onze vrienden in Amerika. Het zal dan al moeite 
genoeg kosten deze auto-dichtheid te bereiken voor 12 miljoen in
woners zonder de leefbaarheid van het land ernstig in gevaar te bren
gen. Maar hoe moet dat als er straks 20 miljoen inwoners zijn? 

Geen stimulans voor onderzoek 

Dit is maar een van de vele maatschappelijke problemen, die ge
boortenregeling noodzakelijk maken. De overheid kan hier eenvou
dig niet buiten blijven. Trouwens, in feite is zij er nooit buiten ge
bleven. De politiek van de staat is er tot de dag van vandaag op ge
richt geweest, zoal niet openlijk dan toch wel verdekt, geboortenre
geling tegen te werken. Niet alleen worden aan het verkrijgen van 
middelen ter voorkoming van zwangerschap allerlei hinderpalen in 
de weg gelegd en wordt aan particuliere organisaties, die zich bewe-
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gen op het gebied der hulpverlening bij ge zins regeling elke steun 
onthouden, maar er wordt ook niets gedaan om het wetenschappelijk 
onderzoek op het gebied der voortplantingsfysiologie en der contra
ceptie te stimuleren. De bekende Engelse bioloog prof. Parkes heeft 
gezegd: "De bestaande methoden van geboortenregeling zijn zo pri
mitief, dat ze in deze tijd van opzienbarende technische prestaties 
een schande zijn voor de wetenschap". * 

Weliswaar is er door de uitvinding van de anti-conceptie-pil merk
bare vooruitgang verkregen, maar een algemeen toe te passen be
trouwbaar voorbehoedsmiddel, dat ook voor katholieken aanvaard
baar is, ontbreekt nog steeds. Het laat zich niet bewij zen, maar het 
is hoogst waarschijnlijk, dat een groot deel van de hoge geboorten
cijfers van het katholieke volksdeel te wijten is aan het ontbreken 
van een voor katholieken toegestaan anti-conceptiemiddel. Dat aan 
een dergelijk middel een grote behoefte bestaat is· uit televisie
uitzendingen en persberichten duidelijk gebleken. Het vinden van een 
eenvoudig, betrouwbaar en ook voor katholieken acceptabel middel 
voor geboortenregeling is een landsbelang van de eerste orde. 

Gemiddeld 2-4 kinderen gewenst 

Het niet, of in onvoldoende mate, beschikbaar zijn van passende 
middelen om ongewenste zwangerschap te voorkomen is niet alleen 
voor katholieken, maar voor ons hele volk een ernstig probleem. 
Onderzoekingen in binnen - en buitenland hebben aangetoond, dat ge
middeld per gezin niet meer dan 2-4 kinderen begeerd worden. De 
ontwikkeling van de verstedelijkte welvaartsstaat maakt het groot
brengen van een groot gezin ook steeds bezwaarlijker. Wanneer de 
geboorten beperkt bleven tot de werkelijk gewenste kinderen, zou er 
waarschijnlijk van een bevolkingsprobleem nauwelijks sprake zijn. 
De toestand in de gezinnen zelf zou bovendien heel wat gezonder en 
gelukkiger zijn dan thans veelal het geval is. Ook in r. k. kring wordt 
thans erkend, dat het een misvatting is te menen dat het goede katho
lieke gezin per se een groot gezin moet zijn. ** 

Uit het voorgaande kunnen richtlijnen getrokken worden voor een 
algemene politiek inzake geboortenregeling. Uitgangspunt moeten 
ook hier de beginselen van vrijheid, verdraagzaamheid en verant
woordelijkheid zijn. Uit deze beginselen volgt dat ieder echtpaar 
niet alleen in theorie, maar ook in de praktijk vrij moet zijn een 
vorm van geboortenregelingte kiezen en toe te passen, die in over
eenstemmingis met zijn individuele omstandigheden en opvattingen. 
Dit houdt in dat de wettelijke bepalingen, die het verkrijgen van an
ticonceptionele middelen bemoeilijken en beperken, grotendeels die
nen te worden opgeheven. 

Aan dit opheffen zit het risico verbonden, dat een al te gemakkelijk 
verkrijgbaar stellen van deze middelen aanleiding kan geven tot mis
bruik. Het is daarom raadzaam de distributie te beperken tot apo
theken, drogisterijen en medische instellingen. Men overschatte 
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overigens de gevaren van misbruik vooral niet. Enig risico dient 
genomen te worden terwille van het doel, in casu het voorkomen 
van ongewenste zwangerschappen. Het niet voorkomen van ongewen
ste kinderen lijkt mij ook zedelijk een groter maatschappelijk kwaad 
dan het nog zeer twijfelachtige zedenbederf ten gevolge van een al te 
gemakkelijk verkrijgbaar zijn van middelen ter voorkoming van 
zwangerschap. 

Overheidsactiviteit gewenst 

Het opheffen van deze wettelijke bepalingen is echter niet voldoen
de. De overheid moet haar negatieve instelling ten aanzien van ge
boortenregeling laten varen en al het mogelijke doen om een verant 
woorde gezinsvorming te bevorderen. Dit impliceert subsidie aan 
maatschappelijke organisaties van alle gezindten, die op het gebied 
der hulpverlening inzake "familyplanning" werkzaam zijn. Dit houdt 
ook in, en dat is zeer belangrijk, dat steun wordt verleend aan het 
wetenschappelijk onderzoek op het gebied der voortplantingsfysiolo
gie en der contraceptie. Hetis meer dan treurig, dat een zo belang
rijk terrein van medisch onderzoek slechts met grote geheimhouding 
door enkele particuliere bedrijven kan worden uitgevoerd. Nodig is 
ook dat openbare ziekenhuizen en algemene gezondheidsdiensten, als 
bijvoorbeeld Het Groene Kruis, desgewenst hulp bij gezinsregeling 
kunnen verstrekken. Deze hulp mag niet worden opgedrongen en moet 
worden aangepast aan de levensovertuiging en de wensen van de pa
tiënten; dat is een zaak van verdraagzaamheid. Anderzijds vraagt de 
verdraagzaamheid ook dat alle beperkingen, geschreven en onge
schreven, met betrekking tot geboortenregeling worden opgeheven. 
Deze richtlijn zou ook moeten gelden voor hulpprogramma' s aan on
derontwikkelde gebieden. 

Hieruit volgt dat degenen, die krachtens hun lre ro ep met deze hulp
verlening te maken kunnen krijgen, dus in de eerste plaats artsen, 
maar ook kraamverzorgsters, vroedvrouwen, wijkverpleegsters, 
sociale werksters e. d. , behoorlijk op dit onder deel van hun taak wor
den voorbereid. De opleiding van deze functionarissen kan, voor 
zover ze niet aan de universiteit plaats heeft, worden toevertrouwd 
aan maatschappelijke organisaties op het terrein der volksgezond
heid. De hulpverlening zal dus al naar gelang van de omstandigheden 
op alle vormen van geboortenregeling betrekking moeten hebben, dus 
zowel de mechanische, als de biologische, waaronder ook de perio
dieke onthouding te rekenen valt. 

Zelfs sterilisatie? 

In die gevallen waar deze middelen ontoereikend zijn, en ik denk 
dan in de eerste plaats aan de onderontwikkelde gebieden, zal steri
lisatie in · aanmerking moeten komen. Laat men bedenken dat, zo
lang het ontwikkelingspeil van grote bevolkingsgroepen daar zo laag 
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is en de bestaande vormen van geboortenregeling nog zo onbevre
digend zijn, men wel gedwongen wordt minder ideale middelen toe 
te passen. Zolang de wetenschap in gebreke blijft ons iets beters 
aan de hand te doen, zullen we het met de bestaande methoden moe
ten stellen. Met emotioneel veroordelen van deze methoden lossen 
we de problemen niet op, misschien wel met wetenschappelijk on
derzoek. 

Wat het grootste kwaad is, een onverantwoord ongewenst groot 
gezin en een overbevolkte wereld, of het toepassen van zedelijk on-of 
minder verantwoorde methoden van geboortenregeling, is een 
vraag, die in de eerste instantie de persoonlijke verantwoordelijk
heid der ouders aangaat, maar niet uitsluitend. Wanneer ouders niet 
in staat of onwillig zijn hun gezin op een verantwoorde wijze te be
perken en daardoor groot maatschappelijk onheil aanrichten heeft 
de staat dan niet het recht en de plicht dergelijke ouders te verhin
deren nog verder kinderen voort te brengen? Kunnen wij ons de luxe 
van een volmaakte persoonlijke vrijheid met betrekking tot het kin
dertal nog wel veroorloven? 

De Amerikaanse bioloog dr. G. W. Beadle, Nobel-prijs-winnaar 
1959, heeft eens gezegd: "dat de tijd nadert, waarop de overheid zal 
hebben te beslissen of individuen het recht kunnen behouden om te 
bepalen, hoeveel kinderen zij zullen hebben" . *** Zover is het geluk
kig nog niet, maar als de ontwikkeling, die thans gaande is, zich 
blijft voortzetten, zal het misschien vroeger dan wij denken zover 
komen. 

Ir. R. van Hasselt 

* John Rock, "Nu is het tijd" (Eng.: The time has come) met een 
voorwoord van dr. C. J. B. J. Trimbos, 1963, p. 139. 

** Idem, uit het voorwoord van dr. Trimbos, p. 6. 
*** ProL dr. W. Brand, "Bevolkingsexplosie", p. 153. 
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"Unks en rechts" 
In het decembernummer van Liberaal Reveil schrijft dr. P.D. 

van Royen dat er een begripsverwarring heerst over de begrippen 
"links en rechts", ontstaan door de "anti-kapitalistische propaganda 
van socialisten en communisten". Hij wil terug naar de antithese 
"links-rechts" als verschil tussen niet-confessionele en confessio
nele partijen. 

Nadat driekwart van zijn beschouwing gewijd is aan een door hem 
gesignaleerde tegenstelling tussen een brochure van Johan Winkler 
uit 1937 (circa 25 jaar geleden), waarin deze Troelstra als een "door
braakfiguur" schetst, en een daad van Troelstra zelf in 1913 (nog 25 
jaar vroeger), waarin deze samenwerking met de liberalen had ge
weigerd omdat hij de tegenstelling socialisme-kapitalisme belang
rijker vond dande confessionele antithese, komt de aap uit dr. P.D. 
van Royens mouw: De PvdA is niet links meer! Zie maar naar de 
Mammoetwet en de Crematie! De reden: "Alle socialistische "recht
sen" vonden een onderdak bij de PvdA" en deze sociaal-voelende 
overlopers verwateren nu de tegenstelling tussen confessioneel en 
niet-confessioneel, waar dr. Van Royen zo graag naar terug wil. 
Het venijn zit echter in het staartje, waar hij schrijft: "het is beden
kelijk, dat specifiek rechtse doelstellingen van de confessionele par
tijen na de oorlog nog slechts principieel verzet ontmoeten bij de 
VVDende CPN". Ikvrees echter dat dr. Van Royenin zijn hart nog een 
stapje verder zou willen gaan, zo in de trant van: de hemel beware 
ons liberalen voor de komst van "rechtsen" in de VVD. 

Als dat zo is ben ik een totaal andere mening toegedaan dan dr . 
Van Royen en in ieder geval acht ik zijn gedachtengang een grote 
stap terug voor het liberalisme. Ik meen namelijk, dat de door hem 
verdedigde rechts-links tegenstelling van confessioneel tegenover 
niet -confessioneel een 1) verouderde, 2) principieel onjuiste , 3) voor 
de democratie verderfelijke, en 4) politiek-ongelukkige opvatting is. 

1) Ver 0 u der d , omdat deze tegenstelling zijn grond heeft in de 
afgedane schoolstrijd, die de confessionelen tezamen dreef, en in 
het tanende klerikalisme, waarbij de kerkleidingen zich ook van de 
"wereld" wilden meester maken en waartegen de niet-confessione
len te hoop liepen. In de kerken wordt behalve door enkele 19de
eeuwers, door niemand meer de antithese tussen christenen en niet
christenen als wenselijk afgeschilderd. Na de oorlog zijn de ontwik
kelingen in de kerken enorm . "Oecumene" en "samenwerking" zijn 
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de principiële uitgangspunten geworden voor de toekomst. In de tijd, 
die dr. Van Royen schildert (25 en 50 jaar geleden) was een antithese 
actueel, nu niet meer. Natuurlijk zijn alle christelijke verenigingen 
niet in één oogopslag verdwenen. De nieuwe koers van de kerken 
maakt ze echter overbodig. Maar dr. Van Royen wil ze houden ten 
behoeve van zijn antithese. 

2) Principieel onjuist, allereerst vanuit liberaal gezichts
punt. Het moet voor een liberaal onmogelijk zijn de "rechtsen", on
der wie hier kennelijk de "niet-vrij zinnigen" worden verstaan, af te 
wijzen 0 m dat ze niet-vrijzinnig zijn. Voor mij heeft het liberalis
me een afkeur van strakke systemen (zowel van die der oud-liberale 
vrijzinnigheid als van die der vooroorlogse orthodoxie) en een voor
keur voor het ongedeelde en voor een open instelling. Een verzui
ling, die het gevolg is van de antithese, is onliberaal. Ik kan me 
dan ook eigenlijk niet goed voorstellen, hoe een liberaal de antithese 
kan verdedigen. 

Ten tweede principieel onjuist vanuit christelijk gezichtspunt. Het 
christendom bepleit geen ghettovorming, maar een solidariteit met 
demedemens. Men zie bijvoorbeeld het herderlijk schrijven van de 
Ned. Herv. Kerk "Christen zijn in de Nederlandse Samenleving" 
(1955), alsmede twee artikelen in Liberaal Reveil*. Vanuit huma
nistisch gezichtspunt bekeken lijkt me het principieel onjuiste van 
een antithese al heel duidelijk voor de hand liggen. 

3) Voo r de de m 0 cr a tie ver derf e li j k. Verschillende 
malen is, vooral van de zijde van de Partij van de Arbeid, de stel
ling verkondigd, dat de confessionele partijen, doordat zij zoveel 
vleugels hebben, de werking van het parlement en daardoor de de
mocratie vertroebelen. Dit lijkt me volkomen juist toe. Doordat de 
kiezers op grond van hun god sdi e n st i geen niet op grond van 
hun pol i tie k e instelling hun keus bepalen, worden de tegenstel
lingen in de confessionele partijen gesust voordat een betreffende 
zaak in de openbaarheid wordt behandeld. Voor de kiezers wordt 
hierdoor de parlementaire democratie een versluierde democratie, 
waar geen touw aan vast is te knopen. De achting voor het parlement 
daalt daardoor zienderogen. Het gemodder bij de laatste kabinets
formatie is er een duidelijk voorbeeld van. 

4) Politiek ongelukkig. Wanneermen, zoals dr . Van Royen 
wil, Nederland antithetisch wil verdelen, vallen voor een liberale 
partij de rooms-katholieken en de orthodox-protestanten af. Van de 
overblijvende -laten we zeggen - 40% van het Nederlandse volk denkt 
een deel socialistisch. Het nu nog overblijvende deel (ca 12% van 
het Nederlandse volk) - nog steeds antithetisch gedacht - bestaat dus 
uit vrijzinnigen en humanisten, die niet socialistisch denken, dus 
middenstanders en de "gegoeden". Hierdoor wordt een liberale par
tij in feite een confessionele partij (namelijk vrijzinnig-humanistisch) 
en tevens een standspartij . Dit is nu al een groot gevaar voor een Ne
derlandse liberale partij, en ik kan me niet aan de indruk onttrekken, 
dat vele liberalen het ook maar liever zo zouden willen houden. 
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Vanuit de hoek der confessionele partijen wordt voortdurend de 
nadruk gelegd op dit vrijzinnig-gegoede karakter van de VVD en ar
tikelen als die van dr. Van Royen stijven hen alleen maar in die me
ning. Ik daarentegen zou ten sterkste willen pleiten voor een open 
liberale partij, waar alle liberalen, ook die nu nog in de confessio
nele partijen verkeren, maar die door de houding van vele liberalen 
(de betiteling "rechtse overlopers" is tenslotte niet bar aantrekke
lijk) hiervan weerhouden worden, welkom zijn. Een radicaal-libe
rale partij, die niet kleeft aan oude schema's , maar die de nieuwe 
tijd met nieuwe gedachten aanpakt, zal hen gaarne in zich opnemen. 
Om het duidelijk te stellen voor het geval men opmerkingen in die 
richting zou maken: het gaat mij hierbij niet in de eerste plaats om 
een zo groot mogelijke liberale partij, maar om alle liberalen bij
een te brengen en niet alleen maar de vrijzinnige en humanistische. 

Besluit 

Wij moeten af van de kunstmatig in stand gehouden antithese, die -
het blijkt uit de praktijk - vrijwel alleen nog bij de algemene poli
tieke beschouwingen in de Staten-Generaal even om de hoek komt 
kijken. Bovendien maken naar mijn smaak de christenen in de PvdA 
en de PSP hun christen-zijn duidelijker dan het "God, Neêrland en 
Oranje" -christendom van vele confessionelen. 

De kerken zijn bezig hun gezicht, dat eeuwen een behoudend ka
rakter had, te veranderen. Voor een radicaal-liberale partij is dit 
hèt ogenblik om haar eigen vernieuwende ideeën hieraan te toetsen en 
die liberaal-denkende christenen, die de antithese en de confessio
nele partijen principieel onjuist en verouderd achten, in zich op te 
nemen. Diverse "oude" liberalen denken nu direct aan het Paard van 
Troje. Zij vrezen dat onliberale elementen - een "rechtse" figuur 
kan volgens hen tenslotte niet liberaal zijn - de liberale burcht bin
nen zullen sluipen. 

Dit is fout gedacht, want ook een christen-liberaal zal geen dis
criminatie, bijvoorbeeld ten opzichte van de openbare school of de 
crematie, dulden. Een andere zaak is of zij nu ook voorstanders 
hiervan moeten zijn, althans (op onderwijsgebied) bij de huidige stand 
van het openbare onderwijs. Maar ook nu reeds zijn er vooraan
staande liberalen, die hun kinderen op een christelijke school laten 
opleiden. Waarmee ik maar wil zeggen, dat die liberalen toch ken
nelijkook als "liberaal" worden getolereerd. (En is het zenden van 
de kinderen naar een bijzonder-neutrale school, zoals een School
vereniging, Nutsschool, of andere, zuiver op klasseverschil geba
seerde school, een liberale houding voor al die liberalen, die zo hoog 
opgeven over de openbare school, welke zo fraai de kinderen uit de 
verschillende levensmilieus bij elkaar brengt en gestalte geeft aan 
het ene ongedeelde volk?) 

Neen, de liberalen van het tweede uur, zoals dr. P. D. van Royen 
(als we Thorbecke er een van het eerste uur mogen noemen), mo-
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gen niet elke afwijking van hun eigen liberale ideeën als onliberaal 
brandmerken. Het liberalisme is toch weer ruimer dan zij denken~ 
Teruggaan naar verouderde tegenstellingen als die van het antithe
tische links-rechts is hopelijk niet de visie van de meerderheid van 
de liberalen. De moderne tijd vereist een modernere aanpak. 

ir. F. Wagenmaker 

* Liberaal Reveil -juni 1963:Ir. F. Wagenmaker, DeProtes
tant en het liberalisme. 
Liberaal Reveil-oktober 1963: L.M. de Beer, Dekatho
liek en het liberalisme. 

door H.J. L. Vonhoff 

Het belangrijke vraagstuk op welke wijze de 
overheid financiële bemoeienis dient te hebben 
met de student werd in het vorige nummer door 
dr. J. N. van den Ende aangesneden. 

Ik geloof dat het juist is, op dit betoog in te 
gaan met enige aanvullende opmerkingen en een 
enkele kritische kanttekening, zodat de vor
ming van liberale gedachten over deze kwes
tie wordt bevorderd. In zijn betoog wijst dr. 
Van den Ende het studieloon af. Naar mijn me
ning terecht. 

Maar minder terecht acht ik het standpunt 
van dr. Van den Ende als hij zich tevreden 
toont met het thans geldende stelsel van renteloze voorschotten en 
beurzen. 

Daarbij richt mijn kritiek zich vooral op het systeem van de rente
loze voorschotten. In de eerste plaats acht ik het onjuist, dat in en
kele gevallen over deze renteloze voorschotten en beurzen belas
ting moet worden betaald (nI. in die gevallen, waarbij de student 
voor een belangrijk deel nog ten laste komt van zijn ouders, die des
wege aftrek genieten). 

Het is onder die omstandigheden formeel wel juist om te spreken 
van een renteloos voorschot maar materieel staat deze belasting ge
lijk met een behoorlijke rente. Terecht heeft de VVD dan ook in haar 
urgentieprogram voor de laatste kamerverkiezingen gesteld, dat 
die belastingheffing zo snel mogelijk dient te verdwijnen. 
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Is het echter aanvaardbaar om met het verstrekken van renteloze 
voorschotten voort te gaan? 

Naar mijn mening bagatelliseert dr. Van den Ende de last, die 
hiermede gelegd wordt op de schouders van de pas afgestudeerden. 
In feite immers komt de eis tot terugbetaling neer op een maande
lijkse last van circa f 60, - in een periode, die toch al gekenmerkt 
wordt door andere zware lasten (stichting" gezin, inrichting huis) en 
een relatief laag inkomen (aan het begin van de carrière). Daarbij 
is dan nog geen rekening gehouden met het toch niet geheel denk
beeldige geval dat man en vrouw beiden een dergelijke verplichting 
na moeten komen. Ik heb dan ook zeer veel bezwaar tegen de opmer
kingvandr. Van den Ende: "Het is een bijzonder voorrecht, dat fi
nancieel minder draagkrachtigen steun van Rijkswege krijgen op 
zo gunstige voorwaarden". 

Ik acht die voorwaarden eigenlijk niet zo gunstig. Bovendien be
rust deze uitlating op de fictie, dat niet van Rijkswege gesteunde 
studenten hun eigen studie betalen. Dit nu is allerminst het geval. 

Elke student kost de overheid per jaar een bedrag, dat in geen er.
kele verhouding staat tot de door de student betaalde collegegelden 
(V ooral voor de Technische Hogescholen is dit cijfer zeer sprekend: 
daar zijn de kosten per student per jaar berekend op f 12.500). 

Deze situatie betekent mijns inziens, dat de overheid, in de ge
vallen dat er bijdragen worden verstrekt voor studiekosten en levens
onderhoud, slechts een wat grotere studiebijdrage geeft dan in alle 
andere gevallen. Er is dus geen sprake van een principieel onder
scheid. Dan is het echter ook niet juist om in het ene geval wel, in 
het andere niet tot terugvordering over te gaan. 

Deze opvatting heeft bovendien gevolgen voor het selectlesysteem, 
dat men volgt bij de verstrekking van beurzen. In dit verband spreekt 
dr. Van den Ende over "begaafden". 

Dat zou tot misverstanden kunnen leiden. Uiteraard is iedereen, 
die een universitaire studie kan volbrengen, "begaafd". Maar ik 
meen uit de samenhang van het betoog te mogen lezen, dat dr. Van 
den Ende zich hier aansluit bij de huidige normen. Die normen hou
den echter in, dat van de bursalen verlangd wordt, dat zij aan hogere 
eisen voldoen, dan alleen het recht verworven te hebben om te stu
deren. Dat criterium lijkt mij niet aanvaardbaar. Integendeel, zo
langde redelijke zekerheid bestaat, dat een bepaalde studie kan wor
den voltooid, met inachtneming van een behoorlijke vertragingsfac
tor, zou mijns inziens tot steun moeten worden overgegaan. 

Het hanteren van dergelijke minimale eisen, die echter geens
zins afwijken van wat normale ouders hun studerende kinderen toe
staan, leidt onvermijdelijk tot een aanvaarding van meer risico, 
dat het geihvesteerde geld niet het rendement van een titel oplevert. 
Maar hierin ben ik het met dr. Van den Ende graag eens, dat de 
waarde van de universitaire vorming veel verder strekt en veel meer 
biedt. Het is dan ook niet zonder meer juist, om in die gevallen van 
verloren overheidsgeld te spreken, zoals ook de afronding van de 
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studie niet noodzakelijkerwijze behoeft in te houden, dat het geld goed 
besteed is. 

Met ons gehele onderwijs verkeren wij in een stadium van her
waardering en heroriëntering. Laten wij vooral bedenken, dat het 
daarbij gaat om de jonge mens een betere ontplooiingskans te bieden. 
Omdit te verwezenlijken zijn er talloze hindernissen op te ruimen. 
De financU!le hindernis is in dit verband niet de moeilijkste, een 
goede reden om die meteen radicaal aan te grijpen, in de gees t van de 
erkenning van 's mensen gelijkwaardigheid. 

~deUé~~ 
~~» 

Gedurende de afgelopen jaren kon men 
in het Westen een toenemende belang
stelling voor Oost-Europa waarnemen. 
Vele symptomen wijzen erop, dat deze 
belangstelling - met de gebruikelijke 
vertraging - ook tot in Nederland is 
doorgedrongen. Zo kan men de gelei
delijke uitbreiding noemen van het aan
talleerkrachten, dat zich aan onze uni
versiteiten met Oost-Europa bezig
houdt, en het feit, dat het Russisch als 
facultatief leervak is ingevoerd op een 
aantal Amsterdamse middelbare scho
len. 

De Oosteuropese serie van de "Inter
nationale Spectator" is een nieuw blijk 
van deze belangstelling. De serie zal 
bestaan uit vier nummers per jaar. De 
inhoud wordt verzorgd door medewer
kers van het Oost-Europa Instituut van 
de Universiteit van Amsterdam en door 
andere deskundigen, daartoe door hen 
aangezocht. Beoogd wordt het verstrek
ken van feitelijke informatie over de 
Oosteuropese ontwikkeling. 

Heteerstenummeris inmiddels ver
schenen en de inhoud is belangwekkend. 
Het bevat o. m. een artikel van drs . 
H. L. Verhaar over de geschiedschrij
ving der Russische communistische 
partij. Men kan erin lezen, hoe de sow
jet-geschiedschrijving "welhaast met 
de nauwkeurigheid van een seismo-

graaf" veranderingen in de hedendaag
se politieke lijn pleegt weer te geven, 
met verachting voor bronnenonderzoek, 
waarvoor zich (volgens een uitlating van 
Stalin) " ... slechts "archiefratten" kon
den interesseren. "Een artikel van drs. 
M. J. Broekmeyer behandelt de strijd 
tussen schrijvers en partij. Ook de al
gemene overzichten van de hand van drs. 
Broekmeyer , die de laatste jaren in de 
Spectator verschenen, zullen in de toe
komstin de nieuwe serie worden opge
nomen. 

Men kan het verschijnen van deze 
Oosteuropese serie toejuichen. Hoe on
ze verhouding tot het communistische 
blok zich ook zal ontwikkelen, gebrek 
aan kennis van dat blok moet in ·ons na
deel werken. "There is no sin but 
ignorance"! Helaas is kennis van de 
communistische wereld hier te lande 
nog maar al te schaars. Zij beperkt 
zich tot een kleine groep mensen in en 
om de universiteiten. Het is gunstig, 
dat zij bereid zijn, hun kennis met een 
ruimere kring te delen. 

A.S. Z. 

* Verzorgd door het Oost-Europa Insti
tuut van de Universiteit van Amster
dam, O. Z. Voorburgwal 187, Am
sterdam-C. Abonnement f 8, - per 
jaar. 
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MEDEWERKERS IN VOGELVLUCHT 

J. Sampiemon werd in 1933 in Den Haag geboren. Hij volgde de journalistieke 
opleiding aan hetInstituut voor Perswetenschap te Amsterdam en is als redacteur 
buitenland verbonden aan het Algemeen Handelsblad. 

Ir. R. van Hasseltwerdgeborente Schiedam in 1910. Na zijn schooljaren in Den 
Haag te hebben doorgebracht , studeerde hij aan de Technische Hoge School te Delft 
voor scheikundig ingenieur. Reeds in zijn studententijd kwam hij op het econo
misch privatissimum van prof. Veraert in aanraking met het bevolkingsvraagstuk, 
dat sedert die tijd zijn belangstelling heeft behouden. Om gezondheidsredenen 
moest hij in 1955 zijn betrekking bij de Fabriek van Chemische Producten N. V. 
neerleggen. Thans is hij nog secretaris van de Stichting "Welzijn en Bevolkings
groei". 

H. J. L. Vonhoff werd geboren in Amsterdam in 1931, waar hij geschiedenis do
ceertaande2e H.B.S. met 3-jarige cursus. Hij houdt zich bezig met de ontwik
keling van het havo. Hij is rapporteur van een experimenteerteam in samenwer
king met het Onderwijskundig Studiecentrum. 

Hij studeerde enige jaren sociografie en vervolgens M.O. geschiedenis. 
Sinds 1952 is hij lid van het Bestuur van de afdeling Amsterdam van de VVD; 

sinds 1959 secretaris van deze afdeling; en sinds enige maanden assessor van 
het Dagelijks Bestuur van de VVD, meer in het bijzonder belast met de externe 
contacten. 

Hij is sinds 1961 bestuurslid en thans vice-voorzitter van de Nederlandse Con
sumentenbond, 
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Aleksandr Kaznatsjejew 

MEMOIRES VAN EEN 
SOWJET DIPLOMAAT 

In juni 1959 verliet de 27-jarige Russische diplomaat Kaznatsjejew 
ongemerkt de Sowjet ambassade te Rangoon. Hij ging naar de Ameri
kaanse ambassade waar hij asiel vroeg. 
In deze autobiografie, geschreven in nuchtere stijl, blijkt hoe 
Kaznatsjejew's geloof in het communisme verminderde en lang
zamerhand overging in teleurstelling en haat. Wij krijgen inzicht in 
de achtergronden van het communistische systeem, de werkmethoden 
en buitenlandse politiek, en in de mensen die in deze vergiftigde 
atmosfeer van achterdocht en onderlinge spionage leven. 

Gebonden f 13,90 Verkrijgbaar i n de boekhandel 
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De eenheid van Europa 

als taak en hunkering 
door 

Dr. Erich Mende, minister van de Duitse Bonds republiek, algemeen 
voorzitter van de Vrije Democratische Partij. 

De conferentie van de ministers der zeven 
landenderWesteuropese Unie besloot op 
24 januari 1964 te Londen om zo nauw 
mogelijke contacten te leggen tussen de 
Europese Economische Gemeenschap en 
de kleine vrijhandelszone, zulks met het 
oog op de aanstaande Kennedy-ronde in 
de besprekingen, binnen het kader van de 
GATT *, over de invoerrechten. Tege
lijkertijd werd bekend, dat de gedach
tenwisselingen op die conferentie over 
de toekomst van Europa niet tot enig re
sultaathadden geleid ten aanzien van een 
eventuele deelname van Groot-Brittanni~ 
aan de bespr-ekingen en plannen voor een 
politieke unie. In feite werd daarmee erkend, dat het veto van de 
Franse president, Charles de Gaulle, uitgesproken op 14 januari 1963 
tegen de toetreding van Groot-Brittanni~ tot de Gemeenschap van 
de Zes, nog onverminderd van kracht was. Het verenigen van Eu
ropa moest helaas ook na de conferentie te Londen aan de hopelijk niet 
al te verre toekomst worden overgelaten. 

Maar in elk geval is, niet in de laatste plaats door de politiek van 
de Duitse bondsregering (die met Frankrijk even nauwe en vriend
schappelijke betrekkingen onderhoudt als met Engeland), de verbin
ding tussen de EEG en de andere tot toetreding genegen Europese 
landen ook politiek gewaarborgd. Sedert het ogenblik waaropde Euro
pese integratie in een kritiek stadium kwam (omdat geen overeen
stemming over de te volgen wegen mogelijk bleek), heeft de regering 
van de Bondsrepubliek Duitsland zich herhaaldelijk bereid getoond, 
al haar kracht te gebruiken om de stilstand in het werk voor het ver
enigen van Europa te overwinnen en door nieuwe initiatieven voort-

* GATT: General Agreement on Tariffs and Trade: de internationale 
organisatie ter bevordering van de handel. 
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gang te boeken bij de politieke vormgeving van Europa. De gesprek
ken, die het hoofd van de Duitse regering de laatste weken en maan
den in Parijs, Washington, Londen en Rome heeft gevoerd, waren in 
het bijzonder op dit doel gericht. Natuurlijk maakt men zich ook in 
de Bondsrepubliek daarover helemaal geen valse en overdreven illu
sies. Zolang de druk van de communistische wereld op West-Euro
pa voelbaar was, was het, ondanks politieke of economische be
zwaren van die of gene zijde, tamelijk gemakkelijk de integratie van 
Europa enigszins vlot verder te brengen. 

De openbare mening in de desbetreffende landen oefende op de re
geringen een zekere druk uit om zo snel mogelijk op de weg naar 
Europa voort te gaan en daarbij eventueel ook het een of andere 
schoonheidsfoutje op de koop toe te nemen. Door de betrekkelijke 
rustdie sedertde moeilijkheden met Cuba in Europa is gekomen, en 
door bepàalde vooruitzichten op een politiek van ontspanning, kwa
men onder de hand opnieuw heel wat verborgen belangentegenstel
lingen tussen de Westeuropese mogendheden naar voren en gaven 
blijkbaar voedsel aan de opvatting, dat men wel ruim de tijd zou heb
ben om eerst eens op zijn gemak het bereikte te consolideren, voor
dat men bijvoorbeeld een begin zou maken met de uitbreiding van de 
Europese gemeenschap door toetreding van meer landen. 

Tegelijkertijd werd steeds duidelijker de kwestie gesteld van de 
politieke inhoud van het verenigde Europa, van de parlementaire 
controle op de Europese uitvoerende organen en van de betrekkingen 
van de Gemeenschap met derde landen, vooral met de Verenigde 
Staten. 

Er kan geen twijfel over bestaan, dat de meerderheid van de Euro
pese staten een parlementair-democratisch bestel voor het verenig
de Europa een uitgemaakte zaak acht. Het is aan de andere kant geen 
geheim, datdezeGemeenschapvan de Zes, waarin veel Europeanen 
de kiemcel voor het eens te verenigen werelddeel zien, van zo 'n be
stel nog ver verwijderd is. Het Europa van de EEG beschikt heden 
ten dage weliswaar reeds over een soort overkoepelende regering op 
economisch gebied, maar zeker nog niet over een noemenswaardige 
supra-nationale parlementaire controle, om van een eensgezinde 
politieke leiding maar in het geheel niet te spreken. 

Dit gebrek lijkt mij net zo bedenkelijk als een zekere wanorde in de 
betrekkingen van de gemeenschap met derde landen. Bondskanselier 
prof. Erhard heeft op 27 oktober van het vorige jaar te Frankfurt 
uitdrukkelijk erop gewezen, dat het volstrekt verkeerd zou zijn, als 
een gemeenschappelijke markt zou ontaarden in een zelfgenoegzame 
markt. 

De EEG zou het als haar kracht moeten beschouwen, dat zij elke ge
legenheid aangrijpt om zich met de buitenwereld te meten. Het bo
vennationale regionalisme, aldus professor Erhard, is erger dan 
het nationale regionalisme, omdat het zich in een modern kleed 
toont en bovendien voorwendt, een goed geweten te hebben. 

Hiermede komen wij in zekere zin totde kern van de tegenwoordige 
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Europese crisis, tot het vraagstuk namelijk, welke plaats het ver
enigde Europa in deze wereld moet innemen; de plaats van een onaf
hankelijke, zelfstandige grote macht tussen de Verenigde Staten en 
de Sovjet-Unie of de plaats van een nauw met de Verenigde Staten 
samenwerkend deelgenoot, wiens betrekkingen bepaald worden door 
de wederzijdse afhankelijkheid van de twee grote machten: Europa 
en de Verenigde Staten. 

Generaal de Gaulle heeft voor de eerste stelling gekozen; wijlen 
president Kennedy, zijn opvolger Lyndon B. Johnson en met hen de 
meeste Westeuropese staten zien echter in het Atlantisch deelgenoot
schap de vorm van Europees-Amerikaanse samenwerking die past 
bij deze tijd. Deze verschillen van opvatting hebben reeds, zoals wij 
allen weten, gevolgen gehad, die zich over de gehele wereld doen 
gevoelen. Zij verlammen natuurlijk ook de ontwikkeling naar meer 
eenheid in Europa, en dat niet alleen, omdat de nauwe betrekkingen 
van Groot-Brittannië tot de Verenigde Staten uiteindelijk de door
slag gaven voor de weigering van de Franse regering om ·akkoord te 
gaan met de toetreding van Londen, en daarmede van vele staten van 
de Europese Vrijhandelszone. tot de EEG. 

Het zou te gewaagd zijn omte beweren, datnu al een weg uit dit di
lemma te zien zou zijn. Zelfs een hernieuwde versterking van de 
communistische druk op Europa zou niet in staat zijn om de deels 
zeer principiële verschillen van opvatting over de toekomst van Eu
ropa terstond op te heffen. Het komt mij voor, dat de Europeanen, 
die grote waarde hechten aan de vereniging van hun werelddeel, op 
het ogenblik weinig anders kunnen doen, dan het oprichten van nieu
we hindernissen op de weg naar Europa zoveel mogelijk te verhin
deren. Zij zouden de bestaande veelvoudige contacten van hun staten 
met de andere Europese landen kunnen gebruiken ten behoeve van een 
nauwe economische en politieke samenwerking en zij zouden steeds 
opnieuw pogingen kunnen ondernemen om de verstarde fronten ten 
aanzien van het Europese vraagstuk in beweging te brengen. 

Stellig kan men het verenigen van ons werelddeel vertragen door 
voortdurend nieuwe hindernissen op te werpen of door zijwegen in 
te slaan, die ons weer van het vurig verlangde doel verwijderen. 
Maar verhinderen kan men de vereniging van ons werelddeel niet, 
omdat de volkeren van Europa vast besloten zijn, de weg van de 
vereniging en de samenwerking op te gaan, en zulks niet alleen op 
het gebied van economie en cultuur, maar vooral ook op het gebied 
van de politiek. Wij zijn niet alleen tegenover de burgers van het 
vrije Europa verplicht om hardnekkig voor dit doel te ijveren, maar 
- naar mijn mening - ook tegenover de miljoenen mensen in het oos
telijkdeel van ons werelddeel, die - net als wij - in de overwinning 
op het Europese particularisme een kans zien voor een vredige en 
gelukkige toekomst van het gehele werelddeel. 

Bonn, 31 januari 1964 
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Strijd om het sociaal minimum 
Het SER-advies van eind februari over de optrekking van de AOW
(en de AWW) pensioenen tot een sociaal minimum zal in de minis
terraad weinig vreugde hebben verwekt. Na twee jaar dokteren zijn 
er alleen maar drie minderheidsnota's uit de bus gekomen, die alle 
drie volstrekt anders luiden. Toch hebben de drie adviezen één goed 
punt met elkaar gemeen: zij handelen niet alleen over de verhoging 
van de AOW, maar ook over de financiering. Dat was wat tot op he
den in de beschouwingen vaak ontbrak. 

Zelfs onze volijverige Minister van Sociale Zaken, die de optrj:'lk
kingvan de AOW tot een sociaal minimum per 1 januari 1965 in fei
te reeds heeft aangekondigd, bezondigde zich aan het negeren van 
de financiering. Toch is het niet nodig een groot wiskunstenaar te 
zijn om in te zien, dat het verhogen van de AOW- en de AWW-pen
sioenen met ongeveer 35% een aanzienlijk bedrag vergt, een bedrag, 
waar ook Zoete lieve Gerritje niet dadelijk van zou kunnen zeggen 
wie het zou moeten betalen. Als wij dan nog tevens en tegelijk aan 
een belastingverlaging denken, zelfs al is het maar aan een neutra
liseren van de progressie, dan is het goed om te beseffen, dat ook 
in een tijdvak van welvaart niet illes kan. Zeker niet, als door een 
enorme forse loonexplosie juist een nog onbekend, maar zeker een 
groot, stuk van deze welvaart is "opgegeten". 

De drie nota' s * 

Hoe luiden de drie adviezen? Helaas zijn zij dus volstrekt verschil
lend, ook ten aanzien van de hoogte van het sociale minimum. Het 
eenvoudigste is echter het 

advies van 11 werkgeversleden en 5 kroonleden: 
Slechts 25% van de bejaarden heeft een inkomen, dat kleiner is dan 
het sociale minimum. Deze SER-leden becijferen dit uit gegevens 
van Verzekeringskamer, Sociale Verzekeringsbank en andere in
stellingen. Hoewel dez~groep (en met name de kroonleden) in prin
cipe niet afkerig is van een algemene AOW -verhoging tot een sociaal 
minimum, acht zij de kosten daarvan op dit ogenblik niet te verant
woorden. Deze groep SER-leden acht het beter de bejaarden, waar 
het om gaat, te helpen via een groeps-regeling van de Algemene Bij
standswet. Dat zou slechts ongeveer 50 miljoen kosten. 
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Advies van 14 werknemersleden (van de werk
nemersvakcentrales) en 1 kroonlid: 

Verhoog de AOW voor gehuwden (die nuf 2754, - is en) de AWW voor 
weduwen met kinderen (nu f 2910,-) tot een bedrag van f 3650,-. 
Geefde ongehuwde bejaarde, die nu f 1770,- heeft, f 2550,- even
als de weduwe zonder kinderen, die nu f 2034,- heeft. 
De financiering zou moeten geschieden: 
Door optrekking van de inkomensgrens voor de premie van f 11. 900,
naarf 12. 000,-, door verhoging van het premiepercentage met on
geveer 2% (met de kinderbijslagpremie mee wordt het totaal voor 
de volksverzekeringen dan circa 12%) en geef f 500, - miljoen per jaar 
uit de algemene middelen . Dit laatste bedrag is dan nog berekend 
op basis van 1963, wat wel zal betekenen, dat het in 1965 méér moet 
zijn. 

Volgens deze groep SER-leden heeft 50% van de bejaarden de aan
vulling tot een sociaal minimum nodig en niet 25%. 

Deze groep accepteert, dat de belastingdruk zwaar blijft, althans 
niet verlicht wordt. 

Advies van 6 kroonleden en 2 (agrarische) werk
geversleden: 

Stel het sociaal minimum op f 3450, - respectievelijk f 2415, -. Be
kostig de verhoging geheel uit een premieverhoging, maar laat per
sonen met een inkomen van minder dan f 5000, - minder premie be
talen. In plaats daarvan betaalt de schatkist f 100 à f 150 miljoen 
Deze groep SER-leden adviseert, de premieverhoging in drie êtap
pes in te voeren en de uitkeringen pas te verhogen met de tweede 
premieverhoging. 

De greep in de schatkist 

De principiële vraag, of men nog wel van een sociale verzekering 
kan spreken. als meebetaald wordt door de schatkist, is, na een 
aanvankelijke principiële discussie, praktisch afgedaan. ** 

De groep SER-leden die wij gemakshalve maar aanduiden met de 
werknemersvertegenwoordigers , heeft voor het principiële bezwaar 
trouwens een praktische oplossing. Zij zegt, datde kinderbijslag, die 
toch geen echte sociale verzekering is, voortaan voor de derde, 
vierde, enz. kinderen wel uit de schatkist kan worden betaald, Dan 
kan de premie voor de "volksverzekeringen" met 2% zakken en dan 
kunnen deze zelfde procenten voor de AOW en AWW worden gebruikt. 
De situatie wordt dan dus, dat 12% tot f 12.000, - inkomen bestemd 
is voor AOW- en AWW-pensioen en dat de overheid de kinderbijslag 
betaalt, behalve voor de eerste twee kinderen (van de loontrekken
de). 

Deze vestzak-broekzakmanipulatie doet er niets aan af, dat de 
schatkist minstens f 500, - miljoen zou moeten gaan betalen. Helaas 
is de schatkist geen self-supporting instituut, zodat de belastingbeta
lers eerst moeten zorgen, dathetgeld erin komt. Het voor het werk-
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nemersadvies juichende Vrije Volk laat dan ook de aap aardig uit de 
mouw komen, als het zegt: "Bovendien zou er via de staat een stukje 
herverdeling van het nationaal inkomen zijn bereikt, dat met belas
tingmaatregelen niet te bereiken valt. En dat is politiek het belang
rijkste. " 

Politiek 

Inderdaad is dat belangrijk. Maar dat is nu precies, wat nooit de 
bedoeling is geweest van de VVD. Op grond van het akkoord van Was
senaar hebben beide fractievoor zitters van de VVD gezegd, geen 
bezwaar te hebben tegen een geringe bijdrage uit de schatkist, daar
bij ongetwijfeld denkende aan lagere inkomensgroepen, die zelf geen 
premieverhoging zouden kunnen betalen. 

Een methode aan te geven tot een (verdere) herverdeling van het 
nationaal inkomen zal echter niet bij hen zijn opgekomen! 

Toch liggen de zaken politiek niet eenvoudig. Er zijn véél be
jaarden, die de optrekking van de AOW stellig bijna allen zullen toe
juichen. Er zijn echter ook véél "middengroepers" , die de huidige 
druk van de inkomstenbelasting onredelijk zwaar achten. Beide groe
pen kunnen een beroep doen ophet laatste VVD-verkiezingsprogram
ma: 
"Verhoging van de AOW-uitkeringen tot een sociaal aanvaardbaar 
minimum naarmate de welvaartsstijging hiervoor ruimte schept" en 
"vermindering van de progressie in de inkomstenbelasting, in het 
bijzonder voor de middengroepen". ** * 

Bij het akkoord van Wassenaar is prioriteit afgesproken voor be
lastingverlaging. Bejaarden, die nog niet het sociale minimum heb
ben en dus "hun hand op moeten houden", kunnen echter ook niet 
vergeten worden en bovendien, Minister Veldkamp heeft het eigen
lijk al beloofd! 

Gewenst, nodig, mogelijk 

Gewenst zou zijn een AOW-verhoging, zoals dewerknemersgroep dat 
ziet, maar dan met premieverhoging en slechts een geringe beta
ling uit overheidsmiddelen voor geringe inkomens. De gewenstheid 
betekent echter nog niet een mogelijkheid. In het programma van de 
VVD stond ook zéér terecht: naarmate de welvaartsstijging hiervoor 
ruimte schept. En ieder zal toch wel beamen, dat de welvaartsstij
ging voorlopig wel verbruikt is voor loonsverhoging. 

Wat is nodig? Nodig is de optrekking van het pensioen van iedere 
bejaarde, die het sociaal minimum nog niet haalt tot dat sociaal mi
nimum. Zij, die het nodig hebben, moeten het ook krijgen, zonder 
dat het op een gift lijkt. Het is begrijpelijk, dat uitdeling via de Al
gemene Bijstandswet niet prettig wordt gevonden. Dan zal de enige 
oplossing zijn de AOW te differentiëren. Uiteraard niet verfijnd, zo
dat het héél moeilijk wordt en de administratie niet te betalen is. 
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Samenwerking met de organen, die de bijstandswet gaan uitvoeren, 
moet echter mogelijk zijn. De kosten te betalen uit een premiever
hoging, desnoods met een relatief geringe schatkistbijdrage voor de 
lagere inkomens. 

Deze premieverhoging zal dan lang niet zo groot zijn, als in het 
werknemersadvies staat, niet in het geval het om 25%, noch als het 
om 50% van de bejaarden gaat. Wellicht zou ook nog aan een kleine 
algemene correctie van AOW en AWW gedacht kunnen worden in het
zelfde kader. Maar deze maatregelen zijn voor grote groepen van 
ons volk (en zeker voor de VVD) slechts te accepteren, als zij sa
mengaan of voorafgegaan worden door een correctie van loon- en 
inkomstenbelasting wat betreft de neutralisering van de progressie 
en liefst ook nog door wijziging van de progressiecurve. Hier moet 
sprake zijn van één programma, van één krachtig beleid van het ge
hele ministerie. 

Gunstig aspect 

Het gunstige aspect van de hiervoor geschetste gedeeltelijke en ge
differentieerde AOW-verhoging is nog, dat dat de aanvulling ver
moedelijk binnen afzienbare tijd kan verminderen, omdat de privé 
en bedrijfspensioenvoorzieningen steeds verbeteren. Dan zal ook de 
mogelijkheid aanwezig zijn voor algemene étappegewijze AOW- en 
AWW-pensioenverhogingen, die kunnen dienen om het gebrek aan 
waardevastheid van privé en bedrijfspensioenvoorzieningen enigs
zins op te vangen. Mits de welvaart er ruimte voor geeft. Die dan 
niet weer geheel voor de lonen moet worden gebruikt! 

J. van Someren 

* Bij het schrijven van dit artikel was de volledige tekst van de 
SER-adviezen nog niet gepubliceerd. 

** Sociaal Maandblad Arbeid van 5 maart 1964, blz. 179 "Een rijks
bijdrage voor de sociale verzekering" door Mr. Dr. A. A. van 
Rhijn. 

*** Urgentieprogram 1963 van de VVD. 

De artikelen in LIBERAAL REVEIL, die niet ondertekend zijn, 
vertegenwoordigende mening van alle zes leden van de redactie. 
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Vijftienhonderd deskundigen uit 122 landen hebben zich dezer dagen 
naar Genève begeven om aldaar deel te nemen aan de Wereldhan
delsconferentie (Conference on Trade and Development). De confe
rentie is bedoeld als een ontmoeting tussen de "rijke" en de "arme" 
landen van de wereld met geen ander oogmerk - zoals Time het for
muleert - dan om de regelen van de wereldhandel te herschrijven ten
einde de arme landen daarvan een veel grotere portie te geven. Deze 
landen baseren zich daarbij overigens op uitgangspunten, die meer 
met charitatieve dan met zakelijke overwegingen verband houden. 

De vrees is niet ongerechtvaardigd, dat over en weer veel onbe
grip zal bestaan over elkanders noden en mogelijkheden. Onbegrip, 
waarvan onlangs de voorzitter van een te Mexico City gehouden UNO
congres van hoofdredacteuren gewaagde, toen hij het had over "de 
absolute noodzaak van meer en betere informatie over Latijns Ame
rika in de andere delen van de wereld. " 

De voorzitter werd daarin bijgevallen door de Nederlandse gede
legeerde, die opmerkte, dat Latijns Amerika niet alleen in geogra
fisch opzicht, maar ook in journalistieke zin gesproken ver weg lag 
van de overige continenten. Waarop het te Mexico City verschijnen
de dagblad Excelsior een hoofdartikel wijdde aan het Nederlandse 
betoog. De - voor rekening van de schrijver komende - conclusie 
van het artikel was, dat ambassades en andere vertegenwoordigingen 
in het buitenland zich met meer ijver en effect moesten wijden aan 
de taak van het verspreiden van informatie. 

* * * 
Wij vragen ons evenwel af, of de oplossing niet in een andere 

richting moet worden gezocht dan in die van de officiële voorlich
ting. Onze gedachten gaan daarbij uit naar het congres van het In
ternationale Pers Instituut (IPI) , de wereldorganisatie van hoofd
redacteuren. 

Jaarlijks pleegt dit congres ergens in de wereld bijeen te komen, 
niet zelden op een plaats, die actuele belangstelling geniet. Zoals 
b. v. te W èst-Berlijn kort na "de muur". Waarom een volgende keer 
niet vergaderd in een van de Latijns Amerikaanse landen? Men be
hoeft niet over zienersgaven te beschikken om te voorspellen, dat 
dit deel van de wereld in de komende jaren in het brandpunt van het 
nieuws zal staan. 
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Het nationalisme neemt er steeds sterkere vormen aan, de econo
mische omstandigheden verbeteren in een te langzaam tempo mede 
ten gevolge van de grote geboorte-aanwas, de bevolking wordt roe
riger, communistische infiltratie dreigt. Genoeg redenen dunkt ons 
voor leidende journalisten uit alle windrichtingen om in die contrei
en bijeen te komen, opdat zij met hun neus op de problemen kunnen 
worden gedrukt. Vooral ook na het congres, wanneer der gewoonte 
getrouw een rondreis zou kunnen worden georganiseerd. 

Geen natuurlijker en betere methode om de wereldpers "Latin 
America minded" te maken. En daarom gaat het tenslotte toch. Niet 
alleen in het belang van de volkeren van dat werelddeel. Ook ter be
vordering van het juiste begrip en de goede verstandhouding, die de 
zojuist begonnen wereldconferentie zozeer behoeft. Voor het welsla
gen van deze conferentie zelve komen deze suggesties te laat. Maar 
zeker zullen er nog vele moeten volgen, voordat de lange lijdens
weg zal zijn afgelegd, waarop zojuist te Genève de eerste stap is 
gezet. 
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De Liberalen zijn ervan overtuigd, dat de mens kan leren 
door met een ander te discussi~ren op basis van overtuigings
kracht. Het verstand, tot uiting komend in vrijmoedige uit
spraken en even openhartige kritiek, voert steeds dichter 
tot de waarheid. Vrije discussie zonder tot overreding te ko
men is dus een wezenlijke trek van een liberale samenleving. 
Het liberalisme maskeert de problemen niet, maar stelt ze 
zo openlijk mogelijk. De oplossing is dan nog niet bereikt, 
maar wel naderbij gebracht. En de zichzelf corrigerende re
de, het steeds voortdurende verstandelijke proces van ob
serveren, veronderstellen en controleren moet de rest doen. 

Mr. P. Zonderland, "Om de Vrijheid" 



Het TV-"eiland" 
De dreigende verwezenlijking van plannen om een installatie op te 
richten op de zeebodem, in volle zee, om van daaruit commerciële 
televisie naar Nederland uit te zenden, heeft het vraagstuk van de 
status van dergelijke "televisie-eilanden" en de geoorloofdheid van 
maatregelen ertegen weer actueel gemaakt. In de laatste paar maan
den is hier dan ook het nodige over gezegd en geschreven. Schout
bij-Nacht Dr. M. W. Mouton, adviseur voor internationaal recht van 
de Koninklijke Marine, suggereerde in de "Internationale Spectator" 
van 8 december 1963 een aantal maatregelen, welke tegen eventuele 
uitzendingen vanaf dit "eiland" door Nederland zouden kunnen wor
den genomen. In hetzelfde tijdschrift van 22 februari 1964 gaf Profes
sor Mr. J. P. A. François als zijn oordeel te kennen dat Nederland te
gen het t. v. -"eiland" op kan treden ter bescherming van zijn natio
nale belangen. Grote waarde moet worden gehecht aan de mening van 
deze eminente autoriteit op het gebied van het volken recht, en in het 
bijzonder van het internationale zeerecht. Professor François heeft 
immers als rapporteur van de Commissie van de Verenigde Naties 
voor Internationaal Recht een belangrijke rol gespeeld bij het tot
standkomen in 1958 van de Verdragen van Genève, welke het Zeerecht 
codificeerden. 

Ook de Regering is, bij monde van Minister Schol ten in de Eerste 
Kamer op 26 februari jongstleden, de mening toegedaan dat Neder
land kan optreden tegen kunstmatige stellages voor de kust, ook bui
ten de territoriale wateren. Dit blijkt althans uit de mededeling van 
de Minister dat een wetsontwerp wordt voorbereid dat voorziet in 
de mogelijkheid bij Algemene Maatregel van Bestuur Nederlandse 
wetten van toepassing te verklaren op dergelijke installaties. Dit 
betekentgeenszins, zoals wel eens wordt verondersteld, dat Neder
land het t. v. -"eiland" annexeert of occupeert, met andere woorden 
zijn territoriale soevereiniteit uitbreidt tot over kunstmatige stel
lages in volle zee, doch enkel dat de Nederlandse regering het ge
zagsvacuumdat op deze installaties zou dreigen te ontstaan, opvult 
door voor bepaalde doeleinden haar rechtsgezag daarover uit te 
strekken. Dit kan men doen zonder zich aan een onrechtmatige han
deling schuldig te maken omdat het t. v. -"eiland" volkenrechtelijk 
noch de status van schip, noch dat van een eiland heeft. 

Er bestaat dus in de eerste plaats een essentieel onderscheid tus
sen het vraagstuk van het radioschip Veronica, en dat van een t. v. -
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"eiland". Veronica is een schip. Een schip op de volle zee is ver
plicht tot het voeren van een vlag, maar het is daarmede tevens ont
trokken aan het rechtsgezag van enige andere Staat dan de vlagge
staat. Het t. v. -"eiland" is geen schip - het drijft immers niet - en 
het voert geen vlag; althans zo'n vlag zou geen enkel internationaal 
rechtsgevolg hebben. Het is dus niet onderworpen aan de exclusieve 
jurisdictie van enige Staat. Datgene wat. ik in een eerdere bijdrage 
aan dit blad met betrekking tot het nemen van maatregelen door Ne
derland tegen Veronica heb gezegd (Veronica: Piraat of Pionier?, 
Liberaal Reveil, april 1963, blz. 12), is daarom niet zonder meer 
tevens van toepassing op het t. v. -platform. Evenmin zijn kunstma
tige installaties op de zeebodem, volkenrechtelijk gezien, eilanden 
in de zin van ter rit oor (land). Dit blijkt uit de definitie van het 
begrip eiland in artikel 10 van het Verdrag van Genève van 1958 in
zake de Territoriale Zee en de Aansluitende ZÖne (Tractatenblad 
1959, no. 123), welke kunstmatige bouwsels uitdrukkelijk als zodanig 
uitsluit. Ook voor de installaties gebruikt voor het opsporen en 
winnen van bodemschatten op het Continentaal Plateau wordt bepaald 
dat, hoewel deze onderworpen zijn aan het rechtsgezag van de kust
staat, zij nietde status van eilanden hebben. (Artikel 5 van het Ver
drag inzake het Continentaal Plateau, Tractatenblad 1959, no. 126.) 
De geschiedenis van de totstandkoming van deze bepalingen wettigt 
de conclusie dat geen enkele kunstmatige installatie op de zeebodem 
een eiland is, waarover een Staat zijn territoriale soevereiniteit 
zou kunnen uitbreiden. 

Door het uitoefenen van rechtsgezag - wat iets anders is dan het 
verwerven van soevereiniteit over kunstmatige installaties - zou N e
derland dus de soevereiniteit van geen enkele andere Staat krenken: 
Noch die van een territoriale Staat, welke er niet is, noch die van 
een vlaggestaat, zoals bij schepen. Bovendien meen ik dat Neder
land daarmede niet zou handelen in strijd met het beginsel van de 
vrijheid van de zee. 

De vrijheid van de zee betekent immers geenszins dat op zee al
les geoorloofd is en dat daar geen recht zou gelden. Het Verdrag van 
Genève inzake de Volle Zee (Tractatenblad 1959 no. 124), dat nog 
niet door Nederland geratificeerd is, maar dat wel reeds in werking 
is getreden en kan worden beschouwd als een weergave van het gel
dende internationale recht noemt als de elementen van de vrij
heid van de zee: de vrijheid van scheepvaart, vrijheid van visserij, 
vrijheid om onderzeese kabels en pijpleidingen te leggen, en de vrij
heid om over de volle zee te vliegen. Het voegt daaraan toe dat deze 
vrijheden, alsmede anderedoorde algemene beginselen van het vol
kenrecht erkende vrijheden, door alle staten dienen te worden uit
geoefend met behoorlijke inachtneming van de belangen die andere 
staten bij de uitoefening van de vrijheid van de volle zee hebben. Men 
zou zich kunnen afvragen of niet iedere installatie op de volle zee 
een inbreuk vormt op de belangen van andere Staten, omdat zij 
eventueel een belemmering zouden kunnen vormen voor scheep-
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vaart, visserij, het leggen van kabels en pijpleidingen of de lucht
vaart boven zee, welke toch de voornaamste vrijheden der zee vor
men. Het gebruik van bepaalde installaties wordt echter door het 
volkenrecht geoorloofd geacht. Met name geldt dit voor installaties 
op zee ten behoeve van de navigatie: zoals vuurtorens, lichtbakens 
en tegenwoordig wellicht radarstations. Op de Geneefse zeerecht
conferentie werd het plaatsen van installaties op het Continentaal 
Plateau voor het opsporen en het winnen van bodemschatten speciaal 
bij Verdrag geregeld, terwijl tijdens de conferentie ook het gebruik 
van installaties voor wetenschappelijke en militaire doeleinden ter 
sprake kwam, en dit niet ongeoorloofd werd geacht. Maar het ge
bruikvan een installatie opde zeebodem, in de volle zee, om er een 
televisiezender op te plaatsen lijkt mij nu niet bepaald een "door de 
algemene beginselen van het volkenrecht erkende vrijheid". Boven
dien is tegenover de hinder welke het door zijn ligging veroorzaakt 
aan scheepvaart en visserij, en door de uitzendingen aan de navi
gatie van schepen en luchtvaartuigen, het belang dat het t. v. -"eiland" 
dient niet zodanig evenredig, dat de belangen die andere staten heb
ben bij de uitoefening van de vrijheid van de volle zee niet zouden 
worden geschonden. Het plaatsen, inrichten en onderhouden van een 
t. v. -"eiland" zou daarom juist een inbreuk vormen op de vrijheid 
van de volle zee; een volkenrechtelijke ongeoorloofde handeling. Als 
regel is het voorkomen en eventueel bestraffen van handelingen in 
strijd met het volkenrecht de plicht en de bevoegdheid van de terri
toriale staat, indien zulk een handelwijze plaatsvindt binnen zijn 
territoor, en van de vlaggestaat, indien dit geschiedt aan boord van 
een schip op de volle zee. Beide ontbreken echter bij het t. v. -"ei
land". Hetis daarom dat een Staat wiens belangen door de oprichting 
van - en de uitzendingen vanaf - het t. v. -"eiland" benadeeld worden, 
zelfstandig kan optreden ter handhaving van de regels van volken
recht en ter bescherming van eigen nationale belangen. De rechten 
en belangen van andere staten worden door dit optreden immers niet 
geschonden, integendeel; en geen enkele staat is bevoegd zich tegen 
dit optreden te verzetten. Volkenrechtelijk staat dus de Nederlandse 
regering niets in de weg om op te treden tegen het televisie-"eiland". 

M. J. van Emde Boas 
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De leider van de vrije wereld stierf door moordenaarshand. De 
dood van president Kennedy heeft in de pers aanleiding gegeven tot het 
afdrukken van lijstjes, welke andere presidenten van Amerika even
eens vermoord werden! En men herinnert er dan tegelijk aan, dat ' 
ookde president van Frankrijk meer dan eens doelwit van politieke 
misdadigers was. 

De politieke moord is een verschijnsel van alle tijden. Van alle 
tijden en van alle volkeren. Maar er zijn uitzonderingen. In ons land 
bijvoorbeeld schakelt men politiek onwelgevallige personen niet met 
dolk of karabijn uit. Zo zijn er meer landen: Groot-Brittannië, De
nemarken, de Skandinavische landen, Zwitserland. Misschien nog 
een paar landen meer, maar dan is het lijstje wel af. In alle andere 
landen zijn staatsgrepen en politieke moorden op presidenten of cau
dillo's min of meer regel. Er zijn in Zuid-Amerika, de Arabische 
landen, Azië meer regeerders buiten de grondwet om aan de macht 
gekomen dan volgens de eerlijke regels van het spel. 

Waarin schuilt dit verschil? Waarom vuurt men wel op een ko
ning van Irak of een president van Amerika, en niet op een koning 
der Nederlanden of een president van Zwitserland? Waarom trekt 
de één wel kogels aan, en de andere niet? Het kan toch niet liggen 
in de aard van de onderscheidene volkeren? Moord wordt overal als 
een misdaad gebrandmerkt. Trouwens, een moord wordt niet door 
een volk, maar door een enkeling uitgevoerd. En kwaadaardige en
kelingen komt men overal in de wereld tegen. 

Het punt waar alles om draait, is de betekenis die de moordenaar hecht aan zijn 

slachtoffer. Het geeft geen bez1rediging, de eigen onlustgevoelens ten opzichte van de sa

menleving te ontladen op een persoon met geringe invloed. De moord op iemand, die slechts 
een kleine rol Ver/wit, brengt in het grote geheel maar weinig of geen verandering. Maar 
wordt iemand getroffen, in wiens hand veel draden samenkwamen, dan laten de gevolgen 
zich alom gel 'oe/en. Machtige mensen trekken de aandacht op zich, niet alleen van de 
evenwichtige burgers. maar ook flan de onevenwichtigen. De verongelijkte. die zich op 

het letlen u'reken wil. kiest graag een machtige als kogelvanger, omdat hij dan eens 
lonen kan, dat hij ook invloed heeft. 

Regeringssystemen, die al of niet langs wettige weg, veel macht 
in één mens laten samenkomen, houden kennelijk geen rekening met 
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het bestaan van velen, die zich wanhopig verongelijkt voelen. De 
doelmatigheid van zulke regeringssystemen is mede om deze reden 
betwistbaar. De denkers over staatrecht peinzen wel over "schei
ding van machten" of "organische opbouw", maar zij verliezen de 
persoonlijkheid van de burgers uit het oog. Ook de machteloze, woe
dende, naar erkenning dorstende enkeling, al of niet van zijn zin
nen beroofd, is een element, waarmede men moet rekenen. In zijn 
diepzinnige boekje "De sociale betekenis der tien geboden" schrijft 
professor Gonggrijp onder meer: "Het is nog niet gelukt, een sta
biele cultuur te funderen op de eis van eerbied voor een FUhrer of 
dictator, voor een mens". 

Men zou, deze gedachte vasthoudende, tevens kunnen zeggen, dat 
geen evenwichtig staatsbestel gegrond kan zijn op de eis van eer
bied voor een FUhrer of dictator, voor één mens. Niettemin zijn de 
meeste staten georganiseerd op zo'n wijze,dat een bepaalde persoon 
een bijna bovennatuurlijke plaats gaat innemen. Hij wordt gediend, 
voor hem wordt gebogen, maar hem ook treffen de kogels. 
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Politieke middenstanders 
door N. van Hees S. J., redacteur van De Nieuwe Linie. 

In de doorsnee VVD-er zie ik een politieke 
middenstander. Ik bedoel daarmee geen 
diskwalificatie. Ook het gemiddelde lid van 
de PvdA of KVP zou ik zo willen typeren. 
Toen de drie grote partijen zich bij de wer
ving gingen richten tot alle lagen van het 
volk en deze gerichtheid te kennen gaven 
met de aanduiding (Volkspartij - Door
braakpartij) moesten ze bij het opstellen 
van hun beginselen en programma's reke
ning gaan houden met de gemiddelde op
vattingen en wensen van een zo breed mo
gelijk publiek. De nazaten van socialisten, 
liberalen en wat ik met een verzamelnaam 
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christendemocraten wil noemen, gingen zich geleidelijk aan instellen 
op de inrichting van de complete samenleving. Ze gingen over hun 
schuttinkjes heen kijken. Het noodzakelijk gevolg was, dat links en 
rechts een verschuiving te zien gaven naar het midden en dat de 
christelijke centrum-formaties zich naar links en rechts wat meer 
gingen nuanceren. Dit proces was ongeveer voltooid , toen de partijen 
in de eerste maanden van 1963 de verkiezingscampagnes begonnen. 
Een zorgvuldige bestudering wees uit, dat de programma's sub
stantieel grotendeels met elkaar overeenstemden. De vijf grote dien
den dezelfde hoofdschotel op. Alleen de specerijen lieten nog iets 
proeven van een in het verleden wortelend verschillend berei
dingsprocédé. 

Zo gezien zat een vijf-partijen-kabinet er dik in. Dit hebben de 
heren Romme (bij het samenstellen van zijn bouwstenen) en De Kort 
(bij zijn formatiepoging) heel goed gezien. Het is de VVD geweest, 
dievoordeze werkelijkheid de ogen sloot. Toxopeus heeft geweigerd 
mee te werken aan de vorming van een kabinet, waarin vertegen
woordigers van de PvdA zitting zouden hebben. Steunde deze aver
sie op liberale beginselen? Een buitenstaander als ik moet hierop 
een negatief antwoord geven. Hij voelt in die weigering - denk hier
bij aan de houding van de CHU - de vrees van de middelgrote partijen 
in een vijf-partij en-kabinet onvoldoende invloed te hebben. De VVD 
zou bij zulk een samengaan van vijf ten hoogste 1 of 2 portefeuilles 
gekregen hebben, en daarmee zou de liberale invloed tot een mini
mum beperkt zijn gebleven. 
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Hieruit volgt, dat de doorsnee VVD-er in zichzelf op dit moment 
nog niet de politieke middenstander ziet, die ik hierboven tekende. 

Wat is dan het eigen gezicht van de VVD? Voor mij is die vraag 
heel moeilijk te beantwoorden. Toen ik in de verkiezingstijd de ver
gaderingen van de verschillende partijen trouw bezocht, heb ik me 
telkens afgevraagd, hoe ik de sfeer van die bijeenkomsten zou kun
nen beschrijven. De AR, die in het Utrechtse Tivoli bijeenkwam, 
toonde het sterkste de uitmonstering van een confessionele partij 
oude stijl. De bijeenkomst droeg een sterk godsdienstig karakter 
en mr. Roosjen typeerde de lijsttrekkers van zijn partij met Oud 
Testamentische profetennamen. Bij het naslaan van de heilige boe
ken bleek me overigens, dat de ondeugende grij saard profeten had uit
gezocht met klein menselijke karaktertrekken, in overeenstemming 
met die der AR-voormannen. DeAnti's, die zich in Tivoli verzamel
den, vertegenwoordigden grotendeels de grote laag der minder draag
krachtigen. Het was derhalve niet vreemd, voorzitter Berghuis te 
horen getuigen dat de AR zich zeer verwant voelt aan de PvdA. 

Heel anders ging het toe bij de CHU. Daaronder treft men vele 
lieden met een eigen mening. Zij willen geen partij zijn, maar een 
Unie, waarin mensen met geheel verschillende opvattingen zich thuis 
voelen. In een bijeenkomst van de CHU botsen de meningen fel. Dat 
hoort erbij. Het onverwachte gevolg is, dat de CHU-ers onderling 
een sterke, vriendschappelijke band onderhouden. Het is echt een 
familiepartij . Tilanus treedt uiteraard in de voetstappen van Tilanus . 

Welk een sfeer hing er nu in het Kurhaus, waar de aanhangers 
van de VVD bijeenkwamen? De keuze van de zaal in Scheveningen 
is reeds bepalend voor de VVD. In tegenstelling tot de bijeenkomst 
van de AR trof ik alle kenmerken aan van een verzameling beter ge
situeerden. Evenals in de kamerfractie, was ook in deze bredere 
uitstalling van partijgenoten een veel groter aantal vrouwen aanwe
zig. Naar mijn smaak ontbrak de onderlinge band, die ik bij de CHU 
had aangetroffen. Ik kreeg nog minder de indruk dat hier van een 
hecht blok sprake was, zoals ik dat bij de AR had gezien. Er was 
geen heilig vuur, dat de harten verwarmde. Op 6 april schreef ik 
in De Linie over de bijeenkomst van de VVD-ers in het Kurhaus: 

"Zij vormen de belangrijkste liberale groepering in ons land en 
wij waren benieuwd in welke stemming we de volgelingen van 
professor Oud zouden aantreffen na alle moeilijkheden, die zij 
het afgelopen jaar in onderlinge onenigheden hebben doorgemaakt. 

Om een scherp beeld te krijgen van hun politiek karakter moet 
men de VVD-ers langs twee kanten bekijken. Wanneer ze in de 
grote Kurzaal bijeenzijn, luisterend naar een redevoering van 
hun stichter, dan wekken ze de indruk een soort gezelligheids
vereniging te zijn. Ze voelen er voor jaarlijks in de deftige zaal 
van Scheveningen samen te komen. Ze zien elkaar weer eens. 
Ze drinken wat en ze zijn aanwezig bij een toespraak, waarna 
men een rustige dansavond zou verwachten. Het is een gladde 
vijver en op de gazons er omheen gezellig converserende gasten. 
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Een dag later, debatterend over hun urgentieprogram en verkie -
zingsmanifest gaan ze elkaar en hun geëerde voorzitter te lijf 
met werkelijk liberale vrijmoedigheid. Zo roept men de waar
dige Oud, die notabene voor het laatst de grote jaarvergadering 
voorzit, vanuit de zaal in hete drift naar het hoofd: "U moet niet 
met zulk soort demagogische opmerkingen komen". Oud, die er 
al zo'n kleine 20 uur actief vergaderen op heeft zitten, begint op 
de bekende manier fluitgeluiden uit te stoten en striemt veront
waardigd: "Het lijkt op niets dat U mij daarvan beschuldigt". Een 
passage handelend over het zelfbeschikkingsrecht der Papoea's 
en Zuidmolukkers brengt de deftige liberalen bijna tot een vuist
gevecht. Als de vooruitstrevende generatie - rood aangelopen -
na hoofdelijke stemming een stUk verouderde politiek uit het ma
nifest weet weggesneden, verwijten zij Oud nog wel zijn star vast
houden, maar even later drukken ze de voorzitter eerlijk de hand, 
welke Oud, nog vitaal genoeg om zich als een jonge man op te 
winden, gentleman als hij is, niet afwijst. De jongeren trekken 
zich voldaan terug. Zij hebben na vijftien jaar de strijd voor een 
progressief, dynamisch beleid gewonnen, zo menen zij. 

In de VVD heerst - zoals in elke andere partij - de spanning 
tussen de vechters voor het ij zeren recht en de meer sociaal be
wogenen, de meer elastische geesten die de tekenen des tijds 
verstaan. En dan is het een gezond verschijnsel, dat de heren 
van de VVD elkaar met ruige woorden te lijf gaan. De vrees voor 
het open meningsverschil maakt het klimaat in andere partijen 
soms wat muf. Leven we niet in een open, eerlijke tijd? 

Meer dan in andere partijen laat de VVD zien, wat er in poli
tiek Nederland gaande is. Vroeger leefde de politiek bij de gratie 
van de partijtegenstellingen. Dit deel van het politieke bedrijf is 
in ons land langzaam maar zeker aan het afsterven. Het is niet 
de eerste keer dat we dit hier signaleren. De hedendaagse poli
tieke polariteit speelt zich veel meer af in de boezem der partij
en zelf. Binnen de partijen wordt naarstig gezocht naar nieuwe 
vormen om particulier initiatief en overheidsregeling - om maar 
één voorbeeld te noemen - met elkaar in balans te brengen. Bij 
alle overleg binnen allerlei adviescolleges lopen de lijnen ten 
onzent een beetje door elkaar heen. De politieke spanning, die 
daardoor ontstaat, loopt als een vurige draad door alle partijen. 
In de twee grootste partijen wordt door een sterke discipline de 
tegenstelling tot nu toe sterk in de hand gehouden. Bij de drie 
andere partijen en met name in de VVD treedt deze spanning dui
delijk aan de dag. Dat brengt moeilijkheden mee voor de leiders. 
Er springen splinters van de grote groep af. Eerlijk moeten we 
echter bekennen, dat de strijd die daardoor ontstaat tevens een 
een teken is, dat een partij leMt". 

Met deze korte karakterschets ben ik het bij het begin van het nieu
we jaar nog steeds eens. 
In de loop der jaren hebben de liberalen - ik herhaal - zich ont-
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wikkeldtot politieke middenstanders. Alleen een blinde in het poli
tiek Jeruzalem zou echter met deze simpele aanduiding genoegen 
nemen. Er zijn in samenwerkend Nederland nog tal van tegenstel
lingen. Wij drijven die niet meer op de spits, maar ze bepalen nog 
steeds de verschillende nuances van ons politiek patroon. Zo gaf de 
behandeling van de Mammoetwet nog menig staaltje van de oude 
schoolstrijd te zien. 

Nog steeds staat de liberaal op de bres voor vrijheid, vrije bouw, 
particulierinitiatiefenkeert zich tegen te sterke overheidsbemoei
ing. 

De man die in staat is het eigen risico te dragen zal zich tot de 
VVD voelen aangetrokken. Zodra hij de bescherming van de sociale 
voorzieningen individueel niet meer behoeft, zullen zijn liberale 
neigingen, die in elke Nederlander sluimeren, gewekt worden. Dan 
gaat hij weer geloven in de kracht van het vrije initiatief. 

De groep, die vanouds tot de beter gesitueerden behoort en de 
nouveaux riches zou ik materialistische liberalen willen noemen. 
Onder hen en vooral naast hen (minder gesitueerden) treft men ve
len aan die uit vrijheidsdrang, die in elke Nederlander manifest of 
latent aanwezig is, leven uit de "geest" van liberalisme. Zij bepa
len het sterk juridische accent van de VVD. Zij verdedigen te pas 
ente onpas het recht. Voor hen was professor Oud met zijn juridi
sche begaafdheden de ideale voorman. Hun ontbreekt het sociale in
stinct niet. In zijn laatste redevoeringen predikte Oud de naastenliefde 
en vroeg hij van harte aandacht voor de sociaal zwakkeren. De so
ciale benadering, die de moderne liberaal zich heeft eigen gemaakt, 
is echter nog wel verschillend van die der socialisten en christen
democraten. Er hangt - hoewel de jongeren daarvan genezen - nog 
steeds de geur om van "het gunst verlenen", "het aalmoezen schen
ken aan de armen". Het is - vooral bij de ouderen - nog niet geheel 
omgegroeid tot een plichtbesef, tot een structurele aanpak van de 
hele samenleving. 

En dan is er tenslotte de moeilijke zaak om particulier initiatief 
en overheidsbemoeiing zuiver op elkaar af te stemmen. De liberaal 
Thorbecke heeft in beginsel deze kwestie opgelost. Toen hij als pre
mier de verantwoording droeg voor het algemeen welzijn heeft hij 
bij de algemene beraadslaging over de Telegraafwet (1852) in de 
Tweede Kamer betoogd: "Daar, waar een groot geheel moet worden 
tot stand gebracht, een samenhang van werken, waaraan dadelijke 
behoefte bestaat en van particulieren niet te wachten dan na lang ver
loop van tijd, daar is het de plicht van de Regeering, te doen het
geen anders zou kunnen worden verwacht van al de particulieren, 
samenwerkende. De particulieren werken niet eensklaps samen, 
vooral niet op het tijdstip dat de behoefte zich voordoet. Zij wer
ken bij opvolging; wellicht zullen zij samenwerken over twintig, der
tig jaren. Maar zoo lang kunnen wij niet wachten. Maar zij doen dit 
niet. Het middelpunt van vereeniging van krachten en werkzaamheid 
moet dus in het algemeen belang door de Regeering worden aanvaard" . 
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Het inzicht voor dit redelijk gemiddelde heeft de VVD-er anno 
1964 ongetwijfeld bereikt. Zelfs als hij minister wordt, behoeft hij 
geen water in de liberale wijn te doen om deze honderd jaar oude 
woorden van Thorbecke van harte te onderschrijven. Maar dan zal 
hij zich - evenals de schrijver van deze woorden - met grote ernst 
moeten afvragen in hoeverre het bestaande Nederlandse partijpa
troon nog zin heeft. Dikwijls hoort men bij de sprekers over deze 
kwestie de duidelijke suggestie, dat de confessionele partijen ont
bonden moeten worden. 

In maart 1963 schreef ik: "Confessionele partijen zijn uit de tijd. 
Partijen gebaseerd op de tegenstelling progressief -conservatief heb
ben evenmin een toekomst". De gescheiden opvattingen zijn na de 
oorlog heel sterk naar elkaar toe gegroeid. Het zich moeizaam in
tegrerend Europa vraagt heel wat meer aandacht dan de vaderlandse 
problematiek, die voortkomt uit traditioneel in stand gehouden te
genstellingen, die op de keper beschouwd zo weinig inhoud meer heb
ben. Confessioneel en niet-confessioneel, is evenmin nog een poli
tiek alternatief als liberaal-socialistisch. Het blijft echter een ver
dienste van de VVD dat ze met de andere partijen samen met succes 
geijverd heeft voor een welvarend sociaal verantwoord maatschap
pelijk bestel. Dit werd mede bereikt omdat de oude politieke scho
len zich bevrijd hebben van een verstard verleden. 



Nadat de discussies in de Eerste en Tweede Kamer over de vraag 
of in Nederland een katholiek de troon kan bestijgen, waren gehou
den, heeft de bekende geschiedkundige Professor Geyl er in de Nieu
we Rotterdamse Courant zijn verbazing over uitgesproken dat niet 
is gedacht aan een heel eenvoudig argument, dat alle twijfel weg
neemt. Laten wij toch naar de Verenigde Staten kijken, zo betoogde 
hij. In dat ID hoofdzaak protestantse land is een katholiek president 
geworden. Dat ging best, dus waarom niet hier? 

Nu willen wij hier niet discussiëren over de vraag of een katho
liek al dan niet op de Nederlandse troon zou kunnen zitten. Ook voor 
ons staat uiteraard vast' dat dit mogelijk zou zijn. Wij zouden er 
echter op willen wijzen dat Professor Geyl de fout maakt bij het trek
ken van een vergelijking te simplificeren. In ons kleine land liggen 
de zaken ten aanzien van het katholieke en het staatkundige vlak na
melijk heel anders dan bijvoorbeeld in de Verenigde Staten, doordat 
bij ons voor katholieken een aparte politieke organisatie bestaat, 
naast trouwens de vele andere katholieke organisaties op maatschap
pelijk terrein. In de Verenigde Staten, gelijk in de meeste andere 
landen, is het katholieke meer een kwestie van geloof dan van politiek. 
Katholieke staatkunde is iets wat daar niet wordt bedreven. Katho
lieken zijn lid van. of stemmen op, de Democratische Partij, of op 
de Republikeinse Partij, of op een andere partij, maar niet op een 
katholieke partij, omdat die elders - behoudens uitzonderingen - niet 
bestaat. 

In ons land geldt sinds jaren de leus: een katholiek stemt katholiek, 
dat wil zeggen op de KVP. Wij herinneren ons ook meermalen te 
hebben gelezen dat een katholiek die in het openbare leven een functie 
bekleedt ofwil bekleden lid van de KVP behoort te zijn. Daarom gaat 
een vergelijking tussen het presidentschap van de Verenigde Staten 
en het koningschap in Nederland niet op. De president in de Verenig
de Staten is welbewust een partijfunctionaris. De kleur van de groot
ste partij is de kleur van de president. Staatkundig is het niet door
slaggevend welk geloof hij heeft. In ons land is het staatshoofd, de 
Koning, zeer beslist geen exponent van een partij. In ons land staat 
de Koning boven de partijen. In Amerika is de president tevens de 
eerste minister, die verantwoording moet afleggen aan de volksver
tegenwoordiging. In ons land is het staatshoofd onschendbaar, de mi
nisters zijn verantwoordelijk. Daarom is het niet alleen een kwestie 
van traditie dat het staatshoofd in ons land geheel buiten de politiek 
staat, het is een kwestie van constitutioneel recht. 
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De moeilijkheid is echter, dat de KVP zich beschouwt als dè po
litieke spreekbuis van alle katholieken in Nederland. Een katholiek 
als staatshoofd zou dan wel geen lid van de KVP zijn, maar toch in 
ieder geval wel sympathiserend tegenover die partij staan. Men moet 
dan ook vrezen dat de partijpolitiek heel dicht bij de troon zou ko
men, en andere partijen zouden daarin een gegronde reden kunnen 
zien om met enig wantrouwen de daden van het staatshoofd gade te 
slaan. 

Wel is dunkt ons duidelijk waar hier de schoen wringt. Leidende 
KVP-ers geven zich de laatste tijd veel moeite aan te tonen dat de 
Rooms-Katholieke kerk en de Katholieke Volkspartij twee van elkaar 
onafhankelijke eenheden zijn. We denken aan het interview van de 
nieuwe fractievoorzitter van de KVP in de Tweede Kamer, de heer 
Schmelzer, waarin deze zei: "ten onrechte worden de rooms katho
lieke kerk en de KVP nog veel vereenzelvigd". Enkele weken later 
zei mejuffrouw Klompé, oud minister van Maatschappelijk Werk, 
iets dergelijks: "KVP en Kerk staan los van elkaar". Juridisch mo
gen beiden gelijk hebben, maar in feite geldt nog steeds de opvatting 
in en buiten de KVP. dat de KVP de politieke organisatie is van hen 
die in de Rooms-Katholieke Kerk hun geloof belijden. 

De Rooms-Katholieke Kerk zelf late eens duidelijk en metterdaad 
blijken, dat een katholiek even goed een andere politieke partij kan 
aanhangen. Pas wanneer katholieken zonder schroom en reserve en 
in grote getale zich wenden tot andere partijen zou het voorbeeld 
van Kennedy in ons land tenminste geciteerd kunnen worden, al 
blijft het een hachelijke zaak een voor vier jaar gekozen president 
in dit opzicht te vergelijken met een staatshoofd • rechthebbende voor 
zijn gehele leven, krachtens erfopvolging. 

H. Vrind 
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Een simpele knot wol 
"That's damned white of you, sir". Zwaar striemt het verwijt uit 

de mond van de negeracteur één van de blanke toeschouwers in het 
publiek. 

Het gebeurde onlangs in het kleine, sjofele St. Markstheater ter
zijde van Broadway. Daar loopt nu al sinds maanden met groot succes 
het toneelstuk "The Blacks" van Jean Genet. 

Volgens het scenario wordt op een gegeven moment iemand uit 
het publiek bij het spel ~etrokken en uitgenodigd een knotje wol aan 
een van de speelsters op het toneel te overhandigen. Onze man wei
gerde dit en smeet het haar voor de voeten. Want deze speelster 
was een negerin en daaraan bewijst een zichzelf respecterende blan
ke van Manhattan geen diensten. Zo leidde een simpele knot wol bij
na tot een racistisch handgemeen. Verdomd blank, inderdaad! 

In de Verenigde Staten, althans in de zuidelijke gebiedsdelen, is 
minder nodig dan dat om explosies te veroorzaken. In de letterlijke 
zin des woords. 

Niet zonder reden toch heet een negerwijk in Birmingham (Alaba
ma) Dynamite HilI, vanwege de vele aanslagen die op de bewoners 
worden gepleegd. En wie herinnert zich niet de vier negermeisjes , 
die in een kerk aan de 16de straat aldaar het leven lieten tengevolge 
van een schandelijke terreurdaad. 

Kortgeleden nog kon men daar werklieden naarstig in de weer zien, 
om de gaten in vensters en muren te herstellen, die de bom had 
veroorzaakt. Maar niemand en niets vermag de gaten te hers tellen, 
die dat gebeuren heeft geslagen in het vertrouwen van de negerge
meenschap in de V. S. op betere tijden. 

Ook het stelsel van wetten onder de naam Civil Rights Program, 
waarvoor wijlen president Kennedy samen met zijn broer Robert 
zo geijverd heeft, is daartoe ontoereikend zolang miljoenen Ameri
kanen de emancipatie van de neger verstandelijk of gevoelsmatig niet 
kunnen aanvaarden. 

Maar de neger in de V. S. legt zich bij dergelijke blanke vooroor
delen nietlanger berustend neer. Hij acht de tijd gekomen, dat hij -
althans in beginsel - in de maatschappij dezelfde plaats kan gaan in
nemen als zijn blanke medeburger. 

Wat hij wenst, is de mogelijkheid van volledige gelijkgerechtig
heid. "Freedom now!" is de strijdkreet geworden van de Canadese 
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meren tot de Golf van Mexico. Een legioen van ettelijke miljoenen 
staat gereed om dat parool te verwezenlijken door middel van ge
weldloos verzet. 

Of hun strijd geweldloos zal blijven, hangt af van het feit of er op 
korte termijn resultaten mee zullen worden bereikt. Zo niet, dan 
breekt een gouden tijd aan voor extremisten in beide kampen. 

De strijd van de Amerikaanse negers om meer vrijheid te ver
werven, wordt gevoerd op vijf fronten: algemeen kiesrecht, betere 
scholen, openstelling van banen, vrije vestiging van woning en toe
gang tot openbare gelegenheden. 

Kiesrecht 

Het veertiende amendement, dat in 1868 aan de Amerikaanse Con
stitutie is toegevoegd, verbiedt de staten elke vorm van discrimi
natie tegen wie ook. Het vijftiende voegt eraan toe, dat aan niemand 
kiesrecht ontzegd mag worden op grond van ras of kleur. Er zullen 
weinig grondwetsartikelen in de wereld zijn, welker inhoud zo met 
voeten wordt getreden, als deze twee. 

In grote delen van het zuiden van de V. S. worden aan een neger, 
die zich als kiezer wil laten inschrijven, allerlei moeilijkheden in 
de weg gelegd, waarvan de blanke kiezer verschoond blijft. Op pa
pier mogen voor beiden de toelatingsnormen gelijk zijn, in de prak
tijk kan b. v. de vraag of de adspirant-kiezer "of good character" 
is (d. w. z. of hij geen slechte reputatie heeft) , geheel verschillend 
worden beantwoord al naar gelang de huidskleur wit of zwart is . Om 
nog maar niet te spreken van intimidatie, ontslagaanzegging en ge
weldpleging jegens die negers , die de weg naar het stemlokaal wen
sen in te slaan. 

Scholen 

Het proces van desegregatie op scholen is op papier aan de gang. 
Het werd ingeleid door een beslissing van het Hooggerechtshof in 
1954, gebaseerd op het hierboven reeds vermelde veertiende amen
dement. 

De praktische gevolgen zijn echter minder hoopgevend. 
In het zuiden - altijd weer die "Deep South" - blijft op de mees

te scholen in feite de scheiding tussen de rassen voortbestaan. 
Dat is officieel beleid van staats regeringen die zich aan de uit

spraak van een federaal Hof nauwelijks storen. 
Maar ook in het noorden en westen van de V. S. is het systeem van 

gescheiden scholen wijd verspreid. De oorzaak ligt daar vooral in de 
omstandigheid dat blanken en negers veelal in aparte wijken wonen en 
de leerlingen worden ingedeeld bij buurtscholen. 

Het onderwijs op negerscholen is stiefmoederlijk bedeeld en 
slecht. De absentie van de negerleerlingen neemt vaak ontstellende 
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afmetingen aan. "Waarom zouden wij leren?" is een opmerking, die 
men onder hen vaak hoort, "want er is toch geen redelijke baan voor 
ons" . 

Banen 

Ook hier zit het de negers niet mee. Mechanisering van de land
bouw in de zuidelijke staten deed grote aantallen ongeschoolde ne
gers met hun gezinnen naar het lokkende noorden emigreren . 
Washington D. C. bijvoorbeeld heeft een bevolking die in meerder
heid uit negers bestaat. 

Maar in dat welvarende noorden begon juist het proces van de 
automatisering een aanvang te nemen. Aan ongeschoolde negerar
beiders was minder behoefte dan ooit. En de werkloosheid onder hen 
steeg navenant. 

Alhoewel George Meany, de "big boss" van het vakverbond AFL
CIO, het hartstochtelijk ontkent, leeft in negerkringen sterk het ge
voel, dat de vakorganisaties te hunnen nadele discrimineren. Dat 
geldt zowel aanstellingèn als ontslagen. Ook bij promoties achten 
de negers zich achtergesteld. 

Niet over het hoofd te zien is evenwel hun gebrekkige schoolop
leiding en dientengevolge geringere capaciteiten die daarbij een fac
tor van betekenis vormen. Een afschuwelijke vicieuze cirkel, die 
alleen maar kan worden doorbroken door te beginnen bij het onder
wijs en dat te verbeteren. 

Woningen 

Hetfeitdatde scheiding tussen blank en zwart in de V.S . niet al
leen een kwestie van ras is maar in vele gevallen ook van verschil 
in welstand, komt vooral tot uiting in de woonsituatie. In grote de
len van het land zijn de negers ondergebracht in aparte woonwijken 
en die zien er veelal zeer bouwvallig uit. In de New Yorkse neger
wijk Harlem heeft dit in het laatst van 1963 geleid tot een huurders
staking: men weigerde op grote schaal de huur te betalen totdat de 
meest noodzakelijke verbeteringen zullen zijn aangebracht. 

Het laat zich niet aanzien, dat in het systeem van gescheiden woon
wijken eerlang verandering zal komen. Waar negers zich vestigen, 
verdwijnen de blanken. Huur- en koopprijzen van huizen dalen. Dus 
verzetten eigenaars en makelaars zich met hand en tand tegen zo
danige ontwikkeling. 

Openbare gelegenheden 

Op een middag brachten wij enige uren door in het Guggenheim
museum in het hartje van New York. Behalve de suppoosten zagen 
wij er geen enkele neger. Daarna verkwikten wij ons in de Rainbow 
Room, de bekende bar op de 63ste verdieping van een gebouw in het 
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Rockefeller Center. Geen negers. Toch zijn beide gelegenheden voor 
hen opengesteld. Maar de werkelijke integratie wil nog niet erg 
vlotten. 

Verder naar het zuiden wordt de situatie nog somberder. Daar 
wordt hun in vele gevallen de toegang tot openbare gelegenheden ont
zegd. Birmingham (Alabama) bijvoorbeeld heeft met zijn 600. 000 
inwoners maar één behoorlijk negerhotel. 

"Als heel Afrika allang bevrijd zal zijn" zo zei ons een gekleur
de inwoner van die stad "dan zullen wij hier nog tien straten moeten 
lopen, voor wij een plaats vinden, waar wij een kopje koffie kunnen 
bestellen" . 

Met het oog op de plaatsruimte hebben wij bovenstaand overzicht 
uiterst summier moeten houden. Daarin zit een gevaar: dat de le
zer totde conclusie komt, dat het negerprobleem in de V. S. verstard 
is tot een onbewegelijke status quo. Daarvan toch is geen sprake. 

Niet alleen zijn talrijke negerorganisaties dagelijks in de weer, 
daarin verbetering te brengen, ook bij de blanke Amerikaan groeit 
het begrip. Wanneer het weekblad Time de bekende negerleider dr. 
Martin Luther King uitroept tot "man van het jaar" is dat meer dan 
een publiciteitsstunt. Het is de erkenning door blank Amerika van 
de waarde en de verdienste van de negerbeweging in haar geheel. 
Dieerkenningwintgaandewegterrein. Ook al zal misschien de man, 
die de knot wol terugsmeet, inmiddels zijn abonnement op Time heb
ben opgezegd. 

St. 



Alleen op de wereld 

Alleen op de wereld . Als er één land voor deze betiteling in aan
merking komt, dan is het wel de Republiek van Zuid-Mrika. De ge
schiedenis kent geen precedent voor het isolement, waarin Zuid
Mrika is geraakt. Het woord Apartheid is een geladen term in het 
internationale politieke jargon geworden . De Malans, de Strijdoms 
en de Verwoerds hebben ervoor gezorgd, dat de 3 1/4 miljoen blan
ken van Zuid-Afrika het permanente mikpunt van de wereldopinie 
werden. De republiek is uit vrijwel alle internationale organisaties 
gestoten . In de Verenigde Naties worden voorstellen gedaan om een 
algemene boycot tegen het land van Verwoerd in te stellen. 

Hebben de Zuidafrikaanse blanken een kans hun Apartheidspoli
tiek tot een goed einde t~ brengen? Zullen zij tegen de unaniem vij
andige wereldopinie kunnen oproeien en de emancipatie van 13 mil
joen Bantoe's, Kleurlingen en Indiërs kunnen tegenhouden? Om te 
beginnen moet worden vastgesteld, dat de Zuidafrikaanse blanken 
(Mrikaners en Engels sprekenden) in politiek opzicht het geluk niet 
aan hun zijde hebben gehad. Het nationalisme van de Afrikaners 
(58% van de blanke bevolking) kwam pas tot rijping in een tijdperk, 
dat de galg klaar hing voor de overheersing van gekleurde volke
ren door Europeanen. Waren de Mrikaners aan het begin van deze 
eeuw - in plaats van 1948 - aan de macht gekomen, dan hadden zij 
meer kansen gehad om blijvend een blanke staatsorde in Zuid-Mrika 
te vestigen. Maar anno 1964 heeft een regeringsstelsel, dat in de 
eerste plaats gebaseerd is op rassendiscriminatie, nauwelijks kans 
van slagen. 

Ook in demografisch oogpunt werkt de tijd in het nadeel van de 
Zuidafrikaanse blanken. Vormden zij enkele jaren geleden nog 21% 
van de totale bevolking, thans bedraagt dit cijfer nog 19%. Tegen 
het jaar 2000 zullen de Europeanen nog slechts 14% van de bevolking 
uitmaken, tenzij de blanke immigratie drastisch wordt opgevoerd. 

Toch is de strijd tussen de Zuidafrikaanse blanken en het Ban
toe-nationalisme nog niet beslecht. Voor het eerst heeft het zwarte 
nationalisme met een gelijkwaardige tegenstander te maken. Frank
rijk, Engeland en België zijn in Zwart-Afrika een werkelijke kracht
meting met het Mrikaanse nationalisme uit de weg gegaan door toe 
te geven, toen dat nog mogelijk was. Maar de Afrikaners - in hun zog 
de Engels sprekende blanken meesleurend - hebben de uitdaging van 
het zwarte nationalisme aangenomen. Men kan zelfs zeggen, dat de 
blanken in de meedogenloze worsteling met het Bantoe-nationalisme 
een puntenvoorsprong hebben genomen. De organisatorische positie 



van de Bantoe-nationalisten is de laatste jaren sterk verzwakt. De 
twee politieke partijen van de Bantoe's, het African National Con
gress en het Pan African Congress zijn verboden; hun leiders zit
ten gevangen of zijn verbannen. Het efficiënte optreden van de vei
ligheidspolitie heeft terroristische bewegingen als de Poqo en de 
Spear of the Nation gedecimeerd. Het zwarte nationalisme is in 
Zuid-Afrika in de verdediging gedrongen. Vier jaar geleden, ten 
tijde van het drama van Sharpeville, leek de blanke staat te wankelen. 
Een reis door de republiek heeft ons echter geleerd, dat de blanke 
regeerders hun zelfbewustzijn weer volledig hebben teruggevonden. 

N atuu;rlijk, over de uiteindelijke afloop van de blank-zwarte kracht
meting in het zuidelijkste deel van Afrika behoeft geen twijfel te be
staan: de overweldigende Bantoe-meerderheid moet op den duur aan 
het langste eind trekken. Maar hoe lang kan de uiteindelijke beslis
sing nog op zich laten wachten? Men moet niet vergeten, dat de Eu
ropeanen over een voortreffelijk geoefend leger en een relatief ster
ke luchtmacht beschikken. De politiemacht van 30.000 man bestaat 
voorde helft uit blanken en is zeer efficiënt. Voorts is er op alle be
langrijke punten in de republiek een blanke reserve politiemacht 
opgebouwd. Ook behoeven de Bantoe's zich geen illusies te maken, 
dat de traditionele verdeeldheid onder de blanken nog een factor van 
betekenis is. In het aangezicht van de dreigende zwarte stormvloed 
hebben Afrikaners en Engelse Zuid-Afrikanen de gelederen geslo
ten. Was premier Verwoerd tot voor enkele jaren voornamelijk de 
kampioen van het Afrikaner-nationalisme, thans is hij uitgegroeid 
tot het symbool van de blanke wil tot zelfbehoud. 

In gesprekken met Bantoe's stuitten wij veelvuldig op een duide
lijk gebrek aan zelfvertrouwen. Sommigen vertoonden zelfs ver
schijnselen van moedeloosheid. Slechts weinigen geloofden in de mo
gelijkheid van een zwarte revolte in de eerstkomende jaren. Al de 
hoop van de Bantoe-nationalisten is gesteld op een aanval van buiten
af op de Republiek. Maar ook tegenstanders van de regering-Ver
woerd zijn de mening toegedaan, dat een aanval van Afrikaanse landen 
op Zuid-Afrika de eerste vijf à tien jaar zeer onwaarschijnlijk is. 
Deze toekomstverwachting - welke ons zeer redelijk toelijkt - is 
vooral gebaseerd op de militaire zwakte van de Afrikaanse staten. 
Over de ontwikkeling in Zuid-Rhodesia en Portugees-Afrika, buffer
zones tussen het blanke en het zwarte nationalisme, maakt de rege
ring in Pretoria zich weinig illusies; men neemt aan, dat deze blanke 
bastions tegen 1970 zullen zijn gevallen. 

In de Verenigde Staten wordt hoopvol gesproken over het effect, 
dat bepaalde tegen Zuid-Afrika gerichte boycotmaatregelen zouden 
kunnen ressorteren. Maar wij kregen niet de indruk, dat de boycot 
van wapens en bepaald militair materiaal de regering in Pretoria 
voor ernstige problemen heeft gesteld. Ook het gevaar van een eco
nomische boycot onder auspiciën van de VN wordt in Zuid-Afrika 
niet erg serieus genomen. De regering speculeert erop, dat de gro
te financiële belangen van Engeland en Amerika in de republiek deze 
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landen ertoe zullen bewegen om Zuid-Afrika voorlopig de hand boven 
het hoofd te houden . Men wees er ons in Pretoria voorts op, dat al 
deze dreigementen met boycotmaatregelen enigszins een paskwil 
zijn, als tegelijkertijd de voornaamste Westerse landen grotere be
dragen dan ooit tevoren in de republiek investeren. Toch moet men 
bij al dit officiële optimisme één zaak niet vergeten: ofschoon de re
publiek bezig is zich tot een sterke economische macht te ontwikke
len, kan de Zuidafrikaanse staatshuishouding nog niet in alle op
zichten op eigen benen staan. Met name op het gebied van de olie
aanvoer is Zuid-Afrika nog zeer kwetsbaar. Geen wonder dat Zuid
Afrika koortsachtig werkt aan de ontwikkeling van een industrie, 
waarbij olie uit steenkool wordt geproduceerd. 

Op korte termijn beschouwd, staan de papieren van de blanke 
Zuidafrikanen er dus niet slecht voor. Maar op langere termijn lijkt 
de situatie voor hen uitzichtloos. Zuid-Afrika is het toneel van een 
botsing tussen twee nationalismen, welke elkaar onmogelijk in een 
compromis zullen kunnen vinden. Het Bantoe-nationalisme weet zich 
gesteund door de wereldopinie, maar het is slecht georganiseerd en 
het vindt een tegenstander tegenover zich die alle economische mid
delen in handen heeft. Een tegenstander ook , die liever vechtend 
tenondergaat dan zich onderwerpt aan de wet van de meerderheid. 
Misschien dat Verwoerds politiek om de Afrikaanse reservaten -
de Bantoestans - na,ar politieke ontvoogding te leiden, de blanke 
minderheid nog een tijdlang respijt zal geven. Analyseert men deze 
Bantoestan-politiek in al zijn consequenties (en laat men voor het 
moment de huidige uitvoering van het Bantoestan-beleid buiten be
schouwing), dan kan deze politiek slechts leiden tot een verdeling 
van Zuid-Afrika in een blank en in een zwart deel, in een Blancostan 
en in een Bantoe.stan. Maar ook partitie - het woord is door de rege
ring nog niet officieel in de mond genomen - zal de blanken slechts 
tijdelijk uitstel van executie opleveren. Want ook in het blanke deel 
van Zuid-Afrika zou de regering nog met een zwarte bevolking van 
minstens zes miljoen zielen zijn opgescheept. En geen blanke re
gering, die er prijs op stelt de betrekkingen met de buitenwereld 
te verbeteren, zal zich kunnen veroorloven om het gekleurde be
volkingsdeel blijvend politieke rechten te ontzeggen . 

Restdevraag, wat Nederland kan doen om verlichting te brengen 
in de dramatische situatie in Zuid-Afrika . Vooral bij het Afrikaner
bevolkingsdeel staat ons land in een kwade reuk. Men verwijt ons, 
dat Nederland zijn stamverwantschap met de Afrikaners verloochent, 
wanneer het officieel de Apartheid veroordeelt. Onze impopulariteit 
in Pretoria maakt een eventuele bemiddelingspoging er natuurlijk 
niet gemakkelijker op. Aan de andere kant blijken de Afrikaners 
extra gevoelig voor kritiek op hun rassenbeleid, wanneer deze uit 
Nederland komt. Natuurlijk moetde Nederlandse regering de Apart
heid scherp blijven afkeuren. Tegelijkertijd lijkt het ons echter nood
zakelijk, dat Den Haag zich beter opde hoogte stelt van de problemen, 
welke uit de unieke bevolkingsstructuur van Zuid-Afrika voortvloei-
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en. Met ongebreidelde aanvallen van Nederlandse zijde wordt de ge
leidelijk groeiende oppositie binnen het Afrikanerkamp niet gediend. 
Voorkomen moet worden, dat de regering-Verwoerd erin slaagt de 
talrijke predikanten en professoren die het officiële rassenbeleid 
op theologische of politieke gronden verwerpen, geheel te isoleren. 
Nederland kan meer doen dan alleen het Apartheidsbeleid af te keu
ren. Waarom gaat er niet eens een delegatie van Nederlandse par
lementsleden op eigen initiatief in Zuid-Afrika rondkijken? Een der
gelijk initiatief verbindt tot niets, zolang men zich althans niet door 
Pretoria laat uitnodigen. Gaat men uit van de premisse dat een 
zwarte revolutie desastreus voor alle bevolkingsgroepen van Zuid
Mrika zou zijn en dat een politieke verandering van de zijde van het' 
Afrikaner-volk moet komen, dan kan de Nederlandse regering de in 
nood verkerende blanken van Zuid-Afrika reeds een dienst bewijzen 
door zich terdege over de rassenpolitiek te documenteren. Een 
eventuele bemiddeling kan dan altijd in een later stadium worden 
overwogen. Gezien het feit dat wij Nederlanders geenszins geliefd 
zijn in Zuid-Afrika, moeten wij bij voorbaat geen hoge verwachtin
gen over een welslagen van zo'n bemiddeling koesteren. 

E. Boogerman 
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Onder deze titel verscheen een artikel van mij op blz. 75 in het de
cember-nummer en van de hand van de heer Vonhoff verscheen on
der de titel "Nogmaals: De financi~le steun aan de student" in het fe
bruari -nummer op blz. 117, een reactie erop. Gaarne wil ik op zijn 
aanvullingen en kritische opmerkingen ingaan. Ik hoop, dat er over 
het toch wel heel belangrijke onderwerp ook nog anderen van hun 
inzichten willen doen blijken. 

Met zijn opmerking over het onjuiste van het heffen van belasting 
over een aan de ouders van een student verleend renteloos studie
voorschot ben ik het volkomen eens. Ik hoop, dat een methode ge
vonden wordt om dit euvel te doen verdwijnen. 

Bij het volgende deel van het betoog van de heer Vonhoff heb ik wel 
een aantal vraagtekens gezet. Hij heeft bezwaren tegen het selectie
systeem, waarbij ik constateerde, dat in het algemeen de begaaf
de ex-gymnasiast of oud-hbs-er daardoor de gelegenheid krijgt in 
het vak zijner keuze te studeren aan de universiteit en dat hij daar
door ook de diepere persoonlijke ontwikkeling kan bereiken, die an
ders om financiële redenen niet voor hem weggelegd zou zijn ge
weest. De heer Vonhoff heeft hier bezwaar tegen "begaafd" als cri
terium. Hij zelf zegt dat tot steun moet worden overgegaan, zolang 
de redelijke zekerheid bestaat, dat een bepaalde studie kan worden 
voltooid, met inachtneming van een behoorlijke vertragingsfactor. 
Mijns inziens komt dat op hetzelfde neer. Een verklaring van de rec
tor of directeur, dat hij zijn oud-leerling in staat acht de voorge
nomen studie te voltooien, is meestal voldoende voor de toekenning 
van het verlangde voorschot. Deze "norm" ligt voor ons dus gelijk. 
Dat de financiEHe norm voor de toekenning van studietoelagen ook 
niet erg karig gesteld is, blijkt uit de jongste publikatie van het CBS 
op dit gebied*. Het blijkt dat in het studiejaar 1961/'62 29% van het 
totaal aantal studenten een Rijksstudietoelage ontving, nl. 12.123 
bursalen op een totaal van 42.451 studenten. Sinds 1958/'59 nam het 
aantal studenten toe met 37%, het aantal bursalen met 49%! De ge
middelde toelage steeg van f 1556, - tot f 1816,-. 

Ik ben het gaarne met de heer Vonhoff eens, als hij de jonge mens 
in de tegenwoordige maatschappij een betere ontplooiingskans wil 

* Rijksstudietoelagen bij een aantal takken van voortgezet onderwijs 
1961/'62 (CBS) de Haan, Zeist 1963. 
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bieden. Graag zou ik dus ook de normen zo ruim mogelijk gesteld 
willen zien. Maar ik heb bezwaar tegen in zekere zin doen verval
len van normen voor financiële steun. Als de verstrekking van fi
nanciële steun geen verplichtingen van (beperkte) terugbetaling mee 
zou brengen, zou mijns inziens het hek van de dam zijn. Waarom 
dan ook niet voor alle studenten eenzelfde steun? Dus toch studie
loon? Dit verwerpt de heer Vonhoff toch ook~ En als hem dit te ver 
zou gaan, waarom dan geen onbeperkte steun aan iedere andere op
leiding, in welke richting ook? De genoemde statistiek leert, dat ook 
dit al op ruime schaal gebeurt. Maar toch ook alleen, als de finan
ciële nood of financiële behoefte van het gezin daartoe aanleiding 
geeft. 

Ik meen, datde jonge mens in het algemeen, in ons geval ook ze
ker de student, beseffen zal, dat het bereiken van het beoogde doel 
in zeer grote mate een verrijking van zijn leven meebrengt en een 
verbetering van zijn toekomstige positie in de wereld. Dit kan niet 
zonder erkenning van verplichtingen tegenover degenen, die hem dit 
financieel mogelijk maakten. Dat de gemeenschap door grote inves
teringen en jaarlijkse uitgaven de universiteiten (ook de scholen) in 
stand houdt en de gelegenheid tot studie schept is een groot goed. 
Dat voor de per s 00 n I ijk e uitgaven de familie niet altijd de mid
delen kan vinden, wordtgecompenseerddoorde verleende studietoe
lagen, die voor een deel schenking zijn, voor een deel moeten wor
den teruggestort. Is dit erg? Moet de student hier meer worden be
schermd, dan een beginnende winkelier, een beginnende zakenman, 
die om zijn praktijk op te bouwen toch ook financiële verplichtingen 
op zich moet nemen, onder veel minder gunstige voorwaarden bo
vendien? Ik kan 't niet zo zien. Juist "in de geest van de erkenning 
van 's mensen gelijkwaardigheid" moeten wij de bescherming van de 
student op dit gebied niet overdrijven. We moeten wèl de grote fi
nanciële hindernissen in bepaalde gevallen wegnemen, door een re
delijke financiële steun, waardoor betere kansen worden verkregen. 

dr. J. N. van den Ende 
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MEDEWERKERS IN VOGELVLUCHT 

Dr. Erich Mende werd op 28.10.1916 geboren te Gross Strehlitz, Opper Silezië. 
Hij bezocht het Humanistisch Gymnasium in zijn geboorteplaats, waar hij in 1936 
zijn eindexamen deed. In de oorlog diende hij als officier, laatstelijk regiments
commandant, bij de infanterie. Hij werd twee maal gewond. Hij studeerde rech
ten in Keulen en Bonn en promoveerde in 1948. Daarna studeerde hij politieke 
wetenschap in Keulen. 
Eind 1945 behoorde hij tot de mede-oprichters van de Freie Demokratische Par
tei, waarvan hij in 1960 voorzitter werd. 
In 1949 werd hij lid van de Bondsdag, een jaar later fractie-secretaris, in 1953 
plaatsvervangend fractie-voorzitter en in 1957 fractie-voorzitter. 
Sinds oktober 1963 is de heer Mende Vice-Premier in het kabinet-Erhard, tevens 
Minister van Zaken geheel Duitsland betreffende. 

Mr. Jan van Someren werd in 1918 te Utrecht geboren, waar hij de Christelijke 
HBS bezocht en in 1936 zijn eindexamen deed. Hij studeerde aan de Rijksuniver
siteit te utrecht. In 1942 verwierf hij de hoedanigheid van mr. in het Indisch 
Recht. In 1945 legde hij opnieuw twee maal doctoraal examen af, waardoor hij 
bovendien de hoedanigheid van mr. in het Nederlands Recht en die van drs. Ne
derlands Recht (vrije studierichting) verwierf. 
Intussenwerkte hij van 1936 tot 1945 als employé op het Shell Laboratorium te 
Amsterdam. Van 1945 tot 1947 was hij secretaris van een vertegenwoordiging 
van het Beheersinstituut. Sinds 1947 is hij werkzaam bij de Verzekeringmaat
schappij Amstleven, waar hij nu onderdirecteur is en de leiding heeft van het 
bureau collectief bedrijf. 
Sinds 1960 is hij voorzitter van de afdeling Amsterdam van de VVD. 

E. Boogerman werd in 1931 in Den Haag geboren, waar hij de vijf-jarige HBS 
afliep. 
Sinds 1953 is hij als redacteur buitenland verbonden aan het Algemeen Handels
bladinAmsterdam, welke krant hij nu als correspondent in Bonn vertegenwoor
digt. Zijn vele journalistieke reizen hebben hem o. a. naar verschillende delen 
van Mrika gevoerd. Zijn bijdrage aan dit nummer is in het bijzonder gebaseerd 
op een rondreis van zes weken, die hij onlangs door Zuid-Mrika heeft gemaakt. 

Hans Vrind werd in 1915 in Den Haag geboren. Hij bezocht de HBS in Dordrecht 
en Wageningen en deed in 1932 eindexamen. Hij behaalde de acte M. O. Staats
recht en verschillende andere onderwijsacten. 
Hij was als redacteur aan de Haagsche Courant en Het Vaderland verbonden, en 
verdeelt nu zijn tijd tussen het onderwijs en de journalistiek. 

N. van Hees, S.J. is 48 jaar oud. Hij studeerde filosofie, theologie en Neder
lands; is enige jaren leraar geweest bij het middelbaar onderwijs (gymnasium 
enHBS). Sedert 1956 vervult hij een volle dagtaak bij het weekblad De Linie, dat 
in mei 1963 werd herboren als De Nieuwe Linie. 
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Aleksandr Kaznatsjejew 

MEMOIRES VAN EEN 
SOWJET DIPLOMAAT 

In juni 1959 verliet de 27-jarige Russische diplomaat Kaznatsjejew 
ongemerkt de Sowjet ambassade te Rangoon. Hij ging naar de Ameri
kaanse ambassade waar hij asiel vroeg. 
In deze autobiografie, geschreven in nuchtere stijl, blijkt hoe 
Kaznatsjejew's geloof in het communisme verminderde en lang
zamerhand overging in teleurstelling en haat. Wij krijgen inzicht in 
de achtergronden van het communistische systeem, de werkmethoden 
en buitenlandse politiek, en in de mensen die in deze vergiftigde 
atmosfeer van achterdocht en onderlinge spionage leven. 

Gebonden f 13,90 Verkrijgbaar in de boekhandel 
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Jaarvergadering VVD 
Het is niet 'alleen belangrijk wat er in Eindhoven is gezegd over het 
beginselprogram, maar ook dat dit in het openbaar kon gebeuren. Hoe 
moeilijk het ook was om de "achtergronden van achtergronden" - de 
uitdrukking is van mr. H. van Riel - te ontdekken, het was een goed 
teken dat publiekelijk kon worden gedebatteerd over de wezenstrek
ken van het liberalisme. 

In de onderscheidene Nederlandse politieke groeperingen komt het 
helaas al te zelden voor dat er vrijelijk en zonder schroom van ge
dachten wordt gewisseld over principiële zaken als men weet "dat het 
in de krant komt" . Ook politieke beginselen behoren tot de openbare 
zaak, zo goed als de politiek zelve. Ieder politiek-volwassen mens 
weet dat in elke partij uiteenlopende opvattingen bestaan, zowel over 
de grondslagen als over de praktische toepassing ervan. Dat is hele
maal geen schande, maar nog al te veel partijfunctionarissen menen 
dat men dit niet aan de grote klok moet hangen. 

Het heeft echter geen enkele zin er geheimzinnig mee _te doen. 
De ervaring heeft geleerd dat als er binnenskamer.s veel rumoer 
over ontstaat, de buren het toch wel aan de weet komen, maar dan 
stellig de verkeerde dingen horen. En daarmee begint altijd de rod
del, met het voordeel aan de kant van de tegenstanders. Het is in 
alle opzichten verkieslijk dat iedereen kan zien en meemaken hoe 
het uit de grond komt en groeit. Als de politiek een eerlijke zaak 
is - zoals dr. K. van Dijk terecht, maar dan in een ander verband 
uitriep - zijn de beginselen het zeker en de vormgeving ervan dient 
op een natuurlijkewijze, dus in openheid en vrijheid tot stand te ko
men. 

Herziening van de herziening 

De vraag is echter of het beginseldebat in Eindhoven de opstellers 
van de zes "vraagpunten" verder op weg heeft geholpen, dan wel 
aanleiding heeft gegeven om op hun eerste schreden terug te keren. 
Indien deze bespreking was bedoeld om de meningen te peilen, dan 
is zij ten volle geslaagd. Men kan het er overigens ook wel over eens 
zijn dat vier maanden van voorbereiding geen overdreven lange perio
de van studie en bezinning vormen als het gaat om een zo moeilijke en 
ingrijpende aangelegenheid als de herziening van een beginselpro
gram. Het lijkt ons niet gewaagd te veronderstellen dat de commis-
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sie zich meer tijd zal veroorloven voor de herziening van de her
ziening! 

De balans van Eindhoven opmakend, kan men verder vaststellen 
dat er behalve de bespreking van de principiË!le beginselformulering 
nog twee andere, hoogst belangrijke onderwerpen zijn behandeld. 
In het kort samengevat betreffen deze de politieke positiekeuze in
zake de belastingverlaging en de verhoging van de uitkeringen der 
AOW, ende kwestie van de houding van de Nederlandse liberaal ten 
aanzien van de apartheidspolitiek van de Zuidafrikaanse regering 
in het algemeen, met als bijzonder punt en actuele aanleiding de 
General Laws Amendment Act, de wet die langdurig politie-arrest 
mogelijk maakt. Alles bij elkaar heeft Eindhoven een goede oogst 
opgeleverd. 

Woorden van wijsheid 

Als de grand old man heeft prof. mr. P. J. Oud ver-uit de belang
rijkste bijdrage geleverd aan de bespreking van de discussiegrond
slag voor de herziening van het beginselprogram. Zijn interventie 
was zodanig al-omvattend dat er weinig nieuwe geZichtspunten aan 
konden worden toegevoegd. Het was een verstandig besluit, zijn woor
den van wijsheid en ervaring te laten drukken en verspreiden. Zij 
verdienen inderdaad aller aandacht, reden waarom ik er hier ook -
wellicht ten overvloede, maar zeker niet in overbodigheid - ruim 
plaats voor wil vragen. 

Behalve om redenen van materiË!le aard, zoals de wijzigingen in 
de verhouding van Nederland ten opzichte van IndonesiË!, Suriname 
en de Antillen, was volgens de woordvoerder van de herzienings
commissie, dr. E. Nordlohne. de herziening noodzakelijk om een 
beter systeem aan het program te geven. Verder zweeg het over de 
grenzen van de liberale vrijheid en was de aanduiding van een op 
christelijke grondslag gewortelde samenleving als de Nederlandse 
onduidelijk. Prof. Oud bleek daarmee om te beginnen al niet bijster 
gelukkig. Hij stelde voorop dat men niet moest gaan veranderen uit 
zucht naar veranderen alleen en dat de noodzaak van wijziging veel 
eerder de volgende artikelen van het program betrof dan de eerste 
zes, welke nu bij de kop waren genomen. 

Geen overhaasting 

Met alle waardering voor de opgestelde procedure van behandeling 
door de partij-organen, waarschuwde prof. Oud toch deze herziening 
niet te overhaasten. Hij vond dat er langer tijd nodig zou ziJ" voor 
het interne beraad in de afdelingen dan tot het aanstaande najaar. 
Het is altijd een goed ding om de partij te activeren en met de neus 
opde beginselen te drukken, maar het zou toch beter zijn om de af
delingen de gelegenheid te geven om deze zaak gedurende de komende 
winter te behandelen. 
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Samenvattend gold het hier dus een dubbele waarschuwing: laten we 
ons nauwkeurig afvragen wat er moet worden veranderd en laten we 
er in ieder geval geen haast mee maken. 

Een korte opstelling van de punten van bezwaar van prof. Oud 
geeft dan het volgende beeld: 
1 Uitgangspunt dient te zijn de partij en niet de Nederlandse staat. 
2 Het afwijzen van de confessionele partijvorming moet voorop staan. 
3 Aan de fundamenten van onze samenleving: vrijheid, verantwoor-

delijkheid en sociale gerechtigheid, zou verdraagzaamheid kun
nen worden toegevoegd, maar vervanging van sociale gerechtig
heid door "verbondenheid" is een ernstige achteruitgang. 

4 Iedere verwijzing naar documenten van het christelijk geloof dient 
achterwege te blijven, daar de nadruk moet liggen op de zedekun
dige beginselen van het christendom, welke mede een stempel 
hebben gedrukt op onze samenleving en die ook worden aanvaard 
door degenen die het christendom niet aanhangen. 

5 Het verband individu-gemeenschap kan niet als voorwaarde gel
den voor het leven naar "de menselijke aard", daar het de aard 
van de mens is dat hij in een gemeenschap moet leven. 

6 Het noemen van de volkssoevereiniteit sticht verwarring. De soe
vereiniteit ligt bij de Grondwetgever en een beginselprogram dient 
achterwege te laten waar deze zijn macht aan ontleent. 

7 Het beeld in de "Acte van Verlatinghe" van de vorst als herder over 
een kudde onmondige schapen is uit de tijd. Men moet het koning
schap waarderen om wat het is: waker over de handhaving van een 
constitutioneel bestel, waarin een op het vertrouwen van de volks
vertegenwoordiging berustend kabinet het beleid bepaalt. Het Huis 
van Oranje is in dit opzicht met de tijd meegegaan en dit is de gro
te verdienste van Oranje, reden waarom in het beginselprogram 
kan worden gesteld dat het dient te worden bestendigd. Dit betreft 
dus een voorkeur, geen absoluut gestelde voorwaarde. 

8 Hetargumentdatde Eerste Kamer een waarborg zou bieden tegen 
overijlde wetgeving dateert van 1848 en is uit de tijd. De partij 
moet openstaan voor de mogelijkheid van onderzoek of een op an
dere wijze samengestelde Eerste Kamer beter zou passen in de 
ontwikkeling van de maatschappelijke verhoudingen. 

Nadere analyse 

Het is niet noodzakelijk om thans in te gaan op alle acht hierboven 
aangegeven punten, daar enkele ervan duidelijk voor zichzelf spre
ken. De belangrijkste verdienen echter wel degelijk een nadere ana
lyse, vooral omdat zij tezamen de kern van de liberale beginselen 
betreffen. En dan gaat het wel in de eerste plaats om de principi~
Ie scheiding van godsdienstige overtuiging en politieke opvattingen. 
De tongen zijn inderdaad los gekomen, volgens de wens van dr. 
Nordlohne, over de poging om een ideologische grondslag te formu
leren, maar de slotsom kan moeilijk anders zijn dan dat de in de 
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"vraagpunten" neergelegde "nadere omschrijving van.de zedekundige 
beginselen van het christendom" door geen van de deelnemers aan 
het debat kon worden aanvaard. Tenslotte maakte dr. Nordlohne het 
er ook niet beter op, toen hij aan het slot een staatkundige "vertaling" 
gaf van het eerste der tien geboden. 

Het liberale beginsel verdient algemene gelding, aldus formuleer
de prof. Oud zijn bezwaar, het moet aanvaard kunnen worden door 
mensen van de meest verschillende godsdienstige of geestelijke over
tuiging. Het is boven twijfel verheven dat het christendom zijn stem
pel he~ft gedrukt op onze samenleving; maar dit dient men te ver
staan in zedekundige zin. In die zin wordt het ook erkend door men
sen die het christendom niet aanhangen. Het persoonlijk godsbegrip 
kunnen velen in onze kring niet aanvaarden. Dit is een zaak van ie
ders persoonlijk geweten. Maar het is dan niet op zijn plaatS in een 
partij, die geen confessionele partij wil zijn, zich te beroepen op 
de tien geboden en getuigenissen uit het Nieuwe Testament. 

Individu en gemeenschap 

Een belangrijk punt van principieel sociaal beleid betrof de formu
lering van de verhouding individu-gemeenschap. Prof. Oud kwam 
er tegen op dat de discussiegrondslag het verband "van de individu 
met de gemeenschap" had gesteld "als de onmisbare voorwaarde om 
overeenkomstig de menselijke aard te kunnen leven". Het woord 
"voorwaarde" is niet op zijn plaats, omdat het een natuurlijke toe
stand is waarin de mens zich als lid van de gemeenschap bevindt. 
Daarom kan men ook niet zeggen dat de gemeenschap het instrument 
is voor de ontplooiing van de individuele menS. Zich ontplooïen is 
de taak van de mens zelf, waarbij de gemeenschap de voorwaarden 
moet scheppen voor een zo groot mogelijke ontplooiing en de eerste 
voorwaarde daartoe is de vrijheid. 

De ware vrijheid bestaat echter niet zonder verantwoordelijkheids
besef. Volgens prof. Oud dient deze gedachte centraal te worden 
gesteld: het is de plicht van de individu om geen steun elders te zoe
ken als hij in staat is zichzelf te redden. "Maar er is niet alleen 
een vrijheid voor de sterken. " Tenslotte in dit verband nog terug
grijpend op het eerste punt van de discussiegrondslag gaf prof. Oud 
als zijn oordeel te kennen dat het begrip sociale gerechtigheid in het 
beginselprogram moet blijven, daar anders cönciusies zouden kun
nen worden getrokken welke allerminst in overeenstemming zijn met 
de bedoelingen van de partij . 

Het Huis van Oranje 

Tenslotte nog de kwestie van het constitutionele koningschap, dat 
prof. Oud zeker bestendigd wilde zien zolang er Oranjes op de troon 
zitten. Hij verwees evenwel naar het anti-revolutionaire beginsel
program, dat "geen enkele staatsvorm voor de enig aanvaardbare" 
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houdt. Mocht het Huis van Oranje onverhoopt uitgestorven geraken, 
zou het wellicht de voorkeur verdienen dat de grondwettelijk daar
toe aangewezen macht uitziet naar een andere staatsvorm, voordat 
men op zoek gaat naar een koning. 

Belastingverlaging en AOW 

Heeft mr. Geertserna met het koppelen van de belastingverlaging 
aan de AOW de knuppel in het hoenderhok geworpen? Is er met wa
pens gekletterd of is het de bedoeling geweest om in Eindhoven een 
liberale "fakkeldragersdag" te houden, zoals enkele lieverdjes van 
commentatoren uit de bevriende, in ieder geval regeringsgezinde 
partijen het wilden doen voorkomen? Er lag een dreigement ver
scholen in de slotverklaring dat de liberalen geen ogenblik zullen 
aarzelen "desnoods alleen de wegte bewandelen die leidt naar recht
vaardigheid voor allen." 

Als men deze zinsnede ontdoet van haar oratorische feest jurk, 
dan staat er dat de VVD zich zal houden aan de afspraken van Was
senaar. Er staat in ieder geval niet dat de liberalen - zoals de so
cialisten tegen eind 1958 - de banden zullen verbreken als zij hun 
zin niet krijgen op het stuk van de belastingverlaging. Dit klinkt nog
al ruw, maar zo zijn stellig de achtergedachten in allerlei kring. 
Daar komt nog bij dat de zaak aanvankelijk nog erger werd voorge
steld dan zij al scheen, omdat enkele kranten mr. Geertserna woor
den in de mond hadden gelegd die niet zijn uitgesproken, namelijk 
dat het niet onwaarschijnlijk was "dat wij op een kruispunt van we
gen staan". De conclusie van uiteenlopende wegen is dan gemakkelijk 
te trekken. 

Handhaaf de prioriteiten 

Het tegenovergestelde lijkt mij meer voor de hand liggen: de eis tot 
handhaving der prioriteiten, of liever van de rangorde ervan. Dan 
krijgt men een ander en ook reEHer en zeker positiever beeld. De 
VVD aanvaardt immers de conjuncturele ongewenstheid van belas
tingverlaging op korte termijn, maar stelt daartegenover de wense
lijkheid van een fasering in de verhoging van de AOW, waarvoor 
ministerVeldkampwel reeds een datum heeft genoemd. Wat dit be
treft heeft mr. Geertsema intussen goed gezelschap gekregen. In 
het onlangs verschenen jaarverslag van De N ederlandsche Bank stelt 
dr. M. W. Holtrop dat "het voornemen ... om reeds per 1 januari 
1965 te komen tot een aanzienlijke verhoging van de algemene ou
derdoms-. weduwen- enwezenvoorzieningen, waarmede een bedrag 
van f 90.0 miljoen zou kunnen zijn gemoeid, opnieuw overwogen moet 
worden", waarbij dan als eerste van de drie belangrijkste redenen 
wordt vermeld: " ... omdat de financiering daarvan uit belastingmid
delen in strijd zou komen met andere prioriteiten van het regerings
programma" . 
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Apartheid 

Tenslotte de Zuidafrikaanseapartheid, beter gezegd de vraag of het 
zin heeft almaar van Nederland uit te blijven protesteren. Op deze 
vraag kan men met evenveel recht en redenen zowel ja als neen zeg
gen. Mijn handtekening blijft staan, zei dr . K. van Dijk, die had 
meegedaan aan de protestactie, opgezet door het socialistische 
Tweede-Kamerlid drs. J.J. Voogd. Mr. H. van Riel pleitte voor 
onthouding in zaken zoals deze, een van die afschuwelijke dingen in 
de wereld die of door buitengewone wijsheid of door de wapenen kun
nen worden opgelost. De vergadering kwam er niet uit, kon er ook 
niet uit komen. 

Ook mevrouw mr. J. M. Stoffels-Van Haaf ten was voor onthou
ding, zij het dan op andere gronden. Zij meende dat een lid van 
het parlement niet moest meedoen aan buitenparlementaire ac
ties. Wat wij hebben te zeggen, moeten wij in de Kamer doen, meen
de zij. Waarbij zij uiteraard niet doelde op de rede, die haar frac
tievoorzitter de avond tevoren had gehouden. 
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D. Maltha 

De overheid niet dienstbaar aan enige Kerk en de Kerk niet 
dienstbaar aan de Overheid, wil dat zeggen dat het Christen
dom vreemd is aan de Staat of aan hetgeen van staatswege ge
schiedt? Ik zeg neen, zo men Christendom boven geloofs
verdeeldheid erkent. De stille werking van het Christendom, 
boven verdeeldheid van geloof, is oneindig algemener en 
groter dan hetgeen men in de Kerkelijke sfeer .met ogen ziet. 
Het Christendom heeft onze wetgeving en ons bestuur, onze 
samenleving en onze zeden doortrokken; maar dat is niet het 
bijzondere Christendom ener bepaalde Kerk. Het is het ene 
licht~ waarvan de geloofsbelijdenissen bijzondere stralen 
zijn; het is het Christendom boven kerkelijke afzondering, 
gelijk het mensdom is boven de onderscheidene volken en ze 
alle omvat; gelijk de wetenschap is boven alle vormen en 
stelsels, waarin ieder naar mate van zijn inzicht de weten
schap zoekt te naderen of haar tracht uit te drukken. 

Thorbecke 



Het genadeloze oog I 
De Kamerleden, die tot de lichtingen van vóór 1963 behoren, zijn al 
enigszins door de wol geverfd, maar ik moest even slikken toen ik 
bij het betreden van 's lands vergaderzaal enige weken geleden 
plotseling oog in glazen oog kwam te staan met de kanonsloop van de 
televisiecamera, die wat griezelig stond te balanceren op het mar
meren platje in een nis naast de VVD-banken, waarop wij anders zo 
handig onze overtollige papieren kunhen deponeren. 

Hoe zoudt u het vinden, uw werk te doen - op kantoor misschien, 
of in de keuken - terwijl er voortdurend drie starend'e en zwervende 
ogen op uw werkplaats gericht waren , één wijd open. de andere twee 
klaar om die blik over te nemen, de verrekijkers van enige honderd
duizenden landgenoten hun huiskamers? 

Goed, de meesten van u worden niet betaald om in het openbaar 
uw werk te doen. Wij wel. De openbaarheid is in een democratisch 
land een onmisbare arbeidsomstandigheid van ieder lichaam, dat 
uiteindelijk beslist over belangrijke brokken wel en wee van degenen, 
die in dat lichaam vertegenwoordigd zijn. Wij hebben dan ook van 
oudsher een tribune in huis, waarop ieder lid van het publiek kan ko
men kijken, en waarop bovendien ten dienste van de thuisblijvers de 
parlementaire verslaggevers zitten. aan wier scherpe ogen en oren 
weinig ontgaat. 

Maar zij zien en horen niet alles. Met name horen en zien de ver
slaggevers en de leden van het publiek niet méér dan wij als leden 
kunnen zien en horen. Evenmin als wij, kunnen zij zich plotseling 
even over de schouder van een ander lid buigen om mee te lezen van 
het papier - misschien is het een vertrouwelijke brief, of het ver
slag van een besloten commissievergadering - dat hij toevallig net 
in handen heeft. Wij kunnen niet zien, dat de minister zo haperend 
bezig is omdat zijn aantekeningen in de war zijn geraakt. Als een 
geachte afgevaardigde aan de overkant van de zaal kriebel achter 
zijn oor heeft, en zich discreet wil krabben kan hij dat doen, zon
der plotseling in close-up aan de aandacht van zijn medeleden of de 
mensen op de tribune te worden opgedrongen als een levensgroot 
toonbeeld van zorg:. 

Dat is nu hetverschil tussen de openbaarheid via de tribune, en de 
openbaarheidviadetelevisie zoals die nu gebruikt wordt. 
Ik spatieer, omdat ik niet wil bepleiten het ding voortaan maar weer 
uit ons midden weg te houden. Het stimuleert uw belangstelling in 
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ons werk, dat uiteindelijk voor u wordt gedaan, en het moedigt ons 
aan om zo veel mogelijk kwaliteit en kleur aan de debatten te geven. 

Waar ik hier wel een lans voor zou willen .breken is de bescher
mingvan' het laatste stukje "privacy" dat men zelfs in het openbaar 
nog kan behouden, zolang de mogelijkheid ontbreekt om in de meest 
letterlijke zin in de nek te worden gezien, en dat van een afstand die 
overeenkomt met het gebruik van een vergrootglás in het dagelijks 
leven. Te weten dat men op ieder moment - ook, en vooral, wanneer 
men niet aan het woord is - aan enkele honderdduizenden vergroot
glazen onderhevig is, werkt niet stimulerend maar belemmerend. 
Zelfs de toneelspeler, die uitsluitend werkt om zich te laten bekij
ke9, eist een minimum aan fysieke afstand, want wie hem in de 
poriën kan zien, of kan waarnemen dat de proclamatie in zijn tril
lende hand een blanco vel papier is, ziet daardoor ook de spelers en 
het stuk niet meer. (Dit is een vergelijking, geen parallel. De Ka
mer is geen theater, de leden spelen geen rollen. Maar natuurlijk
heid en doelmatigheid stellen op beide plaatsen hun eisen.) 

De zaak is technisch heel gemakkelijk op te lossen: 1. door het ge
bruik van te sterk vergrotende lenzen in de Kamer te verbieden; 2. 
door de "regie" d. m. v. de camera's aan bepaalde normen te onder
werpen, bij wijze van gentlemen's agreement tussen de voorzitter en 
de televisie-regisseurs. Zo blijft er in sommige opzichten altijd nog 
meer over dan men van de tribune af kan zien, zonder dat diegenen 
onder ons, die zich rekenschap geven van wat de kijker zien kan, 
verder als voorzichtig bewegende wassen poppen met een angstval
lig schone schrijftafel de uitgezonden debatten behoeven bij te wonen. 

Th. H. Joekes 
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Het genadeloze oog ][ 

"Het genadeloze oog" noemt de heer Joekes de televisiecamera in 
de Tweede Kamer. Genadeloos lijkt mij het juis te woord, maar daar
in onderscheidt zich dit blauwe oog niet van het levende oog van de 
kiezers. Het oordeel van kiezers over Kamerleden is over het al
gemeen niet vergoelijkend , niet mild, het is meestentijds in zwart
wit geschilderd en genadeloos. Waarom is dit zo? Onder andere, om
dat de meeste kiezers slechts een flauwe voorstelling hebben van de 
gang van zaken in de Tweede Kamer. De schrijvende journalisten 
kunnen nog zo zorgvuldig te werk gaan, zij kunnen nu eenmaal niet 
op tegen een levend beeld. Dat levende beeld geeft alles weer, het 
goede, het minder goede, maar in ieder geval het menselijke. De 
kiezer ziet, dat politiek een zaak is van doodgewone mensen, men
sen zoals hijzelf. En juist daarom ben ik voorstandster van toela
ting van het genadeloze oog in de Kamer. 

Een televisi.e-uitzending als die over de zogenaamde Irenedebatten 
gaf letterlijk iedere partij een eerlijke kans. Dat is de vrije me
ningsuiting in haar ideaalste vorm. Dit zou men ook door een ra
dio-ui tzending kunnen bereiken, maar televisie is daarom zoveel be
ter, omdat hiermee de mensen zelf zichtbaar zijn in hun eigenaar
digheden. Een man of vrouw, die men heeft gezien, beoordeelt men 
als mens en niet meer als naam of begrip. Er is een contact geweest, 
dat kan een antipathie voor het leven wekken, het wekt echter meest
al begrip en belangstelling. Ook dat bleek uit de reacties op de laats
te t. v. Kamerdebatten. De "recensies" van het publiek waren over 
het algemeen goed. Datwas ongetwijfeld mede te danken aan het uit
stekende camerawerk. Wie even de zaal uitliep om de t. v. te bekij
ken, had het gevoel, dat hij nog in de vergadering was. De opnamen 
waren beter dan ooit tevoren: directer en levendiger. Dit was een 
gevolg van het werken met de door de heer Joekes met enig afgrij
zen genoemde telelenzen, die, omdat men nu eenmaal zich niet uren
lang bewust kan zijn van de aanwezigheid van camera's, gingen wer
ken als de - sinds Haanstra's "Alleman" veelbesproken - candid 
camera. Het probleem van de candid camera is een vraagstuk, waar
bij men niet te gemakkelijk over de bedreigde privacy heen mag lo
pen. In de Tweede Kamer zie ik in dit opzicht geen bezwaren. Men 
is daar eenvoudig niet privé. Het is een openbare vergadering. De 
tribunes zijn veel en veel te klein om de belangstellenden te bergen. 
Wij kennen allen de plaatjes uit de krant, waarop men rijen geihteres
seerden op het Binnenhof ziet kleumen bij belangrijke debatten. Ik 
heb het altijd heel naar gevonden, dat mensen, die de belangstelling 
en het enthousiasme opbrachten om een debat bij te wonen, buiten 
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moesten staan. Als de televisie hierin tegemoet kan komen en de be
langrijkste debatten zou uitzenden, dan wordt bovendien bij nog niet 
gelhteresseerden die belangstelling gewekt, waarvan het ontbreken 
vele politici zorgen baart. 

DeheerJoekes is dat wel met mij eens, maar hij wenst een ver
schil te zien tussen het gebruik van telelenzen en een "normale" 
lens, die ziet wat de bezoeker op de tribune ziet. Al jaren wordt er 
door persfotografen met telelenzen gewerkt in de Tweede Kamer, 
maar als een medium als de televisie die gaat gebruiken, schrikt 
men en wenst men grenzen te trekken voor het verder opdringen van 
de techniek. Die grenzen kan men technisch stellen, men kan er zelfs 
een principe van maken, maar men doodt dan wel de artistieke en 
p<,litieke mogelijkheden. Men stelle zich voor op het kleine scherm
pje van ons t. v. -toestel een overzicht van een Tweede Kamer, waar
op de hoofden ter grootte van een erwt en wellicht de sprekers ter 
grootte van knikkers verschijnen. Ik ben er vrijwel zeker van, dat 
geen kijker een dergelijke uitzending lang aanziet, hij zal dan terecht 
een radio-uitzending prefereren of helemaal niets. Deze kijker wordt 
echter geboeid, als hij de namen uit de koppen in de krant levend ziet 
worden. Dat ziet hij niet gebeuren op die erwten en knikkers, maar 
wel op een wellicht genadeloze close-up. Dan loopt inderdaad een 
enkele minister het risico, dat men hem arrogant vindt kijken, dan 
zal een kamerlid te horen krijgen, dat hij er wel eens wat minder 
slordig bij mag zitten. Dat zijn nadelen voor deze minister, voor 
dit kamerlid. Maar als dit de prijs is voor de levende politiek in de 
huiskamer, dan is dat geen , onredelijke prijs. 

Ik ben het geheel met de heer J oekes eens, dat 's lands vergader
zaal geen theater is, dat de leden geen toneel spelen. Het toneel is 
illusie, de Tweede Kamer realiteit. Wij behoeven, geloof ik, niet 
te vrezen, dat de leden toneel gaan spelen; het oog van de camera is 
zo genadeloos, dat ook dat prompt geregistreerd zou worden en het 
lid, dat er zich aan schuldig maakt, zal dit terstond te horen krijgen 
van vriend en vijand, en zeker van de pers, die op haar beurt zo'n 
uitzending recenseert. De leden behoeven zich niet anders te gedra
gendananders, zij moeten slechts gewoon doen. De enige uitzonde
ring hjkt mij de aanwezigheid van vertrouwelijke brieven. Als er 
t. v. -camera's aanwezig zijn, zullen de leden vertrouwelijke stuk
ken niet op hun schrijftafel laten liggen. Ook dat valt nog binnen de 
redelijke prijs. De aantekeningen van de minister of de tekst, die 
hij voorleest, vallen echter niet onder het hoofdje vertrouwelijk. 
Als een minister zijn aantekeningen of stukken zo door elkaar heeft 
liggen, dat zijn betoog ook voor de aanwezige leden een onzekere 
indruk maakt, dan mag men het de telelenzen niet kwalijk nemen, dat 
zij dit regi$treren. De minister zal de volgende keer wel uitkijken. 
Zo heeft het genadeloze oog van de telelens voor leden en ministers 
wellicht een nuttige en corrigerende werking. 

H. van Someren-Downer 
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"Intellectuele" kritiek 

en de VVD 
De leiders van een Nederlandse liberale partij staan aan velerlei 
kritiek bloot . Ieder die van zijn standpunt uit behoefte gevoelt hen 
met steentjes te gaan gooien heeft echter niet het recht te verwach
ten van repliek te worden gediend . Actieve politici hebben het druk 
en werken naar een bepaald doel toe. Dat is het verschil tussen hen 
en de meeste bezwaarden, zoals ik verderop in dit artikel hoop uiteen 
te zetten. Dit brengt mee, dat die politici spaarzaam met hun tijd 
omgaan, en meer in het algemeen dienen te reageren. Hun bijdrage 
zij een cocktail als afdoener, niet een aardig dinertje en tête-à-tête . 

. Naar dit laatste maken velen het overigens ook niet. 

Concretisering en definitie 

Talrijke en veelal onvruchtbare discussies in de wereld ontstaan 
doordat te weinig mensen weten waar zij het over hebben. Een van 
de interessante wetenschappelijke ontwikkelingen der laatste tien
tallen jaren heeft dit voor het eerst in objectieve vorm volkomen 
duidelijk gemaakt. Ik noem slechts de namen van de Nederlanders 
JacobIsraël de Haan, prof. Mannoury en de zojuist overleden prof. 
Beth. Wie over stoomturbines praat wordt door zijn tegenpartij be
grepen, wanneer hij een aantal in die branche voor iedereen duide
lijke speCificaties als inleiding geeft. Maar wie het hoger onderwijs 
in de Verenigde Staten en in Nederland zinvol wil vergelijken is ge
dwongen een langdurige uiteenzetting aan zijn verhaal vooraf te doen 
gaan over geschiedenis, opzet, feitelijke verhoudingen en praktische 
zomede ideële doelstellingen, en dat in beide landen. 

Mijn beschouwingen over een politieke partij en "tntellectuelen" 
eisen daarom concretisering en definitie. 

Wat de VVD is kan men op zichzelf bekend achten. In ieder geval 
een politieke partij. Dit laatste feit heeft een aantal consequenties. 
Een politieke partij immers treedt op in een bepaalde situatie als 
onderdeel van een gegeven, in de tijd ontstaan en zich langzaam ont
wikkelend systeem van regeren, onder dikwijls wat sneller veran
derende maatschappelijke omstandigheden. 

In de Nederlandse verhoudingen van 1964, waar het hier om gaat, 
wil een politieke partij invloed uitoefenen. Dat is haar gegeven taak 
en daartoe is zij georganiseerd. Overigens is dat slechts één kant 
van de zaak. Te behandelen blijft de kwestie van wat men gemaks
halve noemt het ideële, de richting waarin men werkt. 
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Invloed uitoefenen vraagt macht. Die macht komt tot gelding deels 
door de kwaliteit van de mensen, die een politieke partij op allerlei 
plaatsen representeren, deels in kwantitatieve vorm: de aantallen 
representanten, die in de diverse vertegenwoordigende lichamen 
zitting hebben. 

Eenpolitieke partij is dus mede afhankelijk (de aantallenkwestie) 
van de hoeveelheid kiezers die zich achter haar stelt. Vergroting 
van dat aantal is de eis voor stijgende invloed. 

De kans op het groeien van een aanhang wordt mede bepaald door 
het beeld, dat critici van een politieke partij oproepen, en deze fac
tor wordt geaccentueerd door het feit dat de politieke partij zich in 
eènstrijdpositie bevindt, waardoor haar tegenstanders kritiek, voor
al uit eigen of quasi-eigen kring afkomstig, bewust te hunnen voor
dele gebruiken. 

Onbestemde geestelijke bagage 

Als bijzonder voor de VVD nadelig aspect komen hierbij twee din
gen, te weten een aanhang met soms onbestemde, wel eens tot ne
gativisme neigende geestelijke bagage - het soort mensen dat niet 
ongaarne gelooft wat in couranten staat, als daarin kritiek op min 
of meer vooraanstaande figuren is verwerkt - en bovenal het ont
breken van een echte VVD partijpers en partijradio en televisie. 
Een VVD dagblad zou natuurlijk wel zijn bezwaren hebben, dat ont
veinsikmij geenszins. Maar het niet terstond kunnen toedienen van 
tegengif tegen ondeskundige, kwaadwillige of afbrekende beschou
wingen is per se een groot gemis, en zou op zichzelf al critici uit 
bevriende kring tot terughoudendheid kunnen nopen. 

Tot zover over de VVD als politieke partij en als een van de twee 
onderwerpen van dit artikel. 

Even halt makend: ik behandel alleen kritiek, die wereldkundig 
wordt gemaakt. Zakelijke en opbouwende kritiek, zelfs persoonlijke 
en scherpe, binnenshuis is voor iedere organisatie en zeker voor 
de VVD bijna altijd alleen maar heilzaam. Dat hebben de afgelopen 
jaren wel geleerd. 

In deze beschouwing stel ik de VVD, misschien minder beleefd 
maar welbewust, voorop. Haar welvaren is mijn voorgeschreven 
uitgangspunt sinds ik haar dien en vertegenwoordig. Wie, binnen een 
organisatie verblijvend, anders wellicht dan als gewoon lid, niet 
bij al zijn doen en laten de partij op de voorgrond stelt, handelt 
mijns inziens afkeurenswaardig. Geen mens is verplicht zich met 
politiek in georganiseerde vorm te bemoeien, en wie aan de kant wil 
gaan staan kritiseren is daarin vrij, mits niet onder het voorwend
sel als partijgenoot te handelen. 

"Intellectuelen" 

Uit al het bovenstaande volgt waarom ik "intellectuelen" tussen aan-
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halingstekens plaatste. Ik doel slechts op één categorie. Om tot een 
nadere omschrijving te komen zullen verschillende .rilethoden van 
analyse kunnen dienen. . 

Ik koos als oplossing het regelmatig lezen van de rubriek Inge
zonden Stukken in de N. R. C., het Hollands Weekblad, thans Hol
lands Maandblad, en de Driemaster, orgaan van de Jongeren Orga
nisatie Vrijheid en Democratie, die geheel los van onze partij staat. 

Dit is dus een welbewust gekozen verenging van het begrip in
tellectueel. Die verenging wordt echter gerechtvaardigd omdat het 
om de verhouding met de VVD gaat. Wij hebben als partij met een 
bepaalde bevolkingsgroep te maken, in dit geval nogal eens con
troversiële zin, en die bevolkingsgroep moest ik aanduiden. 

Natuurlijk had ik als uitgangspunt kunnen kiezen: bezitters van 
een einddiploma van een inrichting van middelbaar onderwijs, of van 
een MULO, of alle academisch gevormden, etcetera. Ik zou dan ech
ter in een veel te uitgebreide groep verdwaald zijn, van wier opvat
tingen wij te weinig weten en die als groep ook nauwelijks een bij
zondere verhouding tot de VVD heeft. 

Nu vormen schrijvende intellectuelen maar een minderheid. Een
voudige praktische waarneming in veelvuldig contact met de mede
mens leert dat op de hiervoor bedoelde groep een vermenigvuldi
gingsfactor moet worden toegepast. Hoe groot die is weet ik niet, 
en het doet er ook weinig toe, omdat de schrijvers wel voldoende 
materiaal opleveren, gecombineerd met eigen waarnemingen, om 
tot bepaalde karakterologische en sociologische typeringen te komen. 
Deels oordeel ik hierbij op grond van altijd subjectief blijvend eigen 
inzicht. Wie er anders over denkt, late dat weten. 

Mijn voorlopige, en als zodanig niet of nog niet bewijsbare indruk, 
ik constateer dit zelf uitdrukkelijk, is nu dat het volgende de groot
ste gemene deler t. a. v. de persoonlijkheidsstructuur der betrok
kenen vormt: 

Grootste Gemene Deler 

A. Geldingsdrang, die zich niet op het rechtstreeks positieve richt. 
Dit klinkt wat geheimzinnig. Wie geldingsdrang heeft handelt 

maatschappelijk gezien voor zijn medemens maar ook voor zichzelf 
het doelmatigst door zijn energie te richten op de eigen functie in 
het bestel. Wie in de politiek gaat probeert het daarin ver te bren
gen. De student tracht vlug cum laude af te studeren, de leraar pro
fessor te worden, laboratorium-chef bij een groot concern, in ie
der geval een fenomeen in het vak zijner keuze. Normale observatie 
leert daarnevens dat er in de samenleving een betrekkelijk grote 
groep aanwezig is van redelijk of zelfs uitnemend verstandelijk be
gaafden, voorzien van een zekere ijver en eerzucht, maar met dus
danige structuur-anomalieën in het karakter (ethisch kunnen dit deug
den zijn of schijnen, al naar gelang), die wezenlijk succes in het 
leven in de weg staan. Iederkent dezulken, te beginnen bij de knappe 
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maar kankerende boekhouder en eindigend bij de hoogst begaafde 
. docent die geen rector worden wil omdat hem dat te veel kopzorg kost, 
en geen dissertatie schrijft omdat er niets nieuws onder de zon is. 
Mutatis mutandis geldt hetzelfde zelfs in de studentenwereld. Men
sen van het geschetste type komen soms met de poliUek in aanra
king en worden dan lastig zonder nuttig te zij~. Zulks geeft hen vol
doening, en de meer doelgerichte stof tot nadenken. 

Kritiseren is nu eenmaal weinig inspannend, wel grappig, en ver
hoogt het zelfgevoel. Het laatste een bekend neveneffect. Dat wie aan 
het ganzenbord des levens te veel kritiek heeft over zaken, waar
voor hij zich verder niet uitslooft, later meestal in zijn functie in de 
put of de herberg steken blijft wordt dikwijls vergeten en door de 
betrokkenen als onrechtvaardig aangevoeld. Wie lust heeft bekijke 
dit facet eens binnen de VVD. 

B. Een geaccentueerde belangstelling voor het ideële en normatie-
ve, zonder te overwegen of ideaal en norm gediend worden door 

bepaalde uitlatingen in een gegeven situatie op een gegeven tijdstip. 
Bij deze groep wordt de reactie niet door verantwoordelijkheidsge
voel voor een bestaand object geleid, tenminste niet in eerste in
stantie, en ontbreekt ieder begrip voor de grote rol die tactiek en 
strategie in de politiek spelen. Dit is typisch onintelligent. 

Met klem zij bij het bovenstaande vermeld, dat ik niets generali
serends, laat staan kwetsends , t.a.v. individuen bedoel ; dat er veel 
uitzonderingen zijn; en dat geen enkele lezer zich daarom persoon
lijk iets behoeft aan te trekken van wat ik schrijf. Anders is het leed 
niet te overzien. Bovendien brengt de definitie van type en norm al 
mee, dat het hier om abstracties gaat, die alleen voor statistische 
massa's gelden, als zij gelden, en waar geen enkel levend wezen 
aan beantwoordt. 

Tussen de mentale basis der zich naar buiten openbarende pro
jecties van de auteurs die ik als verzameling onder A. en B. onder 
een grootste gemene deler trachtte te vangen bestaat een samenhing, 
die voor de geschoolde psycholoog wel verklaarbaar zijn zal. Ik be
geef mij maar niet in speculaties. 

Een paar voorbeelden 

In de VVD ontstonden een paar jaar geleden bepaalde persoonlijke 
wrijvingen. Maatschappelijk constructief gezinde mensen houden 
stijf hun mond naar buiten, en helpen bij de oplossing. 

Wetenschappelijk constructief gezinde mensen onderzoeken een 
dergelijke situatie achteraf, stellen het feitelijke verloop vast , en 
trachten te verklaren, op grond van hun kennis van de psyche van 
individu en massa, hoe zoiets verloopt, ontstaat en liefst voorko
men kan worden. Dit alles is in onze VVD gebeurd. 

Maar de onberaden "intell ectueel "weet niet beter te doen dan zijn 
voorbarig oordeel over conservatieven en progressieven uit te spre
ken, epitheta op betrokkenen te plakken, scheuringen te voorspellen, 
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gewichtig te doen zonder iets uit te voeren, etcetera, als hij maar 
iets heeft om over te schrijven. Dezulken handelen min of meer als 
oude vrijsters, die veel en graag over mislukte huwelijken praten 
om eigen emotionele leegte wat op te vullen, in plaats van de aar
dige tante voor de kinderen van haar familie en vrienden te zijn. 

Wat men Wandelganger in de Volkskrant niet kwalijk neemt - hij 
stookt uit weloverwogen principiële haat tegen het liberalisme -
neemt men onder bepaalde omstandigheden aan partijgenoten wel 
eens kwalijk, omdat men ze anders dom zou moeten gaan vinden, 
en dat ware nog ongepaster. En de verslaggever.van een liberale krant 
bijv. die de tekortkomingen van liberale kamerleden breed uitmeet, 
zou, liberaal gezien, doelgerichter handelen door de betrokken frac
tievoorzitter deelgenoot van zijn objecties te maken, onder vier ogen, 
dan de VVD te beschadigen. De VVD moge dan een gebrekkige repre
sentante van het ideële liberalisme zijn - er zijn er die dat vinden -
zij is in elk geval liberaler dan enige andere politieke partij zou 
ik zo zeggen. 

Schoppen tegen eigen scheen 

En dan tenslotte degenen, die bijvoorbeeld in de internationale po
litiek zo nadrukkelijk het anti-Westelijke standpunt ondersteunen 
door misschien reëel zwakke punten in dat Westelijke standpunt te 
onderlijnen. 

De wereld is nu eenmaal in twee kampen gespleten, en het Wes
ten vecht voor zijn bestaan. In die s'rijd kunnen, zuiver militair 
gezien, Spanje en Zuid-Afrika onmisbaar zijn voor het Westen. Is 
het dan opportuun zijn onwelwillende aandacht altijd maar weer aan 
deze landen te geven, en van liberale politici te eisen dat zij dat ook 
doen. Waarom geen pro-Tibet en pro-Lithauen-comités upgericht 
en gesteund? En waarom nooit eens verteld dat het Franco-systeem 
historisch gezien grote gevaren in zich bergt, maar tegelijlçertijd 
dat het levensbelang van het Westen eist dat het Franco-regime niet 
door een neutralistisch regime vervangen wordt? Met dat element 
moeten verantwoordelijke regeringen en hen steunende politici im
mers rekenen en wezenlijke politieke kritiek betrekt alle kanten van 
een zaak in haar beschouwingen. 

Geestelijke vrijheid 

In hetzelfde kader, maar dan op het nationale vlak, past allerlei ge
blaas over de geestelijke vrijheid binnen Nederland. Wanneer die 
geestelijke vrijheid werkelijk bedreigd wordt, heeft iedere liberaal 
als eerste in de bres te springen. Maar voordat hij bepleit, dat het 
afdraaien van een socialistisch cabaret van satirieke instelling de 
geestelijke vrijheid bedreigt moet hij zich toch eerst afvragen, als 
gewetensvol mens, of schoppen tegen allerlei structurele vormen 
van onze samenleving, diep in het gemoed van miljoenen Nederlan
ders van kind af aan verankerd, op den duur niet gevaarlijker voor 
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de geestelijke vrijheid is. In Nederland beschermt de tradttie de 
Vrijheid! 

Het gaat hier steeds weer om niet doelgericht handelen, respec
tievelijk gemis aan verantwoordelijkheidsgevoel. 

Men kan, als de schrijver van deze regelen, op zichzelf geen groot 
ontzag voor het denksysteem van dit soort "intellectuelen" hebben. 
Maar los van de mentaliteit baart het bestaan van de geschetste groep 
zorg, eenvoudig om praktische redenen. Het zijn kiezers, soms 
partijleden, en zij bel"nvloedenop de een of andere manier de beeld
vorming. 

Taak voor de partijleiding 

Voor de partijleiding ligt hier daarom een taak. Die kan worden ge
vonden in verdere uitwerking van de ideële doelstelling der partij. 
Verstandige mensen behoren degenen, die liever discussiëren dan 
werken, voedzame stof tot discussie te geven. 

Onderwerpen als: ontwikkelingsgebieden, functionering van het 
parlementaire stelsel, medezeggenschap, winstdeling, democrati
sering der opleidin..gsstelsels en maatschappelijke mobiliteit zullen 
in de komende jaren mede hierom door de partijleiding centraal ge
steld dienen te worden. Het is namelijk ongetwijfeld zo, dat wan
neer dergelijk materiaal niet wordt verstrekt, de geesten zich gaan 
richten op allerlei personalia en pikanterieën. Een vooruitziend par
tijbestuur houdt daarmee rekening, en is er in zekere zin voor ver
antwoordelijk te zorgen dat de per definitie minder verantwoorde
lijken naar hun geaardheid, fenomenologisch in het politiek verband 
zich 'als verantwoordelijken gedragen gaan. 

Over de echte intellectuelen heb ik het niet gehad. Zij verrichten 
hun eigen taak in het leven, en als zij kritiek op de VVD hebben, oe
fenen zij hun invloed uit daar waar het hoort. Zij geven van hun veel
bezette tijd om iets voor onze partij te doen. Hun levenservaring 
heeft hun immers geleerd van hoe weinig betekenis het eigen inzicht 
is, zeker ten aanzien van problemen en toestanden die men niet vol
ledig overziet. Zij grijpen naar de pen om in een persoonlijke brief 
van gerezen vraag of ontstane bezorgdheid te doen blijken. 

Daarnaast kan natuurlijk de openbare kritiek een positieve rol 
spelen. Maar die worde dan gegeven in de vorm van algemene beto
gen, op verdieping van politiek denken of verbetering van organisa
torische vormen gericht. 

En wie, om met een o ratio pro domo te eindigen, kamerleden kri
tiseren wil - dat kan heel nuttig zijn - behoort als fatsoenlijk mens 
eerst de Handelingen te hebben gelezen, en vervolgens het onder
scheidingsvermogen te bezitten niet het commentaar van de een of 
andere verslaggever dooreen te mengen met wat feitelijk in het mid
den werd gebracht. Niet ieder zal mijn hoop op dit punt in vervulling 
doen gaan, ik weet het, maar ik versaag allerminst. 

Van Riel 
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de V.V.D. te beschadigen." 
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ua:>pro.r;a 

J[MeH 'alf I 
oz uanaJ[ 
oalf uap.ro 
r.rnq.eu .rOQ 
uadeMU.r 
aw apra 
ar.r{) ;aH 
M noz pa 

\:10 ;aq ; 
'J[al uall, 
puena 
rardo;aJ[ 
~ ap .10 ning nodigt ons a.h.w. uit om 

hem veTder zo te noemen -
.chrijft in LibeTaal Reveil oveT 
"inteUectuele" kTitiek en de 
V.V.D. (die aanhalingstekens aan 
weeTszijden van "inteUectuele" 
zijn heel belangrijk) een artikel 
dat de moeite waaTd is. 

Niet dat wij ons zijn artikel be-
" hoeven aan te trekken, want hij 

baseert zijn analyse op "het re
gelmatig lezen van de rubriek In
gezonden stuk-ken in de N.R.C., 
het HoUands Weekblad, thans 
Hottand Maandblad, en de Drie
master, OT gaan van de Jongeren
organisatie Vrijheid en Democra
tie, die geheel los van onze partij 
.taat". Met het HoUand Maandblad en 
de DTiemasteT hebben wij niets 
te maken, en in de TubTiek Inge
zonden stukken in de N.R.C. ko
men mensen aan het WOOTd die 
niet noodzakeli:ikerwi:is de me
~::: ":Jan "de N .R.e. verkondigen. 

• ~~1c .~i~~'R O'P~ 

bruiken." 

* Wanneer Van Riel de motieven 
van die critici gaat analyseTen, 
dan bTengt hij die terug tot twee 
motieven, die overigens elkaar 
grotendeels dekken: geldings
dTang en "een geaccentueerde 
belangstetting VOOT het ideële en 
nOTmatieve" . 

Van geldingsdrang heeft vrijwel 

HieT spreekt een volslagen mis-
kenning van het wezen van een 
krant uit. Een kTant staat en valt 
met openbaaTheid. Het is hele
maal niet de functie van een 
kTant (of van haaT TedacteuTen) 
om te pTobeTen achteT de scheT
men invloed uit te oefenen. HaaT 
Teden van bestaan ligt VÓÓT de 
scheTmen. 

En wanneeT een kTant van me-
ning is dat bepaalde politici te 
kort schieten - of het nu libeTale 
zijn of andeTe - dan heeft zij de 
taak dit te signaleren. Houdt zij 
dit signalement achtèT de scheT
men, dan zwl er nooit veTbetering 
komen in de kwaliteit dezeT politi
ci. Of zou Van Riel dat niet veel 
kunnen schelen? 

a auaq 
l!?a-1sa 
~er.rapaj 
iOJ[.rew; 
:la;.rao,Ai 

vON 
'~ldl 
r alf Hl 
uaa~ 
lurq~1 
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iedeTeen last - zekeT potitici 
(Van Riel waaTschijnlijk niet uit
gezonderd). Als men iemands keu
ze of daden tegen zijn psychologi
sche a.chteTgrond gaat analyseTen, 
dan zou een politiek debat niet 
'IneeT 'l'Roge1i;Jc zijn.. 

'* De eeTlijkheid gebiedt te eTken-
nen dat Van Riet al1een tegen in
teUectuelen tussen aanhalingste-\w 
kens is. Niet tegen "echte intel- 1 
lecmelen". Wat is het kenmerk ! 
"aft .•• !''?~te intellectuelen"? 7; . I 
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• • Ieuwe regerIng 

klaarde voorts dat Turkije en Gril ~ '"I :;' 
kenland het vraagstuk-Cyprus onde 0 0 
elkaar moeten oplo~en. "Buitenlands! a i3 z 
inmenging zou niets uitrichten". zf ~ s. g, 
zei hij. I ~ (\) (\) 

Generaal Thimayya, voormali' s: ~ ::!. 
stafchef van het Indiase leger, .hee.~ ~. 0 ~ 
ermee ingestemd generaal Gyam, dJq 0. ~ 0. 
eveneens een Indiër is, op te volge-~ ~ ~ 0' 
als bevelhebber Van het leger van ~ (\) '"I (\) 
Ver. Naties op Cyprus. Hij verwacè. ~ Ö ~ 
het bevel eind deze maand over 1.g ~ ~ g 
nemen. CReu' ..... A.F.P 'Ii. ii a 

(lngezoncÛ [ 5. ~ = (\) ~ ~ 
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TENTOONSTEUJNG .. ZWEB' ~ ~ ~ 
) Ol .... dool' H.K.H. PI".8ef ~ ~ (\) 

za. MADVROBAM op 13 ~ ~ ? ~ 
VOOR HET PIJB" 

Particulier eigendom 
in de Sowjetunie op Ceylon . 
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Bedenkelijke ontwikkeling 

bij het onderwijs 
Per 1 september 1963 is het aantal leerlingen, dat werd toegelaten 
tot de ulo-scholen in N eder land , gedaald met 3% in vergelijking met 
1962. Het aantal leerlingen, dat bij het vhmo werd toegelaten per 
1 september 1963, steeg echter met 5%. 

Daar het hier gaat om de twee meest op de voorgrond tredende 
schooltypen van algemeen vormend onderwijs - het kind gaat als het 
metde intelligentie even kan öfnaar eep ulo öfnaar een vhmo-school -
leveren deze twee cijfers een beeld op dat te denken geeft. Men kan 
namelijk de achteruitgang bij het ulo met 3% en de vooruitgang bij 
het vhmo met 5% - men bedenke dat er meer ulo-leerlingen dan 
vhmo-Ieerlingen zijn - niet zien als een gevolg van demografische 
ontwikkelingen; dan zouden beide immers een zelfde beeld te zien heb
ben gegeven. 

Er tekent zich hier een vers.chuiving in de belangstelling af, en 
dat levert naar ons oordeel een beeld op, dat te denken geeft. Onder
wijskundig lijkt een dergelijke grote sprong normaal gesproken na
melijk niet mogelijk. Men verlieze niet uit het oog, dat de meeste 
vhmo-scholen nog steeds een niet zo gemakkelijk toelatingsexamen 
eisen, terwijl de ulo-scholen over het algemeen vrij to~gankelijk 
zijn. Daarwerktvooral het overgangsrapport van da eersté naar de 
tweede klasse selectief. Het is niet aan te nemen, dát het intelligen
tiepeil van de jongelui, die in 1963 de 12 à 13-jarige leeftijd hebben 
bereikt, over een breed front zo heeft kunnen stijgen. 

De enige reden schijnt te zijn, dat het vhmo zijn poorten gemak
kelijker en wijder opent voor hen, die om toelating vragen of de raad 
krijgen "het maar eens te proberen". Men heeft zoiets gauw in de 
gaten. Dat zou erop neerkomen, dat het vhmo probeert - het zou 
overigens verkeerd zijn te denken, dat dit over de gehele linie ge
beurt - een deel van de functie van het ulo over te nemen. 

Dit is een ontwikkeling, die voor het behoud van onze volkskracht 
niet zonder gevaar is. Immers men kan ook op ge-estelijk gebied geen 
ijzer met handen breken. Bljjft het vhmo wat het is, een schoolin
richting die de jongelui tot aan de poort van het universitaire onder
wijs brengt, dan zou het aantal jongelui dat "mislukt", stijgen naar
mate het gemakkelijker wordt op deze scholen te komen. 

Men zal echter tevens trachten de kool en de geit te sparen, d. w. z. 
men zal proberen nog zoveel mogelijk leerlingen erdoor te slepen. 
Dit betekent onherroepelijk een achteruitgang van de kwaliteit van 
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het vhmo en een zwaardere belasting van de toch al zwaar belaste 
docenten. 

Maar ook voor het ulo zien wij grote nadelen. Een deel van wat 
haar goede leerlingen zouden worden, wordt haar als het ware ont
nomen, wat leidt tot een verdere kwalitatieve achteruitgang van het 
geheel. De klassen zullen zich wel weer vullen met leerlingen , die 
het tot nu toe niet verder dan tot en met de eerste klas brengen en 
die dan hetzij bij het technische onderwijs, hetzij in de maatschap
pij terechtkomen om op deze wijze vaak een heel behoorlijke loop
baan te beginnen. Met andere woorden, de selectieve functie van het 
overgangsrapport naar de tweede klasse verzwakt, wat tot ge
volg heeft, dat de waarde van het ulo-onderwijs als geheel op een 
lager peil komt. Ook het eindexamen zal gemakkelijker worden. 

Het is de weg van de gedevalueerde bewijzen van kunde en kundig
heden, die wij hier voor ons zien, met in de praktijk van het huise
lijk leven veel meer ellende en narigheid dan thans, doordat men voor 
zijn kind eerder te hoog grijpt. 

Daar in ons land de inhoud van het onderwijs mede een zaak is van 
overheidszorg, menen wij dat de politieke partijen zich rekenschap 
mo~ten geven van wat hier gebeurt. 

Daarbij zal het ook noodzakelijk zijn, dat de ouders op groter 
schaal worden voorgelicht, opdat zij kunnen weten wat hun kinderen 
te wachten staat als deze niet rijp zijn voor het schooltype, dat zij 
hebben uitgezocht. 
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" En tenslotte is er reden van bewondering voor, bijna had ik gezegd verwondering over, 
dat de kiesverenigingen nog altijd personen afvaardigen naar de gemeenteraad, die bereid 
zijn de last van het wethouderschap te aanvaarden, en die hun taak zodanig vervullen, 
dat de gemeentelijkt bestuurswagen niet in de wegberm terechtkomt. " 

G. A. van Poelje 

" Er is in Roden voor de wethouders zoveel werk te doen, dal het een dagtaak behoorde 
te zijn." 

Leekster Courant, 6 maart 1964. 
Ziehier het inzicht van een groot kenner van 
het Nederlandse gemeentewezen, prof. dr .G. A. 
van Poelje en het antwoord van de raadsvoor
zittervaneenkleine gemeent~ (ruim 9000 zie
len) naar aanleiding van een gedachtenwisse
ling over de verhoging van de wethouderswed
den in zijn gemeente: twee facetten van het 
vraagstuk, waarvan ik enkele grote lijnen zou 
willen tekenen. 

Ik begin met de grote Duitse socioloog Max 
Weber, wiens gedachten over de "Staatssocio
logie" in 1956innieuw gewaad werden uitgege
ven. Hij tekent daarin zeer duidelijk hoe het met de leidende poli
tieke ambten in West Europa is gesteld. Hij betoogt onder meer dat 
in het recente verleden nog zij zich met de politiek konden bezig
houden, die niet al hun tijd, of die helemaal geen tijd nodig hadden 
om in het levensonderhoud van zichzelf en hun gezin te voorzien. Zij 
konden, aldus Weber "F ü r die Politik" leven, zonder "von der Po -
I i tik" afhankelijk te zijn. Het waren dus mensen met veel vrije tijd, 
mensen, die Thorstein Veblen zo om en nabij de eeuwwisseling re
kende tot zijn "leisure class". Veblen richt zijn schijnwerper dan 
helemaal op de "conspicuous consumption" van deze lieden en hun 
echtgenoten, en gaat verder voorbij aan hen, die deze vrije tijd in 
dienst stelden van kerk, staat of gemeente. 

Steeds moeilijker ere-ambt 

Behalve dat van een vrijetijdsfunctie had (en heeft tot op zekere 
hoogte) het wethouderschap bovendien nog een sterk honorair karak
ter: het is een ere-ambt met veel sociale verplichtingen. Kwam dat 
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aanvankelijk, omdat alleen mensen van aanzien wethouder werden, 
het heeft als het ware via het ambt zelf ertoe geleid, dat mensen, 
voorheen onbekend in de anonimiteit van met name grotere gemeen
ten, er sociaal aanzien aan gingen ontlenen. 

Formeel gesproken is er sedert de inwerkingtreding van onze ge
meentewet eigeIÜijk niets veranderd aan de wethoudersfunctie. Ma
terieel echter, dus wat de inhoud betreft, evolueerde het ambt met 
detaakvandegemeente. Kon tot vrij kort geleden een man van enig 
allure met algemene inzichten het nog een eind brengen met de be
palingen van grondwet en gemeentewet in de hand, nu spelen publiek
rechtelijke vraagstukken in de praktijk van het wethouderschap ei
geIÜijkeenondergeschikte rol. Hem (of haar) worden thans bijvoor
beeldde gemeentefinanciën toevertrouwd of een of meer "afzonder
lijk beheerde takken van dienst": openbare werken, stadsuitbreiding 
en volkshuisvesting, sociale zaken en maatschappelijk werk, open
baarvervoer, energievoorziening, etc. etc. De eigenlijke politieke 
taak van de wethouder, die tenslotte de basis blijft van zijn verkie
zing, en op grond waarvan zijn taak in het college van B. en W. ge
wogen wordt, raakt hierdoor op de achtergrond. De politieke basis 
van de functie wordt versluierd achter het steeds concretere deskun
digenwerk, waarover zijn (of haar) oordeel gevraagd wordt, waarin 
hij (of zij) moet beslissen of mede-beslissen. 

Conflictsituaties en spanningen 

De omstandigheid nu, dat de formele functie de inhoud ervan niet 
meer dekt, geeft aanleiding tot een aantal conflictsituaties en span
ningen waarvan ik er enkele wil bespreken. 

Allel'eerstontstaannietzeldenconflicteninde partijen bij de kan
didaatstellingen voor de gemeenteraad. Men rekent op een of "meer 
wethouders en wil met bekwame mensen voor de dag komen, bij
voorbeeld reeds met deskundigen voor bepaalde portefeuilles. Zit
tende raadsleden willen aan hun raadservaring niet zelden voorkeur 
ontlenen boven outsiders (vergelijk de staatssecretarissen en ka
merleden, die bijvoorbeeld een partijbestuur - en dan met de belofte 
van een ministersambt - op een hoge plaats op de lijst wil zetten). 
Vervolgens kunnen spanningen in de Raad ontstaan, omdat de poli
tieke samenstelling van dit lichaam de politieke verhoudingen in het 
college van B. en W. als het ware voorspelt. Deze politieke verhou -
dingen kunnen evenwel vèrgaanddivergerenvan de kwaliteiten in be
stuurstechnische zin . . Zijkunnende beloften van de partijen aan aan
gezochte outsiders in gevaar brengen, zij kunnen bovendien binnen 
het college leiden tot strijd om de verdeling van de portefeuilles. 
Kan dit alles reeds leiden tot onverkwikkelijke verhoudingen, die 
zich dan ook nog afspelen in de persoonlijke steer, een volgend pro
bleem vormen de wethouderswedden, waarmee wij komen tot de vraag, 
waar het in deze bijdrage om gaat: is het wethouderschap een beroep, 
een nevenfunctie of een vorm van (zinvolle) vrijetijdsbesteding? 

172 



Een riskant ambt 

Het antwoord moet genuanceerd zijn. Er zijn in Nederland nog 
kleine, rustige gemeenten met enkele duizenden inwoners, waar de 
wethouder beslist géén dagtaak heeft; er zijn aan de andere kant de 
zeer grote en grote gemeenten met één of meerrnaai 100.000 inwo
ners, waar wethouders meer dan een dagtaak hebben. En dan ligt 
daartussenin een grote groep gemeenten, die in het spanningsgebied 
liggen: afhankelijk dikwijls van persoonlijke opvattingen over het 
ambt, afhankelijk ook van de eraan verbonden wedde besteedt men 
een "portie tijd" aan het besturen der gemeente, die kan variëren 
van 20% tot SO%. Heeft men een eigen bedrijf, dan zal men dat zo 
lang mogelijk blijven leiden (en zo goed mogelijk), is het inkomen 
uit bedrijf of beroep groter dan de wedde, dan zal men geneigd zijn 
vanhetwethouderschap een nevenfunctie te maken. Want niettegen
staande het vele dat het ambt vraagt aan algemeen inzicht, kennis van 
zaken die actueel zijn en representatie, het is een riskant ambt. Klei
ne politieke verschuivingen in een raad kunnen na vier jaar beteke
nen: geen wethouder meer, nog vier jaren· wachtgeld van resp. SO, 
65, 50en50% van de wedde en dan weer voor 100% het oude beroep. 

Een en ander brengt met zich mee, dat veel wethouderszetels, 
die eigenlijk door beroepskrachten bezet behoorden te zijn, door 
"semiprofs" of amateurs worden beheerd. Aan de andere kant is 
met name in de kleine gemeenten het amateurwethouderschap zo wei
nig aantrekkelijk, dat wij daar niet zelden oude tot zeer oude wet
houders aantreffen, die er - als het tenminste kan vanwege 't werk en 
de gezondheid - de 1000/0 aan geven. Dat kàn een zegen zijn voor jon
gere burgemeesters, maar ook een vloek~ 

Het komt er dus op neer, dat in de meeste gevallen het wethou
derschap nog wordt beoordeeld als een functie, waarin men zich 
- met iets van een aureool van idealisme - "fUr die Politik" geeft, 
zonder economisch helemaal "von der Politik" afhankelijk te zijn. 
Het wethouderschap heeft dan nog op andere politieke functies voor, 
dat het de roep heeft niet "z6 politiek" te zijn als andere ambten van 
onze democratie (lidmaatschap 2e Kamer bijvoorbeeld) . 

Vertrouw collega's en ambtenaren 

Ik ga nog even verder. Toen ik net wethouder was, heeft prof. Oud 
mij en vele andere nieuwe ambtsdragers uit onze partij op een VVD
conferentie te Woudschoten één ding voorgehouden, dat ik nooit zal 
vergeten: "Als nieuw wethouder moet je beginnen met je collega's 
van andere partijen, en de hoofdambtenaren van je diensten of af
delingen je volledige vertrouwen te schenken." Zo is het, want an
ders begint men met ne r gen s te zijn. In de huidige verhoudingen 
betekent het voorgaande niet zelden, dat de leek (= wethouder) ver
trouwen moet stellen in de deskundige (= directeur of andere ambte
naar), die, zekerinonsland waarschijnlijk van een andere politieke 
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overtuiging is. Nu gaat dat natuurlijk in de meeste gevallen goed, 
maar laten we de ogen niet sluiten voor de gevaarlijke kanten van 
de zaak~ juist wanneer de kwetsbare wethouder nog veel tijd moet 
besteden aan zijn zaak of ander beroep, delegeert hij gemakkelijk 
aan zijn directeuren/ambtenaren. Deze op hun beurt zijn geneigd, 
de aan de orde zijnde zakente zien door hun oog van speCialist/des
kundige en politieke kanten of consequenties te onderschatten of over 
het hoofd te zien, meestal onbewust, soms ook bewust·, Hier dreigt 
het gevaar, dat we kennen als het gevaar van de t e c hno c rat ie, 
naarmijnmeninghet grootste gevaar, dat onze wethouders met hun 
onduidelijke status bedreigt. Want zij zijn in ,alle opzichten de zwak
ste partij, Zij hebben vier jaar zekerheid, hoog uit; de technocraten 
(= ambtenaren) hebben een zeer sterke rechtsbescherming. Wanneer 
ze niet ronduit fraude hebben gepleegd, of een misdrijf buiten hun 
functie om, raakt een wethouder zijn onwillige afdelingschef niet 
kwijt, als college en Raad niet bereid zijn er enige tonnen voor te 
voteren (Deventer, Den Haag). 

Naar het wethouderschap als beroep 

Het bovenstaande is bedoeld als aanloop voor een pleidooi voor sta
tusverandering voor de dragers van een der mooiste ambten, die 
wij in onze democratie kennen, een ambt immers dat uitzicht biedt 
over een ganse samenleving, dat ruimte biedt aan energie en fanta
sie, een ambt waarin men aan een samenleving bouwt zonder dit 
bouwen te vereenzelvigen met het bouwvak of het opbouwwerk, die 
tenslotte ieder slechts één facet van de samenleving regarderen. 

Wil men dit wethoudersambt maken tot een functie, die geambi
eerdwordt, dan kan dat niet alleen door verbeteringen aan te bren
geninde salariëring (ook een bron van conflicten overigens!). Men 
zal dan de zaak moeten aanpakken in het meest onzekere element, 
dat het wethoudersbestaan kenmerkt, en daartoe schijnen nogal in
grijpende wetswij zigingen geboden, waaronder een grondwetswij -
ziging. Een wethouder is op het ogenblik raadslid, hij moet ingeze
tene zijn van de gemeente, waarvan hij wethouder,wordt, omdat hij 
anders niet tot raadslid gekozen kàn worden. Hij is geen ambtenaar, 
geen werknemer, geen werkgever, hij is - ofschoon er veel wet
houders zijn die "fUr die" èn "von der Politik" leven - gehuurd voor 
"enkele diensten". En zijn persoonlijke interpretatie van de wethou
derstaak stempelen hem tot "beroeps", "semiprof" of "amateur". 

Ikgeloof, datwij, uitgaande van de realiteit van vandaag, toe moe
ten naar het wethouderschap als beroep. Maar dan is het, gezien in 
het licht van onze westerse democratie ook onmiddellijk zo'n hoog 
beroep, dat de statusverandering ertoe moet leiden, dat het een ge
wild, een geambieerd beroep wordt. En daartoe zal men het wet
houderschap in de eerste plaats moeten loskoppelen van het raads
lidmaatschap. Wethouders - dat spreekt voor grotere gemeenten 
reeds nu - moeten uit wijdere kring dan die van de raadsleden be-

174 



noembaar zijn. Ik vraag mij zelfs af, of men het ambt moet blijven 
binden aan het ingezetenschap van de gemeente, voor welke men 
wethouder wordt. Eerlijk gezegd doet het laatste mij evenzeer aan 
de middeleeuwen denken als de hardnekkigheid, waarmede sommige 
gemeenten vasthouden aan de eis, dat iedere gemeenteambtenaar 
binnen het territoir der gemeente moet wonen. 

Steun bij Van Poelje en VVD-Amsterdam 

Ik vind in dit opzicht elders steun. Van Poelje (Hedimdaags Gemeen
tewezen) stelt het in zijn "wetsontwerp" zo: "Wie tot wethouder wordt 
gekozen, treedt af als lid van de Raad". "In gemeenten, waar meer 
dan twee wethouders zijn, is de gemeenteraad bevoegd ten hoogste 
een derde van de wethouders buiten zijn midden te benoemen". Ver
der nog gaat het rapport "Bestuursproblemen Grote Stad" van de 
afd. Amsterdam van de VVD: "De Wethouders worden door de bur
gemeester benoemd in overeenstemming met het gevoelen van de 
gemeenteraad". Gedeeltelijk, resp. geheel is het aloude ambt hier 
losgemaakt van het raadslidmaatschap, over het ingezetenschap werd 
niet gesproken. Waar echter de afstanden steeds geringer worden, 
waar wij meer wonen in agglomeraties en regiones dan in gemeen
ten lijkt de eis van het ingezetenschap aan belangrijkheid sterk te 
hebben ingeboet. Meer nog, wie als forens de stad, waar hij werkt 
en zich ontspant van enige afstand kan bekijken, kan een even goed, 
zo niet beter bestuurder van die stad zijn als de ingezetene. Ik praat 
dan maar niet meer over de eis, dat men ook nog een bepaalde tijd 
ingezetene moet geweest zijn. 

Twee soorten gemeenten? 

Op gevaar af, dat er dan mettertijd "wethoudersbonden" zullen ko
men, zal de rechtspositie van de wethouders-nieuwe-stijl goed ge
regeld moeten worden. Die Wethouders worden door politieke par
tijen gevormd, zij zullen dus bij een politieke partij moeten beho
ren. Zij moeten periodiek worden benoemd. Of deze periode langer 
of korter moet zijn dan die van één verkiezingsperiode kan nader 
worden bekeken. Maar wel zullen zij "overplaatsbaar" moeten zijn, 
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wanneer gewijzigde politieke verhoudingen in een raad hun heengaan 
wenselijk maken. 

Voor kleinere gemeenten lijkt mij de geschetste gang van zaken 
niet nodig, of, laat ons zeggen prematuur. Maar waarom zouden er 
niet gemeenten met verschillende structuur bestaan? Het is wel
licht wat moeilijk om een grens te trekken, bijvoorbeeld boven 10. 000 
inwoners nieuw patroon, beneden die grens oud patroon. Er zijn 
immers kleine gemeenten (bijvoorbeeld de ontwikkelingskernen van 
deze dagen) die de voorkeur zullen geven aan het nieuwe, ik kan 
mij rustige gemeenten voorstellen met etm inwonertal tot 20 of 25.000, 
die aan het oude patroon de voorkeur geven. 

Als de politiek van onze huidige minister van Binnenlandse Zaken, 
met name zijn streven naar samenvoeging van kleine gemeenten tot 
sterkere eenheden, en zijn voorkeur voor sterke randgemeenten bij 
grotere agglomeraties, nog eens, als deze politiek in de komende 
decenniën wordt voortgezet, dan zal Nederland binnen 25 jaar be
hoefte hebben aan grote aantallen beroepswethouders (en - maar daar 
gaat dit artikel niet over - beroepsburgemeesters) , die wat moeten 
weten van dat mengsel van rechtswetenschap en sociale wetenschap
pen, dat zich momenteel begint afte tekenen als bestuurswetenschap. 

Dat naast de andere partijen vooral ook onze VVD waakzaam zij! 
Goede bestuurders zijn de beste propaganda voor het politiek begin
sel, dat zij vertegenwoordigen en uitdragen. 

dr. K. van Dijk 
oud-wethouder van Groningen 

De artikelen in LIBERAAL REVEIL, die niet ondertekend zijn, 
vertegenwoordigen de mening van alle zes leden van de redactie. 
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Het informatierecht 
van de concertbezoeker 

Democratie veronderstelt cultuur en beschaving. Daarvoor moeten 
heel wat krachten tot ontplooiing worden gebracht. Wil men in libe
raal-democratische zin cultuurpolitiek bedrijven, dan raakt men de 
fundamentele verhouding van staat en cultuur en komt het er voor
al op neer om het goede en het schone te stimuleren. Daartoe zal de 
kunst zich volgens zijn eigen wetten moeten kunnen ontwikkelen en 
dat is alleen mogelijk in het rijk van tie vrije geest. Het liberalis
me zal daartoe een wakeude taak hebben te vervullen. 

Voor de oorlog kon men moeilijk spreken van een in dit opzicht 
opbouwende staat van dienst van de liberalen in ons land. Wie naar 
een principi~le standpuntbepaling van Nederlandse liberale zijde 
zoekt, komt weldra terecht bij een tweetal op elkaar aansluitende 
opstellen van mr. Van Riel. In de tweede jaargang no . 3 van dit blad 
kan men het laatste daarvan nalezen. Ik wil slechts een onderdeel 
van deze materie aansnijden. De beschouwing wordt toegespitst op 
de muziek, nader bepaald tot de orkestmuziek en dan bovendien nog 
beperkt tot het repertoire dat wordt gespeeld. 

Recht op vorming? 

De vraag is meermalen gesteld of er een grondwettelijk recht op 
vorming zou behoren te zijn. Vroeger was op grond van financi~le 
scheidslijnen "vorming" een voorrecht van enkelen. Thans is dat 
minder het geval. Reeds een eenvoudig radiotoestel stelt de bezitter 
daarvan in staat om een uitgebreide kennis van de serieuze muziek 
op te doen voor weinig geld. Het ene toestel zal de daartoe onmis
bare buitenlandse stations wat mooier en wat meer weten te ontvan
gen, maar mede door de derde en vierde lijn van de radiodistributie 
valt er voor elke beurs veel te genieten. 

Het bijwonen van concerten is daarmee aan te vullen doch niet te 
vervangen. De concerten van de orkesten kunnen slechts worden ge
geven dankzij de belastingbetaler, en op grond daarvan zie ik geen 
bezwaarde muziekminnende burger een informatierecht toe te ken
nen om bij te blijven met de ontwikkeling van de muziek. 

Liberaal element in de kunstpolitiek 

Aan dat recht zal inhoud moeten worden gegeven en daarbij zullen 
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vakmusici bepaalde knopen moeten doorhakken. De richtlijnen zul
len evenwel door de kunstpolitiek moeten worden gegeven. Het libe
rale element zal daarin welbewust dienen door te klinken. Er zijn 
immers andere politieke richtingen, die voor ·zichzelf een monopo
lie van kunstliefde en vooruitstrevendheid opeisen maar in werke
lijkheid historisch en internationaal blijk hebben gegeven helemaal 
niet zo vooruitstrevend te zijn. Bovendien blijken zij op de keper 
beschouwd een voor betwisting vatbaar cultuur-ideaal te hebben. Dat 
is het geval wanneer zij de kunst meer als middel op het sociaal-ethi
sche vlak zien dan als een doel op zichzelf, dat als zodanig moet 
worden nagestreefd om de liefhebber van de kunst rijker te maken. 
Hét is daartegenover een taak van de liberalen om de kunstconsu
menten en de kunst zelf te dienen door deze te beschermen tegen de 
richtingen die de kunst willen gebruiken om politieke doeleinden na 
te streven. 

Het is gemakkelijker dit zo in het algemeen te stellen dan er in 
alle opzichten meteen een bruikbare toepassing van te geven. Maar 
het zou niet kwaad zijn als de liberalen eens zouden beginnen dit 
soort vraagstukken te bestuderen om te proberen principUHe oplos
singen te vinden. Wat zal bijvoorbeeld het liberale antwoord moe
ten zijn op de stelling van Rolf Liebermann (in zijn recente studie 
over "de opera in de democratie"), dat in een ware democratie "een 
kleine avantgardistische minderheid door de overmacht van conser
vatieve of cultureel ongelhteresseerde medeburgers moet worden 
getolereerd en zelfs medegefinancierd" ? Ook de daarop volgende 



passage is de moeite waard om er eens rustig over te denken: "Al
leen wanneer wij zelf uit kunstzinnig inzicht telkens weer beslissen 
waar de scheiding moet worden gemaakt tussen de geest en de blote 
smaak van de tijd, kunnen wij de verwijten van de pseudodemocra
ten negeren, die uit opportunisme of zuivere domheid gewend zijn 
om het populaire principieel voor het politiek juiste aan te zien. " 

Opstand in de concertzaal 

Nader tot het concrete doel van dit artikel komend, valt als begin
sel centraal te stellen de idee, dat de muziekliefhebber in het cen
trum des lands een alomvattende informatie moet kunnen verkrij
gen als hij zich daarvoor enige moeite wil geven. Hij dient als ijve
rig abonnee van de leidende orkesten het bestaande grote repertoire 
met een zekere regelmaat te kunnen horen en hij dient bij te kunnen 
blijven met de nieuwe ontwikkelingen. 

Schrijver dezes beschikt niet over een documentatie doch heeft 
sinds 1945 tussen Concertgebouwen Kurhaus in gewoond en nooit 
opgezien tegen de reisjes, nodig om de concerten bij te wonen, en 
dit dan ook zeer veelvuldig gedaan. Het was nu reeds geruime tijd 
zijn indruk, wat dezer dagen door een muzikaal vakman, André Jur
res, als volgt onder woorden werd gebracht: "Als het publiek via 
pers en onderwijs, toneel en film, radio en televisie, zo onvolledig 
en eenzijdig geinformeerd zou worden als het dat via de concertza
len wordt, zou het daartegen in opstand komen. Het zal dit ook in 
de concertzaal doen, du moment dat het gaat beseffen wat het daar 
aan informatie tekort komt. " 

Richtlijnen voor het repertoire 

Het probleem is dus dat het informatierecht niet wordt gehonoreerd. 
Men hoort mooie concerten, maar een behoorlijke planning en coör
dinatie van de programma's van de verschillende ensembles ont
breekt. Gegeven het feit dat ons muziekleven drijft op de orkest
concerten en dat wij op een klein aantal vierkante meters verschil
lende tot aan de top gesubsidieerde orkesten hebben, die op zichzelf 
tot prestaties kunnen komen van internationale rang, moet deze si
tuatie zijn te verbeteren. 

Vanzelfsprekend blijve de autonomie van de uitvoerende kunste
naars daarbij onverlet. Elke dirigent spele volgens zijn eigen inzicht 
en hij mag zelfs niet worden verplicht om muziek te spelen die hij 
niet werkelijk zelf mooi vindt. Het gaat uitsluitend om richtlijnen 
voor het repertoire. Wat dat betreft is er een muzikale lacune in 
een overigens toch in veel opzichten gedirigeerde maatschappij. 

Benauwde veste 

Er zijn op het gebied van het repertoire reeds enkele studies onder-
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nomen en het zou de moeite waard zijn als de Teldersstichting een 
en ander nog eens grondig trachtte uit te werken. Er is bepaald re
den tot ongerustheid. En zelfingenomenheid van het Concertgebouw
orkest over de C-serie (5 concerten in een heel jaar, die voor niet 
meer dan de helft worden besteed aan min of meer onbekende wer
ken, in het afgelopen seizoen ook nog uitsluitend met solisten op het
zelfde instrument), de hoogdravende beschouwingen over de buiten
landse tournees, die worden geschreven door degenen die zelf aan 
de instelling verbonden zijn. het beangstigend uitzichtloze hoofdstuk 
over "de ontwikkeling van het repertoire" in het zo fraai geillustreer
de jubileumboek bij het 75-jarig bestaan. en ook de neiging v.an het 
Amsterdamse publiek om de abonnementen te verlengen zonder dat 
er iets is medegedeeld over de te spelen werken, doen vrezen dat 
de vesting aan de van Baerlestraat zich niet zo gemakkelijk gewon
nen zal geven. 

Toch zal ook het Concertgebouworkest medewerking aan de ver
wezenlijkingvan het informatierecht moeten geven. Amsterdam zal 
zich niet willen vergelijken met een stad als Basel. maar het zou 
best eens kunnen zijn dat men daar beter op de hoogte blijft van de 
ontwikkeling van de muziek. Om over Berlijn en New York maar te 
zwijgen. Maar daar is het publiek dan ook heel wat kritischer bij 
het bepalen van zijn keuze. 

Shakespeareheefteens gezegd, dat de kunst de spiegel en de ver
korte kroniek is van zijn tijd. Het valt niet aan te nemen dat ons mu
ziekleven op peil blijft als de harteklop van deze tijd aan ons land 
voorbijgaat. Het lukt de organisatoren van kwartetseries die met 
de beste strijkkwartetten ter wereld te maken hebben, die de aard
bol kriskras bereizen. wêl om naar verhouding het informatierecht 
behoorlijk te realiseren. Dan moet dat toch zeker in de orkestcon
certen te realiseren zijn. 

Een violist in eigen land ... 

Watontbreekt. -is een orgaan dat in dit opzicht voldoende gezag over 
de orkesten uitoefent. Van de leiders van de orkestinstellingen mag 
worden verwacht dat zij de mooiste en interessantste muziek bren
gen door de best mogelijke krachten. Niettegenstaande men er niet 
tegen opziet voor zeer korte periodes niet slechts dirigenten maar 
ook nog wel eens een concertmeester uit een ander werelddeel te 
laten overkomen. kon het beeldbuispubliek kort geleden Herman 
Krebbers openlijk horen verklaren. dat het voor Olof en hem erg 
moeilijk was hun solistische activiteiten tot het Concertgebouw uit 
te br~iden. Niemand wordt hier een speciaal verwijt gemaakt als 
wordt vastgesteld dat er blijkbaar in deze. niettegenstaande het vele 
overheidsgeld dat hier wordt besteed. niet voldoende gezag wordt 
uitgeoefend. Thans lijkt het er wel op of niemand ergens op let, als 
het gaat om de planning en coördinatie van de programma's, nodig 
om het informatierecht te realiseren. 
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Een concreet voorstel 

Gelukkig mag toch worden gesproken van een reË!le kans op verbete
ring. (Wat onlangs in de pers is gepubliceerd over de plannen voor het 
nieuwe seizoen wekt in ieder geval een indruk, die gunstig afsteekt 
bij de laatste jaren. ) Het vrije woord is ook in aanzien bij de samen
stellers van het eerdergenoemde jubileumboek want het was daarin, 
dat Jurres zijn geciteerde woorden schreef. Zou het een te schone 
verwachting zijn wanneer er nog eens een serie kwam van bijvoor-
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beeld Concertgebouw-, Residentie- en Radio Philharmonisch orkest 
tezamen, waardoor in een reeks jaren alles kan worden ingehaald? 
Samen metde onvermijdelijke stoet gastdirigenten is een alomvattend 
repertoire te organiseren. Het radio-orkest is veruit het jongste. 
Zou het niet bereid zijn om althans dat deel waar te nemen waar de 
beide andere orkesten voorshands niet voor te krijgen zijn? De za
terdagmiddagserie van de V ARA is een bewijs dat er nog onbenutte 
mogelijkheden zijn. En in hun afzonderlijke series zouden de ge
noemde orkesten de programma's uit deze gezamenlijke serie na
tuurlijk kunnen herhalen. 

In ons land hoeven wij niet zo ver te gaan dat de Minister er goed 
aan doet met de leider van de Staatsopera te kunnen opschieten om 
zijn politieke hachje te redden, maar gegeven het feit dat blijkbaar 
lagere organen er niet doorheen komen, zou het geen verwondering 
behoeven te wekken als de Minister zich hiermee persoonlijk zou 
moeten bemoeien. Dat hij dan veel succes moge hebben~ 

Hem zal worden tegengeworpen dat de moderne werken technisch 
steeds meer van de musici vragen en dat de perfectie door de gram
mofoonopnamen zover is opgevoerd, dat het repertoire per ensem
ble noodzakelijk kleiner zal moeten zijn dan voorheen. Dat kan even
wel worden opgevangen door samenwerking. 

Terug naar de concertzalen 

Bovendien schijnt het wel vast te staan dat velen zich - zonder de 
bovenstaande gedachten te hebben uitgesproken - maar hebben terug
getrokken op de grammofoon. Psychologisch schijnt daarbij boven
dien een rol te spelen dat men dan - evenals bij de radio en de tele
visie - niet op een minder goede plaats zit dan een ander. Het zou 
winst zijn wanneer deze categorie tot de concertzalen zou terugke
ren. Ook voor de uitvoerende kunstenaars zelf. In zijn laatste boek 
heeftNorbertLoeser, zelf waarlijk vakman in de muziek, geschre
ven dat het besef herwonnen moet worden, dat de muziekcultuur niet 
op het fundament der musicologie berust maar op de werkelijke be
langstelling van de met smaak en begrip begiftigde muziekliefhebber. 
Hij voegde eraan toe dat die echte muziekliefhebber bijna is uitge
storven. Dat neemt niet weg dat er minstens nog een kern van die 
muziekliefhebbers over moet zijn en dat er daardoor weer impulsen 
zullen zijn voor anderen om in de toekomst de vaderlandse muziek
cultuur te dragen. Mozart is tenslotte ook niet in de <::ongo geboren 
en als er daar een Mozart geweest is dan heeft zijn kunst er geen 
wortel kunnen schieten. Als het informatierecht van de concertbe
zoeker niet wordt erkend valt evenwel te vrezen dat het uitsterfpro
ces waar Loeser op doelde verder zal voortgaan. Gezien de bedragen 
die heden ten dage aan subsidies worden uitgegeven lijkt hiertoe 
geen enkele noodzaak te bestaan. 

mr. P. Zonderland 
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Vitaliteit en perspectief van de liberale gedachte, door dr. K. van Dijk. 
Uitgave van de Afdeling Groningen der VVD, najaar 1963, 21 blad
zijden. 

De brochure "Vitaliteit en perspectief van de liberale gedachte" is 
een uitwerldngvan een voordracht, die de ooer VanDijk, toenmalig 
wethouder van Groningen, heeft gdhouden over de toekomst van de 
liberale geestesrichting. 

De vitaliteit van de liberale gedachte berust - naar het oordeel van 
de auteur - op ontplooiing van talent en op bezitsvorming. Het per
spectief van een liberale partij wordt bedreigd, omdat de liberale 
partij de verwachting van vooral middenstanders en boeren be
schaamt door geen groepsbelang te verdedigen. 

In een naschrift, toegevoegd na de Kamerverkiezingen van 1963, 
worden de achteruitgang van de VVD en het succes van de Boeren
partij uitdrukkelijk toegeschreven aan het feit, dat de VVD geen 
groepsbelangen wil behartigen en de Boerenpartij wèl. 
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MEDEWERKERS IN VOGELVLUCHT 

Dr. K. van Dijk werd in augustus 1925 te Meppel geboren. Hij behaalde !iet eind
diploma van het gymnasium A in 1944, studeerde rechten te Groningen en legde 
zijn doctoraal examen af in 1949. Vier jaar later promoveerde hij op een proef
schrift getiteld "Radio en Volksontwikkeling". 
Van 1949 tot 1953 was hij verslaggever bij de radio-omroep Noord. Bovendien 
was hij van 1949 af tot 1955 werkzaam bij het SociolOgisch Instituut van de Rijks
universiteit te Groningen. Van 1955 tot 1958 werkte hij daar bij het bureau van 
de Curatoren, belast met de voorlichting. 
Hij is nu docent in de sociologie aan de Rijksuniversiteit te Groningen en aan di
verse andere academiën en cursussen. 
Sinds juni 1963 is hij lid van de Tweede Kamer der Staten-Generaal. Voordien 
was hij wethouder van Groningen. 
Hij was landelijk vice-voorzitter van de JOVD en is ere-voorzitter van het noor
delijk district van de JOVD. Hij was bestuurslid van de afdeling Groningen van 
de VVD. 

Th.H. Joekeswerdinseptember1923 geboren te 's Gravenhage, waar hij in 1942 
eindexamen gymnasium deed. Van 1946 tot 1958 werkte hij als verslaggever in 
Londen. Hij is nu verbonden aan de Prof. Mr. B. M. Teldersstichting en, als Ne
derlands correspondent, aan een Londens dagblad. 
Sinds juni 1963 is hij lid van de Tweede Kamer der Staten-Generaal. 

D. Maltha werd in mei 1910 geboren te:J;)elft. waar hij de HBS bezocht. Vervolgens 
was hij leerling aan de literair-econo'iÎifáche HBS te Rotterdam (door F. Borde
wijk in "Bint" zo treffend beschreven). 
Nadat hij in 1929 eindexamen had gedaan kwam hij in 1930 als volontair bij de 
Delftsche Courant. In dat zelfde jaar kwam hij in dienst bij de Schiedamsche Cou
rant, waar hij werkte tot de opheffing van dat blad in 1943. 
Van 1945 tot 1950 was hij werkzaam bij de Marine Voorlichtingsdienst. Hij keer
de in 1950 terug tot de journalistiek, als redacteur bij het Algemeen Dagblad te 
Rotterdam, dat hij sinds 1953 aan het Binnenhof vertegenwoordigt als parlemen
tair redacteur. 
Hij werd in 1931 lid van de Bond van Jonge Liberalen en is sinds vele jaren lid 
van de VVD. 

Mr. H. vanRiel werd in februari 1907 te Hoofddorp, Haarlemmermeer, geboren. 
Hij bezocht het gymnasium te Amsterdam en te Assen, en studeerde rechten aan 
de Rijksuniversiteit te Leiden. Hij is commissaris van een aantal ondernemingen. 
Sinds 1956 is hij lid van de Eerste Kamer der Staten-Generaal. Hij is lid van Ge
deputeerde Staten van Zuid-Holland. 

Mevrouw H. van Someren-Downer werd in juli 1926 te Amsterdam geboren. Zij 
bezochtdaarhetBarlaeusgymnasium en studeerde geschiedenis en wijsbegeerte. 
Zij was enkele jaren werkzaam als redactrice-kunstcritica aan het dagblad "De 
Telegraaf" • 
Sinds maart 1959 is zij lid van de Tweede Kamer der Staten-Generaal. 

Mr. P. Zonderland werd geboren in november 1923 te Leeuwarden, waar hij het 
gymnasium bezocht. Hij voltooide zijn rechtenstudie aan de Rijksuniversiteit te 
Leiden toen hij in 1954 promoveerde op een proefschrift getiteld: "Het kort ge
ding tegen de Overheid". 
Van zijn hand verschenen de volgende publikaties: "Arbeidsrecht en RechtspraaIJ~' , 
1958; "Demachtvanhetgetal in de bedrijfsorganisatie", 1959; "Om de vrijheid", 
1961; "Rechten en verplichtingen bij staking", 1963. 
Hij was lid van de Liberale Staatspartij en is lid van de VVD, afdeling Heemstede. 
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Liberaal reveil 

Woning-, wegen-, waterbouw in één departement? - H. Vrind 

Niet alleen laten - Sidney J. van den Bergh 

Waarom ik regeringen haat - ~ ohn Cham~!'d. __ . 

REM in het kielzogje van Veronica 
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I 

won1ng 
wegen bouw in één departement? 
water 

De minister van verkeer en waterstaat 
heeft in de memorie van antwoord aan de 
Eerste Kamer medegedeeld dat rekening 
moet worden gehouden met een grotere 
beperking van de wegenbouw dan reeds 
was voorzien bij de opstelling van de be
groting. Als oorzaken worden genoemd de 
prijsstijgingen en het streven, de over
heidainvesteringen zo laag mogelijk te 
houden. Ditlaatste heeft zelfs tot gevolg, 
dat in de komende jaren de wegenbouw 
geen grote uitbreiding te zien zal geven. 

Nadatwedithadden gelezen, herinner
den we ons dat de minister enige weken 
vóórhetverschijnen van de memorie van 
antwoord aan de Eerste Kamer op een bij-
eenkomstvan de A. N.W. B. te Utrechthad 
verklaard dat welhaast elk bedrag onvoldoende zal zijn om het Neder
landse wegennet op korte termijn dusdanig te maken dat het aan alle 
redelijke eisen kan voldoen. Bovendien heeft de Rijkswaterstaat te 
maken met een prioriteitensysteem, zowel voor de natte als voor 
de droge waterstaat. 

Het zijn geen opwekkende woorden; het is niet prettig dat een mi-
nister van verkeer in het openbaar erkent dat men niet op hem be
hoeft te rekenen bij het oplossen van de verkeersproblemen. Maar 
het is ronduit teleurstellend dat er in tweede aanleg eerder over be
perking dan over uitbreiding van de wegenbouw wordt gesproken. 
Wat zal er, om een voorbeeld te noemen, terecht komen van het plan 
dat is opgesteld door 's ministers voorganger drs. Korthals om een 
snellere uitbreiding aan het aantal wegen te geven? Optimisme schijnt 
veranderd te zijn in pessimisme. 

Tot de oorzaken voor het achterblijven van de wegenbouw behoren, 
aldus de minister, de eisen van de "natte waterstaat". Betekent dit 
dat deze natte waterstaat een zo groot deel van de aandacht opeist 
dat de zorg voor de wegen er onder lijdt? 
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Naast de wegen- en de waterbouw is er nog een derde sector van 
bouwactiviteit: dewoningbouw. Hetnoodlot wil, dat ook in deze sec
tor een grote achterstand bestaat, zodat al bijna twintig jaar van 
woningnood sprake is. Nemen we deze drie sectoren even bij elkaar 
dan zien we van welke enorme betekenis de bouwactiviteit is voor 
's lands welzijn en ontwikkeling. Wat verder treft is de zeer grote 
rol, die de rijksoverheid hierbij speelt. 

Organisatorisch is de taak van de overheid inzake de drie secto
renondergebrachtbij twee departementen. Er zijn dus twee minis
ters verantwoordelijk. Is dat wel juist? Daar bij iedere vorm van 
overheidsinvloed menselijke factoren een rol spelen, lijkt de kans 
op een onevenredige verdelingvan de bouwactiviteiten over deze twee 
ministeries niet denkbeeldig. De ene minister weet meer te berei
ken dan de andere , ook heeft de ene minister meer de politieke wind 
mee dan de andere, enz. Zou ertoe kunnen worden besloten de ver
antwoordelijkheid voor de bouwwerkzaamheid van de rijksoverheid 
bij één minister te leggen, dan springt de enorme betekenis welke de 
drie sectoren tezamen hebben duidelijker naar voren. Men zou in 
dit geval kunnen denken aan het onderwijs, dat ook verschillende 
sectoren kent maar waarvoor toch één minister optreedt. In zekere 
zin geldt hetzelfde bij defensie. 

Het vraagstuk van de concentratie -of coördinatie - van alle bouw
acti•1iteit in één departement is zó veelomvattend, dat de bestude
ring daarvan wel jaren zou vereisen. Maar het heeft ons toch wel 
getroffen dat minister Bogaers er blijkbaar beter in slaagt voor de 
woningbouw de nodige middelen te krijgen, dan minister Van Aart
senvoorde wegenbouw. Minister Van Aartsen berust erin, dat min
der wegen worden aangelegd. Het vraagstuk van de wegenbouw is 
voor's lands welvaart, voor de veiligheid en de recreatie van steeds 
meer mensen echter van zo grote betekenis, dat berusting niet ver
dragen kan worden. 

H. Vrind 
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Op de avond van 1 mei bevond ik mij als gast van de Chinese Eer
ste Minister Tsjou en Lai op het terras, dat het grote centrale plein 
in Peking overziet. Hetwas een mooie avond en de ongeveer 7 0 gas
ten van de premier zaten aan tafeltjes in de open lucht en voor hen 
traden op een variété van dansers, acrobaten, zangers, zwaard
vechters e.d.; voorstellingen van het allerhoogste internationale ni
veau en, wat de acrobaten betreft, misschien enig op de wereld. 

Als men opstond, kon men voor zich het grote plein zien liggen, 
dat misschien viermaal zo groot is als de Place de la Concorde in 
Parijs. 

Aan dit plein liggen de grootste nieuwe gebouwen van Peking, o.a. 
de Palace of the People, het volkspaleis, dat een oppervlakte van 
17 ha inneemt. In dit paleis bevinden zich o.a. een schouwburgzaal, 
waar goed plaats is voor ongeveer 10. 000 personen, met goede akoes
tiek en visie van iedere plaats, en een eetzaal, waar wij met 6000 
andere gasten een uitstekend Chinees diner hadden genoten. 

Het plein was die mooie avond goed verlicht en naar schatting be
vonden zich op ditplein en in de omliggende straten ongeveer 1 mil
joen mensen. Hierwerd aan volksdansen gedaan, gezongen, gedanst 
en ondanks de grote massa was er geen wanklank. Men gaf zich op 
hoog bevel over aan de order van hogerhand om zich vrolijk te ma
ken en zich te amuseren. In China doet. men wat het vaderlijk gezag 
van bovenaf gelast. 

Achter deze volksmassa werd in een boog van 180° gedurende een 
uur een schitterend vuurwerk ontstoken, waarbij wat wij 's zomers 
in Scheveningen kunnen zien, slechts kinderspel is. 

Ik geef u dit beeld van deze onvergetelijke avond van 1 mei als een 
hoogtepunt van de indrukken, die een Nederlandse handelsmissie op 
haarbijnavier-weeks bezoek aan China in zich op kon nemen. Want 
op ditzelfde plein stonden meer dan levensgroot de afbeeldingen van 
Marx, Engels, Lenin en Stalin, ja zeker, ook Stalin, en onder be
scherming van deze vier halfgoden van de communistische religie 
het allergrootste beeld: Mao tse Toeng, de nog levende profeet van 
deze religie. Dit portret van Mao tse Toeng hangt op ieder kantoor, 
dat men bezoekt en is in ieder huis, zelfs de armste stulp, aanwe
zig. De overgrote meerderheid van het Chinese volk heeft vroeger 
geen religie gekend in de zin van de christelijke, mohammedaanse 
of joodse religies. Er was een verering van de voorouders. Er was 
ook een verering van de keizer, de door de hemel gezonden, alles 
beheersende machthebber. Nu brengt de allesomvattende propaganda 
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aan deze 700 miljoen mensen deze nieuwe goden en deze door deze 
goden bestemde profeet. Dit geeft een enorme inspiratie en een nieuwe 
betekenis aan het leven in China. 

Vrijwel nooit heeft de laatste 50 jaar in het gehele land orde en 
rust geheerst. De war lords trokken met hun grote legers van de 
ene provincie naar de andere, brandschatten de bevolking en ver
moordden vaak hen, die hun onwelgevallig waren. Er was geen vei
ligheid, er was geen hoop. Thans heeft men veiligheid, thans heeft 
men het beter dan vroeger, maar dit beter is voor onze vrije Wes
terse begrippen nog altijd een mensonwaardige slavernij. 

In de talrijke fabrieken, die wij hebben bezocht, wordt over het 
algemeen dag en nacht in drie ploegen gewerkt. Men heeft slechts 
zeven vrijedagen in het gehele jaar: in principe Chinees Nieuwjaar, 
de 1 mei-dag en 1 oktober, de nationale feestdag. Deze arbeiders 
verdienen tussen de 60 en 70 yuan per maand, wat dus Hfl. 95,- à 
110,- is, naar de offici~le wisselkoers. Daarnaast hebben zij met 
hun gezin vrije geneeskundige behandeling en zekere pensioenrechten 
als zij niet meer kunnen werken. 

De eerste levensbehoeften zijn goedkoop, maar een paar schoenen 
kostongeveer50yuan, zodathetmaandloon gelijk staat met de prijs 
van twee paar schoenen. Wanneer men vroeg wat er zou gebeuren 
indien een arbeider van werkkring zou willen veranderen, werd er 
gauw over iets anders gesproken. Want de vrijwillige verandering 
van werkkring is er echt in China niet bij. Wèl kan men plotseling 
worden gemobiliseerd voor belangrijk werk. Wij hadden in onze mis
sie experts op het gebied van de luchtvaart. Zij hebben een nieuwe 
luchthaven in Sjanghai bezocht, die zeker in grootte te vergelijken 
is met Schiphol, wat landingsbanen, stationsgebouwen e, d. betreft. 
De haven was ingericht met de meest moderne elektrische appara
tuur, landingslichten e.d. Dit alles was in zes maanden gebouwd en 
men had dan ook 10. 000 man voor deze arbeid gemobiliseerd, voor 
een vliegveld, waar voorlopig nog maar één toestel per week landt 
en opstijgt. 

Aan de Palace of the People in Peking is door de gehele bevolking 
van Peking meegebouwd en het was in tien maanden klaar. Het is 
van een indrukwekkende schoonheid, voorzien van de mooiste mar
mersoorten en vol moderne kunstschatten. Men kan dus in China 
ook organiseren. 

Men heeft door het midden van Peking een geweldige straat ge
bouwd, die ik alleen maar kan vergelijken met de Champs Elysées 
te Parijs, maar dan tweemaal zo breed en wel driemaal zo lang. 
Men heeftdezeweg eenvoudig met bulldozers vrijgemaakt en de dui
zenden kleine woningen, die hier stonden, met de grond gelijkge
maakt. De gehele bevolking kreeg toen opdracht, met kleine mand
jes naar deze straat te komen en de rommel op te ruimen. Volgens 
onze zegslieden was dit in 24 uur gebeurd. 

De Volksrepubliek China is nu een land van orde, zindelijkheid 
en moraliteit. De vrouwen zijn net als de mannen gekleed in de een-
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voudige blauwe stof, waarin het gehele Chinese volk gedost is, hoe
wel bij ministers en hoogwaardigheidsbekleders deze blauwe stof 
van een veel betere kwaliteit is dan bij het volk. Geen vrouw draagt 
enige opschik en zij werken overal waar mannen werken, zelfs bij 
de zware industrie. 

Een van de leden van onze missie had een bedrijfsfilm meege
bracht, waarin o.a. de machinale produktie van handdoeken werd 
vertoond. In deze film kwam een klein toneeltje voor, naar onze be
grippen nog zeer decent, waarin een dame die gebaad heeft, zich 
met een van deze handdoeken afdroogt. Dit gaf aanleiding tot krach
tige Chinese protesten •.. Jongelui, die gearmd of hand in hand 
lopen, ziet men in China nergens. Gevoelens van genegenheid, be
halve voor kleine kinderen, worden niet in het openbaar getoond. 

De straten in China zijn, vooral voor ons Nederlanders, van een 
beschamende zindelijkheid. Ieder stukje papier of verontreiniging 
wordt door talloze vrouwen onmiddellijk opgeruimd, en dit geldt ook 
voor de zijstraatjes. Men heeft de honden en katten in China opge
ruimd, omdat ze waardevol voedsel verorberen. Zelfs de vogels 
zijn in de steden en zelfs voor het grootste gedeelte op het platte
land verdwenen en opmeedogenlozewijzeuitgeroeid, omdat ze graan 
en andere potenti~le levensmiddelen opaten. Bloemen ziet men nau
welijks. Ieder stukje grond dat vrij is, wordt gebruikt voor aanbouw 
van levensmiddelen. Het is onvoorstelbaar voor mensen, die niet 
in dit land zijn geweest, hoe ieder stukje grond, dat bruikbaar is, 
wordtbebouwd. Daarom ziet men ook vrijwel geen gras of grasvel
den. 

In Chinagebruikt men gaarne de mensen, die vóór de revolutie er
varing hadden opgedaan. Voormalige kapitalisten en werkgevers be
kleden belangrijke posities in het nieuwe bestel. Men heeft gedeel
telijkbij de onteigening van de produktiemiddelen betaald met obli
gaties, die 4 à 5% rente afwerpen, en daar men geen belasting heft, 
kunnendeze mensen zich veroorloven toch dingen te kopen, waar het 
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gewone volk niet toe in staat is. Men laat thans ook in de communes, 
zoals de dorpen thans heten, toe dat de boeren naast de arbeid voor 
de gemeenschap een plekje voor eigen produktie behouden, waarvan 
zij de opbrengst of voor zichzelf kunnen gebruiken of op de markt 
brengen. 

Men geeft toe, dat men nog in het tijdperk verkeert van het socia
lisme, dat men omschrijft als betaling voor dienst naar prestatie. 
Maar men zegt zo spoedig mogelijk te willen overgaan naar het com
munisme, dat is betaling naar behoefte. 

Men heeft hier dus 700 miljoen mensen, die onder strenge dis
cipline leven. Men krijgt echter veel minder de indruk in een poli
tiestaat te zijn als in Oost-Europa. In de steden, waar vreemdelin
gen zoals wij kwamen, ziet men vrijwel geen militairen. De politie 
is alleen met een knuppel gewapend. De ministers en hoogwaardig
heidsbekleders begeven zich vrijwel zonder bewaking onder de me
nigte. Een aantal leden van mijn missie, die per ongeluk een ver
keerd lokaal binnentraden, konden zonder moeite tot de minister
president doordringen en hem een hand geven. Er was nauwelijks 
enige zichtbare bewaking. Deze 700 miljoen mensen zijn naar onze 
mening voorlopig nog tevreden omdat zij het, hoe slecht zij het ook 
hebben, toch beter hebben dan vroeger. Zij horen van het bui tenland 
weinig of niets. Hun radio en TV - ja, in de grote steden is ook TV 
- en hun spaarzame kranten bevatten slechts propaganda en discus
sies over de alleenzaligmakende leer van het marxistisch-leninisme. 
Daarom ben ik ook zo overtuigd, dat wij er goed aan hebben gedaan 
met een handelsmissie naar China te gaan. 

Men kan een kwart van de wereldbevolking niet alleen laten op deze 
planeet. En de handel is de gemakkelijkste en de beste weg om con
tacten teleggen en door deze contacten elkaar te begrijpen, en door 
aan beide kanten in te zien dat de wereld niet alleen zwart-wit is, 
tot vreedzame co-existentie te komen en daardoor de wereldvrede 
te bevorderen. 

Wij hebben een Chinese missie uitgenodigd naar Nederland te ko
men en wij hopen, dat de contacten van beide kanten regelmatig en 
innig zullen zijn. China kan een enorm gevaar voor ons allen zijn 
en voor alles, wat ons mensen van de Westerse beschaving dierbaar 
is. Maar de Chinezen zijn van nature een intelligent volk, dat steeds 
afkeerheeft gehad van krijgsgewoel en oorlog. Als men geleidelijk 
grieven zoals de afscheiding van Formosa, zoals de Amerikaanse 
Zevende Vloot in de Chinese Zee zal kunnen wegnemen, indien men 
China zou willen toelaten op de voor dit land gereserveerde plaats 
in de Veiligheidsraad van de VN, dan is er hoop, dat dit grootste 
volk ter wereld zich vreedzaam zal kunnen inpassen in de moderne 
wereld en datwij dooruitwisseling van goederen en ervaring weder
kerig onze welstand zullen kunnen bevorderen. 

Sidney J. van den Bergh 

190 



Waarom ik regeringen haat 

Het doet de redactie van Liberaal Reveil een genoegen, het 
staatkundig credo te kunnen publiceren van de jonge Canadese 
politicus John Chamard. Zijn uitgangspunten en stellingen 
laten goed uitkomen, dat de benadering der vraagstukken aan 
gene zijde van de Atlantische Oceaan anders is dan aan deze 
zijde, ook al zou de democratische en vrijzinnige gezindheid 
toch wel grotendeels identiek kunnen zijn aan de gezindheid 
in liberale kring hier. 

Het lijkt onbeschaamd in de vriendschappe
lijke kring van de lezers van dit blad ook 
maar het geringste gevoel van haat op te 
roepen. Misschien zal het U geruststellen, 
als ik U zeg, dat mijn haat niet een plotse
linge, kortstondigeopwellingis. Noch is hij 
veroorzaakt door vooroordeel of door een 
gebrekkige opvoeding. 

Het is werkelijk een heel prettige en ge
makkelijke haat, waarvan men kan genieten 
zoals men van een goed glas wijn genieten 
kan. Ik houd zo veel van deze haat, dat ik U 
ergraagvan laat meegenieten. Ik ben er vast 
van overtuigd, dat U er net zo veel plezier aan zult beleven als ik. 

Ik heb het land aan regeringen, aan alle regeringen zonder uit
zondering . U moet overigens niet denken, dat ik geen gevoel voor 
proporties heb, want ik heb aan sommige regeringen meer het land 
dan aan andere. 

Laten wij eens de regering bezien van mijn eigen land, de fede
rale regering van Canada. Niet alleen de regering, die nu aan de 
machtis, maar allefederaleregeringen na de oorlog. Waarom haat 
ik ze, en waarom zou U ze ook moeten haten? Om de eenvoudige re
den, dat zij erbarmelijk slecht geleid worden, en ongelooflijk dom 
en gevaarlijk hooghartig zijn. Al die regeringen zijn slechte rege
ringen geweest. 

Ter verklaringvan mijn meningwil ik beginnen met wat U de tekst 
van mijn preek zou mogen noemen. 
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Abraham Lincoln 

"Men kan geen welvaart scheppen, door spaarzaamheid tegen te gaan, 
men kan de zwakken niet sterk maken, door de sterken te verzwak
ken, men kan de loontrekker niet helpen, door de betaler van het 
loon nef;lr te halen, men kan geen narigheid vermijden door meer 
uit te geven dan verdiend wordt, men kan niet iemand blijvend hel
pen, doorvoorhemtedoen, wathijvoor zichzelfkan en moestdoen." 

Zijnditde woorden van John Birch, de Amerikaanse neo-fascist, 
of op zijn minst van Goldwater, de conservatief? Niets van dit al. 
Het zijn de woorden van Abraham Lincoln. Ik haat regeringen om
dat zij de waarheden niet kennen, die Lincoln reeds honderd jaar 
geleden uitsprak, 

Laten wij eens bij de waarheden van Lincoln stilstaan en bezien, hoe 
de federale regering deze veronachtzaamt. 

Inflatie 

"Men kan geen welvaart scheppen, door spaarzaamheid tegen te 
gaan ... ". Natuurlijk, alle Canadese regeringen geven zich moeite 
om welvaart te scheppen - de koek is door politici gebakken en wordt 
verdeeld door hun gezwam- maar in haar pogingen om welvaart te 
scheppen hebben de regeringen (en de meeste van haar soortgeno
ten) de spaarzaamheid onaantrekkelijk gemaakt doordat zij zich do
delijk verstrikten in de inflatie. 

Na de oorlog hebben de Canadese regeringen gepoogd, een matige, 
maar voortdurende geldontwaarding teweeg te brengen. Zij heb
ben dat op allerlei manieren gedaan. De kredietverlening werd ver
gemakkelijkt, er werden tekorten op de begroting geraamd, en er 
werden grote socialeuitkeringen aan personen gedaan. Dat deze po
litiek het sparen onaantrekkelijk maakt is duidelijk; men gaat na
tuurlijk niet sparen als bekend is dat het spaargeld morgen minder 
waard zal zijn dan vandaag, terwijl de staatspensioenen en werk
loosheidsuitkeringen ons zullen behoeden, ongeacht of wij wel of niet 
geld opzij leggen. Dat behoeft allemaal geen verklaring. Erger is, 
dat inflatie geen welvaart teweeg brengt. Zakenlieden onder de le
zers van deze regels zullen dit misschien gemene ketterij vinden, 
want zij hebben geleerd, dat een geringe inflatie de produktie doet 
toenemen, en dat toenemende produktie goed is. Zoals het wel met 
meer "goede" economische omstandigheden het geval is, kan een 
toenemende produktie zowel gunstig als ongunstig zijn. Toenemende 
produktie is goed, als zijberust op een goede munt, die niet in waar
de daalt. Toenemend'e produktie is niet goed, wanneer zij op kunst
matige wijze, door inflatie, in het leven is geroepen. Zij zal tot een 
uitbarsting leiden, tenzij de geldontwaarding ononderbroken en zelfs 
versneld wordt voortgezet. Dit is het proces, dat wel wordt aange
duid als de inflatie-spiraal. In feite staat in Canada de inflatiezeep
bel opspringen, en hoe langer de zeepbel groeit, hoe harder de knal 
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zal zijn en hoe verder de economische teruggang zal gaan. Wij heb
ben hiervan voorbeelden gezien in 1929, 1949 en laatstelijk weer 
in 1957. 

Robin Hood 

"Menkandezwakkennietsterk maken, door de sterken te verzwak
ken." Dit zijn wijze woorden, maar de Canadese regeringen huldi
gen de tegenovergestelde opvatting, dat de armen alleen geholpen 
kunnen worden door de rijken te snijden. Het is de oude wijsheid van 
Robin Hood. 

Een weinigbekendBrits tijdschrift ("The Justice of the Peace and 
Local Government Review") schonk enige maanden geleden aandacht 
aan deze legendarische held. Robin Hood hield zich, naar het oor
deel van dat blad, voornamelijk bezig met "het beroven van welge
stelden teneinde, zoals het doorzichtige voorwendsel luidde, aan de 
behoeftigen te geven (na aftrek van een redelijke commissie voor 
verrichte diensten), een functie die in onze dagen door de staat is 
overgenomen. Het aankweken van bewondering onder onze jeugd voor 
een vogelvrij verklaarde die zijn wettige echtgenote verliet om zich 
over te geven aan plezier en spel in het Groene Bos met juffrouw 
Marion (die stelligniet van onbesproken levenswandel was) is onge
veer even anti-sociaal als de verering voor een man als Al Capone." 
Toch nemen de regeringen deze Robin Hood tot voorbeeld. Zij heb
ben zowel hem, als het begrip "behoefte" tot iets volmaakts verhe
ven. 

Ik haat regeringen om haar progressieve inkomstenbelasting. Zo'n 
belasting kent de onbillijkheid dat iemand met $ 2. 000 belastbaar 
inkomen $ 250, -- betaalt, terwijl degene die driemaal zoveel ver
dient, nietdriemaal, maarmeerdan viermaal zoveel belasting ver
schuldigd is. Als het belastbaar inkomen vijfmaal zoveel bedraagt, 
is de belasting achtmaal zoveel hoger. Als het belastbaar inkomen 
twintigmaal zoveel bedraagt, is de belasting 64 maal hoger. Hier is 
Robin Hood aan het werk. Hier wordt gepoogd de zwakken sterk te 
maken door de sterken te verzwakken. Hier is sprake van een ver
heerlijking van het begrip behoefte. Ik haat regeringen en haar op
vatting, dat behoefte een heilig aigodsbeeld is waarvoor menselijke 
offers gebracht moeten worden, dat de behoefte van sommigen de 
valbijl moet zijn voor anderen, dat wij allen moeten leven op een 
manierwaarbij ons werk en onze hoop, onze plannen en daden over
geleverd zijn aan de genade van het ogenblik waarop de guillotine op 
ons neervalt, en dat de mate van ons kunnen tevens de mate is van 
hetgevaarwaaraan wij blootstaan, zodatsucces ons dwingt het hoofd 
op het blok te leggen, terwijl mislukking ons het recht geeft om de 
bijl te laten vallen. Denkt U hier eens een ogenblik dieper over na. 
Dat is toch wat regeringen doen, wanneer zij grote sociale uitke
ringen financieren met behulp van de progressieve inkomstenbelas
ting. Dit is het schrikbewind dat door Robin Hood onsterfelijk is ge-
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maakt als een toonbeeld van rechtvaardigheid. Men beweert, dat hij 
de uitbuitende overheersers bestreed en de buit teruggaf aan dege
nen die beroofd waren geworden, maar dat is niet de strekking van 
de legendedietot ons is gekomen. Hij leeft voort, niet als de strij
der voor bezit maar als de kampioen van de behoefte, niet als een 
verdediger van de bestolenen maar als een verzorger van de behoef
tigen. Hij is de eerste man die zich een stralenkrans van deugd aan
matigde door weldadigheid te beoefenen met andermans geld. Ik haat 
regeringen omdat zij pogen dezelfde stralenkrans te krijgen. 

Verkiezingen winnen 

"Men kan de loontrekker niet helpen door de betaler van het loon 
neer te halen" -toch is dat juist wat regeringen doen bij een sociale 
politiek die zich bij tijden als een willoos schaap heeft gericht naar 
destemmenvandevakbonden, eenpolitiekdie de positie van de vak
bonden versterkte en geleid werd door de gedachte om een economisch 
evenwicht te vinden tussen het grote en het kleine. Het ontbreken 
in Canada van wetten die het recht om te werken waarborgen, kan 
worden toegeschreven aan een nutteloze poging van de grote partij
en om stemmen te winnen van de vakbonden. De politici van elke 
partij (en in ditverbandnoem ik iemand politicus die beweert te we
ten hoe een verkiezing gewonnen wordt) wekken de indruk, dat zij 
leven op een eigen geestelijk eiland waar zij het dogma hebben afge
kondigd , datniemandde zuiverheid van de pogingen om de stemmen 
der arbeiders te kopen ter discussie kan stellen en toch een verkie
zing winnen. Dit dogma zal vermoedelijk aanvaard blijven totdat de 
een of andc::::e politieke leider de moed zal hebben om van het eiland 
te ontsnappen en zijn vooropgezette meningen zal toetsen in de we
reld waar de kiezers leven. Het bedrieglijk binnensmokkelen van 
een duidelijk ten gunste van de vakbeweging werkende wetgeving zal 
dan zijn gelukkig einde vinden. 

En hoe staat het met combinaties en economische gelijkheid? In 
de Verenigde Staten zijn ondernemingen beboet omdat zij de gele
genheid hadden om mededinging uit te schakelen. Het is niet nodig 
dat zij feitelijk probeerden die mededinging uit te schakelen; neen, 
het hebben van de gelegenheid om de poging te doen , is voldoende. 
Zover is het in Canada nog niet gekomen, maar onlangs kreeg toch 
een vleesconservenfabrikant, die een grootaandeel heeftin de vlees
markt, het bevel een zuivelfabriek van de hand te doen die hij in Cal
gary had gekocht, want in de Canadese markt voor consumptie-ijs 
zou eens een machtspositie kunnen worden opgebouwd. Ik haat re
geringen om zulke dingen, maar ik moet toegeven dat ze consequent 
zijn. Zij gaan uit van de veronderstelling, dat het inkomen van het 
volk een koek is, die in plakjes gesneden moet worden, waarbij elk 
onderdeel van het economisch leven een bepaalde hoeveelheid moet 
krijgen. In het verleden kreeg de rijkste de dikste plak, en de arm
ste de dunste. Zij namen aan, dat dit verkeerd is. De enige manier 
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om dit te veranderen is, eens tuk af te nemen van de plak van de rij
ke man en het te geven aan de arme man. Dat klinkt logisch, totdat 
wij de vooronderstelling omtrent de koek nader onderzoeken. Een 
koek heeft natuurlijk een bepaalde omvang en groeit niet. Maar het 
economisch leven groeit wèl; het groeit door middel van investe
ringen. Om te kunnen investeren moet rijkdom worden opgehoopt. 
Inbeslagname en herverdeling van rijkdom verhinderen investerin
gen. De enige manier om ieder er beter aan toe te laten zijn, ligt 
in het groter laten worden van de koek. De regering maakt zich zor
gen omdat de een $1500,- verdient en een ander $ 50. 000, -; in plaats 
daarvan zou zij zich zo moeten gedragen, dat ieder na verloop van 
tijd meer zal verdienen. Maar dit kan niet gebeuren als de regering 
beslaglegtophetkapitaal van de rijke man, die risico's zou kunnen 
dragen, en hetoverdraagtaan diens minder succesvolle kameraden. 

Even afrekenen 

"Men kan geen narigheid vermijden door meer uit te geven dan ver
diend wordt." Wij weten allemaal wel hoe regeringen daarover den
ken. Zij bewijzen lippendienst aan zuinigheid en een evenwichtige be
groting, om ondertussen voortdurend te veel uit te geven en te weinig 
belasting te heffen. Ik heb geen moeite met de theone van de anti
cyclische begrotingspolitiek, die verlangt dat overschotten worden 
gevormd in de goede jaren en tekorten aanvaard als de tijden moei
lijk zijn. Maar zoals hetmeer gaat met de meeste economische the
orieën, is ook deze theorie op ongekende manier kromgetrokken 
door politici die meer verdiept zijn in hun eigen kansen dan in het 
welzijn van het land. De gedachte van incidentele tekorten is ver
vangen door de opvatting, dat het mogelijk is voortdurend tekorten 
te begroten. Net als bij winkelen, moet er op een gegeven ogenblik 
afgerekendworden. TI< haat regeringen, omdat zij ons door haar uit
gavenpolitiek te gronde richten en omdat zij met vrome schijnheilig
heid beweren, dat er niets aan de hand is. 

Iets voor niets 

"Men kan niet iemand blijvend helpen, door voor hem te doen, wat 
hij voor zichzelf kan en moest doen. " 

Dit is de kern van de zaak, want het is de misvatting dat ieders 
welzijn alleen verkregen kan worden door tussenkomst van over
heidswege, wat leidt tot de reeds beschreven gevaren. Ik haat re
geringen omdat zij de ongebreidelde stoutmoedigheid hebben te ver
onderstellen, beter te weten wat goed is voor de burgers dan de bur
gers zelf. Ik weet niet, wat het beste is voor U, lezers van dit blad. 
Ik zou werkelijk niet kunnen zeggen, wat. iedere lezer het gelukkigst 
zou maken. Maar de plannenmakers in de hoofdstad zijn zo brutaal, 
Uw en mijn geld te nemen en zij verbeelden zich, het leeuwendeel 
ervan te gebruiken in het belang van de gehele natie. Zij hebben het 
lef te beweren, dat zij weten hoe mensen geholpen moeten worden. 
En natuurlijk bedoelen zij met "mensen helpen" precies datgene, 
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wat mensen voor zichzelfkunnen en zouden moeten doen: werken voor 
hun boterham, zorgen voor hetwelzijn van hun gezin, en zorgen voor 
deoudedag. Ikben niet tegen samenwerking, om deze dingen te be
reiken. Ik denk hierbij aan ziekenfondsen, lijfrentekassen, spaar
banken, enz. Maar ik maak bezwaar tegen de regering die mijn geld 
gebruikt om deze dingen voor anderen te betalen. Ik ben tegen een 
regeringspolitiek die gekarakteriseerd kan worden met "iets voor 
niets", en die geleidelijk bij de ontvanger de onafhankelijkheid en 
de eigen aandrang om aan te pakken wegneemt. 

Economische rechtvaardigheid 

"Wij weten nu, waar hij het land aan heeft" zoudt U kunnen zeggen, 
"maarwatwilhij dan zelf, wat kunnen wij eraan doen?" Wat ik wil, 
en wat- naar ik aanneem - ook U wilt, is een zekere mate van eco
nomische rechtvaardigheid. Niet de "rechtvaardigheid", waar de 
heer Diefenbaker zo welsprekend mee te werk gaat, niet de geper
verteerde rechtvaardigheid die Robin Rood tot voorbeeld neemt, niet 
de rechtvaardigheid van "iets voor niets". Maar een economische 
rechtvaardigheid, waarbij men recht heeft op de vruchten van de 
eigen arbeid, een rechtvaardigheid die van niemand verlangt dat hij 
zich voor kameraden afslooft, een rechtvaardigheid die aan het indi
vidu zijn eigen waardigheid teruggeeft. 

Dit kan worden bereikt doordat wij ons meer in deze problemen 
verdiepen en van onze oplossing getuigen. Spreek erover met Uw 
vrienden, Uw kennissen, Uw vijanden, spreek erover met het par
lementslid op wie U gestemd hebt, of met de kandidaat, die niet ge
kozen werd. Als voldoende mensen samenwerken om weer gezonde 
verhoudingen bij de regeringen te krijgen, zullen wij misschien sla
gen. Als wij slagen, zal ik met groot genoegen de regeringen niet 
meer haten. 

J ohn Chama rd 
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REM in het kielzog je 
van Veronica 

Het REM-wetsontwerp heeft lang op zich laten wachten. Men ver
wachtte het eind maart, maar het moest 9 mei worden voor de mi
nister van justitiehet kon indienen. Nu zit een speciale Kamercom
missie - "de commissie van het Plat" ermee in haar maag. Aan 
alle kanten wordt door volkenrechtdeskundigen tegen het wetsontwerp 
bezwaar gemaakt. Die omstandigheid maakt het voor voorzichtige 
kamerleden al niet aantrekkelijker. Nog moeilijker wordt het als er 
door erikele politieke partijen, de PvdA is hier een groot kampioen 
voor, aangedrongen wordt op een gelijktijdig optreden tegen Veroni
ca. Mr. M. J. van Emde Boas heeft in ons blad al beioogd dat op
treden tegen Veronica juridisch allerlei moeilijkheden met zich mee
brengt. Professor Jhr. Mr. van Panhuys daarentegen heeft in het 
Nederlands juristenblad van 30 mei uiteengezet dat er juridisch niet 
zo veel verschil bestaat tussen Veronica en REM. 

Afgezien van de juridische theorieën, waarvan er net zo veel zijn 
als deskundigen die over deze zaken praten of schrijven, is het een 
moeilijk verteerbare zaak wanneer men Veronica jaren tolereert en 
deze liedjes zingende boot plotseling wel gaat aangrijpen als er een 
REM aan de kim opdoemt. 

Uitgangspunt van hen die wel tegen de REM willen optreden en niet 
tegen Veronica is, dat geen staat ter wereld kunstmatige eilanden voor 
zijn kust tolereert. Het argument dat er dan ook bordelen en speel ho
len voor de kust zouden verschijnen, spreekt ons niet zo aan; wij zien 
nog geen bordeel dat over de miljoenen beschikt die hiervoor nodig 
zijn en spelen kan men eenvoudiger in Ostende. Mogen de bordelen en 
de roulettes dus argumenten zijn pour besoinde la cause, wel serieus 
is dat Russen of Chinezen een eiland niet met bordelen en speelho
len, maar wel met oorlogstuig zouden kunnen stofferen. Men kan 
hier tegenin brengen dat een eiland, dat niet met vreedzame doel
einden wordtopgerichtwelaan te pakken is. Zo dit in vredestijd in
derdaad mogelijk is, dan blijft daar nog de kans op een eiland dat 
TV-programma's gaat uitzenden "gesponsored" door Moskou. 

Helemaal afgezien van de vraag hoe men over ons omroepbestel 
denkt, kan geen Nederlander dit risico willen lopen. Zij die uit haat 
tegen Hilversum het eiland wel willen accepteren, schieten met ra
ketten op vlooien. De vlooien zijn heel hinderlijk, asociaal en onde
mocratisch, maar raketten zijn gevaarlijk en van een heel andere 
ordedan de omroepverenigingen, die dank zij de techniek, die bin-
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nen enkele jaren 16 geluids- en 7 beeldkanalen mogelijk maakt, toch 
aan belangrijkheid achteruit zullen gaan. 

Intussen zit de TweedeKamermet de ondankbare taak, een fel om
streden wetsontwerp snel te behandelen om de REM niet op drift te 
laten komen. Maar een parlement is nu eenmaal aan zijn eer en goe
de naam verplicht een volkenrechtelijk kennelijk zo ingewikkelde 
zaak serieus te behandelen. Trouwens al zou de volkskamer licht
zinnigwillen zijn, dan staat daar nog indrukwekkend en zeer belust 
op juridische haarkloverijen de Senaat en ook de Senaat zal nog zijn 
zegen moeten geven. Inmiddels zal de REM in de lucht zijn en een 
eigen bestaansrecht gaan veroveren. 

De regering heeft het zichzelf en het parlement heel moeilijk ge
maakt, Mr. M. J. van Emde Boas heeft in ons blad van maart een 
directereweggewezen. Hij schrijft, dat het inrichten en onderhou
den van een tv-eiland een inbreuk vormt op de vrijheid van de volle 
zee en dus volkenrechtelijk een ongeoorloofde handeling is. De staat 
wiens belangen door de oprichting en de uitzendingen van het tv
eiland benadeeld worden, kan volgens Van Emde Boas zelfstan
dig optreden ter handhaving van de regels van volkenrecht en ter 
bescherming van eigen nationale belangen. Prof. mr. dr. J. P. A. 
François betoogde in de Internationale Spectator dat de landsover
h,eid bevoegd is op te treden tegen installaties in volle zee, die de 
landsbelangenschaden, Indienderegering de "weg-François" geko
zen had, zou er een interessante discussie mogelijk zijn geweest 
over de vraag of ons omroepstelsel een landsbelang is, maar men 
had geen volkenrechtelijk zo ingewikkelde consequenties geriskeerd 
als thans. 

Op deze wijze zou de REM waarschijnlijk nimmer op het "plat" 
zijn gekomen en nog veel minder in de lucht. Nu staat de Kamer er
voor, een omstreden wetsontwerp aan te nemen of de minister met 
huiswerk terug te sturen. In het laatste geval kan het nog lang duren 
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eer er iets gebeurt en zal de REM een gearriveerde zender zijn eer 
er op het Binnenhof knopen doorgehakt kunnen worden. De weg van 
Francois en Boas was heel wat korter dan het kronkelige pad van 
Scholten over de bergen van kritiek van uiterst bevoegde zijde en -
als de PvdA haar zin krijgt - langs de ankerkettingen van Veronica. 

Discussiepunt no. 6 over de relatie tussen Nederland en de over
zeese gebiedsdelen in de West is er op het Eindhovense congres er
barmelijk afgekomen. Men heeft er niet of nauwelijks over gespro
ken. 

Een beetje meer aandacht had dit onderwerp wel verdiend. Want 
in Suriname gaat het slecht. Zo slecht dat een jaarcongres van een 
Nederlandse politieke partij geen genoegen kan nemen met de vage 
gemeenplaatsen, als in dat discussiepunt neergelegd. 

Suriname is er niet in geslaagd, na de oorlog de tering naar de 
nering te zetten. Erger nog, het heeft er ook te weinig moeite voor 
gedaan. Met leningen en schenkingen van vele miljoenen heeft de 
Nederlandse regering er tot nog toe een mouw aan gepast. Maar 
steeds meer krijgt men in Den Haag het onbehaaglijke gevoel, dat 
het geld verdwijnt in een bodemloze put. 

De huidige Surinaamse regering, o.I. v. premier J. Pengel, be
gon vol goede voornemens. Daarvan werd evenwel ontstellend wei
nig verwezenlijkt. Voor goede raad heeft zij minder belangstelling 
dan voor klinkende munt. Een topzwaar ambtenarenapparaat, een 
overdreven aantal departementen en een legertje werklozen ver
haasten de dreiging van een bankroet voor het land. En van een. de
bacle voor de heer Pengel. 

Een wat merkwaardige speling van het lot heeft minister Biesheuvel 
indertijd niet alleen de portefeuille van landbouw en visserij in han
den gespeeld, maar hem als vice-ministerpresident bovendien be
last met de vraagstukken inzake onze overzeese gebiedsdelen. 

Geen sinecure~ Niet zonder reden vond de Eerste Kamer onlangs 
aanleiding, deze minister "een wijs en voorzichtig optreden" aan te 
bevelen. Daarbij stelde de Kamer hem zijn voorganger Korthals ten 
voorbeeld, die zulk belangrijk werk heeft verricht - aldus het des
betreffende voorlopige verslag - ter bevordering van de samenwer
king en het begrip tussen de drie delen van het Koninkrijk. 

Deze waarderende woorden gaarne onderstrepende, vragen wij 
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ons toch af of het voorbeeld wel zo gelukkig is. Want veel meer dan 
dat heeft de heer Korthals tijdens zijn ambtstermijn niet kunnen uit
richten. Althans niet in Suriname. En wanneer de heer Biesheuvel 
met hetzelfde recept zou volstaan, mag men in dat land steeds ern
stiger stagnaties verwachten op bestuurlijk en economisch-sociaal 
terrein. 

Om dezelfde reden zou de VVD tekort schieten, indien zij in dit 
opzichtinbaarwerkprogram niet meer zou opnemen dan wat vrien
delijke cliché-verklaringen, waar niemand wat aan heeft. Wanneer 
de VVD met Suriname het goede voor heeft, zal zij met concrete 
suggesties en plannen voor de dag moeten komen. 

De moeilijkheid waarvoor men zich daarbij gesteld ziet, is dat alles 
wat van hieruit wordt gesuggereerd daarginds onmiddellijk wordt 
opgevat als bevoogding. Ervaringen uit het koloniale tijdperk zijn 
aan deze lichtgeraaktheid niet vreemd. 

Het gevolg evenwel is dat men in Paramaribo naar welgemeende 
adviezen zelden of nooit heeft willen luisteren. Leningen en schen
kingenwarener welkom. Maar wie daarnevens zuinigheid in de be
stedingenefficiency in het beheer predikte, vond een gesloten deur 
of werd beschuldigd van imperialistische bemoeizucht. 

Het verdient geen aanbeveling de leningen en schenkingen nu maar 
plotseling geheel stop te zetten. Maar wel zou het van gezond ver
stand getuigen - en uiteindelijk ook in het belang van Suriname zelf 
zijn - om verdere financiering door de Nederlandse schatkist afhan
kelijk te stellen van de opvolging door de Surinaamse overheid van 
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FINANCIELE STEUN VAN NEDERLAND AAN SURINAME NA DE OORLOG 

Tienjarenplan (uitvoering) 
(1956 t/m 1963) 

Tienjarenplan (bureau) 
(1956 t/m 1963) 

Technische bijstand 
(1956 t/m 1963) 

Wel vaartsfonds 
(1947 t/m 1955) 

Stichting machinale landbouw (tekorten) 
(1958 t/m 1963) 

Stichting machinale landbouw (rente en aflossing) 
(1956 t/m 1963) 

Stichting machinale landbouw (voorschotten) 
(1955 t/m 1961) 

Lening Gift 

96.536.030,85 96.536.030,89 

1. 034.359,50 

1. 306. 834, 93 

43.914.056,92 

8.835.000,00 

15.624.972,50 

28.600.000,00 

125.136.030,85 167.251.254,74 



enkele concrete en redelijke suggesties, welke haar door Neder
landse deskundigen zijn en zullen worden gedaan. 

Daarginds zal het inzicht moeten baanbreken, dat welvaart niet 
wordt bereikt met steeds maar weer nieuwe "overbruggingskredie
ten", doch uitsluitend door meer produktiviteit en minder spilzucht. 

Aantrekking van vreemd bedrijfskapitaal en uitbreiding van de 
handelsrelaties kunnen Suriname de injecties geven die het in wezen 
behoeft. Wanneer overheid en politieke partijen in Nederland hun 
aandacht zouden richten op bevordering van deze constructieve me
thoden van welvaartsvermeerdering, doen zij nuttiger werk dan door 
de periodieke financiële lekken in het Surinaamse budget te blijven 
stoppen. 

Er zal bezonkenheid voor nodig zijn, om dit alles aan onze land
genoten overzee duidelijk te maken. En het zal moed van de VVD 
vereisen, om nuchtere waarheden als deze op te nemen in haar pro
gram ten aanzien van ons Koninkrijksdeel op het Latijns -Amerikaan
se continent. Maar het is de enige weg, waarlangs Suriname werke
lijk kan worden geholpen. 
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Punt 6 van de discussiegrondslag voor een nieuw beginsel
program van de VVD. 

De verhouding tot Suriname en de Nederlandse Antillen als 
volwaardige deelgenoten in het Koninkrijk dient ruimte te 
laten voor verdere ontwikkeling. 
Het deelgenootschap dient te worden gekenmerkt door vrij
willigheid en wederzijdse toegenegenheid en daardoor als 
een waardevolle kracht te worden ervaren. 

Toelichting: 
Alles wat zweemt naar een koloniale verhouding moet wor
den vermeden. Daarom wordt op handhaving van de banden 
van Nederland met Suriname en met de Nederlandse Antillen 
geen zwaar accent geplaatst. 

St. 



De zevende huurronde 
Op grond van de huurwet is het vaststellen van hu
ren van woningen en bedrijfspanden nog steeds een 
kwestie van de wetgever, en niet van de huurder en 
verhuurder onderling. Dat leidt ertoe, dat telkens 
de Staten-Generaal een beslissing over wijziging 
van de huren moeten nemen. Een desbetreffend 
wetsvoorstel biedt een mooie gelegenheid, om het 
politieke standpunt over het particuliere bezit van 
woningen uit te stallen en om over de woningnood 
en alles wat daarmee samenhangt met de regering 
van gedachten te wisselen. 

Op 26 en 27 mei 1964 behandelde de Tweede Ka
mer weer eens zo'n voorstel tot huurverhoging. Het 
was het zevende voorstel, en het zal stellig nog 
niet het laatste zijn. De huurwet beoogt de huurder te beschermen. 
Zij doet dat in feite ook en bewijst daarmee, dat de woning-aanbie
dende partij nog altijd de sterkste is, en de woningzoekende partij 
de zwakste . Van enig evenwicht op de woningmarkt is -om zo te 
zien - nog geen sprake. Het bouwen van woningen moet derhalve on
verdroten worden voortgezet . Tegelijk moet ernaar worden ge
streefd, dat de drie miljoen woningen in Nederland zo doelmatig 
mogelijk worden bewoond. 

Een rem op het doelmatig gebruik van woningen ligt in de onge
lijke huur voor verschillende soorten woningen, die nochtans een 
min of meer gelijk woongenot bieden. Die ongelijkheid bestaat na
melijk tussen oude woningen en nieuwe woningen. Voor de oorlog 
warengrond, kapitaal en arbeid goedkoop, en waren dus ook de hu
ren matig. Na de oorlog was aan alles gebrek, werd er dus aanmer
kelijk duurder gebouwd . De huren moesten na de oorlog naar even
redigheid hoger zijn, om het geïnvesteerde kapitaal te laten renderen. 
Zonder rendement wordt geen kapitaal geïnvesteerd, althans niet 
door particulieren. Bij vorige huurrondes werden de huren van 
zowel de oude als de nieuwe woningen met eenzelfde percentage 
verhoogd. Dit heeft tot gevolg gehad, dat het verschil in huur tussen 
een oude en een nieuwe woning steeds groter is geworden. Wie een 
oude woning heeft, die misschien wel te ruim is geworden, piekert 
er niet over naar een kleinere moderne woning te verhuizen, die 
veel duurder is. Er is in de loop van de jaren door een verkeerd be
leid een rem gelegd op een normale beweging, die tot een ratiooe
Iere bewoningvan het woningbestand zou hebben geleid . Het rapport 
vande Teldersstichting over het huurvraagstuk heeft daar indertijd 
al op gewezen. 
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Het is de verdienste van de zevende huurronde, dat doelbewust ge
streefd wordt naar een verkleining van het grote verschil in huur
peil tussen oude en nieuwe woningen. Want deze nieuwe huurverho
ging geldt alleen voor oude woningen, of om het nauwkeuriger te 
zeggen, voor woningen die vóór 1 januari 1957 gereedkwamen. De 
Tweede Kamer is met deze huurronde akkoord gegaan, zij het niet 
met algemene stemmen. Communisten, pacifisten en socialisten 
stemden tegen; de confessionele partijen en de liberalen stemden 
voor, terwijl de Boerenpartij (heer Koekoek met twee aanhangers) 
door afwezigheid geschitterd heeft. 

Waarom zijn de "roden" tegen geweest? Omdat zij geen relatie 
willen leggen tussen de huur voor een woning, en het kapitaal dat in 
de woning is vastgelegd. Kapitaal is voor woningbouw nodig - deze 
realiteit erkennen zij wel -maar zij achten het niet nodig, dat dit 
kapitaal rendabel zal zijn. Maar in een onrendabel object steekt toch 
niemand zijn geld? Dat is volkomen juist, maar de "roden" willen 
ook helemaal niet, dat particulieren zorgen voor huisvesting; dat 
moet de overheid, de collectiviteit doen. De heer Lankhorst, spre
kend voor de Pacifistisch-socialistische partij, zei dat ook met zo
veel woorden. Hij is een eerlijk man, die geen behoefte heeft, zijn 
opvattingen te versluieren. "Huisvesting behoort een collectieve 
voorziening te zijn," was zijn mening. De sprekers van de PvdA en 
de CPN stelden andere argumenten op de voorgrond, zoals de onze
kerheid of de bouwprijzen wel zo hoog zullen blijven als ze nu zijn, 
enhetfeit, dat het onderhoud van de woningen soms zo veel te wen
sen overlaat. 

Allemaal gelegenheidsargumenten dus, die gezocht en onoprecht 
aandeden . De spreker van de PvdA ontvouwde, bij wijze van opbou
wende gedachte, eenouderwets-socialistischprogramma van dwang
maatregelen zoals prijsbeheersing van grond en huizen, afroming 
van huren ten gunste van een fonds voor woningverbetering, belas
ting op winst bij verkoop van huizen en subsidiëring van huren. Al
lemaal maatregelen, die een symptoom van de woningschaarste aan
vallen, maar die de oorzaak van de woningschaarste niet opheffen. 

Vande zijdevan de VVD ontvouwde het kamerlid de heer M. Vis
ser een liberaal programma van geleidelijke vrijmaking van de wo
Dingbouw en de huren, te beginnen bij die groep, die uit eigen mid
delen woningen kan bouwen en het hoge bedrag kan dragen dat als 
rendement voor het geïnvesteerde kapitaal nodig is. En onder de 
hand natuurlijk ook doorgaan met bouwen van de andere woningtypen. 
Zodra voor bepaalde soorten woningen een evenwichtsprijs tot stand 
kan komen, zou de liberalisatie voor die soorten woningen verwe
zenlijkt kunnen worden. De heer Visser ontveinsde zich niet, dat 
de zevende huurronde niet de laatste huurronde zal zijn. Ook de spre
kers van andere partijen waren zich daarvan bewust, maar alleen 
de heer Visser wees een weg uit het labyrint. De minister van Volks
huisvesting en Bouwnijverheid ging er niet op in, hetgeen te denken 
gaf. 
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Een verwerpelijke gedachte 

Ik moet met een bekentenis beginnen. In de eerste paar jaar na de 
oorlog heb ik wel eens getwijfeld aan de markteconomie. De prijzen 
werden "beheerst", de vrije markt "gestopt". Sociale rechtvaardig
heid leeknietgoed verenigbaar met een vrije prijsvorming, daar de 
open markt, evenals Vrouwe Justitia, een blinddoek voor heeft. Het 
scheen, dat de moderne dirigistische economen het marktmechanis
me naar hun ideeën konden kneden. 

De loopvan de geschiedenis na de oorlog heeft die twijfel - het is 
steeds goed zijn opvattingen te toetsen of ze wellicht herziening be
hoeven - weggenomen. Sterker nog: met een variant op een bekend 
gezegde moet ik nu vaststellen, dat hoe meer ik de resultaten van 
een beheersing van het marktmechanisme heb leren kennen, des te 
groter mijn eerbied, ja ontzag, voor de vrije prijsvorming is ge
worden. Men kan een rivier die van de bergen naar zee stroomt wel 
kanaliseren, maarwanneer men poogt de rivier tegen de berg op te 
laten stromen, veroorzaakt men de grootste ongelukken. Wie ech
ter de natuurlijke krachten weet te gebruiken, maakt deze dienstbaar 
aan de economische en sociale vooruitgang. 

Toch hebben velen dit nog niet ontdekt. En wanneer hun streven 
de stroom omhoog te leiden mislukt, is hun enige middel de prijs
vorming, dielastige indicatorvanhun mislukking, te verbieden. Zij 
menen de koortslijder te kunnen genezen door de thermometer stuk 
te gooien. 

Een treurig voorbeeld van zo'n mislukking en van de verkeerde 
geneesmethode levert het initiatief-voorstel van de leider der PvdA
fractie in de Tweede Kamer, dr. A. Vondeling, om onroerende goe
deren onder de Prijzenwet te brengen. 

Allereerst een opmerking van algemene aard. De Prijzenwet is 
een machtigingswet, die de regering de bevoegdheid geeft op te tre
den wanneer zij dit nodig acht. De leider van de oppositie wenst de 
bevoegdheden van de zittende regering uit te breiden waar deze ze 
zelfniet nodig acht. De regering zal dus van zo'n bevoegdheid hoogst
waarschijnlijk geen gebruik maken. De bedoeling van een dergelijk 
voorstel- waarvan men talrijke voorbeelden kan vinden in de Ame
rikaansewetgevende praktijk - is dus niet anders dan het slaan van 
politieke valse munt. Het afwijzen van een dergelijke machtiging of 
het niet gebruiken ervan moet de regering brandmerken als onwil
lig om de belangen van het volk te dienen. 

Dit wat de politieke betekenis van het voorstel betreft. De ma
teriële betekenis is volkomen negatief. De voorsteller noemt het 
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een "eerste eenvoudige stap" om de z . i. bestaande leemte in de 
prijswetgeving op te heffen . Van de toepassing ervan verwacht hij
zelf in de praktijk "ook geen wonderen". Wat dan wel? 

De sterke stijging van de prijzen van gebouwd en ongebouwd on
roerend goed, die vooral de laatste drie jaren is opgetreden, heeft 
een duidelijke oorzaak: een groot tekort aan bouwgrond, vooral in 
het westen des lands en een misschien nog groter tekort aan wo
ningen in de categorie~n waar de markt om vraagt. 

Dit laatste is nu juist het knelpunt, dat geen prijsmaatregel kan 
opheffen. Wel zou men hetwoningtekortdoor overheidsmaatregelen -
beter gezegd door intrekking van overheidsregelingen - kunnen ver
minderen. Wij denken hier aan de bouwstop en aan de voortdurende 
pressie in de Tweede Kamer om de vrije bouwsector te besnoeien ten 
bate van de gesocialiseerde woningbouw (die de bouw stimuleert van 
woningwetwoningen die in vele gevallen te duur zijn voor degenen voor 
wie ze bedoeld waren). 

Het resultaat is, dat de laatste jaren een steeds groter aantal re
flectanten een boddoet op de vrije woningvoorraad, die door beper
kingen en de bouwstop gelimiteerd is. Deze markt van vrije wonin
gen is door de overheidsmaatregelen als het ware ge-"cornered" 
met alle gevolgen van dien. 

Men zal opmerken, dat een grotere vrijheid voor de vrije sector 
zougaan ten koste van de volkswoningbouw. Hierin schuilt iets waars. 
Zolang er geen re~el evenwicht op de bouwmarkt is, kan de markt 
niet behoorlijk functioneren, en zal er dus mede een sociale taak 
voor de overheid zijn. Maar bij die sociale taak moet men niet te
gen de stroom op gaan roeien. 

Die sociale kant is trouwens niet zo ernstig als men meent. In 
1958, toen West-Duitsland met een nog nijpender woningtekort kamp
te dan ons land, maar waar in de vrije sector een grotere vrijheid 
voor nieuwbouw bestond dan wij ooit hebben gekend, vroeg ik eens 
aan een Duitse autoriteit, of deze vrijheid geen aanleiding gaf tot 
sociale repercussies. Hij antwoordde enigszins verbaasd: "Maar de 
man, die een huis bouwt, maakt toch woonruimte vrij! " 

Behalve bij de liberalen is deze eenvoudige waarheid kennelijk 
nooit tot ons land doorgedrongen. Men heeft de particuliere bouw 
geremd om een zo groot mogelijk deel van de bouwcapaciteit te be
stemmen voorde indirecte overheidsbouw, kortweg gezegd, voor de 
gesocialiseerdewoningbouw. De socialisten werden hierbij gesteund 
door de protestant-christelijke groepen, zelfs zodanig, dat hun stre
venministe r Van Aartsen, in het vorig kabinet, bijna zijn ministe
riële leven kostte toen hij meervrije bouw en premie-bouw wilde toe
laten. 

Praktische zin heeft de Duitse woningbouwpolitiek beheerst. Dat 
blijkt o.a. ook uit de in West- Duitsland tot voor enkele jaren be
staan hebbende vrijstelling van belasting op dat deel van de winsten 
van ondernemingen, dat voor sociale woningbouw werd bestemd. In 
Nederland werd liever de volle belasting geihd, om die uit te delen 

206 



aan subsidies en woningwetbouw. Waarom zou men het ook een
voudig doen wanneer het omslachtig kan en er bovendien nog poli
tiek voordeel uit gehaald kan worden? 

Het is moeilijk een vergelijking te treffen op het punt der woning
voorziening, maar de conclusie lijkt niet ongewettigd, dat West
Duitsland ons wat de leniging van de woningnood betreft heeft inge
haald . 

De Duitse politiek- gesteunddoor een reëler huurbeleid- heeft er
toe geleid, datwoningen werden gebouwd, waar de markt om vroeg. 
InBelgiëisditeveneenshet geval, waar de z.g. Wet-De Taeye (een 
initiatief-voorstel van de Kortrijkse burgemeester) de verlening 
van voorschotten uit de Schatkist mogelijk maakte voor eigen bouw. 

Ik ben enigszins van het initiatief-ontwerp-Vondeling afgedwaald, 
teneinde te betogen, dat één der voornaamste oorzaken van de stij
ging der huizenprijzen ligt in de tot nu toe gevolgde woningbouwpoli
tiek. Het is eigenlijk wel pikant, dat men van socialistische zijde nu 
maatregelen wenst ter verdoezeling van de gevolgen van die politiek 
en ter bescherming van de ... kapitaalkrachtige koper van die dure 
huizen. De bescherming van de consument krijgt dus wel van bijzon
dere zijde steun. 

De bedoeling van de Prijzenwet is niet alleen bescherming van de 
consument, maar tevens bestrijding van een ongemotiveerde, infla
toire, prijsstijging. In de eerste plaats werd gedacht aan de kosten 
van levensonderhoud. Ongemotiveerd kan men de prijsstijgingen van 
huizen niet noemen: er zijn in ons land te weinig woningen van be
paalde categorieën. Dat die hoge prijzen - vaak veroorzaakt door 
een heen-en-weer kaatsen van de bestaande, vrij van huur zijnde 
woningen - van invloed zouden zijn op de kosten van levensonderhoud 
en daardoor inflatie zouden bevorderen kan, gelet op de duidelijke 
oorzaken van deze prijsbeweging, niet worden volgehouden. Ten 
hoogste zou men, in deviezen-termen sprekend, kunnen zeggen, dat 
de "huizen-gulden" in waarde is gedaald. 

Er is derhalve geen enkele grond aan te voeren waarom de over
heid geroepen zou zijn de prijzen van huizen vast te stellen naar 
een - uiteraard willekeurige- peildatum. Hiermede valt niets te 
winnen, noch voor de algemene sociaal-economische politiek, noch 
terbestrijdingvan inflatie. Integendeel , de doorstroming op de wo
ningmarkt zou er eerder door worden belemmerd dan bevorderd. 

De heer Vondeling schrijft in zijn memorie van toelichting, dat 
hetweglaten van onroerend goed in art. 1 van de Prijzenwet op een 
"verwerpelijke gedachte" berust. Met meer recht kan worden gezegd, 
dat zijn initiatief berust op een onjuiste opvatting. Een prijsbeheer
sing van woningen zou averechts werken en is daarom verwerpelijk. 

J . van Galen 
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Het artikel dat mr. H. van Riel in het meinummer van dit blad schreef 
is in meer dan één opzicht merkwaardig. Het betoog getuigt van zo r g 
over de kritiek op de VVD van - zoals het wordt betiteld - "bezwaar
den" en "onberaden intellectuelen". Deze kritiek meent de heer Van 
Riel enerzijds te kunnen verklaren uit geldingsdrang van mensen, 
die aan het ganzenbord des levens in de put of de herberg zijn blij
ven steken, en anderzijds uit een (te) geaccentueerde belangstelling 
voor het idei:He en normatieve, waarbij het begrip voor de grote rol, 
die de tactiek en strategie in de politiek spelen, ontbreekt. 

Na enkelevoorbeelden te hebben genoemd, geeft de heer Vàn Riel 
een recept voor: 
a. de partij 1 ei ding, dat luidt: verstandige mensen behoren de

genen, die liever discussi~ren dan werken, voedzame stof tot 
discussie te geven. Als motivering voor dit advies geldt, dat bij 
het ontbreken van deze voedzame stof, de geesten zich ongetwij
feld gaan richten op allerlei personalia en pikanterie~n. 

b. degenen die kamerleden willen kritiseren, waar
bij als voorwaarde wordt gesteld, dat zij als fatsoenlijke men
sen eerst de Handelingen moeten hebben gelezen en niet uitslui
tend af moeten gaan op de verslagen en beschouwingen in hun dag
bladen. 

Zowel over de diagnose als over de therapie van deze "onberaden 
intellectuele kritiek" kan men sterk met de heer Van Riel van op
vatting verschillen. 

Latenwebeginnenmetdediagnose. De heer Van Riel constateert, 
dat er een soort mensen is, dat niet ongaarne gelooft wat er in de 
courant staat en hij verwijt de critici van het VVD-beleid, dat zij af
keurenswaardig handelen wanneer zij -binnen de organisatie verblij
vend anders dan als gewoon lid - niet steeds bij al hun doen en la
ten de partij op de voorgrond stellen. 

Uit de in het artikel gegeven voorbeelden blijkt niet duidelijk wat 
de heerVan Riel met deze "partijdiscipline" op het oog heeft. Inder
daad was destijds het openbare optreden van het Liberaal Demo
cratische Centrum niet erg prettig voor het zittende hoofdbestuur 
en de leiding der kamerfracties. Ook de kritische geluiden die van 
tijd tot tijd in de "Driemaster" ten beste worden gegeven, zullen 
deze colleges niet aangenaam in de oren klinken. Verrassend is ech-
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ter de opmerking van de heer Van Riel, dat de verslaggevers van 
liberaal gezinde dagbladen hun kritiek in den vervolge maar niet 
meer zwart op wit in hrm blad moeten zetten, doch deze uitsluitend 
aan de fractie-voorzitters ter hand dienen te stellen! 

Men kan zich afvragen hoe dit te verenigen is met één van de be
langrijkste liberale grondbeginselen, n.l. dat de politiek een open
bare aangelegenheid is. Ook de tegenstelling, die in het artikel 
wordt gewrocht tussen mensen die discussiëren en zij die werken, 
doet vreemd aan. Voor het bepalen van een verantwoord politiek 
standpunt in belangrijke aangelegenheden pleegt toch een discussie 
vooraf in kleinere of grotere kring noodzakelijk te zijn. 

Wanneer men een diagnose wil stellen, spelen niet alleen de uiter
lijke verschijnselen maar ook de achtergronden een belangrijke 
rol. Dat ingezonden stukken in deN. R. C. en beschouwingen in het 
tot maandblad gereduceerde Hollands Weekblad bij deze kritiek niet 
de belangrijkste factor uitmaken, zal ieder duidelijk zijn. Wat is 
echter de achtergrond van de kritiek van JOVD-zijde en van liberaal 
gezinde journalisten? 

Met de beantwoording van deze vraag komt men er niet, door gel
dingsdrangvan degenen, die in de politiek geen geluk hebben gehad, 
als motiefaan te voeren. Evenmin is het op zijn plaats, geaccentu
eerde belangstelling voor het ideële en normatieve in de politiek als 
iets onjuists voor te. stellen. Het accentueren van het ideële en nor
matieve kan, wanneer de tactiek en de strategie in de politiek een 
te grote rol dreigen te gaan spelen, wel degelijk van uitermate gro
te betekenis zijn. 

De werkelijke achtergrond van wat in het artikel "intellectuele 
kritiek" wordt genoemd, is nog steects de ge b r e k k i g e voor
lichting van VVD-zijde aan leden, geestverwanten en pers over 
belangrijke politieke vraagstukken. Al is een verbetering in inhoud 
en opmaak van het weekblad "Vrijheid en Democratie" te constate
ren, men· is er daarmee nog lang niet. In de vorm van korte bro
chures, zoals elke andere partij deze heeft, zullen de standpunten 
van de VVD duidelijker moeten worden uiteengezet. En wanneer dan 
bijvoorbeeld in afdelingsvergaderingen over deze standpunten ver
antwoord wordt gediscussieerd, zou dit alleen maar toe te juichen 
zijn. Het zou een blijk van leven in de liberale brouwerij zijn! 

Men komt er niet, door kritiek op de VVD te verklaren uit gel
dingsdrang en overtrokken idealisme. Men dient bovendien niet te 
vergeten, dat een partij zonder idealisme tot ondergang is ge
doemd. 

De achtergrond van de kritiek is een niet-weten en een niet
begrijpen. 

Wanneer de diagnose zó wordt geformuleerd, vervalt daarmee de 
waarde van de in het artikel gegeven recepten volledig. Het is on
juist, dat de partijleiding stoftot discussie zou moeten gaan leveren, 
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omdatmen zich anders gaat richten op allerlei personalia en pikan
terie~n. Dat is struisvogelpolitiek. 
Wat de partijleiding wel te doen staat is: 
a. verbetering van de voorlichting; 
b. het zoeken naar een hechter regelmatig contact met de JOVD; 
c. het verstrekken van beknopte doch duidelijke motiveringen aan 

geestverwante joumalisten over de standpunten der VVD; 
d. het verbeteren van de "human relations" binnen de VVD. 

Vooral dit laatste punt is van uitermate grote betekenis. Nog altijd 
spelen persoonlijke factoren een sterk belemmerende rol om in de 
VVD een communicatie tussen leden, afdelingen, hoofdbestuur en 
kamerfracties tot stand te brengen, zoals men tussen liberale geest
verwanten zou mogen verwachten. 

drs. A. A.C. Reedijk 
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Mr. H. van Riel en 

de halbstarke intellectuelen 
Als een van de leiders van de Volkspartij voor Vrijheid en Demo
cratie heeft mr. H. van Riel zich verdiept in de kritiek die de lei
ding van deze partij ontmoet. In Liberaal Reveil van mei 1964 schrijft 
hij over één van de vele aspecten van deze kritiek: "'Intellectuele' 
kritiek en de VVD", zoals gewoonlijk een buitengewoon leesbaar en 
lezenswaardig betoog, waarin door de soms enigszins dogmatische 
inslag (die overigens juist bijdraagt tot verhoging van de leesbaar
heid), de persoonlijkheid van de auteur duidelijk te onderkennen 
valt. Mèt hem hoop ik, dat zich inderdaad niemand er persoonlijk 
door gegriefd voelt. Ik kan mij dit ook nauwelijks voorstellen, want 
de hele teneur van mr. Van Riel's beschouwing is zakelijk-genera
liserend. En bovendien is het duidelijk de bedoeling geweest, per
soonlijke animositeiten te vermijden. 

Vraagteken : Wàt is partijbelang? 

Wanneer ik nu in de marge van het betoog van de heer Van Riel 
enkele vraagtekens plaats, doe ik dat omdat ik partijgenoot ben. 
De heer Van Riel zelf merkt in dit verband op, dat men afkeurens
waardig zou handelen, wanneer men, binnen een organisatie verblij
vend, bij al zijn doen en laten niet de partij op de voorgrond zou stel 
len. Hij maakt daarbij zelf al één uitzondering, aangezien hij zegt, 
dat dit voor gewone leden "wellicht" niet geëist behoeft te worden. 

Dat is volkomen juist. Het spreekt eigenlijk vanzelf, dat de prak
tiserende politici en de leidende figuren binnen een politieke orga 
nisatie zich bij hunhandelenmede laten leiden door het partijbelang. 
Doch mensen blijven mensen: de een ziet het partijbelang met dit, 
de ander kan het met iets anders gebaat zien. Heel duidelijk blijkt dit, 
wanneer de leiding in een partij niet tot collectief optreden komt. 
De gewone leden dienen de leiding kritisch -constructief te begeleiden. 
De leden zijn er namelijk niet om de leiding onder alle omstandig
heden als aanhankelijk voetvolk te volgen. De leiding van een partij 
en dat is binnen de VVD dus het hoofdbestuur met als adviseurs de 
beide fractie-voorzitters, moet altijd zo veel en zo precies moge
lijk weten wat er onder de leden van de partij leeft. Zij dient altijd 
rekening te houden met elke stroming, hoe nietig die op het eerste 
gezicht ook kan wezen. 

Dat is geen gemakkelijke opgave. Vandaar dat er wel eens sprake 
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is van wat men een botsen der meningen noemt. Dan wordt er kritiek 
geleverd . Het is natuurlijk prachtig, als het leveren van zakelijke 
en opbouwende, of zelfs persoonlijke scherpe kritiek binnenskamers 
de gewensteheilzame gevolgen heeft . Maar dit is niet altijd het ge
val, reden waarom het wel eens tot openlijke kritiek komt . Het is 
een vergissing , hierin een gevaar te zien: zij die openlijk kritiseren 
kunnen óók het partijbelang vooropstellen en van mening zijn, dat 
de wijze, waarop de leiding de partij bij al haar doen en laten op de 
voorgrond stelt, verkeerd is en nadelig voor het partijbelang. 

De "intellectuelen" en hun persoonlijkheidsstruc
tuur 

Voor zijn beschouwing over intellectuelen-tussen-aanhalingstekens 
die kritiek hebben op de VVD, heeft mr. Van Riel regelmatig de ru
briek ingezonden stukkeninde NRC, het Hollands Maandblad en ten
slotte het maandblad van de Jongeren Organisatie Vrijheid en De
mocratie, de Driemaster, gelezen . Een wel zeer begrensd leesge
bied dus, want ook in andere kranten (Algemeen Handelsblad, Het 
Parool, Haagse Post en last and least De Telegraaf en Elsevier' s 
Weekblad), komen wel eens van die halhstarke intellectuelen aan het 
woord, die kritiek hebben op de VVD en eveneens deel uitmaken van 
een van die bevolkingsgroepen waarop de VVD als volkspartij in eer
ste aanleg is aangewezen. 

De voorlopige indruk van de heer Van Riel is, dat bij al die "in
tellectuelen" de grootste gemene deler ten aanzien van de persoon
lijkheidsstructuur wordt gevormd door twee factoren: geldingsdrang 
en ' 'geaccentueerde belangstelling voor het ideële en normatieve, 
zonderteoverwegenof ideaal en norm gediend worden door bepaal
de uitlatingen in een gegeven situatie en op een gegeven tijdstip." 
Voor deze voorlopige indrukende wijzewaarop hij nader omschreven 
en geargumenteerd wordt, pleit veel. Ik betreur het echter, dat juist 
bij deze essentiële punten niet het verband aan de orde wordt ge
steld, dat in zeer veel gevallen aanwijsbaar is tussen critici en ge
kritiseerden. Hoe interessant ware het niet geweest om bijvoorbeeld 
te pogen een parallel te trekken tussen enerzijds de geldingsdrang en 
het gemis aan begrip voor het tactisch-strategische van politici bij 
hun handelen en anderzijds de geldingsdrang en gemis aan begrip 
voor het tactisch-strategische van hen, die deze handelingen bekriti
seren. Centraal komt dan de vraag te staan, in hoeverre het belang 
van de partij bij de ene categorie beter geborgen is dan bij de an
dere . 

Praktische voorbeelden: eèn oratio pro domo 

De heer Van Riel sluit zijn beschouwing af met enkele voorbeel
den uit de praktijk. Dit gedeelte van het artikel kan men moeilijk an
ders zien dan als een oratio pro domo. Hij geeft immers voorname-
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lijk gevallen, waarin hij zelf meermalen openlijk een standpunt heeft 
ingenomen. Hij is daarop dan ook wel eens aangevallen, ook in de 
Driemaster . 

De onberaden "intellectueel", aldus de heer Van Riel, schrijft 
maar raak over conservatieven en progressieven binnen de VVD, 
plakt epitheta op, voorspelt scheuringen, kortom: hij doet gewichtig 
zonder iets uit te voeren. Zo'n "intellectueel" handelt eigenlijk maar 
als een oude vrijster, terwijl hij de zoveel lievere "tante voor de 
kinderen van haar familie en vrienden" kon zijn. Het is een aardi
ge vergelijking, maar rechtvaardig is zij niet. In het jongste ver
leden bestond binnen de VVD geen al te grote sympathie voor lieve 
tantetjes. Doch laat het verleden maar het verleden zijn. Laten wij 
hopen, dat die lieve tante, die twee jaar geleden opstond, het Li
beraal Democratisch Centrum, alle kans en reden zal krijgen om 
heel lief te zijn voor de kinderen van haar familie en vrienden. 

In hetzelfdeverband merkt de heer Van Riel op, dat de VVD mis
schien een gebrekkige representante moge zijn van het ideële libe
ralisme (en bij menigeen bestaat die indruk inderdaad), maar dat 
zij toch in elk geval liberaler zou zijn dan enige andere politieke 
partij. Dat is juist, al denkt niet iedereen daar zo over, getuige het 
embryonale bestaan van de Liberale Staatspartij. Maar het is nooit 
een afdoend argument tegen liberale critici. 

Vervolgens zij, die "w nadrukkelijk het anti-Westelijke standpunt 
ondersteunen" in de internationale politiek en wel met name ten aan
zien van Spanje en Zuid-Afrika. Dit is het bekende geargumenteer 
overondermijning van het vrije Westen, enzovoorts. Inderdaad: de 
wereld is in kampen verdeeld en het Westen doet zijn best de mach
tigste te blijven. En dat niet alleen op militair gebied! Een Westen, 
dat werkelijkvrij wil heten, dat in de bres zou springen voor eeuwen
oude christelijk-culturele waarden en tegenover de dictatuur de de
mocratische vrijheden wil beschermen, mag zich niet nauwer met 
rechtse dictaturen verbinden dan met linkse. Daarom mag Spanje 
geen geassocieerd lid van de EEG worden (hetgeen behalve econo
mische ook politieke betekenis zou hebben), ook al vindt men dat 
hier en daar voor het bedrijfsleven nadelig. Dat de heer Van Riel 
zelf enkele weken geleden zich in het openbaar tegen associatie van 
Spanje met de EEG heeft uitgesproken is verheugend, want sinds het 
Eindhovense partijcongres bestond er misverstand over de vraag 
hoe de meningen op dit punt in de partij lagen. Daarom ook mag het 
Westen zich niet solidair verklaren met de Portugese kruistocht in 
Angola en Mozambiek. Daarom ook dient het Westen wel heel duidelijk 
stelling te nemen tegen de wijze waarop in Zuid-Afrika de fundamen
tele rechten van de mens vertrapt worden door een blanke regering, 
die zich er óók al op beroept, de christelijke waarden in ere te hou
den en te verdedigen. 

Dit mogen geen kwesties van opportuniteit of opportunisme zijn, 
maar van een principieel verwerpen van zowel rechtse als linkse 
dictaturen door een wèrkelijk vrij Westen. Daarnaast dient de aan-
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dacht natuurlijk evenzeer gericht te zijn op de misstanden en rechts
verkrachting in het communistische kamp. Maar ik dacht, dat het er 
in de eerste plaats om gaat, het eigen kamp zoveel mogelijk trachten 
te zuiveren. Dat hierbij juist liberalen voor dienen te gaan, lijkt mij 
duidelijk. Juist het liberalisme heeft een grootse traditie van verzet 
tegen dictatuur in welke vorm en van welke kant dan ook. Het zou 
jammer zijn, als juist hierover in eigen kring misverstand zou rij
zen. 

Geestelijke vrijheid 

Vervolgens brengt de heer Van Riel de geestelijke vrijheid ter spra
ke. Terecht stelt hij, dat iedere liberaal als eerste in de bres moet 
springen als de geestelijke vrijheid wordt bedreigd. Maar dan scha
kelt hij over op het lawijt, dat zich in het begin van dit jaar heeft af
gespeeld rond het VARA-televisieprogramma "Zo is het toevallig 
ook nog eens een keer". De heer Van Riel begint met te schrijven 
over een "socialistisch cabaret". Dat vind ik nu een onberaden op
plakken van een epitheton. Iedereen, die dit programma ooit eens 
heeft gezien, kan weten, dat de levensstijl, die hier naar voren komt, 
in geen enkel opzicht bewust verengd "socialistisch" genoemd kan 
worden. Voorts schrijft de heer Van Riel, dat men zich, alvorens 
te zeggen, dat het afdraaien vanzo'n cabaret de geestelijke vrijheid 
bedreigt, eerst als gewetensvol mens moet afvragen, of het schoppen 
tegen allerlei diep verankerde structurele normen op den duur niet 
gevaarlijker is voor de geestelijke vrijheid. 

Vóór mij heb ik de tekst van de VVD-radio-uitzending van woens
dag 8 januari j .1. , waarin de heer Van Riel zelf enkele woorden heeft 
gesproken naar aanleiding van de deining over "Zo is het ... ", die 
toen op haar hoogtepunt was. De heer Van Riel heeft toen geenszins 
gesproken in de trant van zijn hierboven vermelde overpeinzing. Hij 
heeft echter wèl stelling genomen tegen "de socialistische VARA" , 
die "miljoenen Nederlanders" geërgerd zou hebben. Hij heeft wèl 
gezegd het best te vinden als de socialistische politici er de klap
pen van zouden krijgen en hij heeft tenslotte de noodzaak van een 
tweede onafhankelijk televisienet geplaatst in het licht van een be
schermen van de kijkers tegen "VARA-cabarets". Is dit nu een voor
beeld van de doelgerichte bezigheid van de actieve politicus? 

De taak van de partijleiding 

De heer Van Riel eindigt zijn artikel met een uitwerking van zijn 
stelling, dat een verstandige partijleiding voedzame stof moet ge
ven aan hen, die "liever discussiëren dan werken". En vervolgens 
geeft hij een eerbiedwekkende lijst van onderwerpen waarover in de 
partij door iedereen eindelijk eens meegediscussieerd zou kunnen 
worden. 

Het zou inderdaad geweldig zijn, wanneer deze ideeën gereali-
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seerd werden. Het zou namelijk betekenen, dat de partijleiding van 
de VVD het oor te luisteren wil leggen bij de gewone leden, die nu 
eerunaal het fundament van de partij vormen. 

Tenslottenogdit: Eenverstandigepartijleidingbehoeft zich niet al 
te zeer op te winden over "intellectuele" kritiek en er geen gevaar 
in te zien, ook al is die kritiek gedeeltelijk van partijleden afkom
stig. De kritiek beïnvloedt ongetwijfeld de beeldvorming van de partij. 
Maar zij kan ook worden gewaardeerd als een correctief op andere 
factoren, die in de VVD hun invloed tot gelding brengen en nadelig 
voor het beeld van de partij zijn. 

R. M. Marcuse 

Drie vragen aan de heer Van Riel 
"Geen enkele lezer behoeft zich persoonlijk wat aan te trekken van 
wat ik schrijf." Mijn eerste vraag luidt, waarom meneer Van Riel 
dan schrijft. Hij zal toch wel weten, dat iedereen die schrijft en het 
produkt ter publikatie aanbiedt gelezen wil worden. En iets wil be
reiken. Dat ligt er trouwens bij meneer Van Riel duimendik op. Hij 
wil -terecht -verschoond blijven van ongefundeerde, onbekookte 
en dus voor de partij schadelijke kritiek. 

Bovendien wil hij ons duidelijk maken, dat hij niets op heeft met 
"het soort mensen dat niet ongaarne gelooft wat in couranten staat, 
als daarin kritiek op min of meer vooraanstaande figuren is ver
werkt." Tweede vraag: mag de pers geen kritiek uitoefenen op voor
aanstaande figuren? Bijvoorbeeld door op te merken, dat sommige 
hooggeplaatsten blijkbaar vergeten zijn wat ze tijdens verkiezings
campagnes met gloed verkondigd hebben, zodra ze hun hoge plaats 
bereikt hebben? Is dat altijd roddelpraat? Is men per se negativist 
of intellectueel-met-aanhalingstekens, als men geleid door gezond 
verstand, opleiding, ontwikkeling en politieke ervaring deze kritiek 
overweegt en het ermee eens is? 

"Verstandige mensen behoren degenen, die liever discussiëren 
dan werken, voedzame stof tot discussie te geven." Is de heer Van 
Riel van mening dat de door hem opgesomde "voedzame stof" alleen 
om die reden geboden moet worden, dus om zoet te houden? En ook 
dat deze discussiegroepen niet werken? Zo ja, is hij dan van me
ning dat zijn "intellectuele" (met aanhalingstekensq hovaardij de 
partij zal versterken en meer kiezers zal trekken? 

dr. P.J. Reimer 
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Klein grut: 

herziening Vélfl de PBO 

De Publiekrechtelijke Bedrijfsorganisatie (die zowel de Sociaal
Economische Raad als de produktschappen, hoofdbedrijfschappen en 
bedrijfschappenomvat) is geregeld in de Wet op de Bedrijfsorgani
satie. Deze wet dateert van 1950 en is sedertdien alweer vijf maal 
op ondergeschikte punten gewijzigd. 

In mei 1963 werd een voorontwerp van wet gepubliceerd, waarin 
121 voorstellen tot wetswijziging werden gedaan. Dit voorontwerp 
werd voor advies naar de Sociaal-Economische Raad gezonden. Het 
advies is nog niet uitgebracht, mede omdat staatssecretaris De 
Meijer voornemens is, een brief naar de SER te sturen om het oor
deel te vernemenover enkele principiële punten. Eén van deze pun
ten zou betrekking hebben op de manier van aanwijzing van bestuurs
leden van de "schappen" . In afwachting van de brief van de staats
secretaris is dus nog geen commentaar op het voorontwerp van wet 
uitgebracht. 

Inmiddels hebben de Noordhollandse kamercentrales van de VVD 
op 8februari 1964 een congres over de PBO gehouden. In een rapport
je aan het hoofdbestuur van de VVD zijn de belangrijkste conclusies, 
waartoehet congres kwam, neergelegd. Het is wellicht van enig be
lang, de suggesties van het voorontwerp te vergelijken met de con
clusies van het VVD-congres. 

Vooropgesteld kan worden, dat het voorontwerp slechts verbete
ringen bevat op ondergeschikte punten. Maar dat het verbeteringen 
zijn, staat wel vast. 

Het interessantste punt betreft de bevoegdheid van de SER om te 
adviserenover de instelling van een nieuw produkt- of bedrijfschap. 
Artikel68 van de wet heeft hierop betrekking. Dat artikel verlangt, 
dat de SER adviseert in overeenstemming met het oordeel der ver
tegenwoordigers van de desbetreffende verenigingen van onderne
mers en van werknemers. Met andere woorden, zijn de vertegen
woordigers voor instelling van een "schap", dan mag de SER niet 
eigener beweging tegen instelling van een "schap" adviseren. De 
SER werd op dit punt teruggebracht tot doorgever van een advies . 

In het voorontwerp is artikel 68 zó geformuleerd, dat de SER zelf
standig mag oordelen over de wenselijkheid om in een bepaalde 
branche al dan niet tot instelling van een "schap" over te gaan. 

Belangwekkend is ook, dat de openbaarheid van bepaalde verga
deringen beter verzekerd is. Volgens de wet zijn de vergaderingen 
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openbaar, maar een bestuur kan om dringende redenen besluiten met 
gesloten deuren te vergaderen. 

Het voorontwerp aanvaardt deze dringende redenen niet meer als 
eengeldigexcuus in de gevallen waarin vergaderd wordt om veror
deningen te maken in het kader van het zelfbestuur, in het kader van 
voorzieningen ter behartiging van belangen van twee of meer be
drijfslichamen, en in het kader van het opleggen van heffingen. Voor
al dit laatste heeft grote betekenis voor de democratische sfeer. 

Kleinere verbeteringen betreffen de samenstelling van commis
sies (ook niet-ledenvandeSERenniet-bestuursledenvaneen "schap" 
kunnen volgens het voorontwerp in een commissie worden benoemd); 
de omschrijvingvan de taken van een dagelijks bestuur; de regeling 
hoe de SER en de "schappen" moeten werken in tijden van oorlog en 
andere buitengewone omstandigheden, en een minuscule beperking op 
de "aftrek-regeling". Alles bij elkaar is da+ toch niet meer dan wat 
klein grut. 

Het VVD-congres sprak zich uit over een reeks hoofdzaken. Het 
wenste, dat een "schap" uitsluitend bij wet, en niet bij algemene 
maatregel van bestuur zou worden ingesteld. Het pleitte voor volle di
ge openbaarheid van de beraadslagingen. Het sprak zich uit voor 
actief en passiefkiesrecht voor iedere bedrijfsgenoot. Het verlang
de de volledige opheffingvan de "aftrek-regeling". Het brak een lans 
voor de gedachte, om op gezette tijden te onderzoeken, of elk PBO
orgaan zodanig heeft voldaan, dat het gehandhaafd moet blijven. 

Afgezien van een betere regeling van de openbaarheid der verga
deringen, stelt het voorontwerp niets voor, wat ook maar op afstand 
lijkt op de wensen van het VVD-congres. 

Het wachten is nu op de brief van de staatssecretaris en het advies 
van de SER over de aanwijzing van bestuursleden. Dat kan belang
rijkworden. Hetbetreftinelkgevaleenzaak, die de VVD altijd, zo
wel vroeger als nu, sterk heeft aangesproken. 

dr. E. Nonilohne 

De artikelen in LIBERAAL REVEIL, die niet ondertekend zijn. 
vertegenwoordigen de mening van alle zes leden van de redactie. 
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Het vreselijke lot van rapporten, die met veel zorg en vindingrijk
heid gecomponeerd zijn, zoals het rapport van de Commissie Waar
devast Pensioen van de VVD, is dat zij in de lade verdwijnen, nadat 
zij eerst met gejuich zijn binnengehaald. Dit terwijl het nut van zulk 
een rapport alleen toeneemt naarmate men het periodiek toetst aan 
hetgeen de ontwikkeling der gebeurtenissen ons sedert het versehij
nen van het rapport heeft geleerd. 

Inflatiesprong 

In de afgelopen twaalf maanden heeft de inflatie, die wij in haar slui
pende gestalte eigenlijk reeds hadden aanvaard, plotseling een sprong 
gemaakt. De jaarlijks terugkerende gewoonte om de arbeider slechts 
een iets grotere loonsverhoging toe te staan dan door zijn produk
tiviteitsstijging gerechtvaardigd werd, is doorbroken. De produk
tiviteitsstijging beliep in de afgelopen twaalf maanden minder dan 
5% en niettemin werd zonder veel moeite aan de werkende groep van 
onze bevolking een loonsverhoging toegestaan, die groter is geweest 
dan 10%; een inflatie derhalve van meer dan 5%. Ik wil trachten om 
op sterk vereenvoudigde wijze te laten zien wat deze inflatiesprong 
in feite voor onze pensioengerechtigden betekent. 

Vóór alles dient evenwel een duidelijk begrip te bestaan van de 
wijze waarop de inflatie de rechten van mensen, die pensioenaan
spraken hebben verworven, raakt. Uit bijgaande grafiek wordt dit 
wellicht duidelijk. Tijdens de duurvan de periode waarin men werk
zaam is, wordt ieder jaar een bepaald bedrag, dat meestal gecor
releerd is aan de hoogte van het inkomen, voor de betreffende per
soon terzijde gelegd. Deze jaarlijkse besparingen hopen zich op en 
zijn aan het eind van de periode van werkzaamheid, dus op het 65e 
jaar, voldoende om een pensioen toe te kennen, dat eveneens een 
bepaalde functie van het salaris is, Het eenvoudigst wordt dit mo
del, wanneer men uitgaat van een salaris dat gedurende de gehele 
periode van werkzaamheid gelijk blijft. Ik laat hierbij invloeden van 
rente en sterfte buiten beschouwing. 

Salarisstijging 

Inflatie heeft onder meer tot gevolg, dat op een gegeven moment, in 
de grafiek aangeduid met M, de salarissen stijgen. Om nu procen
tueel hetzelfde pensioen te kunnen bereiken, moet in de eerste plaats 
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in de toekomst een hogere pensioenpremie worden betaald. Wij gaan 
dus voor deze werknemer hetzelfde percentage van zijn salaris ie
der jaar terzijde leggen als wij in vroegere jaren van zijn lagere 
salaris deden. Aldus wordt er dan in absolute bedragen jaarlijks 
meer gespaard. Uit de figuur blijkt dan terstond duidelijk, dat zich 
het feit wreekt dat wij pas op het moment M deze hogere premie zijn 
gaan betalen. Wilden wij hetzelfde relatieve resultaat bereiken, dus 
hetzelfde percentage van het op het moment M verhoogde salaris , 
dan zou de hogere premie reeds van het begin af. verschuldigd zijn. 
De in het verleden niet betaalde premie, in de grafiek gearceerd 
aangegeven, moet dàn op het moment M contant op tafel komen, wil 
men met de in de figuur aangegeven premieverhoging aan het eind 
van de rit het gewenste doel bereiken. Deze contant gemaakte pre
mie noemt men backservice. 

De politieke lering uit deze grafiek is duidelijk: degenen, wier 
wiskundige reserve het hoogst is, voor wie derhalve het meest bij
eengespaard is, worden door een inflatie het zwaarst getroffen. 
Degenen derhalve, die pas kort arbeidzaam zijn en voor wie sinds 
kort een pensioen wordt opgebouwd, zijn betrekkelijk weinig kwets
baar. Degenen die het langst hebben gewerkt en die dus de grootste 
aanspraken hebben verworven zijn het kwetsbaarst. De meest weer
loze slachtoffers zijn degenen die in het geheel niet meer aan het 
arbeidsproces deelnemen, degenen dus die van hun pensioen moeten 
leven. 

Welvaart voor jongeren 

De vakbonden vertegenwoordigen meer jonge dan oude werknemers. 
Zij hebben bovendien de opgave om onder de jongeren hun nieuwe 
leden te werven. Het is daardoor bijna onvermijdelijk dat de belan
gen van de jongeren in het beleid van de vakbonden zwaarder wegen 
dan het belang van de ouderen. Voor de eersten wordt gestreden, 
met als gevolg inflatie. Daarna wordt door de laatsten geleden, met 
als gevolg betuigingen van platonische deelneming. De schuld voor 
deze ontwikkeling ligt niet alleen bij de werknemers die voor hun 
vermeende rechten strijden. De schuld ligt evenzeer bij de werkge
vers, die onvoldoende weerstand bieden aan eisen die niet gebaseerd 
zijnop verhoogde produktiviteit van de werknemers. De schuld ligt 
evenzeer bij de bestuurders van ons land, die in dit politieke spel 
niet altijd in staat zijn om de juiste leiding aan de betrokkenen te 
geven. 

Hetdroevigevan de zaak is alleen dat de ontwikkeling in één rich
ting gaat: de krachtige, numeriek sterkere, werkende bevolking eist 
steeds een groter deel van de welvaart voor zich op. De gepensio
neerde groep, numeriek zwakker, moet daarom een steeds groter 
deel van de welvaart aan de sterkere groep afstaan. 

Blijkens de grafiek en de toelichting daarop is het nodig om in ge
val van inflatie de som van de voor de toekomst gereserveerde be-
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sparingen, dit is de wiskundige reserve die de verzekeringsmaat
schappijen, pensioenfondsen en bedrijfspensioenfondsen onder zich 
hebben, te verhogen met hetzelfde percentage waarmede de salaris
sen zijn verhoogd. Heeft men dat gedaan, dan is men van de lijn die 
men vóór de inflatie of loonsverhoging volgde, gekomen op de lijn 
die men na de inflatie of loonsverhoging gaat volgen en dan kan men 
deze nieuwe lijn blijven volgen zonder relatieve verhoging van de 
premiën, relatief dus als deel van het salaris van de werknemer 
beschouwd. 

De Verzekeringskamer, de instelling die het levensverzekerings
wezen in ons land controleert, publiceert ieder jaar een zeer uit
voerig overzicht over al hetgeen op het gebied van de levensverze
keringin ons land is geschied. In dit rapport kan men lezen hoe groot 
de totale wiskundige reserve van alle verzekeringsinstellingen in ons 
land is. Ultimo 1962 bedroegen deze wiskundige reserves (de cij
fers van 1963 zijn nog niet bekend): 
- van alle levensverzekeringmaatschappijen: 
- van alle bedrijfspensioenfondsen 
- van alle ondernemingspensioenfondsen 

In totaal : 

9, 661 miljoen 
2, 860 11 

4,076 11 

16, 597 miljoen 

Hieruit volgt dat met deze regel gerekend, 1% inflatie aan al dege
nen die ingegane of toekomstige aanspraken op pensioen bezitten, 
166 miljoen gulden kost. Het is gemakkelijk om thans een beeld te 
krijgen van de schade die de recente loon- en prijsexplosie aan deze 
aanspraken heeft berokkend. 

In het rapport van de Commissie Waardevast Pensioen wordt on
der andere nagegaan, welke maatregelen getroffen zouden moeten 
worden om de pensioenen, voor zoveel mogelijk, kostenvast (waar
devast) te maken. Dat wil zeggen: van zodanige hoogte te laten zijn, 
dat de gepensioneerde zich hiervan steeds hetzelfde goederen- en 
dienstenpakket kan kopen. Men constateert, dat bij de huidige ge
bruiken de aanpassing van de pensioenen na een prijsverhoging in 
het algemeen onverplicht is en derhalve het karakter van een schen
king draagt. Men voelt voor de gedachte te streven naar verande
ring in die situatie en wel in deze zin, dat deze schenking niet lan
ger zal zijn een sluitpost bij de verdeling van de winst van de be
drijven, maar een verplichtingmoet worden, die de bedrijven in hun 
exploitatie zullen hebben te aanvaarden. Ik heb daarover mijn be
denkingen. Ikvraagmij met name af, of men ooit zal kunnen berei
kendatde bedrijvendeze last als werkelijke last in de toekomst zul
lenkunnenaanvaarden. Wanneer wij kijken naar de orde van groot
te van deze last, dan wordt misschien duidelijk wat ik bedoel. 

De pensioentekorten 

Ik citeer hiervoor uit een artikel in Actuariële Studiën van januari 
1963, dat geschreven werd door de helaas veel te vroeggestorven 
prof. C. Campagne, toenvoorzitter van de Verzekeringskamer. Hij 
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beschrijft hierin een denkbeeldig pen si
oenfonds, met een groep werknemers 
die in leeftijds.:>pbouw volkomen con
stant is. De premie is een functie van het 
totale jaarsalaris, en de pensioenen zijn 
eveneens uitgedrukt in een functie van 
deze totaliteit van jaarsalarissen. Hij 
gaat voor de gehele groep na, wat de ge
volgen zijn van een verhogingvan de sa
larissen met 1%, vaneen verhoging met 
2% en van een verhoging met 4% per jaar. 
Backservice wordt niet betaald. De jaar
lijkse verhogingen leiden dus slechts tot 
een analoge verhoging van de premiën. 
In het eerste geval worden de premiën 
dusieder jaar verhoogd met 1%, in het 
tweede geval ieder jaar verhoogd met 2o/o 
eninhetderdegevalmet4%. Hij verge
lijkt dan de ter beschikking komende 
pensioenen met de pensioenen die ter 
beschikking hadden moeten komen, in
dien de jaarlijkse loonsverhogingen niet 
zouden hebben plaatsgevonden en dus het 
pensioen de functie zou zijn geworden 
van het salaris zoals dit oorspronkelijk 
was bedoeld. 

Het blijkt dan dat bij een jaarlijkse 
verhoging van 1% het totaal van de be
schikbaar komende pensioenen 74% be
loopt van hetgeen bedoeld was. Bij een 
jaarlijkse verhoging van 2% is het to
taal van de pensioenen nog slechts 56% 
en bij een jaarlijkse verhoging van 4% 
beloopt het pensioen nog 34% van het
geen er zou moeten zijn om de gepen
sioneerde te laten leven op het kosten
niveau dat als uitgangspunt bedoeld was 
hem op zijn oudedag te gunnen. 

Wij hebben in de afgelopen jaren in 
de illusie geleefd dat een sluipende in
flatie van 2o/o het maximale offer was 
dat wij aan de groei van onze welvaart 
moesten brengen. De recente loonex
plosie doet ons anders vermoeden. Het 
lijkt waarschijnlijker dat de inflatie in 
de buurt van 4% ligt dan in de buurt van 
2% . Te verwachten is derhalve, dat de 
totale Nederlandse bevolking, eenmaal 
gepensioneerd zijnde, tussen 44 en 66% 
tekort komt. 

Het is niet aannemelijk dat deze la
cune door werkgevers uit bedrijfsresul
taten kan worden aangevuld. 

Onuitvoerbaar 

Het voorstel van de Commissie Waar
devast Pensioen van de VVD is alleen 

uitvoerbaar bij een langzaam en regel
matig sluipende inflatie. De lezer zal 
zich herinneren dat de Commissie voor
stelt een stelsel in te voeren, waarbij 
de door inflatie noodzakelijk geworden 
backservice contant op tafel wordt ge
bracht door middel van een in de pre
mie opgenomen opslag , luisterend naar 
de naam van inflatie-opcenten. Zodra 
de inflatie gaat springen geeft dit voor
gestelde stelsel geen bevredigende op
lossing meer. Dan zijn de opcenten te 
hoog - öfwel, men zal de te lage op
slagen door middel van een zeer hoge 
inhaalpremie over de op de hoge infla
tievolgende periode moeten uitsmeren. 
Ook dan weer wordt er een zware perio
dieke last op het bedrijfsleven gelegd. 
Een en ander is logisch: door de infla
tie gaan enorme bedragen aan koop
kracht voor de gepensioneerden en de te 
pensioneren werknemers verloren. 

Psychologisch klimaat 

In ieder geval is ons in de afgelopen 
maanden wel zeer duidelijk geworden, 
dat de Commissie Waardevast Pensioen 
gelijk had toen zij met veel nadruk naar 
voren bracht dat inflatie door het psy
chologisch klimaat dat heerst ten zeer
ste in de hand gewerkt wordt. Het is 
noodzakelijk dat alle krachten die de in
flatie zo gemakkelijk ontketenen, voort
durendvoor ogen hebben welke de con
sequenties van zulk een inflatie zijn. 
Daarom wordt in de beschouwingen van 
de Commissie stelling genomen tegen de 
invoering van omslagstelsels in plaats 
van kapitaaldekkingsstelsels bij pensi
oenvoorziening. Het omslagstelsel 
houdt in dat de werkende generatie de 
pensioenen opbrengt die aan de huidige 
gepensioneerde generatie betaald moe
ten worden. Bij het kapitaaldekkings
stelsel wordttijdens de periode van ar
beidzaamheid een voldoende som ge
spaard om de werknemer in het bezit 
van een ouderdomspensioen te kunnen 
stellen, wanneer het einde van de perio
de van arbeidzaamheid is aangebroken. 
In het kapitaaldekkingsstelsel dus werkt 
men vooruit en in een fase van tot in
flatie leidende beslissingen worden de 
gevolgen voor het pensioen terstond dui
delijk, Een omslagstelsel kan funest 
werken. Hetremtimmersniet . Het bij
zonder nuttige psychologische effect van 
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hetkapitaaldekkingsstelsel is, dat men 
zich terdege rekenschap moet geven 
waar de gelden vandaan moeten komen 
die nodig zijn om de backservice, ver
bonden aan de inflatie, ter tafel te bren
gen . En alsmenhiertoe niet in staat is, 
behoort deze omstandigheid een reden te 
zijnomdeeisen van de arbeiders en de 
toegeeflijkheid van werkgevers af te 
remmen. In het overleg tussen werkge
vers en werknemers dat achter ons ligt, 
is onvoldoende de rekening te dezer zake 
gepresenteerd. 

Welvaartsvast 

Bij dit alles spreken wij nog slechts van 
een kostenvast (waardevast) pensioen. 
Het kostenvaste pensioen dat beoogt de 
gepensioneerde werkgever in staat te 
stellen het pakket goederen en diensten 
te kopen, dat in de periode van zijn ar
beidzaamheid telkens door hem ver
worven kon worden. De groei van de 
wel vaart gaat langs hem heen. De Com
missie Waardevast Pensioen acht dit 
niet een "verregaande onrechtvaardig
heid" . Mijn opvatting is dat men de ge
pensioneerde in staat moet stellen om in 
hetzelfde sociale niveau voort te leven 
als waartoe hij als arbeidzame behoord 
heeft. 

Wij moeten helaas concluderen, dat 
het buitengemeen onwaarschijnlijk is 
dat men er in de toekomst in zal slagen 
de inflatie geheel tot stilstand te bren
gen. Het tempo waarin de inflatie zich 
voltrekt is zodanig, dat niet in te zien 
is, hoe het bedrijfsleven door een be
hoorlijk sluitend systeem de gevolgen 
hiervan voor wat betreft het pensioen 
zou kunnen opvangen. Al deze euvelen, 
menverliest dit nogwel eens uit het oog, 
worden alleen veroorzaakt door het feit 
dat geld niet is wat het moet zijn, na
melijk: tenminste waardevast. Daarom 
wordt in het levensverzekeringsbedrijf 
-levensverzekeringmaatschappijen en 
pensioenfondsen - meer aandacl;lt dan 
voorheen besteed aan belegging van de 
ontvangen premiegelden in andere waar
den dan de zogenaamde vastrentende 
beleggingswaarden. Veel pensioenfond
sen in het buitenland beleggen aanzien
lijke bedragen in aandelen. Ook in Ne
derland wordt door de grote onderne
mingspensioenfondsen meer en meer 
in deze beleggingasoort ondergebracht. 
De Nederlandse levensverzekeraars 
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blijven in hun mogelijkheden wat dit be
treft wel beperkt. Hier prevaleert na
melijk de eis van het valuta-evenwicht: 
verplichtingen en beleggingen van de 
maatschappijen moeten in een zelfde 
gelctseenheid zijn vastgelegd. Het staat 
vast, dat met name de Verzekerings
kameraanhet voldoenaan deze eis, die 
gericht is op het voorkomen van decon
fitures, grote waarde hecht. 

Men heeftal gespeeld met de gedach
te een oplossing te vinden waarbij het 
waardeverminderende geld als spaar
medium zal worden vervangen door een 
waardevast beleggingsmedium: gern
dexeerde obligaties. De gel:ndexeerde 
obligaties luiden weliswaar in geldeen
heden, maar de hoogte van de schuld, 
en dus ook in absolute termen de hoogte 
van de verschuldigde rente, stijgt met 
bijvoorbeeld de kosten van levensonder
houd. Bedrijven kunnen uiteraard dit 
soort wonderobligaties niet uitgeven, 
omdat de hieruit voortvloeiende be
drijfslast onaanvaardbaar is. De Staat 
kan dat, als het moet, wèl. Wij kennen 
een voorbeeld in Frankrijk, waar ge
indexeerde obligaties uitgegeven zijn. 
Gelukkigheeft onze Ministervan Finan
ciën enige tijd geleden categorisch la
tenweten, dathij er niet over denkt om 
deze gel:ndexeerde obligaties beschik
baar te stellen. Begrijpelijk: deze gern
dexeerde obligaties zijn in hoge mate 
inflatieversnellend. 

Conclusies: 

1. Het is niet realistisch te veronder-
stellen dat de reeds eeuwen voort

schrijdende, kruipende en van tijd tot 
tijd springende, inflatie tot staan wordt 
gebracht. 
2. Het is niet mogelijk om pensioen-

voorzieningen in geld te treffen op 
een zodanige wijze, dat met zekerheid 
een kostenvast ofwelvaartvast pensioen 
kan worden gegarandeerd. 
3. Vóór alles moet derhalve gestreefd 

worden naar een zo veel mogelijkbe
perkt houden van de omvang van de in
flatie. Het is niet realistisch hierbij te 
rekenen op de solidari teitsgevoelens die 
bestaan tussen de werkende en niet
werkende groepen van de bevolking. Men 
dient het psychologisch klimaat tegen 
inflati-e te beihvloeden. Hierbij kan men 
voordefinancieringvan pensioenen ge-



bruik maken van het kapitaaldek.kings
stelsel, dat immers de bevolking met 
de onmiddellijke gevolgen van de infla
tie confronteert, zulks in tegenstelling 
tot het omslagstelsel, dat deze gevol
gen naar de toekomst verschuift en ze 
daardoor minder welsprekend maakt. 
4. Wij zullen moeten blijven streven 

naar loonvaste (welvaartvaste) pen
sioenen, omdat de kostenvaste (waar
devaste) pensioenen nog een slechts 

zeer onvolledige oplossing geven. Men 
dient eenopenoog te hebben voor ande
re mogelijkheden dan de mogelijkheden 
geboden door pensioneringin geld. Pen
sioneringap basis van belegging in aan
delenis eenoplossingdie tot betere re
sultaten kan leiden en die voor bepaalde 
groepen van de bevolking aantrekkelijk 
is. 

mr. D. G. Postma 
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DE VOLGENDE BOEKEN, RAPPORTEN, BROCHURES 

BETREFFENDE HET LIBERALISME ZIJN LEVERBAAR: 

Prof. mr. B. M. Teldersstichting: 

1. Het huurvraagstuk 
2. Federalisme: De Canadese variëteit 
3. De publiekrechtelijke bedrijfsorganisatie in Nederland 
4. Conjunctuurpolitiek 
5. Het woningvraagstuk in een beslissende fase 
6. Echtscheiding 

f 1, 90 
8,-
5,-
0,60 
1,50 
6,-
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7. De rijksuitgaven: een terreinverkenning 
8. De rijksuitgaven 11: begroting en werkelijkheid 
9. Open ondernemerschap 
10. Het ziekenfondswezen in Nederland 

Leverbaar via de boekhandel. -
Volkspartij voor Vrijheid en Democratie: 

1. Jaarboekje 1964 
2. Liberaal bestek 1962 
3. Leven en laten leven 1961 
4. Steun aan kerkgenootschappen 
5. Op weg naar een wetsontwerp bijstand levensonderhoud 
6. Rapport waardevast pensioen 
7. Fahrenfort, J. A. C. , Wat is en wat wil het liberalisme 
8. Mr. P.J. Oud, gezien door zijn tijdgenoten 
9. Liberale Gedachten, bundel opstellen aangeboden aan 

prof. mr. P.J. Oud, ter gelegenheid van zijn 75ste verjaardag 

f 2, 50 
2,75 
7,50 

10,-

2,50 
0,15 
0,25 
0,75 
1,-
1,50 
5,90 
4,90 

19,90 

Bestellingen voor deze brochures en boeken kunnen gericht worden aan het secre
tariaat van de VVD, Koninginnegracht 61, 's-Gravenhage. 

Jongeren Organisatie Vrijheid en Democratie: 

3 1. Statuten en huishoudelijk reglement gratis 
. 2. Doelstellingen JOVD gratis 

,_ J~ 3. De JOVD stelt aan alle Staatkunde de eis gratis 

}'1.\R..N~. f· l.. Liberalisme voor deze tijd• 1'. ~~ ~~ ~ •· lolt q~'\'1. ~ ~· 25 !J 

I' Leverbaar door het secretariaat, p/a R. lleErti.,rt, ~elira~ 1!1, Balft 6G) () (\ ~: 

I . 

Liberaal Democratisch Centrum: '"\ 'i 

1. 
2. 
3. 
4. 

Doelstelling Liberaal Democratisch Centrum 
Principiële uitgangspunten van het Liberaal Democratisch Centrum 
Reglement 
Nieuwe wegen 

gratis 
gratis 
gratis 

1,50 

De nummers 1, 2en3 zijn leverbaar via het secretariaat van het LDC, Midden
stede 125, 's-Gravenhage. 

De brochure "Nieuwe wegen" kan besteld worden door overmaking van f 1, 50 op 
giro-rekening 44 26 66 t.n.v. de penningmeester: D. H. Been, Baarn. 

De volgende liberale tijdschriften zijn leverbaar: 

Liberaal Reveil: 8 x per jaar; f 15,- per jaar. 
Administratie: Nijgh & Van Ditmar, Badhuisweg 232, 's-Gravenhage. 
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Libertas: ongeregeld; f 5,- per jaar. 
Administratie: Reguliersbreestraat 2a, Amsterdam. 
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MEDEWERKERS IN VOGELVLUCHT 

Oeheer John Chamard is Canadees en werd op 24 januari 1942 te Montreal ge
boren. 
Hij studeerde geschiedenis en economie aan de universiteit van Saskatchewan. 
Zijn belangstelling gaat uit naar de politiek, naar spreken in het openbaar en 
naar debatteren. Hij verwierf verscheidene prijzen voor welsprekendheid, 

DeheerSidneyJ. vanden Bergh werd geboren op 25 oktober 1898 te Rotterdam. 
Hij studeerde aan de Nederlandse Handelshogeschool te Rotterdam. In 1921 trad 
hij in dienst bij Van den Bergh's Fabrieken om in 1963 gepensioneerd te wor
den als vice-voorzitter van de Raad van Bestuur van Unilever N. V. en direc
teur van Unilever Ltd. 
De heer Van den Bergh was in militaire dienst van 1917 tot 1919 en van 1939 
tot 1946. Hij werd gedemobiliseerd in de rang van generaal-majoor. De heer 
Van den Bergh is voorzitter van de stichting Johan Maurits..van Nassau, van 
UnicefNederland en sinds 1962 van de Centrale Kamer van Handelsbevordering. 
Hij is penningmeester van de VVD, lid van de Gemeenteraad van Wassenaar, 
van Provinciale Staten van Zuid-Holland en van de Eerste Kamer. 
In 1959 was hij korte tijd minister van Oorlog. 

De heer R. M. Marcuse werd in december 1937 geboren te Zaandam. Hij stu
deertgeschiedenis aan de universiteit van Amsterdam met nieuwe geschiedenis 
als hoofdvak. 
Hij is als medewerker verbonden aan "De Typhoon", het dagblad voor de Zaan- 1 

streek. Als redacteur van De Driemaster, het maandblad van de JOVD, heeft 
hij de rubriek Marginalia onder zijn hoede. 
De heer Marcuse is redactielid van "Libertas", uitgave van de Federatie van 
Liberale Studentenverenigingen in Nederland. 

De heer dr . J. van Galen werd op 3 juli 1896 geboren in Gouda, waar hij de HBS 
bezocht. Hij.deed staatsexamen in de eerste wereldoorlog, en studeerde rech
ten in Leiden. Hij was een van de oprichters van de Partij van de Vrijheid, en 
tot verleden jaar adjunct-hoofddirecteur van het Algemeen Handelsblad. 

De heer mr. O.G. Postma werd geboren te Rotterdam in 1921. Hij studeerde 
rechten aan de universiteit van Leiden. In 1942 vestigde hij zich als advocaat. 
In 1955 ging hij over naar het verzekeringsbedrijf, en in 1957 werd hij direc
teur van de N. V. Maatschappij van Assurantie, Dis conteering en Beleening der 
Stad Rotterdam Anno 1720; de Levensverzekering Maatschappij "Stad Rotter
dam" N. V. en de N. V. De Waerdye, Maatschappij van Levensverzekering op 
Basis van Belegging in Aandelen. 
Tevens is hij firmant van de firma M. van Marle. 

De heer Gj. Bijlsma werd op 6 november 1921 te Korte
zwaag geboren. Zijn beroep is plaatsvervangend bedrijfs
leider bij de ErvenKoumans Smeding, drukker van de Leeu
warder Courant en de Friese Koerier. 
Hij behaalde de diploma's ulo, handelsavondschool, mid
denstand en verschillende vakdiploma's als typograaf, volg
de echter géén tekenopleiding. Momenteel circuleren er 
reeds een duizendtal karikaturen met het GE-signatuur over 
de gehele wereld . Hij ontwierp kort geleden een stripfiguur, 
Mr. Focus. 
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De belastingverlaging 
Minister Witteveen heeft onlangs dan eindelijk zijn plan tot belas
tingverlaging ingediend, en het zal zeker al zijdelings ter sprake 
komen in de Tweede Kamer bij de behandeling van de Miljoenen
nota, want het hangt daar in verschillende opzichten ten nauwste 
mee samen. De behandeling van het wetsontwerp zelf komt zo 
spoedig mogelijk daarna, waarschijnlijk nog dit jaar. 

Wat de omvang van de belastingverlaging betreft : die valt 
bepaald niet tegen. Het bedrag van f. 1. 050 miljoen, waarmee 
de loon- en inkomstenbelasting zullen worden verlaagd, is gelijk 
aan ongeveer 20% van de opbrengst der directe belastingen in 1963, 
oftewel ongeveer 10% van de totale belastingopbrengst in dat 
jaar. 

Nu kan men wel zeggen : ruim de helft van dat bedrag dient 
om een ex t ra last van de schouders der belastingbetalers te ne
men, een last die alleen door het oplopen van het prijspeil ten gevol
ge van inflatie op die schouders terecht is gekomen. Op zichzelf 
is die opmerking wel juist, maar dat neemt niet weg, dat wij 
door de voorgestelde correctie als gezamenlijke belastingbetalers 
toch weer een dikke f. 600 m. in het handje zullen houden, die 
wij nu jaarlijks aan de fiscus kwijtraken. Van het hier bedoelde 
bedrag profiteren a 11 e belastingbetalers mee. 

Wat de overige ver de 1 in g betreft: de f. 300 m., uitgetrokken 
voor de "optrekking van de voet", zullen goed besteed zijn. In de 
eerste plaats is het bij de huidige welvaart niet meer te rijmen 
met het draagkrachtbeginsel van ons Nederlandse belastingstelsel, 
dat een echtpaar bij een loon van even f. 50 in de week - zoals 
thans - belasting moet beginnen te betalen. Die grens gaat nu 
(terecht) naar bijna f. 70. In de tweede plaats wordt door de op
trekking van de voet, en dank zij het feit dat de belastingdruk niet 
trapsgewijs maar geleidelijk toeneemt, als vanzelf ook de belasting 
gematigd voor mensen, wier inkomens boven de nieuwe "vrijstel
lingsgrens" van f. 3.600 per jaar liggen. Die profiteren dus ook 
mee van de optrekking van de voet, en een niet onaanzienlijk deel 
van de f. 300 m. komt bij wijze van reële verlaging bi) hen terecht. 

Voor de extra verzachting ten bate van de middengroepen is 
f. 100 m. uitgetrokken. Dit is eveneens een reële verlaging, die 
vooral aan mensen met ongeveer f. 10.000 tot f. 24, 000 per jaar 
ten goede komt, maar die ook daarboven in mindere mate nog 
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doorwerkt. De minister noemt de verlaging terecht "bescheiden". 
Maar het is in ieder geval een begin. 

Over het tijdstip van invoering zijn de zorgenhet grootst. 
Ook de mijne. In de begroting voor 1965, op Prinsjesdag ingediend, 
is met invoering vóór 1 januari 1966 geen rekening gehouden. 
Ik acht het psychologische effect daarvan niet erg gelukkig, zelfs 
al weet men, dat invoering vóór die datum wellicht mogelijk zal 
zijn. Sterker nog: de belastingverlaging, of een deel ervan, zal 
eerder worden ingevoerd als voor die tijd de conjunctuur omslaat. 
Ik betwijfel of het tot de taak van de VVD als verantwoordelijke 
partij behoort, op invoering aan te dringen bij de huidige stand 
van de conjunctuur, die door een injectie van koopkracht nog meer 
spanning op de arbeidsmarkt, een nog grotere druk op de betalings
balans en nog meer opwaartse zuigkracht op de prijzen te zien zou 
geven. Tenzij voor die invoering alsnog elders ruimte zou kunnen 
worden gevonden . . 

Ook in dit verband zal de loonontwikkeling in 1965 een 
beslissende factor zijn. Een reële loonsverhoging, van enige om
vang, bovenop de excessieve loonsverhoging van dit jaar, zou zelfs 
de laatste reële kansen op een belastingverlaging in de loop van 
1965 kunnen torpederen. De vakbeweging zou er, dunkt mij, verstan
diger aan doen, mee te helpen bij het scheppen van de omstandig
heden waarin een belastingverlaging wel doorgang kan vinden- voor
al deze, die voor verreweg de meeste loontrekkenden een duidelijke 
verbetering in het vooruitzicht stelt. 

Bijzonder zuur blijft de situatie voorshands voor al die zelf
standigen, die waarschijnlijk van 1 januari aanstaande af meer 
AOW-premie zullen moeten betalen, zonder dat zij gelijktijdig 
enige verlichting vinden in de belastingsfeer. Al is het misschien 
enige troost, dat de extra AOW-premie mettertijd zijn geld weer 
opbrengt in extra en waardevast pensioen, en dat bij een 
nog verdergaande inflatie op dit moment de zelfstandigen wel het 
allerminst gebaat zijn, toch zal deze gang van zaken bepaald niet 
overeenkomen met wat zij - en vele anderen - zich bij het lezen 
van de prioriteiten in het akkoord van Wassenaar hadden voor
gesteld. 

Th. H. Joekes 
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De begroting 1965 
Hoe de overbesteding ontstond 

Voor ons allen persoonlijk, maar ook voor de volkshuishouding 
als geheel en eveneens voor de staat ·als bestuursorgaan moet 
de gulden regel gelden, dat er niet meer wordt uitgegeven dan het 
inkomen bedraagt. 

Met deze stelregel bedoel ik hier slechts aan te geven, dat er 
op de drie hier bedoelde gebieden op de duur moet worden gezorgd 
voor een redelijk evenwicht. 

Onder persoonlijk inkomen verstaan wij geldinkomen (loon, 
salaris, winst) waarmee wij een aanspraak hebben op goederen 
en diensten die de gemeenschap als geheel voortbrengt. Het 
"inkomen" van de gemeenschap bestaat niet uit geld, maar uit 
de marktwaarde van goederen en diensten. Laten wij als Neder
landse burgers allemaal samen ons gezamenlijk persoon 1 ijk 
inkomen meer stijgen dan de marktwaarde van de door ons gepro
duceerde goederen en diensten bedraagt, dan komt er "over
besteding" d.w.z. er komt meer vraag naar goederen en diensten 
dan er aanbod is. De spanning tussen vraag en aanbod wordt ten 
dele te niet gedaan door prijsstijging, ten dele door een stijging 
van de invoer. Dit laatste heeft weer tot gevolg, dat wij meer dan 
te voren aan het buitenland moeten betalen voor invoer dan wij 
voor uitvoer ontvangen. Dit tekort moet worden gedekt door een 
beroep te doen op onze goud- en deviezenreserve. 

In deze onprettige positie verkeren wij thans. De volkomen 
ongemotiveerde veel te grote stijging van de lonen en salarissen 
aan het begin van dit jaar heeft hiertoe geleid. Er moet thans 
met allerlei beperkende maatregelen worden getracht om de 
totale uitgaven terug te dringen in de verwachting, dat wij door 
een geleidelijke stijging van de produktie het evenwicht weer 
zullen bereiken. 

Huishoudboekje van de staat beter dan vandevolks
huishouding 

Voor zijn inkomsten is de staat grotendeels aangewezen op de 

228 



belastingen die hij in vele vormen van de ipgezetenen heft. Tot 
zijn uitgaven behoren de salariskosten plus sociale lasten van zijn 
ruim 340.000 personen omvattend personeel. Deze kosten omvatten 
ca. 40% van de totale rijksuitgaven, uitmakende een bedrag van ca. 
4~ miljard gulden, zonder mee te rekenen de uitgaven voor mili
tair personeel of onderwijzend personeel. Ook zijn daarin niet 
begrepen de loonkosten voor het personeel der lagere overheid 
waarvoor nog een 2~ miljard op de gemeenschap drukt. De overige 
60% der staatsuitgaven komt dan naast 2~ miljard voor de defensie 
en f. 767 mln. voor rente en aflossing op de staatsschuld, via de 
verschillende onderdelen van overheidszorg ten goede aan de 
gemeenschap. Daarvan noemen wij volkshuisvesting, onderwijs en 
cultuur, sociale voorzieningen, justitie en politie, verkeer (wegen
aanleg en onderhoud) en waterstaat om slechts enkele van de 
zware posten te noemen. Al zulke uitgaven komen dus via de 
gemeenschap aan ons allen persoonlijk ten goede. Wij krijgen dan 
ook voor ons belastinggeld in stoffelijke en geestelijke vorm heel 
wat terug. 

Wel wordt het overgrote deel van de uitgaven van de staat door 
inkomsten gedekt, maar niet alle uitgaven. Voor de overheid geldt 
meer nog dan voor de particulier, dat zij regelmatig uitgaven 
heeft voor aanschaffingen met een lange levensduur (z.g. kapitaal
uitgaven) voor welke zonder bezwaar mag worden geleend, vooral 
omdat uiteraard op de staatsschuld regelmatig wordt afgelost. 
Worden de gewone uitgaven (die men verteringen zou kunnen 
noemen) voor 1965 geraamd op f. 11,8 miljard, de buitengewone 
(grotendeels kapitaal-) uitgaven becijfert de minister op f. 2,4 
miljard. Daar echter de gewone uitgaven met f. 1, 7 miljard door 
de inkomsten worden overtroffen, dus een overschot geven, dat ten 
goede komt aan de buitengewone uitgaven, bedraagt het tekort 
op de totale uitgaven niet meer dan 0,7 miljard (meer nauwkeurig 
719 miljoen). Na het opstellen van het ontwerp zijn er nog enkele 
wijzigingen in gebracht, waardoor het tekort stijgt tot 916 miljoen. 
Het betreft hier dus een restant van de buitengewone dienst, 
waarvoor mag worden geleend. Het bedrag is in in de orde van 
grootte van inkomsten en uitgaven niet bovenmatig groot en zo 
gezien mogen onze staatsfinanciën dan ook gezond worden genoemd. 

Het ziet er met het huishoudboekje van de staat beter uit dan 
met de volkshuishouding als geheel. Ook al zouden wij lang niet 
alle maatregelen van de regering kritiekloos willen beschouwen, 
er wordt toch door regering en parlement gestreefd naar een 
evenwichtig financieel beleid. In de volksgemeenschap zijn echter 
dikwijls stromingen, die ik domheidmacht zou willen noemen 
en die uiteindelijk de wagen uit het spoor doen lopen. Herstel 
is dan meestal een pijnlijk proces. Wij zijn in de eerste zeven 

229 



maanden van dit jaar dank zij die domheidsmacht reeds 873 
mln. gulden van o"nze deviezenreserves kwijtgeraakt. De afvloei
ing zou nog groter zijn geweest indien er geen kapitaal uit het 
buitenland ware toegevloeid - overigens geen geschenk, maar 
grotendeels een gevolg van de hier thans bestaande hoge rente 
waarin men een rood sein mag zien. 

H o ge r e n te e n a n d e..r e m i d de 1 e n t o t h e r s t e 1 

De hoge rentestand - duur geld zoals men zegt- beschouw ik als 
een van de belangrijke middelen, die een herstel van het evenwicht 
moeten leiden. Kapitaaluitgaven ten behoeve van investeringen 
kunnen de ondernemingen door hun gestegen loonkosten in geringere 
mate uit eigen middelen dekken, zodat zij een beroep moeten doen 
op de kapitaalmarkt. Dat betekent meer vraag naar geld, dus hogere 
rente. Bovendien mogen de banken door de met de Nederlandse 
Bank gesloten overeenkomst hun kredieten met niet meer dan 5% 
vergeleken met het voorafgaande jaar uitbreiden. Dus de banken 
tonen zich terughoudend. 

Behalve al deze maatregelen van monetaire aard zijn er nog 
enkele in het fiscale vlak, zoals de nu permanent gemaakte 
belastingverzwaring op benzine en sigaretten en de handhaving 
van de schorsing van de vervroegde afschrijving en de investe
ringsaftrek voor gebouwen. 

Met al deze maatregelen te zamen hoopt de regering het econo
misch evenwicht in onze volkshuishouding te kunnen herstellen. 
Wanneer het tijdstip van herstel zal zijn aangebroken valt moeilijk 
te voorspellen. Dat hangt van verschillende invloeden af, o.m. of er 
ondanks het vermaan van hogerhand weer nieuwe stijgingen van de 
lonen zullen komen. 

De arbeidsmarkt 

De spanning op de arbeidsmarkt vormt reeds jaren een rem op de overigens nog altijd 
redelijk gezonde ontwikkeling van onze economie. Er is een belangrijke vooruitgang ge
weest van ons welvaartspeil en het gunstigste element daarin vormt de spreiding van 
die welvaart. Maar de omvang had groter kurmen zijn indien een meer rationele in
komenspolitiek had kunnen worden gevolgd waarbij de stijging van äe lonen zkh zou 
hebben aangepast bij de toeneming van de produktie per arbeidskracht (produktiviteit) 
en de werkgevers van hun kant hun uitgaven voor investeringen meer geleidelijk had
den doen verlopen. Want ook te grote investeringsuilgaven in een korte periode kunnen 
tot verstoring van het evenwicht leiden, omdat tenslotte zulke uitgaven, monetair gezien, 
voor · het moment waarop zij plaatsvinden hetzelfde effect hebben als rJitgaven voor 
verteringefl. 
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De te snelle en te grote stijging van de lonen is een rechtstreeks 
gevolg van de spanning tussen de bestaande arbeidsreserve (die 
ver beneden normaal ligt) en de aanvragen voor personeel door 
werkgevers. De jongste opgave van deze aanvragen toont een 
lichte daling, maar het tekort is nog zo groot, dat hieraan nog geen 
betekenis kan worden toegekend. 

Er bestaat een waarschijnlijk wat overdreven vrees, dat een 
verruiming van de arbeidsmarkt wat te ver zou kunnen door
slaan. Economie is ten slotte geen machine, die men met een 
vingerbeweging kan beheersen. 
Die vrees - i11 de geesten geplant door de droeve ervaringen uit de verschrikkelijke crisis 
van de jaren dertig - acht ik thans overdret,en, omdat er geen grond bestaat te ver
wachten, dat de na 194 5 ontstane dynamiek, gevoed door wetenschap en techniek, 
plotseling tot staan zou komen. Bovendien heeft de regering nu de gereed liggende 
belastingverlaging achter de hand waarin de mogelijkheid besloten ligt op korte termijn 
de machine weer op snellere toeren te doen draaien. 

Belasqngverlaging 

Die belastingverlaging zal naar het zich 
laat aanzien niet eerder worden inge
voerd dan per 1 januari 1966. Deze 
vertraging is voor iedereen een grote 
teleurstelling. Maar dat is de vloek 
van de boze daad ! Een gevolg van het 
feit, dat een samenleving met een op 
liberale grondslag gebaseerde econo
mie en een ondernëmingsgewijze pro
duktie, die goed gespeeld, de beste 
waarborg biedt voor een zo groot 
mogelijke vooruitgang, niet voldoende 
zelfbeheersing en zelfdiscipline heeft 
weten op te brengen om de huidige 
verstoring te voorkomen. Het is niet 
tie regering, die hiervoor verantwoor
delijk kan worden gesteld. 

Wij brengen in herinnering, dat die 
belastingverlaging in geen enkel op
zicht de taken van de overheid behoeft 
te bei'nvloeden, omdat door het omhoog 
schuiven van de persoonlijke inkomens 
de progressie die in de belastingtarie
ven is verwerkt een geaccelereerd ef
fect heeft op de inkomsten. Daardoor 
ontstaat er ruimte, die ten dele zal 
worden aangewend voor verlaging van 
de belasting, ten dele voor extra taken 
van de overheid. Voor de belasting
verlaging moet worden gewacht tot het 
economisch evenwicht is hersteld. De 

begrotingen zijn er onder dit en de 
beide voorafgaande kabinetten op ge
richt om de Rijksuitgaven procentueel 
gelijke tred te doen houden met de ont
wikkeling van het nationale inkomen. 
De structurele stijginganorm wordt 
nu op f. 470 mln. per jaar berekènd. 
Daardoor ontstaat een normatieve ont
wikkeling. De hogere inkomsten als ge
volg van het progressieëffect kunnen 
dan dienen voor belastingverlaging. In 
1965 blijft dus dit excedent aan in
komsten in de begroting verwerkt. Het 
komt tot uitdrukking in een sterk ver
kleind tekort waarvoor moet worden 
geleend. Nadat de belastingverlaging 
in 1966 zal zijn doorgevoerd zal de 
staatsschuld de tendens hebben sterker 
te stijgen, hetgeen met het oog op de 
voorafgaande tempering, verantwoord 
mag heten. 

Wegenfonds en collegegelden 

Critiek zal er ongetwijfeld zijn op twee 
onderdelen van de Miljoenennota, te 
weten, de vorming van een Wegenfonds 
uit een extra bijdrage van de wegge
bruikers, boven de bestaande wegen
belasting, ten behoeve van wegenaan
leg. Deze heffing wordt gemotiveerd 
met de enorme kosten, die tot 1970 
op 2 miljard worden geraamd. Voorts 
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een verhoging van de collegegelden van 
f. 200 tot f. 400 per jaar per student, 
en een verhoging van het schoolgeld 
voor kleuteronderwijs van f. 1 tot 
f. 2,50 per maand. Op de begroting 
voor onderwijs rusten nl. aanzienlijke 
investeringsuitgaven. 

Conclusie 

Deze begroting vormt een goed stuk 
constructieve departementele arbeid. 

Op onderdelen zal er hier en daar wat 
op af te dingen zijn. Maar het geheel 
past in het huidige stadium waarin de 
groei enigermate moet worden getem
perd, zonder dat zulks een ernstige 
verzwaring van lasten meebrengt, ter
wijl bovendien een verlichting van las
ten in een niet ver verwijderd ver
schiet ligt. 

Jac. Fahrenfort 

door 

mr. M. Vermeer 

Het hoger personeel, dat uit de aard der zaak wat minder aan de 
weg timmert wil hierbij gaarne de geboden gelegenheid aangrijpen 
om zijn mening over de aangekondigde belastingverlichting kenbaar 
te maken in een periodiek van maatschappelijke standing; het zij 
daarbij overigens vooropgesteld dat deze mening in grote lijnen 
zal blijken overeen te stemmen met de reacties die men algemeen 
uit de ;middengroepen heeft kunnen vernemen. 

Het optreden van de ons bekende "pressure groups" waaronder 
met name de vakbeweging sedert 1945, heeft aan de financiële po
sitie van het hoger personeel een geduchte knauw toegebracht. 
De eenzijdige nadruk, door de vakbeweging bij voortduring op het 
behoefte-element in de beloning gelegd en het daaruit voortvloei
ende beslag op de totale loonsom, heeft de verhouding in de belo
ningsniveaus der onderscheiden werknemersgroeperingen sterk 
ten nadele van de hoger gesalarieerden gewijzigd. Een in 1963 door 
het C.S.W. V. ingestelde enquête heeft uitgewezen dat de normen 
voor de hogere beambten in het voorjaar van 1963 waren gestegen 
t.o.v. de vooroorlogse met 322 à 265%, terwijl de weeklonen van de 
arbeiders in de nijverheid over dezelfde periode stegen met onge
veer 400% van het vooroorlogse niveau. 

Uiteraard houden de Verenigingen van Hoger Personeel de aan
dacht gericht op de wenselijke denivellering in de beloning, welke 
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denivellering, in het licht van de toegenomen welvaart onder alle 
lagen der bevolking, zeker op zijn plaats is. Hier komt echter 
de progressie in de inkomsten- en loonbelasting in het geding, 
die een inkomensverbetering van enige importantie de voet dwars 
zet. Het is voor het hoger personeel derhalve een urgent belang 
dat aan de progressie de giftanden w0rden uitgetrokken. 

Men begrijpe goed: het hoger personeel beseft terdege dat de 
overheidstaken in de moderne maatschappij aanzienlijke middelen 
vergen en dat deze mede overeenkomstig de draagkracht der con
tribuabelen moeten worden opgebracht. Het bezwaar richt zich tegen 
de hardnekkige en niet van geborneerdheid vrij te pleiten zucht naar 
inkomensherverdeling, waartoe dan de progressie een machtig 
instrument vormt. 

De recente loonexplosie heeft dit andermaal duidelijk in het 
licht gesteld. Het inflatoir karakter daarvan èn de sterke progressie 
hebben voor de hogere inkomens tot een koopkrachtverlaging geleid. 
Volgens drs. Roemers, voorzitter van het N.V.V., is dat ook de 
bedoeling, maar aldus worden aan het begrip progressie onrecht
vaardige consequenties verbonden. Ik zou dit verschijnsel een 
potentiële giftand willen noemen die moet worden geëlimineerd 
alvorens kwaad te kunnen aanrichten. 

Een tweede giftand zie ik in de opzettelijk in de tarieven inge
bouwde nivelleringsfactor, die bij stijgende welvaart de midden
groepen steeds meer berooft van de vruchten hunner inspanning. 
De fiscale druk verschuift bij voortduring in de richting van de 
directe belastingen. Ook dit progressie-element zal met het oog 
op een billijke verdeling van fiscale lasten aanmerkelijk moeten 
worden afgezwakt. 

Rest mij nog erop te wijzen dat het hoger personeel geen 
belastingdruk via prijzen op tarieven kan afwentelen, terwijl deze 
groep slechts in zeer bescheiden mate aftrek kan claimen voor 
verwervingskosten, zulks in tegenstelling tot andere groepen in 
beroep en bedrijf. 

Tegen de achtergrond van het voorafgaand betoog moge thans 
een beknopt commentaar aangaande de voorgenomen belasting
verlichting volgen. Erkend moet worden dat een ruim bedrag 
(rond 1 miljard) voor de belastingverlichting in uitzicht is gesteld; 
voorts verdient de politieke moed van de bewindsman waardering, 
gezien de ongetwijfeld sterke tegenstromingen. 

Met dat al bestaat er voor het hoger personeel bepaald geen 
reden tot overmatige vreugde. Aan de urgentie van belasting
verlaging wordt niet het gehoopte gewicht toegekend, nu de datum 
van invoering der wijzigingen nog in het verschiet blijft. Afgewacht 
moet trouwens worden of het Kabinet een politieke levensduur 
beschoren zal zijn, die de realisering van de voornemens toelaat. 
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Vooralsnog dus slechts vogels in de lucht! 
Van het voor belastingverlichting bestemde bedrag wordt niet 

minder dan f. 600 mil. aangewend voor neutralisering van de in
flatiefactor, hetgeen in feite geen reële verlaging betekent. Onbe
vredigend is voorts dat een automatisme in dewet, dat een blijven
de neutralisering waarborgt, blijkbaar niet in overweging wordt 
genomen. 

Tenslotte wordt slechts f. 100 mil. ter beschikking gesteld om 
de wel zeer overtrokken progressie te matigen, te meer teleur
stellend omdat gedurende de zittingsperiode van dit Kabinet (tot 
uiterlijk medio 1967) geen nieuwe voorstellen terzake kunnen 
worden verwacht. 

Met dit nummer van Liberaal Reveil hebt U het laatste nummer 
van de zevende jaargang ontvangen. Wij zouden het zeer op prijs 
stellen wanneer U reeds thans het abonnementsgeld voor de 
achtste jaargang aan ons wilt overmaken. Het gironummer is 
14 51 92 tennamevan Nijgh & Van Ditmar. Bij het overmaken 
s.v.p. vermelden: abonnementsgeld Liberaal Reveil. 

Administratie Liberaal Reveil 
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Reclassering 
Ter gelegenheid van de Nationale Reclasseringsdag op 
3 oktober hebben wij de Haagse advocaat mr. IJ.H.M. Nijgh, 
die sinds vele jaren actief is in het particuliere reclas
seringswerk, en die tevens sedert vele jaren lid van de 
Reclasseringsraad is, gevraagd een bijdrage te schrijven 
over enige vraagstukken van de hedendaagse reclassering. 

Betrekkelijk laat in de bestrijding van de misdaad is men pas 
gekomen tot het inzicht, dat men er met vergelding en preventie 
niet kwam. Het is nog niet zo heel lang geleden, dat zelfs voor 
betrekkelijk lichte vergrijpen de doodstraf of een zeer langdurige 
gevangenisstraf werd opgelegd, en het is begrijpelijk, dat in dat 
klimaat de gedachte aan resocialisatie van de misdadiger ter
nauwernood tot ontplooiing kon komen. 

Wanneer dan later toch het begrip daagt, dat men er met straf
fen alleen niet is en dat men moet trachten de terugval na het 
ondergaan van de straf te voorkomen, ziet men de rasp- en spin
huizen ontstaan, die naast de bedoeling de arbeidskracht der ge
vangenen economisch nuttig te maken, ook gebaseerd waren op 
de gedachte, dat gewenning aan regelmatige arbeid wellicht de 
resocialisatie van hen, die een misdrijf - veelal uit armoede -
begingen, zou kunnen bevorderen. 

Zedelijke verbetering 

Eigenlijk pas aan het einde van de 18de eeuw komt er een beter 
inzicht. Men gaat streven naar zedelijke verbetering van diegenen, 
die tot misdrijven zijn vervallen of daartoe, op grond van hun 
slechte economische positie, zouden kunnen vervallen. 

Ik gebruik hier de term "zedelijke verbetering", omdat die 
woorden deel uitmaakten van de naam van onze oudste reclas
seringsvereniging, het in 1823 opgerichte "Genootschap tot zede
lijke verbetering der gevangenen", thans genaamd "Genootschap 
tot Reclassering". 

De oprichters moet men zoeken in de kring van de godsdienstig
liberalen, aan wie een zekere zelfvoldane braafheid, zoals profes
sor J.M. van Bernmelen in zijn dissertatie "Van zedelijke ver
betering tot Reclassering" (1923) terecht opmerkt, niet ontzegd 
kon worden. · 

Oprichters waren J.L. Nierstrasz Jr., W.H. Suringar en W.A. 
Warnsinck Bzn. Op de opvattingen der oprichters zijn ongetwijfeld 
buitenlandse voorbeelden, vooral Engelse, van invloed geweest. 
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Men zag de zedelijke verbetering der gevangenen nog voornamelijk 
in de gewenning aan regelmatige arbeid. Nierstrasz schreef: 
"Bezigheid moet den gevangene verschaft worden. Zij is de grond
slag tot alle verbetering". 

Vrijwilligers en ambtenaren 

Het Genootschap heeft ongetwijfeld een sterke invloed uitgeoefend 
op de ontwikkeling van ons penitentiair systeem. Oorspronkelijk 
werd het werk geheel door vrijwillige krachten verricht. Men 
legde zich speciaal toe op het bezoeken van de gevangenen in de 
strafgestichten en trachtte overigens een krachtige invloed uit 
te oefenen tot herziening van de wijze, waarop de gestraftei). de 
straf ondergingen. Later komt daar dan bij de hulp aan de ontsla
gen gevangene, wanneer hij weer een plaatsje in de maatschappij 
moet trachten te vinden. 

Betrekkelijk laat ontwikkelt zich het systeem van voorlichting 
van de rechter bij de berechting van strafzaken. Geleidelijk ont
wikkelen zich min of meer deskundige reclasseringsambtenaren, 
die in dienst van het genootschap zich belasten met het uitbrengen 
van voorlichtingsrapporten aan de rechter. Daarnaast blijven dan 
de vrijwillige medewerkers ingeschakeld in het werk door het 
brengen van bezoeken in de strafgestichten en door het houden 
van toezicht op degenen, aan wie een voorwaardelijke straf is 
opgelegd of die voorwaardelijk in vrijheid zijn gesteld met een 
opdracht aan de reclasseringsvereniging, toezicht over hen uit te 
oefenen. 

Het Genootschap ziet na enige tijd andere verenigingen naast 
zich opkomen: de Katholieke Reclasseringsvereniging, de Protes
tants Christelijke Reclasseringsvereniging en in het bijzonder ook 
de reclasseringsafdeling van het Leger des Heils. Daarnaast zijn 
nog te noemen de consultatiebureaus voor alcoholisme, die zich 
in het bijzonder bezig houden met de reclassering van die delin
quenten, wier maatschappelijk falen moet worden gezocht in het 
misbruik van alcohol, en de dr. Meijers-Vereniging, die zich voor
namelijk ten doel stelt de resocialisatie van delinquenten met 
geeestelijke defecten. 

Particulier initiatief en overheid 

Moest het werk oorspronkelijk geheel drijven op de krachten, die 
het particulier initiatief kon mobiliseren, in later tijd verleent 
de overheid krachtige steun. Wanneer de voorwaardelijke veroor
deling haar intrede in ons recht doet, en de rechter voor de beoor
deling van de vraag, of in een bepaald geval een voorwaardelijke 
veroordeling gewenst is, de voorlichting behoeft van deskundigen, 
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wordt de taak van de met voorlichting 
belaste reclasseerders hoe langer hoe 
belangrijker. Worden in den beginne 
nog wel rapporten uitgebracht door 
andere dan beroepskrachten, geleide
lijk moeten aan die rapporten zo hoge 
eisen worden gesteld, dat de samen
stelling slechts kan worden toever
trouwd aan gespecialiseerde ambte
naren, die in het reclasseringswerk 
hun normale beroep vinden. 

Vanzelfsprekend heeft de overheid 
dit werk moeten subsidiëren. In den 
beginne met vrij bescheiden bedragen, 
later met zeer belangrijke bedragen. 
Begrijpelijkerwijs vindt deze ontwik
keling zijn weerslag op het departement 
van justitie, waar een steeds groter 
corps van deskundige ambtenaren zich 
met de problemen van het reclasse
ringswerk moet bezig houden. 

Wanneer de overheid het reclas
seringswerk in zo belangrijke mate 
gaat steunen is het begrijpelijk, dat zij 
ook een zeker toezicht op het werk der 
particuliere reclasseringsverenigin
gen noodzakelijk acht. Reeds voor de 
oorlog bestonden de reclasseringsra.
den in elk arrondissement als advies
college voor de Minister van Justitie 
in reclasseringsaangelegenheden. 

De regeling van 1947 

Bij Koninklijk Besluit van 13december 
1947 werd een nieuwe reclasserings
regeling vastgesteld, die in artikel 1 
onder meer zegt, dat de reclassering 
van staatswege wordt bevorderd, in de 
eerste plaats door steun aan particu
liere bemoeiingen en in de tweede 
plaats door rechtstreekse overheids
bemoeiing. De steun aan particuliere 
bemoeiingen bestaat volgens artikel 
3 in het treffen van maatregelen ter 
bevordering der reclassering, in het 
verlenen van subsidies ter tegemoet
koming in de kosten der reclassering. 
De Reclasseringsregeling zegt, dat in 
elke plaats, waar een arrondissements
rechtbank is, tevens een reclasserings
raad is, wiens ressort met het arron
dissement samenvalt. 

De raden bestaan uit tenminste 5 en 

ten hoogste 10 leden, die door de 
Kroon worden benoemd en ontslagen. 
De Kroon wijst ook de voorzitter aan. 

In de praktijk heeft de Kroon bij het 
benoemingsbeleid gestreefd naar een 
vertegenwoordiging in de reclasse
ringsraden van de geestelijke achter
gronden der verschillende reclasse
ringsverenigingen, terwijl daarnaast 
vrijwel steeds een vertegenwoordiger 
van de zittende en de staande magi
stratuur en één of meer specialisten, 
bij voorbeeld een psychiater, deel van 
een reclasseringsraad uitmaken. De 
raden zijn belast met de leiding en met 
het toezicht op alle reclasserings
aangelegenheden in het ressort. Zij 
kunnen terzake aan de reclasserings
verenigingen aanwijzingen geven, doch 
deze aanwijzingen moeten de geeste
lijke grondslag der instellingen onver
let laten. Verder dienen de raden op 
verzoek of uit eigen beweging autori
teiten en instellingen van advies. Ook 
moeten zij initiatieven ontwikkelen, 
teneinde te geraken tot een goede 
reclassering in het ressort. Zij moeten 
de onderlinge samenwerking der in het 
ressort werkende instellingen bevor
deren en ten slotte hebben de raden dan 
ook nog een toezichthoudende taak. 

Hun toezicht op de voorlichting van de 
verenigingen aan de rechter heeft onge
twijfeld geleid tot een verhoging van de 
kwaliteit van de voorlichtingsrapporten. 
Ook te dien aanzien blijft echter de 
autonomie van de verenigingen gehand
haafd. Ten slotte zien de raden er ook 
op toe, dat iedere gedetineerde, die dit 
wenst, reclasseringsbezoek (vroeger 
sprak men van celbezoek) ontvangt. 
De raad heeft daarbij een zekere con
trole op de geschiktheid van degenen, 
die als reclasseringsbezoekers willen 
optreden. Ten slotte zien de raden toe, 
dat de nazorg deugdelijk wordt voorbe
reid en uitgeoefend. 

In 1953 is de Centrale Raad •van 
Advies voor het Gevangeniswezen, de 
Psychopatenzorg en de Reclassering in 
het leven geroepen. De sectie reclas
sering van de Centrale Raad houdt een 
algemeen toezicht op de zaken de re
classering betreffende, in het bijzonder 
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van de werkzaamheden der reclasse
ringsraden en reclasseringsinstellin
gen. 

C o n t r o 1 e re n de e n s t i m u 1 e re n
de overheid 

Men ziet dus, dat het reclasseringa
werk thans geschiedt in nauwe samen
werking tussen het particuliere initia
tief en de overheid. Men ziet ook, dat
natuurlijk gevolg van de omstandig
heid, dat de overheid in zeer belang
rijke mate het reclasseringswerk sub
sidieert - de overheid het werk der 
particuliere verenigingen controleert. 
Men moet met dankbaarheid constate
ren, dat de overheid ook het werk 
stimuleert, omdat bij de overheid het 
inzicht leeft, dat het reclasserings
werk mede tot haar taak behoort, zij 
het dat zij daarbij een brede marge 
laat aan het particuliere initiatief. 
Mij dunkt dat die opzet juist is. Men 
kan namelijk, naar mijn mening, het 
particuliere initiatief niet missen. 

Gevaar van verambtelijking 

Ik geloof ook, dat het de taak van de 
verenigingen is, in het bijzonder op 
de bres te staan voor dat particuliere 
initiatief. Er zijn er wel, die menen, 
dat belangrijke stukken van het reclas
seringswerk aan de verenigingen zou
den kunnen worden ontnomen, zonder 
dat dit aan de kwaliteit daarvan na
deel zou toebrengen. In het bijzon
der wordt wel betoogd, dat de voorlich
ting van de rechter door middel van 
de voorlichtingsrapporten, vroeger re
classeringsrapporten genaamd, eigen
lijk een ambtelijke taak zou moeten 
zijn. Ik geloof, dat die opvatting niet 
juist is. Zou dit werk verambtelijken, 
dan zou het gevaar dreigen, dat die 
voorlichting zou gaan missen de kleur 
van warme bewogenheid met het lot 
van de naaste, die ik uit de voorlich
tingsrapporten niet gaarne zou zien 
verdwijnen. Natuurlijk, de rapporten 
moeten objectief zijn, de voorlichtings
ambtenaar moet niet de plaats van de 
advocaat van de verdachte gaan inne
men. De rapporten moeten bovendien 
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worden opgemaakt door deskundige 
ambtenaren, die daarvoor een goede 
opleiding hebben genoten en die in de 
praktijk de nodige ervaring hebben op
gedaan. De voorlichtingsambtenaren 
der verschillende verenigingen zijn in
derdaad in het algemeen deskundige en 
ervaren mannen geworden, die de 
rechter objectief omtrent de verdachte 
en zijn reclasseringskansen kunnen 
voorlichten. Zij blijven echter, omdat 
zij in dienst staan van de particuliere 
reclasseringsverenigingen, geestelijk 
betrokken in het gehele werk der re
classering en dit tekent de geest, 
waarin zij werken. 

"Deskundigen" en "leken" 

Naar mijn mening dreigt echter intern 
bij de verenigingen evenzeer een zekere 
neiging tot verambtelijking van het 
werk, waartegen ik stelling zou willen 
nemen. Men hoort tegenwoordig wel 
spreken over de tegenstelling tussen 
de deskundige ambtenaren en de leken, 
met welke laatsten men dan bedoelt 
de bestuurders en afdelingbestuurders 
der reclasseringsverenigingen en de 
vrijwillige medewerkers, die in het 
bijzonder bij de uitoefening van het toe
zich op reelassanten worden ingescha
keld. Er bestaat eenneiging de bemoei
ingen van de besturen met hetwerkder 
ambtenaren te beperken. Ik zie daarin 
een gevaar. In de eerste plaats geloof 
ik niet, dat de hiervoor genoemde tegen
stelling bestaat, of, indien zij bestaat, 
zij wel zo belangrijk is als sommigen 
menen. Een goed reclasseringsambte
naar zou eigenlijk een schaap met vijf 
poten moeten zijn. Hij zou het gehele 
gebied van het maatschappelijk werk 
moeten beheersen, hij zou jurist, psy
choloog en psychiater moeten zijn. Hij 
zou zich dan nog in het bijzonder, ook 
theoretisch, hebben moeten bekwamen 
in de criminologie en in de peniten
tiaire problemen. Het is duidelijk, dat 
die eis niet gesteld kan worden. De 
praktijk is deze, dat de reclasserings
ambtenaar, opgeleid aan een der scho
len voor maatschappelijk werk, van de 
hierboven genoemde terreinen van we-



tenschap slechts een summiere notie 
krijgt. In de praktijk moet hij de rest 
leren. Wellicht is hij, na de genoemde 
ervaring te hebben opgedaan, meer 
deskundig dan een bepaald bestuurslid 
van een reclasseringsvereniging of een 
afdeling van een reclasseringsvereni
ging, doch ik meen, dat, wanneer de 
verenigingen ervoor zorgen, dat de 
besturen goed en vooral gedifferenti
eerd zijn samengesteld, de bestuurders 
te zamen bepaald niet als minder 
deskundig dan de reclasseringsambte
naren kunnen worden beschouwd. Men 
ziet in de meeste besturen juristen, 
advocaten, vertegenwoordigers van de 
zittende en de staande magistratuur, 
specialisten op het gebied van maat
schappelijk werk, geestelijken, artsen, 
psychologen, psychiaters en vertegen
woordigers van het bedrijfsleven. 

Schakel de besturen niet uit! 

Wanneer nu een belangrijk deel vanhet 
werk aan de directe bemoeiing van 
deze besturen wordt onttrokken, dan 
zou ook dat, naar mijn oordeel, tot 

een verschraling van het werk leiden. 
Men moet juist de besturen d~or een 
veelvuldige bemoeiing met alle facet
ten van het reclasse ngswerk de gele
genheid geven tot werkelijk deskundige 
colleges uit te groeien. Men behoudt 
dan tevens in het werk die gevoels
warmte, die hen kenmerkt, die zich 
vrijwillig voor een bestuurstaak be
schikbaar hebben gesteld. 

Met , voldoening mag worden vast
gesteld, dat de onderlinge verhouding 
tussen de reclasseringsverenigingen 
en de bij die verenigingen werkzame 
ambtenaren voortreffelijk is. Hoewel 
bepaalde verenigingen op een confes
sionele basis zijn opgericht, kan men 
het particulier reclasseringswerk ge
zamenlijk zien als een manifestatie 
van de vrije ontplooiing der persoon
lijkheid in de maatschappij. 

De reclassering mag dan ook, naar 
mijn mening, aanspraak maken op de 
belangstelling en steun van allen, aan 
wie de vrije ontplooiing van de persoon
lijkheid in onze maatschappij ter harte 
gaat. 

Nijgh 

• 
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In de wereld van de Nederlandse dagbladpers is onlangs het 
besluit genomen om tot de oprichting van een "hogere 
school voor de journalistiek" over te gaan. In de redactie 
van Liberaal Reveil zijn de meningen over dit plan ver
deeld, zoals de twee volgende reacties bewijzen. Wij vinden 
dit onderwerp, al ligt het op het eerste gezicht enigszins 
buiten de politiek, belangrijk genoeg om er commentaar 
aan te wijden. De journalist behoort immers tot hen, die 
tot taak hebben ons volk door voorlichting mee op te voeden. 
Het gehalte van de journalist is dus voor ons allen van 
belang. 

Met een variant op het bekende gezegde "het betere is de vijand 
van het goede " zou ik in dit verband de stelling willen verdedigen : 
"het hogere is de vijand van het hoge". Alleen moet dan wel 
bedacht worden dat deze variant precies het omgekeerde betekent 
van het oorspronkelijke gezegde. In ons land is het bij het onderwijs 
immers zo, dat het "hogere" lager is dan het "hoge". Vergelijk 
bijvoorbeeld de hogere technische school (hts) met de technische 
hogeschool (th). "Hoger " staat in ons land voor middelbaar vak
onderwijs. 

Wanneer er nu, zoals onlangs aangekondigd, een hogere school 
voor de journalistiek komt, met een tweejarige dagopleiding, dan 
houdt dit in, dat ue leerlingen daarvan een middelbare opleiding 
ontvangen. Van die twee jaar gaan dan nog 4 maanden oefenen in 
de praktijk, en uiteraard vakanties en dergelijke af, zodat de 
theoretische opleiding - en daarin ligt het zwaartepunt van alle 
onderwijs - zeker niet meer dan anderhalf jaar zal duren. Om 
bepaalde vaktechnische zaken te leren lijkt mij deze tijd ruim 
voldoende, maar het is een misverstand te denken, dat in deze 
tijd een voldoende opleiding gevonden kan worden voor een journalist 
die de moeilijke taken van zijn beroep aan kan. 

Al jarenlang is men in journalistieke kring vertrouwd gemaakt 
met de gedachte dat een opleiding op academisch niveau vereist is. 
Deze eis kan des te heter gesteld worden, omdat de journalistiek 
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een steeds grotere specialisatie te zien geeft. Het lijkt er sterk op, 
dat men met de instelling van een tweejarige hogere school voor 
de journalistiek roeit tegen de stroom in die naar de universiteit 
leidt. Men kan in ieder geval niet verwachten dat jongelui, die een 
middelbare school hebben bezocht, eerst twee jaar de hogere 
school voor journalistiek aflopen, dan de militaire dienstplicht 
vervullen, om tot slot vier tot zes jaar naar de universiteit te 
gaan. Daar moet men ondanks alle subsidiemogelijkheden wel veel 
geduld en doorzettingsvermogen, of een heel rijke pa voor hebben. 
Ik vrees dat de meesten het wel bij de tweejarige dagschool zullen 
laten om pas veel later tot de ontdekking te komen, dat hun 
theoretische vorming te smal is. 

Natuurlijk kunnen komende generaties doen, wat heel wat jour
nalisten altijd gedaan hebben, namelijk door jarenlange, moeizame 
zelfstudie zich opwerken tot een academisch niveau. Maar ik dacht 
dat het huidige streven juist is : het scheppen van een normale 
opleiding tot het gewenste niveau in de levensperiode die voor 
opleiding de geschiktste is. Daarom kijk ik een beetje argwanend 
tegen de hogere school voor de journalistiek aan. 

Tenslotte, wat de vooropleiding betreft: naast hbs en gymnasium 
zal naar verluidt als vooropleiding ook de kweekschool gelden. 
Is dit laatste wel terecht? Ten eerste heeft men in journalistieke 
kring vrijwel steeds gesteld dat voltooide hbs of gymnasium 
noodzakelijk is als basis. De kweekschool wordt in overgrote 
meerderheid bezocht door jongelui, die in de regel niet verder 
konden komen dan een mulo A. Dit is in zijn algemeenheid duidelijk 
lager dan hbs of gymnasium wat het intelligentiepeil betreft. 
Ten tweede : is het wel juist een beroepsschool (want dat is de 
5-jarige kweekschool toch eigenlijk) aan te wijzen als vooropleiding 
van een andere beroepsschool? Dat kan nooit op elkaar aansluiten. 
Veel van het geleerde op de kweekschool is nutteloos voor de 
journalist. 

H. Vrind 
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Mijn vrind en mederedactielid wil teveel ineens, wanneer hij (op 
de pagina hiernaast) een journalistenopleiding op academisch 
niveau eist. Beter dan te blijven stilstaan bij wat nog niet kon 
worden bereikt, is het uitvoe:r:ing te geven aan datgene waarover 
althans in beginsel overeenstemming bestaat. 

En dat is waarlijk niet gering. Wie het jarenlange getob heeft 
meegemaakt om in het dagbladwezen een zekere communis opinio . 
te krijgen over de opleiding tot journalist, kan zich alleen maar 
oprecht verheugen dat met die opleiding eindelijk een begin kan 
worden gemaakt. Aangenomen dan, dat de minister en de leden van 
de betrokken bedrijfsorganisaties met de plannen akkoord gaan. 

Wat vooral vreugde wekt, is dat levensbeschouwelijke verschillen 
niet langer een barrière voor deze plannen vormen. Dat dit resul
taat juist op het in dit opzicht zo gevoelige terrein van de pers 
kon worden bereikt, is een gelukwens waard aan het adres van de 
initiatiefnemers. 

Overigens : is dat academische niveau nu werkelijk een onont
beerlijk vereiste voor de vorming van een journalist? Ik geloof 
er niets van. Wanneer de kandidaat "het schrijven niet in zijn 
vingers heeft " kan geen leger professoren het hem bijbrengen. 
En uit diegenen, die wel over deze eigenschap beschikken, hebben 
zich in het verleden vele coryfeeën in het vak ontwikkeld, zonder 
dat er ook maar één hoogleraar aan te pas kwam. 

Natuurlijk kan een academische studie wel een nuttig effect 
hebben. Maar dat geldt in nauwelijks mindere mate voor de zo 
geheten Hogere Schoolopleiding, die ik in deze opzet dan ook alle 
mogelijke succes toewens. 

Steketee 

De artikelen in LIBERAAL REVEIL, die niet ondertekend zijn, 
vertegenwoordigen de mening van alle zes leden van de redactie. 
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Bezitsvorming nieuwe stijl 
Onlangs had een liberaal dagblad de euvele moed het door de drie 
vakcentrales opgestelde rapport " Bezitsvorming door vermogens
aanwasdeling " te vergelijken met de marxistische meerwaarde
leer. Voor een van de zuilenomroepen was dat een gerede aan
leiding, de vloer aan te vegen met de betrokken hoofdredacteur. 

Maar tezelfdertijd schreef het socialistische Parool, die verge
lijking nog niet zo gek te vinden. Hetgeen de constatering recht
vaardigt, dat de meningen over het rapport nogal verdeeld zijn. 
Ook nu - enige maanden na verschijning - schijnt men in werk
geverskringen eigenlijk nog steeds niet goed te weten, wat men 
met het plan aan moet. Een niet geringe voldoening, dunkt ons, 
voor de ontwerpers. 

Toch zal men over en weer zo langzamerhand zijn standpunt 
moeten formuleren om zakelijke besprekingen te kunnen openen. 
Misschien kunnen onderstaande opmerkingen daartoe een bijdrage 
leveren. 

Het rapport heeft drieërlei doelstelling: 
A. aan de werknemers een groter aandeel in het nationale inkomen 

te verschaffen: 
B. bezitsvorming onder hen te bevorderen; 
C. te hunnen behoeve medezeggenschap in ondernemingen te 

verwerven. 
Het wil dit, gelijk bekend, bereiken door de werknemers in de 
vorm van vermogensaanspraken (aandelen) te doen participeren 
in de uit de winst verkregen toeneming van het vermogen van de 
onderneming, waaraan zij verbonden zijn. 

Het is voor ons echter zeer de vraag, of aldus het beoogde doel 
inderdaad bereikt wordt. En, zo ja, of zulks geschiedt op een 
economisch en maatschappelijk verantwoorde wijze. 

A. Inkomen 

" Over de vraag hoe de inkomensverdeling tot stand komt en wat 
een rechtvaardige inkomensverdeling is", zo schrijft Wemels
felder in zijn alleraardigste boekje Onaardige Economie, "raakt 
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men nooit uitgepraat " . De hooggeleerde schrijver verwondert 
zich er niet ten onrechte over, hoe vindingrijk op dit punt ieder 
van ons is in het rationaliseren van zijn eigenbelang. 

Woorden die met het oog op het rapport vermogensaanwasdeling 
geschreven hadden kunnen...zijn. 

Kan het louter toeval zijn, dat het rapport juist verschijnt op 
een moment dat de regering de vakverenigingen duidelijk moet 
gaan maken, dat er voor hen bij komende loononderhandelingen 
weinig eer te behalen zal zijn? De nationale economie laat verdere 
looninflatie immers nauwelijks toe. 

Als het niet uit de lengte kan, dan maar uit de breedte, zullen de 
heren Roemers, Mertens en Van Eibergen tegen elkaar gezegd 
hebben. 

Maar daarbij zien zij over het hoofd, dat in de inkomenssfeer 
nu eenmaal alleen maar blijvend voordeel behaald kan worden, 
wanneer sprake is van adequate produktiviteitsstijgingen. Zo niet 
dan keert op den duur de wal het schip. Om het even of het om inko
men uit loon of uit dividend gaat. 

Wat de vakverenigingen willen is de koek verdelen zonder zich 
erom te bekommeren, of de bakker van een redelijke aanvoer van 
meel verzekerd kan blijven. Een standpunt dat meer uitmunt door 
opportuniteit dan door verantwoordelijkheidsbesef. 

Bovendien is het geen grote koek, die te verdelen valt, maar 
slechts een kleine pepernoot. 

In de Tijd van 12 augustus jl. heeft prof. dr. D.B.J. Schouten 
uitgerekend, dat het vermogensaanwasdelingsplan (wàt een woord) 
de werknemers in de loop van 25 jaar minder aan consumptief 
inkomen verschaft dan zij in twee jaren aan reële loonsverhoging 
kunnen krijgen door middel van normale technische vooruitgang. 
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B. Bezitsvorming 

Beginnen wij met uitdrukkelijk voorop te stellen, dat wij voor
standers zijn van bezitsvorming door iedereen. Een eigen woning, 
een spaartegoed als appeltje voor de dorst, het zijn zaken die 
onze enthousiaste instemming hebben. 

Het geeft de burger in economisch en sociaal opzicht meer 
zelfbewustheid, meer verantwoordelijkheidsgevoel ook; kortom 
het maakt hem tot een volwaardiger lid van de maatschappij. 

Maar voor de wijze, waarop de Nederlandse vakverenigingen 
hem dit bezit in handen willen spelen, hebben wij minder waar
dering. Zij hebben de weg van de minste weerstand in eigen kring 
opgezocht. 

In plaats van de werknemer ertoe te brengen, eigen- eventueel 
uit nieuwe loononderhandelingen verworven - inkomen in ver
mogensbestanddelen om te zetten, maakt men hem thans lekker 
door voor dit doel te zijnen behoeve aanspraken te doen gelden op 
hem niet toebehorend vermogen. 

Wij begrijpen levendig, dat het niet meevalt uit het gemiddelde 
werknemersinkomen veel opzij te leggen voor bezitsvorming. 
In het Algemeen Handelsblad van 25 juni jl. heeft de voorzitter 
van het CSWV, ir. J. Bosma dit nog eens duidelijk aangetoond. 

Maar het doet ons wel erg gekunsteld aan, om uit dien hoofde 
nu maar ineens ten behoeve van de werknemer bepaalde ver
mogenstitels te creëren, waarvan men op zijn zachtst gezegd de 
rechtvaardigheid kan betwisten. De sociaal-juridische argumen
tering, die het rapport hiervoor ten beste geeft, is weinig over
tuigend. 

C. Me dez eggenschap 

Nog minder aantrekkelijk achten wij de consequenties ten aanzien 
van de medezeggenschap in een onderneming, indiendeplannen van 
de vakbeweging hun beslag zouden krijgen. Het zijn namelijk niet 
de werknemers, die volgens die plannen de gelukkige eigenaars 
worden van de door hen verworven ondernemingsaandelen. Dat 
voorrecht is weggelegd voor beleggingsfondsen, waaraan deze 
aandelen door hen moeten worden afgestaan tegen ontvangst van 
participatiebewijzen in deze fondsen. 

Met andere woorden: de aan de aandelen verbonden rechten en 
bevoegdheden worden niet door de individuele " eigenaars " uitge
oefend, maar door collectiviteiten waarin - naar men mag aan
nemen - de vakverenigingen het hoogste (en het laatste) woord 
zullen hebben. Ook al houdt het rapport (op blz. 66 en volgende) 
ten aanzien van deze uitoefening een grote mate van zelfbeperking 
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in, de praktijk zal zich na enige tijd stellig in de door ons aange
geven zin ontwikkelen. 

In de na-oorlogse jaren heeft de vakbeweging een werkzaam en 
constructief aandeel gehad in de opbouw van Nederland en van de 
economische opbloei hier te lande. Haar komt hiervoor in vele 
opzichten alle lof toe. 

Maar of de vakorganisaties nu ook als grootaandeelhouders een 
geslaagde beurt zullen maken, valt te betwijfelen. Niet altijd zijn 
de zaken, die zij (moeten) voorstaan, identiek met het belang 
van het bedrijfsleven en van de individuele ondernemingen. Het is 
uit hoofde van deze zelfde overweging, dat het instituut van een 
door de vakbeweging aan te wijzen N. V.-commissaris tot dusverre 
weinig waardering heeft gevonden. 

Het vorenstaande samenvattende, kunnen wij voor dit plan tot 
vermogensaanwasdeling evenmin erg veel waardering opbrengen. 

De E.M.S. heeft in eerste instantie haar strijd tegen de minister 
van Economische Zaken verloren. De door de E.M.S. ingevoerde 
verhoging van de toegangsprijs van de Scheveningse pier met 100% 
werd een door de minister goedgekeurde verhoging met 10%. 
De gulden werd 55 cent. 

Pers en publiek hebben zich over het algemeen op de hand van de 
minister getoond. Hoewel ook wij voorstander zijn van lage prijzen 
zouden we in dit verband toch op iets willen wijzen. 

De pier is in de zomermaanden het domein van de vakantie
gangers. Onder hen nemen de buitenlanders een zeer grote plaats 
in. Is het in de huidige omstandigheden nu wel zo verstandig een 
onderneming te dwingen voor dit vermaakcentrum een prijs aan 
te houden, die in de ogen van buitenlanders wel heel laag moet zijn? 
In Nederland is zoals bekend de betalingsbalans zich ongunstig 
aan het ontwikkelen. Wij komen buitenlandse valuta tekort. Daar
om is het snijden in eigen vlees wanneer wij minder aan buiten
landse valuta vragen dan mogelijk en redelijk is. 

Om een zekere genoegdoening te verschaffen voor hen, die het 
niet kunnen betalen, zou de E.M.S. demogelijkheidkunnen scheppen 
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op bepaalde dagen of uren een goedkoop tarief in te voeren, of 
- waarom niet? - op die tijden gratis de mensen toe te laten. 
Als wij ons goed herinneren was dat op de vooroorlogse pier ook 
gebruikelijk. 

H. Vrind 
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De bankfusies 
De vier grote banken, welke nu paarsgewijze een fusie aangegaan 
zijn, vertoonden de laatste jaren een regelmatige groei. Van tijd 
tot tijd konden we vernemen, dat een of andere kleine bank door 
een van de vier grote was overgenomen of uit andere berichten 
konden we vernemen, dat ze een meerderheidsbelang hadden 
verworven in een.Jdeinere bankinstelling, welke toch onder eigen 
naam verder bleef werken. Er was echter wel een tendentie in de 
fusies, er werden de laatste tijd ook grotere overgenomen, zoals 
b.v. de Nationale Handelsbank. In feite waren er al minder banken 
dan uit de ledenlijst van de bankiersvereniging valt af te leiden. 
Maar nu hebben wij te maken met "hyperfusies "· 
Door deze hyperfusies zijn twee voor onze begrippen zeer grote 
banken ontstaan (dat ze op de wereldranglijst nog niet zo hoog 
genoteerd staan doet niet zoveel ter zake, tenslotte staat Nederland 
op de wereldranglijst ook niet bovenaan). 

Hoe moeten we deze grote fusies beoordelen? 
Wanneer we letten op het kostenaspect, kan het antwoord niet 

anders zijn dan gunstig. In tal van plaatsen kunnen vestigingen 
worden opgeheven, bij nieuwe vestigingen kan met minder gebouwen 
worden volstaan. Er wordt ongetwijfeld ook bespaard op de 
produktiefactor arbeid, hetgeen in deze tijd van arbeidsschaarste 
zeer zeker van belang is. Of het personeel van de banken en vooral 
het middenkader nu wel zo verheugd met deze fusies zal zijn als 
een voorzitter van een ondernemingsraad van een van de grote 
banken voor de televisie beweerde, betwijfel ik sterk. Tal van 
personeelsleden, die meenden uitzicht te hebben op een leiding
gevende positie bij één van de vele vestigingen zullen zich afvragen 
of deze kansen nu nog hoog kunnen worden aangeslagen. Aan elke 
belangrijke arbeidsbesparende maatregel zijn bepaalde aanpas
singsmoeilijkheden in de persoonlijke sfeer nu eenmaal inherent. 
Een sociaal beleid van de directies van de fusionerende banken kan 
de consequenties hiervan verzachten. 

Wat het kostenaspect betreft ben ik het wel eens met de opmerking 
in het beursbericht van de Ned. Handelmaatschappij : "Aangenomen 
mag worden, dat op de langere termijn bezien, door deze fusies de 
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rentabiliteit der beide grote banken gunstig zal worden beinvloed." 
Maar er is meer. Hoe zal de houding van deze twee banken 

tegenover elkaar zijn? Een elkaar te vuur en te zwaard bestrijden 
zit er niet in, de betrokkenen zijn wel verstandiger! Een volledig 
samenwerken zit er ook nog niet in. (Hoewel, we kunnen nooit 
weten, bij een nog verder gaande fusie kan er nog meer op perso
neelskosten worden bespaard en er kan dan worden volstaan met 
nog minder vestigingen ). Het zal wel iets worden tussen deze twee 
uitersten in. Essentieel is wel, dat de banken bij hun acties niet 
alleen rekening moeten houden met de reacties van de cliënten 
maar ook met die van de andere grote bank*. Dat was al enigszins 
het geval, het geldt nu veel sterker. Voor de paar middelgrote en 
voor het handjevol kleinere banken geldt dit nog veel meer. 

Ik kan deze fusies dan ook onmogelijk gunstig noemen voor de 
concurrentieverhoudingen. Ik betwijfel daarom sterk of de overheid 
er goed aan gedaan heeft, toestemming te geven tot deze fusies. 

Wij liberalen hechten groot belang aan een ongestoorde werking 
van het prijsmechanisme. Bij veelliberalen leeft de gedachte, dat 
de overheid plicht heeft tot het nemen van maatregelen, welke de 
werking van het prijsmechanisme zo min mogelijk verstoren. 
(Waarbij wij ook wel weten, dat zoals alle dingen, ook dit weer 
relatief moet worden bezien; ik plaats deze tussenopmerking alleen 
maar om te voorkomen dat weer voedsel gegeven wordt aan het 
sprookje, dat het prijsmechanisme voor ons alleenzaligmakend zou 
zijn, dat is het nl. niet.) Door toestemming te geven aan deze 
fusie hebben de Nederlandsche Bank en de overheid het prijs
mechanisme geen goede dienst bewezen. De president van de 
Nederlandsche Bank heeft dat waarschijnlijk zelf ook wel enigszins 
aangevoeld ; hij heeft nl. aan de fusie-banken nieuwe voorwaarden 
gesteld, waardoor hij zijn toezicht beter kan uitoefenen. 

En daarmede zijn wij gekomen tot de kern van ons betoog. Deze 
concentraties roepen de noodzaak op van een beter en scherper 
overheidstoezicht. Dat is al zo bij de gesaneerde melkboer; een 
melkboer, die een monopolie heeft ten opzichte van één wijk moet 
onder een zeker toezicht worden geplaatst. Dat zal straks zo zijn 
met de gesaneerde bakker. En dat zal vooral het geval zijn met 
de gesaneerde banken. Er is naar aanleiding van de fusies gezegd 
(ik meen door de heer Hofstra) " door deze fusies socialiseren de 
banken zichzelf" . Ik geloof, dat deze mening j_uist is. Wanneer de 
twee nu pas gefusioneerde banken t.z.t. ook een fusie zouden aan
gaan, dan zou ik mij in redelijkheid er niet tegen kunnen verzetten 

* Zie ook "De ontwikkeling van de moderne prijstheorie"· Leiden, 
1955, pag. 114 e .v. Prof. dr. J .E. Andriessen. 
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om tegelijkertijd met het geven van de toestemming maar een wets
ontwerp tot nationalisatie in te dienen. 

Is er nog een uitweg? Ik hoop van wel! Het zou mij bijzonder 
aangenaam zijn, als de thans overgebleven middelgrote banken, 
waaronder de Middenstandsbank en de Boerenleenbanken, ten koste 
van de thans gefusioneerde banken zouden groeien. Het voordeel 
van de kostenbesparing zou dan misschien ten dele weer verloren 
gaan. Het doel van de fusie zou niet geheel worden bereikt. Maar 
wij zouden in Nederland bespaard blijven voor een systeem van 
staatsbanken als in Frankrijk, wij zouden ons kunnen beperken tot 
het handhaven van een globaal overheidstoezicht op het particuliere 
bankwezen. 

Er kunnen meer bezwaren tegen de fusie van de grote banken 
worden aangevoerd. Ter beurze is men er ook niet bijzonder blij 
mee. Zullen de banken haar grote macht en bijzondere kennis nu 
werkelijk ten voordele van haar effectenbezittende rekening
courant-houders uitoefenen? 

In een kort bestek als het onderhavige kunnen niet alle voor- en 
nadelen van de jongste "hyperfusies " worden behandeld. Mijn 
conclusie is echter wel duidelijk. De vraag of wij nu zo blij moeten 
zijn met de bankfusies wordt door mij vooralsnog ontkennend 
beantwoord. 

J.W. van der Dussen 

250 



.. ~
~ 

In het nummer van juli 1964 van Liberaal Reveil staan enkele be
schouwingen naar aanleiding van een artikel van mij in het mei
nummer van hetzelfde orgaan. 

Misschien is het goed dat . ik ter afronding van de discussie, en 
om voor de toekomst tot praktische resultaten te komen - want 
dat is wat ik beoog - nog iets in het midden breng. 

Ik begin daarbij maar van achteren af. 
Een verdere gedachtenwisseling met de heer dr. P.J. Reimer 

lijkt mij niet zo zinvol. Ik zie namelijk helaas geen kans subtiele 
problemen voor hem doorzichtig genoeg te maken. 

Dit blijkt uit de tweede alinea van zijn betoog. Het feit, dat 
sommige mensen sommige dingen gaarne geloven is reden om 
voorzichtig te zijn met kritiek op eigen mensen, maar heeft vol
strekt niets te maken met de vraag of de couranten kritiek mogen 
uitoefenen op hooggeplaatsten die bijvoorbeeld hun verkiezings
beloften niet nakomen. Kortom, de heer Reimer trekt mijn verhaal 
uit zijn verband, en stelt zijn eigen onjuiste interpretaties in de 
plaats van mijn bewust gekozen formuleringen. 

Om een concreet misverstand bij hem weg te nemen : in een blad 
met een wetenschappelijk karakter als Liberaal Reveil probeert 
ieder zo logisch en. duidelijk mogelijk te redeneren, en gebruikt 
vooral geen emotioneel argument. De kwestie kiezers trekken 
of niet trekken blijft hier buiten beschouwing, hoe belangrijk zij 
overigens voor de politicus ook is. 

Antwoord aan drs. Reedijk 

Vervolgens het opstel van drs. A.A.C. Reedijk, die ik om te be
ginnen geluk moge wensen met zijn nieuwe belangrijke functie: 
Directeur van Centrale van Hogere Ambtenaren. 

Hem kan ik verzekeren, dat de vraagstukken rondom de voor
lichting en de "human relations " de volledige aandacht hebben 
van het nieuwe Dagelijks Bestuur van de Partij, welks vergade
ringen mr. Geertsema en ik als adviseurs bijwonen. Gelukkig dat 
de heer Reedijk op deze inderdaad essentiële punten nog eens de 
aandacht vestigt. 

251 



Aanvullend hierop zou ik willen stellen dat ik er geenszins van 
overtuigd ben dat het soort kritiek waarover ik schreef, afkomstig 
van het type critici dat ik beschreef, weg zal blijven of minder 
virulent zal worden bij vervolmaakte voorlichting of nog grotere 
zorg voor de "human relations ". Het gaat immers niet alleen om 
bestuurstekortkomingen, die op zich zeker tot structuurbederf 
kunnen bijdragen, maar ook wel om anomalieën in de opbouw der 
persoonlijkheid bij sommige op zichzelf redelijke en te waarderen 
opposanten. 

Het Liberaal Democratisch Centrum 

Wat de concrete feiten betreft: tegen het openbare optreden van 
het Liberaal Democratisch Centrum had ik geen enkel bezwaar, 
nadat was komen vast te staan dat men binnen partijverband wilde 
blijven. 

En voorzover het de schrijvers van commentaren in de liberale 
dagbladen betreft - ik gebruikte ten onrechte het woord verslag
gevers - blijf ik bij mijn advies : eerst en om te beginnen de 
betrokken liberale fractievoorzitter te waarschuwen, om - in het 
algemeen belang - met openbare kritiek te vervolgen als de situatie 
niet redelijk verbetert. Dat doet toch als regel iedereen die 
opbouwend wil werken? Met openbare behandeling van de openbare 
zaak heeft deze kwestie weinig te maken, aangezien ik slechts 
doelde op incidenteel tekortschieten, niet op fundamentele mis
standen. 

De heer Reedijk, met wie ik overigens eigenlijk niet van mening 
verschil, ziet, dat is mijn enige contrapunt, er te veel aan voorbij 
dat, zozeer het Partijbestuur en de Kamerfracties uit feilbare 
mensen bestaan, datzelfde voor de opposanten geldt. Naar mijn 
gevoelen is het wel een taak voor het Partijbestuur mede met 
tactische middelen, terwille van het imago van de Partij, de 
interne oppositie de wind uit de zeilen te nemen. Onlosmakelijk 
hoort daar echter bij het zich in kleinere of grotere kring bezinnen 
op de vraag, of die oppositie een stuk gelijk aan haar kant heeft. 
ZÓ uitgedrukt begrijpen de heer Reedijk en ik elkaar vermoedelijk 
best. 

Antwoord aan R. Marcuse 

Lest best: de heer R. Marcuse en de halhstarke intellectuelen, 
om plagiaat op hem te plegen. 

Over het doorwrocht betoog van de heer Marcuse heb ik mij 
echt en ten volle verheugd. Hij behoort tot de trouwste bezoekers 
van de Kadercursus van de VVD, en heeft kennelijk goed geluisterd. 
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Deze criticus denkt en argumenteert, 
en dat kan de Partij nooit schaden. 

Mag ik hier een intermezzo tussen 
voegen, dat ten dele een vervolg is op 
mijn eerste verhaal, ten dele een ant
woord aan de heer Marcuse. Ik bezig 
deze indirecte vorm tevens om hem 
door het weergeven van enige persoon
lijke ervaringPn van mijn sympathie 
te doen blijken. 

Onlangs mocht ik aanwezig zijn bij de 
teraardebestelling in Driebergen van 
een zeer vooraanstaand Nederlander, 
een groot man, niet het soort faqade
figuur dat zijn positie aan afkomst te 
danken heeft, of aan een bij tijden net 
praatje. 

Degenen die het woord voerden on
derstreepten onder andere twee eigen
schappen: constructiviteit, gepaard aan 
een scherp kritische 'zin. Typisch was 
het nu te horen dat die kritiek in de 
eerste plaats gold hemzelf en de eigen 
prestaties, in de tweede plaats de pres
taties van degenen met wie hij dagelijks 
samenwerkte en voor wie hij zich 
daarom tegenover zijn opdrachtgevers 
rechtstreeks verantwoordelijk moest 
voelen. 

Heilzame en irritante kritiek 

Zulke kritiek heeft de liberale partij 
nodig, is altijd heilzaam en wordt door 
verstandige mensen steeds hoog ge
schat en gaarne aanvaard. Kritiek 
daartegenover, die slaat op zaken die 
de criticus zonder eigen uitvoerende 
verantwoordelijkheid terzake nauwe
lijks begrijpen en helemaal niet over
zien kan irriteert onvermijdelijk hen, 
die wel eens moe en geprikkeldworden 
door het tegen de weerbarstigheid der 
materie in construeren. 
Eén van de dingen die jonge mensen 

behoren te leren verdragen is, dat zo
lang zij geen rechtstreeks deel hebben 
aan de verantwoordelijkheid, degenen 
die de verantwoordelijkheid wèl dragen 
kritiek van outsiders als bewijs van 
onrijpheid aanvoelen. Uit deze kritiek 
blijkt te dikwijls, dat ·de basis van eigen 
levenservaring en verstand van zaken 
bij de criticus ontbreekt. Daarom werkt 
deze kritiek niet positief. Ook de jonge 

mens is staatsburger en als zodanig 
belangrijk. Maar, evengoed als op 
ouderen de plicht rust de "point of 
view " van jongeren, met dier eigen
aardigheden, in hun beschouwingen te 
betrekken, dienen jongeren te accepte
ren dat slechts prestaties ertoe leiden 
dat men op den duur au sérieux geno
men wordt. 

Een van de moeilijkheden bijvoor
beeld in de politiek, en ik denk nu maar 
het eerst aan de internationale politiek 
in verband met de nationale, omdat dit 
onderwerp de heer Marcuse zeer ter 
harte gaat, is dat het kernpunt niet ligt 
in beginsel contra opportunisme, maar 
juist in de botsing van twee morele ver
antwoordelijkheden, waartussen degene 
die de lelding heeft kiezen moet. 

Spanje en Zuid-Afrika 

Ik heb een hekel aan het Spaanse rege
ringsstelsel - het is absoluut in strijd 
met wat ik een menswaardig regime 
vind - maar ik ben tevens verantwoor
delijk of mede-verantwoordelijk voor 
een aantal eminent gewichtigepolitieke 
of economische Nederlandse belangen. 
In welke richting de weegschaal be
hoort door te slaan, wat zuiver moreel 
of liberaal gesproken de juiste weg is, 
hangt van een groot aantal de situatie 
bepalende factoren af, die ik behoor te 
kennen, niet alleen voordat ik beslis, 
maar ook voordat ik aan het kritiseren 
sla. 

Aan deze regel houden zich de mees
ten niet, maar dat is in liberaal gezel
schap juist een motief het kritiseren 
als object in aangescherpte vorm ter 
discussie te stellen. 

Feitelijk ben ik het overigens gro
tendeels met de heer Marcuse eens. 

Wat het VARA-cabaret aangaat, over
peinzingen horen in Liberaal Reveil. 
Waarom mag men in de actleve politiek 
echter niet van een tactische situatie 
gebruik maken? De heer Marcuse weet 
overigens niet tot welke groep ik mij 
met mijn radiowoord richtte en in wel
ke samenhang zulks geschiedde. 

Met de laatste drie regels van het 
betoog van de heer Marcuse ben ik het 
onvoorwaardelijk eens. 
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Ook heeft hij, denk ik, gelijk wanneer 
hij schrijft dat het optreden van de 
partijleiding de toon beÏnvloedt van 
degenen die het met die partijleiding 
niet altijd eens zijn. Geldt voor beide 
partijen; ik had het hier al eerder 
over (drs. Reedijk). 

Mij persoonlijk geeft de discussie 
met de heren Reedijk en Marcuse hoop 
dat wij eens tot een wat uitvoeriger 

beraadslaging over het hele complex 
van vragen: partij en kritiek- insiders 
en outsiders, etc. sine ira et studio en 
zonder elkaar te bekladden zullen kun
nen komen. Misschien een onderwerp 
voor de studie-conferentie 1965? 

Een woord van dank aan de redactie 
van Liberaal Reveil vind ik tenslotte 
op zijn plaats . 

mr. H. van Riel 

Sociaal Min i mum 
De door de regering aangekondigde verhoging van de A.O.W.- en 
A.W.W.- uitkeringen tot een sociaal minimum lijkt, politiekgezien, 
een "verkochté" zaak. Vanuit de kringen van boeren, middenstan
ders en hoger personeel klinkt wel een protest tegen de oneven
redige lastenverzwaring, maar het laat zich aanzien, dat dit niet 
veel effect zal sorteren. 

Aan de andere kant zouden de bejaardenorganisaties en de 
vakbeweging de uitkeringen graag nog wat hoger zien, maar men 
kan het tenslotte niet iedereen volledig naar de zin maken. 

Alle bejaarden en weduwen zullen dus waarschijnlijk vanaf 
1 januari 1965 kunnen rekenen op een waardevast jaarinkomen van 
f. 3.540,--, resp. f. 2.478,--. 

De huidige regeringscoalitie kan verder de voldoening smaken, dat 
daarmede een lastige kwestie, die haar bestaan vanaf de kabinets
formatie bedreigde, tot een oplossing zal komen. En sociaal èn 
politiek bezien dus belangrijke winstpunten, die de weegschaal 
naar de positieve kant van het sociale minimum zou kunnen laten 
doorslaan. 

Men kan zich zelfs afvragen of het wel zin heeft ook de negatieve 
aspecten van deze zaak nog eens onder de loep te nemen. 

Er is al zoveel over te doen geweest, dat men nauwelijks nog 
nieuwe elementen tot de discussie kan bijdragen. Toch lijkt het 
nuttig ons in ieder geval te realiseren waar wij na de aanvaarding 
van dit wetsontwerp in politiek opzicht zullen komen te staan. 
Daarbij verdienen vooral twee aspecten van de komende beslissing 
de aandacht. 

Het eerste betrof de keuze van de maatregel zelf. Deze heeft 
blijkens de Memorie van Toelichting ten doel een einde te maken 
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aan de armenzorg voor bejaarden en weduwen, waarvan de eerste 
groep verreweg de belangrijkste is. 

Dezelfde toelichting verklaart iets verderop, dat in 1962 7 à 8 % 
van onze bejaarden steunuitkering ontvingen. Zonder eraan voorbij 
te zien, dat er ook buiten deze groep bejaarden zullen zijn, die het 
moeilijk hebben mag toch wel worden gesteld dat het dus in eerste 
opzet om een zeer beperkt percentage van onze bejaarden gaat, die 
bovendien vaak al een sociale minimum-uitkering van de gemeenten 
ontvangen. Het gaat dus in vele gevallen om de omzetting van 
bijstand in rechtsaanspraken. Hiertoe heeft men niet gekozen voor 
een speciaal op de minder draagkrachtige bejaarden en weduwen 
afgestemde regeling, maar voor een verhoging van het volks
verzekeringspensioen van alle Nederlanders . Jaarlijks zal hier
voor rond 700 miljoen gulden extra moeten worden opgebracht. De 
wanverhouding tussen deze maatregel en het beoogde doel springt 
des te duidelijker in het oog, indien men weet, dat naar schatting 
een bedrag van 50 miljoen gulden voldoende zou zijn om in de 
bestaande nood rechtstreeks te voorzien door middel van aparte 
regelingen, die dezelfde uitkeringen zouden kunnen garanderen. 
Een voorbeeld biedt het onlangs ingediende wetsontwerp werkloos
heidsvoorziening, dat werkloze werknemers soortgelijke rechten 
biedt als de werkloosheidsv.erzekering. 

Weliswaar heeft Minister Veldkamp met nadruk verklaard, dat in 
het akkoord van Wassenaar niet gekozen was voor speciale groeps
regelingen, maar daarmede wordt uiteraard de stelling niet 
ontzenuwd, dat het aproportioneel is de volksgemeenschap een be
stedingsdwang op te leggen van 700 miljoen gulden, indien men 
langs andere weg met nog geen tiende van dit bedrag hetzelfde 
doel kan bereiken. 

Ook de veronderstelling, dat men deze consequenties bij het 
totstandbrengen van het akkoord van Wassenaar waarschijnlijk 
niet heeft voorzien, kan moeilijk als excuus dienen. Nu men op dit 
punt toch heeft doorgezet, kan daaruit worden afgeleid, dat men als 
prijs voor de huidige regeringscoalitie de voorstanders van 
collectieve herverdelingsmaatregelen hun zin heeft gegeven. De 
stelling, dat men in de oppositie soms meer bereiken kan dan 
wanneer men aan de regering deelneemt, is weer eens bevestigd. 

Dit geldt ook voorhet tweede punt, nl. het plan om de A.O.W. met 
150 miljoen gulden uit de staatskas te gaan financieren. Hoewel te
gen deze vorm van herverdeling in het bijzonder toch wel iets kan 
worden aangevoerd*) wordt hierop in de toelichting op het wets-

*) Zie b.v. een recent artikel van prof. dr. F. Hartog in Sociaal 
Maandblad Arbeid van 5 september jl. 
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ontwerp nauwelijks verder meer ingegaan. Ook op dit punt schijnt 
het pleit te zijn beslecht. 

De regeringsverklaring bevatte destijds de uitspraak, dat het 
kabinet hier geen beginselkwestie van maakte. Dit sluit niet uit, dat 
het desondanks een principezaak kan zijn. 

Minister Veldkamp schrijft hierover in de Memorie van Toelich
ting, dat met overheidsbijdragen naar zijn oordeel geen inbreuk op 
het karakter van de sociale verzekering wordt gemaakt, mits het 
maar een uitzondering blijft. Dat is inmiddels niet het allerbelang
rijkste. Men schijnt er geen oog voor te willen hebben, dat niet het 
karakter van de verzekering of de hoogte van het bedrag doorslag
gevend is, maar dat het gaat om de vraag of ook met een geringe 
bijdrage niet in feite het socialistische principe van herverdeling 
via de staatskas glorieus wordt verwezenlijkt. 

Naar mijn mening moet die vraag bevestigend worden beantwoord. 
Want het gaat hier niet om een aanvullende bijdrage in de verzor
gingssfeer, zoals wij die ter tegemoetkoming aan minder draag
krachtigen ook nu reeds in de sociale verzekering kennen en ook 
niet om de erkenning van een specifieke overheidsverantwoordelijk
heid , zoals in de werkloosheidsvoorziening , maar -om een a 1 ge
mene bijdrage in de A.O.W.-kas ter verzachting van de premie
druk voor allen. Hierdoor worden alle Nederlanders bijstand-ont
vangers en Vadertje Staat krijgt weer een nieuw verzorgingsgebied 
toegewezen. Velen hebben dan ook het beklemmende gevoel, dat de 
niet-socialistische regeringspartijen, door akkoord te gaan met de 
karakterloze regeringsuitspraak dat hier geen principezaak aan de 
orde is, in feite hun beginselen geweld hebben aangedaan. Ten 
principale wordt de weg geopend voor een financiering van de 
sociale verzekering van elke omvang uit de staatskas. 

Te vrezen valt, dat het in de toekomst tussen de partijen alleen 
nog maar zal gaan om wijzigingen in de hbo g te van de bedragen. 
En dat wordt een vrij opportunistische zaak, als men het principe 
eenmaal heeft prijsgegeven. Het is indrukwekkend te constateren 
hoezeer bepaalde collectivistische opvattingen langzamerhand alle 
politieke partijen in ons land beÏnvloeden. Zelfs onder een rechts 
kabinet blijkt het mogelijk te komen tot een maatregel, die veel 
weg heeft van een "apertura a sinistra ". 

J.G. Rietkerk 
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MEDEWERKERS IN VOGELVLUCHT 

De heer M. Vermeer werd in mei 1918 te 's-Gravenhage geboren. Hij liep de 
Koninklijke Militaire Academie af en werd in juli 1939 aangesteld tot 2de Luite
nantder Artillerie. In juli 1954 op verzoek eervol ontslagen in de rang van Kapi
tein. Inmiddels had hij in 1949 de juridische studie voltooid, waarmee hij in de 
oorlog begonnen was. 
Hij trad in 1954 in dienst van de Hollandsche Sociëteit van Levensverzekeringen, 
waar hij nu algemeen procuratiehouder is en aan het hoofd staat van het Collec
tieve Bedrijf. 
Hij fungeert sinds 1959 als Secretaris van de Nederlandse Vereniging van Hoger 
Personeel en is o.m. bestuurslid van de Federatieve Organisatie van Intellec
tuele Beroepen (F. 0. I. B.) 

De heer Jac. Fahrenfort werd in november 1890 in Amsterdam geboren. Na de 
middelbare school en studie van de economie was hij enige jaren werkzaam bij 
de financieel-economische redactie van De Telegraaf. 
Vervolgens werkte hij van 1916 tot 1956 in deze functie bij het Algemeen Handels
blad, waarvan bijna 30 jaar als chef van de afdeling en schrijver van de week
kroniek. Als nevenfunctie was hij van de bevrijding tot juli 1963 tevens hoofd
redacteur van De Financieele Koerier. 
Van zijn hand verschenen enkele boeken op het gebied van financiën en economie: 
"Beurs en Krant", "Geld en wat wij er mee doen" en "Wat is en wat wil het libe
ralisme, sociaal en economisch". 

De heer mr. H. van Riel werd in februari 1907 te Hoofddorp, Haarlemmermeer, 
geboren. Hij bezocht het gymnasium te Amsterdam en te Assen, en studeerde 
rechten aan de Rijksuniversiteit te Leiden. Hij is commissaris van een aantal 
ondernemingen. Sinds 1956 is hij lid van de Eerste Kamer der Staten-Generaal. 
Hij is lid van Gedeputeerde Staten van Zuid-Holland. 

De heer Th. H. Joekes werd in september 1923 geboren te 's-Gravenhage, waar 
hij in 1942 eindexamen gymnasium deed. Van 1946 tot 1958 werkte hij als ver
slaggever in Londen. Hij is nu verbonden aan de Prof. Mr. B. M. Teldersstich
ting en, als Nederlands correspondent, aan een Londens dagblad. 
Sinds juni 1963 is hij lid van de Tweede Kamer der Staten-Generaal. 



Aleksandr Kaznatsjejew 

MEMOIRES VAN EEN 
SOWJET DIPLOMAAT 

In juni 1959 verliet de 27-jarige Russische diplomaat Kaznatsjejew 
ongemerkt de Sowjet ambassade te Rang,oon. Hij ging naar de Ameri
kaanse ambassade waar hij asiel vroeg. 
In deze autobiografie, geschreven in nuchtere stijl, blijkt hoe 
Kaznatsjejèw's geloof In het communisme vermlnderde en lang
zamerhand overging in teleurstelling en haat. Wij krijgen inzicht in 
de achtergronden van het communistische systeem, de werkmethoden 
en buitenlandse politiek, · en in de mensen die in deze vergiftigde 
atmosfeer van achterdocht en onderlinge spionage leven. 

Gebonden f 13,90 Verkrijgbaar in de boekhandel 

NIJGH & VAN DITMAR 

N.V. W. A. HOEK's 
MACHINE- EN ZUURSTOFFAIRIEl 
SCHIEDAM 
HAVENSTRAAT 19 - TELEFOON (OtO) 69061 

H.D. COMPRESSOREN 

APPARATEN VOOR 
AUTOGENE 
METAALBEWERKING 

ZUURSTOF 

STIKSTOF 

GECOMPRIMEERDE LUCHT 

-


	LR_1963-64_01
	LR_1963-64_02
	LR_1963-64_03
	LR_1963-64_04
	LR_1963-64_05
	LR_1963-64_06
	LR_1963-64_07
	LR_1963-64_08

